
P. b. b. 
Verlagsort: 1030 Wien

plus.zeitung 09z03829p

kUlTURNÍ MĚSÍčNÍk čEcHŮ A SloVákŮ V RAkoUSkU
9-10

  září – říjen  2014
 

 
34. ročník

KluKlu

• rozhovor s historikem dr. Karlem brouskem
• Fejeton pavla Kohouta
• příloha: historická ohlédnutí



K
lu

b 
př

ip
ra

vu
je

22222

Pondělní promítání filmů ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím ČR
v kině Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Informace: Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku

Pondělí 13. 10. 2014 v 19:30
Občanský průkaz (Česko / Slovensko, 2010, 129 min., anglické titulky)
Režie: Ondřej Trojan, předloha: Petr Šabach, scénář: Petr Jarchovský, amera: Martin Štrba, hudba: 
Petr Ostrouchov
Hrají: Libor Kovář, Matouš Vrba, Jan Vlček, Jakub Šárka, Aňa Geislerová, Martin Myšička, Jan Vaši, 
Marek Taclík, Kristýna Boková-Lišková, Magdaléna Sidonová, Jana Šulcová, Jaromír Dulava, Jiří 
Macháček, Václav Kopta, Oldřich Vlach, Matej Landl, Jenovéfa Boková, Jakub Jánoš, Marina Vy-
skvorkina, Adam Kubišta, Juraj Nvota, Liliana Malkina a další

Hořká komedie režiséra Ondřeje Trojana Občanský průkaz na motivy stejnojmenné knihy Petra Šabacha sleduje osudy čtveřice 
dospívajících mladíků, jejich přátel, lásek a rodičů od okamžiku, kdy v patnácti letech dostanou občanský průkaz, až do chvíle, 
kdy se v osmnácti snaží uniknout vojně a pokoušejí se získat modrou knížku. Petr, Aleš, Popelka a Míťa dospívají v sedmdesátých 
letech, v době, kdy vyjít na ulici bez občanského průkazu znamenalo koledovat si o průšvih a kdy povinná vojenská služba byla 
pro mnohé tím největším strašákem. Každý po svém i společně se snaží neztratit v totalitním státě zdravý rozum a smysl pro 
humor, ale také nezadat si s režimem.

Předběžné termíny promítání na velvyslanectví v druhé polovině roku 2014: 
vždy druhé pondělí v měsíci, tj. 10. 11. a 15. 12. Začátek přestavení, pokud není uvedeno jinak, vždy 
v 19:30. Změna vyhrazena.

Srdečně zveme 
na Klubový literární pořad

při příležitosti Evropského dne jazyků

Zlý sen, jenž se stal realitou

26. 09. 2014 v 19:00 hodin
Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20, 1040 Wien

100. výročí první světové války připomeneme večerním 
čtením z děl české a slovenské literatury. Spisovatelé, 
kteří sami prožívali hrůzy války, zachytili své zážitky, 

podali o válce svědectví. Vedle stěžejních děl světové 
literatury přináší česká a slovenská literatura i vlastní 

tematiku – tzv. legionářskou literaturu.

Upozornění pro členy KUltUrního KlUbU!

V pátek 26. 09. 2014 v 17:30 
se koná v restauraci böhmerwald, Wiedner Gürtel 20, 1040 Wien 

valná hromada 
Kulturního klubu Čechů a Slováků v Rakousku

PrOgrAM: Zahájení – Zpráva předsedkyně – Návrh změny jména 
Kulturního klubu Čechů a Slováků v rakousku – Informace o připravova-
ných změnách zákona o národnostních menšinách – Informace o pražské 

konferenci zahraničních Čechů nazvané Krajané a čeština pořádané 
Mezinárodním koordinačním výborem zahraničních Čechů – Pokladní 

zpráva – revizní zpráva – Návrh nového výboru – Volba – různé – Závěr

Písemné připomínky můžete zasílat do 12. září 2014.
Těšíme se na Vaší účast. – Výbor Kulturního klubu

Česká hudba v Karlskirche
Ukončení Roku české hudby

B. M. Černohorský, J. J. Benda, F. X. Brixi, A. Dvořák, Z. Fibich, B. Smetana ad.
v interpretaci slovensko-rakouských umělců

(prof. J. Špitková – housle, dr. M. Puhovichová – varhany, Mgr. K. Krčmárová – soprán)

20. října 2014 v 19:00
Karlskirche, Karlsplatz, 1040 Wien

Pod záštitou českého velvyslance v Rakousku J. E. Jana Sechtera
Ve spolupráci s Pfarre St. Karl Borromäus, ČcV a SI ve Vídni

VySTOuPí:
prof. Jela Špitková – housle, aspirantura u Davida Oistracha v Moskvě, koncertní činnost v šedesáti zemích všech kontinentů. Působila jako 
koncertní mistr (Mozarteum Salzburg), četné nahrávky. Profesorka na universität für Musik und darstellende Kunst in Wien.

Dr. Marieta puhovichová Demeterová – varhany, štúdium na HTF VŠMu v Bratislave (Vysoká škola múzických umení, Hudobná a tanečná 
fakulta) pod vedením prof. J. V. Michalka. Vystúpila na mnohých medzinárodných festivaloch a koncertov na Slovensku a v zahraničí. Venuje sa 
sólovej a tiež komornej hre na organe, klavíri a čembale. Taktiež sa venuje pedagogickej činnosti.

Mgr. art. Katarína Krčmárová – soprán, študovala na Cirkevnom konzervatóriu v Bratislave, ktoré ukončila v r. 2002 postavou Euridiky z opery 
Ch. W. glucka Orfeus a Euridika. V štúdiu pokračovala na VŠMu v Bratislave vo vokálnej triede prof. Vlasty Hudecovej. V decembri 2006 sa 
stala finalistkou súťaže „giacomo Lauri Volpi“ v talianskej Latine. Medzi jej projekty v súčasnej tvorbe patri účinkovanie v operách V. Kubičku 
Marína Havranova, Šavol a Evanjelium podľa Jána, kde stvárnila hlavné postavy.
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
 Kulturní Klub Čechů a Slováků v Rakousku vyjadřuje upřímnou soustrast rodině, přátelům 
i rakouským spoluobčanům v souvislosti s úmrtím paní Mag. Barbary Prammer, prezidentky 
Národní rady Rakouské republiky. Dovolíme si jenom připomenout, že kromě mnoha dalších zá-
služných činů se také Mag. Barbara Prammer vážně zajímala o národnostní menšiny a „otevřela“ 
pro ně brány rakouského parlamentu. Čest její památce!
 V září pokračujeme v pravidelném pondělním klubovém promítání v kinosálu českého velvy-
slanectví, nadále ve spolupráci se zastupitelským úřadem ČR a Českým centrem. Projekci otevře 
8. září 2014 film Báječná léta pod psa režiséra Petra Nikolaeva, který byl natočen podle románové 
předlohy Michala Viewegha. 13. října 2014 následuje film režiséra Ondřeje Trojana Občanský 

průkaz podle předlohy Petra Šabacha. Oba filmy, každý z jiné roviny, se zabývají léty „reálného“ socialismu v býva-
lém Česko slovensku. Začátek představení je vždy v 19:30, rezervace je možná jen ve výjimečných případech.
 Srdečně Vás zveme 26. září 2014 v 19:00 na večerní čtení z děl české a slovenské literatury, kdy si připomeneme 
100. výročí vypuknutí první světové války.
 Neméně srdečně si dovolujeme ve stejný den v 17:30 pozvat členy Kulturního klubu na valnou hromadu Kultur-
ního klubu Čechů a Slováků v Rakousku. V obou případech se těšíme na Vaši účast.
 Nenechte si ujít 20. října 2014 v 19:00 koncert v Karlskirche Česká hudba v Karlskirche u příležitosti ukončení 
Roku české hudby, který je také zároveň oslavou 40. výročí založení Kulturního klubu Čechů a Slováků v Rakous-
ku. Na pořadu jsou díla českých skladatelů B. M. Černohorského, J. J. Bendy, F. X. Brixiho, A. Dvořáka, Z. Fibicha, 
B. Smetany aj. v interpretaci slovensko-rakouských umělců prof. J. Špitkové (housle), dr. M. Puhovichové (varhany) 
a Mgr. K. Krčmárové (soprán).
 Do tohoto čísla se sešlo tolik materiálu, že mnohé již připravené články a příspěvky nemůžeme otisknout. Snad 
se nám je podaří přesunout do dalších čísel Klubu.
 Omlouváme se, že jsme u významného českého výtvarného umělce Vojtěcha Preissiga uvedli nesprávný rok jeho 
násilné smrti 1943, správně 1944.
 Hezké posezení nad stránkami Klubu Vám přeje

ing. Helena Baslerová, šéfredaktorka
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VýstaVy a festiValy
do 05. 10. Hollein
Stararchitekt, bis dato einziger österreichischer Pritzker-Preisträger, Desig-
ner, Künstler, Kurator, Ausstellungsmacher, Theoretiker, Lehrender, Autor, 
Medienvisionär, Kulturanthropologe: Als gestalter im umfassendsten Sinn 
hat Hans Hollein (1924-2014) der Architektur eine neue Note und dem 
Attribut universalkünstler eine neue Dimension verliehen. Die Ausstellung 
Hollein, die das MAK mit unterstützung der universität für angewandte 
Kunst Wien präsentiert, taucht in sein reiches universum ein und unter-
nimmt anhand von großteils noch nie öffentlich gezeigten Materialien aus 
dem Archiv Hans Holleins eine umfassende Neubetrachtung seines ge-
samtwerks. Eine speziell für die Ausstellung entstandene, neue Serie von 
Fotoarbeiten der KünstlerInnen Aglaia Konrad und Armin Linke eröffnet 
neue Perspektiven auf sein Werk.
Ausstellungsort: MAK-Ausstellungshalle, Weiskirchnerstraße 3, 1010 Wien
Öffnungszeiten: Di 10:00-22:00 uhr, Mi-So 10:00-18:00 uhr
Jeden Dienstag 18:00-22:00 uhr, Eintritt frei

do 19. 10. Österreichische Moderne. Staudacher und Zeitgenossen
Essl Museum – Contemporary Art, An der Donau-Au 1, 3400 Klosterneu-
burg, www.essl.museum
Di – So 10:00-18:00, Mi 10:00-21:00, Eintritt frei

do 02. 11. An Meine Völker! Der Erste Weltkrieg 1914-1918 / Mým 
národům! První světová válka 1914-1918
Mezi vystavenými předměty jsou k vidění také propagandistické letáky, 
válečné půjčky, filmové plakáty, školní sešity, dětské kresby i různé výzvy, 
v nichž se plně odráží válečná bída a utrpení v týlu. Obyvatelstvo mělo 
třeba sbírat chrousty jako krmivo pro domácí zvířata, kopřivy na výrobu 
uniforem nebo vyčesané vlasy na hnací řemeny. K výstavě byl vydán také 
katalog doplněný texty na téma První světová válka jako místo paměti od 
dvanácti mladých autorů ze všech zemí bývalého rakouska-uherska. Čes-
ko reprezentuje rakousko-český spisovatel a překladatel Michael Stavarič.
Prunksaal der ÖNB, Josefsplatz 1, 1010 Wien
Út – Ne 10:00-18:00, Čt 10:00-21:00

do 16. 11. Kouzlo krajiny – Sen a skutečnost
Výstava prací umělců z ruska, Německa, Česka, Slovenska a rakouska.
Info: http://www.riegersburg-hardegg.com/

JednotliVé akce
17. 09. 19:00 Vernisáž produktivní tvorby účastníků kurzu malování
Mezinárodní letní akademie v Kostelci nad Černými lesy u Kutné Hory
Atelier A Zum Blauen Pfau am Spittelberg, Kirchberggasse 17, 1070 Wien

20. 09. 17:00 Měny v rozpuku – o alternativních platidlech
Přednáší Zdeněk Kudrna, Ph.D. (universität Wien).
Slovanská beseda, Drachengasse 3, 1010 Wien
Akademický spolek, České srdce

26. 09. 17:30 Valná hromada Kulturního klubu čechů a Slováků v ra-
kousku
restaurace Böhmerwald, Wiedner gürtel 20, 1040 Wien

26. 09. 19:00 Zlý sen, jenž se stal realitou
Klubový literární pořad při příležitosti Evropského dne jazyků.
Argentinierstr. 66, Wiedner gürtel 20, 1040 Wien

03. 10. 19:30 Wiener Symphoniker
F. Schubert: Symphonie Nr. 1 D-Dur D 82, L. Janáček: Glagolská mše
großersaal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 1030 Wien
www.konzerthaus.at, tel.: 242 002, info: 24200-100

12. 10. 17:00-21:00 čaj o páté
Velká klubovna, Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Vlastenecká omladina

13. 10. 19:30 film Občanský průkaz (Česko / Slovensko, 2010, 
129 min., angl. titulky)
režie: Ondřej Trojan, předloha: Petr Šabach, scénář: Petr Jarchovský
Velvyslanectví Čr, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, ČcV, ZÚ

13. 10. 19:00 elaine Murphyová: tři holky jako květ
Divadlo na Fidlovačce
Divadelní sál školy Komenský, Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Kontaktfórum

17. 10. 19:30 hugo Wolf Quarttet
Anton Weber, Alban Berg, Antonín Dvořák
Schubertsaal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 1030 Wien
www.konzerthaus.at, tel.: 242 002, info: 24200-100

18. 10. 20:00 Moravské hody v národních krojích
Sokol XII/XV

20. 10. 19:00 česká hudba v Karlskirche
Koncert k ukončení roku české hudby – B. M. Černohorský, J. J. Benda, 
F. X. Brixi, A. Dvořák, Z. Fibich, B. Smetana aj. v interpretaci slovensko-ra-
kouských umělců (prof. J. Špitková, housle; dr. M. Puhovichová, varhany; 
Mgr. K. Krčmárová, soprán)
Karlskirche, Karlsplatz, 1040 Wien
Ve spolupráci s Pfarre St. Karl Borromäus, ČcV a SI ve Vídni

20. 10. 19:30 Great Voices rolando Villazón
Bohuslav Martinů Philharmonic Orchestra
großersaal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 1030 Wien
www.konzerthaus.at, tel.: 242 002, info: 24200-100

22. 10. 19:30 the philharmonics
Účinkují: Tibor Kováč (* 1967, Levice), housle; roman Jánoška (* 1989, 
Bratislava), housle; Thilo Fechner, viola; Stephan Koncz, violoncello; Ödön 
rácz, kontrabas;Daniel Ottensamer, klarinet; František Jánoška (* 1986, 
Bratislava), klavír.
großersaal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 1030 Wien
www.konzerthaus.at, tel.: 242 002, info: 24200-100

24. 10. 19:00 literární kroužek uvádí: b. Hrabal – samotář
Doprovází W. Matuška.
Velká klubovna, Sebastianpaltz 3, 1030 Wien

26. 10. 11:00 Konzert zum nationalfeiertag
Wiener Symphoniker, Jakub Hrůša – dirigent: Bedřich Smetana: Má vlast
großersaal, Wiener Konzerthaus, Lothringerstr. 20, 1030 Wien
www.konzerthaus.at, tel.: 242 002, info: 24200-100

08. 11. leoš Janáček: Das schlaues Füchslein
Franz Welser Möst; gerald Finley – Der Förster, Wolfgang Bank – Harasch-
ta, Chen reiss – Füchslein Schlaukopf, režie: Otto Schenk.
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at

09. 11. 17:00-21:00 čaj o páté
Velká klubovna, Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Vlastenecká omladina
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kalendář: září – listopad

12. 11. leoš Janáček: Das schlaues Füchslein
Franz Welser Möst; gerald Finley – Der Förster, Wolfgang Bank – Harasch-
ta, Chen reiss – Füchslein Schlaukopf, režie: Otto Schenk.
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at

13. 11. 19:00 komedie – Marc Camoletti: Dva na kanapi
Divadelní sál školy Komenský, Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Vlastenecká omladina

14. 11. leoš Janáček: Das schlaues Füchslein
Franz Welser Möst; gerald Finley – Der Förster, Wolfgang Bank – Harasch-
ta, Chen reiss – Füchslein Schlaukopf, režie: Otto Schenk.
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at

15. 11. 19:00 komedie – Marc Camoletti: Dva na kanapi
Divadelní sál školy Komenský, Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Vlastenecká omladina

17. 11. leoš Janáček: Das schlaues Füchslein
Franz Welser Möst; gerald Finley – Der Förster, Wolfgang Bank – Harasch-
ta, Chen reiss – Füchslein Schlaukopf, režie: Otto Schenk.
Wiener Staatsoper, www.wiener-staatsoper.at

InForMaCe:
Je přiložen program českého centra ve Vídni na září a říjen 2014.

opera Vo VIeDnI So SloVenSKýM obSaDeníM
(Wiener Staatsoper, opernring 2, 1010 Wien)

V októbri budú členovia Zboru SF s umeleckou vedúcou a dirigentkou 
Blankou Juhaňákovou vo Viedenskej štátnej opere participovať na naštudo-
vaní opery Tannhäuser spolu s orchestrom Viedenskej štátnej opery – 22., 
26., 30. 10. a 2. 11. 2014. V novembri bude Zbor SF účinkovať v novom 
naštudovaní opery Chovanština od Modesta Petroviča Musorgského pod 
vedením dirigenta Semyona Bychkova.

19., 23., 26. 9. Gaetano Donizetti: l’elisir d’amore
garcía Calvo, Kučerová (SK), Flórez, Pershall, Plachetka

22., 26., 30. 10. a 02. 11. 2014 richard Wagner: Tannhäuser
So Slovenským filharmonickým zborom.

15. 11. 2014 Musorgskij: Chovanština (premiéra)
So Slovenským filharmonickým zborom.

Podrobnosti a další programy naleznete v oddílech: Sokol & sport, Z české 
a slovenské Vídně a okolí a Oznámení.

ČESKé OZVěny / SlOVEnSKé OZVEny
Der OrF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel České ozvěny / 
Slovenské ozveny Beiträge in Tschechisch und Slowakisch. Ozvěny / 
Ozveny wird sechsmal im Jahr jeden zweiten Sonntag in den Monaten 
Februar, april, Juni, august, oktober, Dezember um 13:05 Uhr in orF2 
Wien gesendet.

DůLEŽITé KONTAKTNí ADrESy:
čeSKé CentrUM:
www.tschechischeszentrum.at, e-mail: ccwien@czech.cz
Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60
otvírací doba pro veřejnost: vždy první sobotu v měsíci od 10:00 do 
15:00 hodin

raKúSKo-SloVenSKý KUltúrny SpoloK 
a SloVenSKý ŠKolSKý SpoloK SoVa
www.slovaci.at, e-mail: rsks@slovaci.at, sova@slovaci.at

Otto-Bauer-gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: +43 1 596 13 15, fax: +43 1 595 57 99
Sekretariát: utorok / Dienstag 9:00-10:30, 
Štvrtok / Donnerstag 18:00-19:30
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom: 
http://www.slovaci.at/program.html

SloWaKISCher SChUlVereIn /
SloVenSKý ŠKolSKý SpoloK SoVa
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
Otto-Bauer-gasse 23/11, 1060 Wien, tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom: 
http://www.slovaci.at/program.htm
program na září a říjen 2014 viz Příloha, str. XII.

SloVenSKý InŠtItút
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, tel./fax: +43 1 535 40 57
Für alle Veranstaltungen SI ist eine Anmeldung unter si.wien@gmx.at er-
forderlich.
• • • • • • • • • • proGraM SloVenSKého InŠtItútU • • • • • • • • • •
17. 9. film Kapitán Dabač
V rámci 70. výročia SNP v prítomnosti hosťa – hlavného predstaviteľa p. La-
dislava Chudíka. Po filme nasleduje diskusia.
V spolupráci so Slovenským filmovým ústavom.

do 24. 09.  70. výročie SnP
Panelová výstava s projekciou na 2 obrazovkách spojená s výstavou zbier-
kových predmetov. V spolupráci s Múzeom SNP.
Kultúrny program: r. Kákoni – akordeón, majster sveta z mnohých súťaží.

do 10. 10. Slovensko na Viedenskom týždni dizajnu
29. 9. 18:30 vernisáž výstavy
Víťazi súťaže dizajnu popredného československého umelca prof. Halabalu 
vystavujú na SI. SI sa prezentuje v katalógu a návštevníci týždňa dizajnu 
majú zaradený v programe SI ako miesto exponátov.
V spolupráci s Technickou univerzitou vo Zvolene.

01. 10. 19:00 čítanie európskych spisovateľ/ov/iek na tému „Vojna 
a Mier v literatúre“ pri príležitosti Dňa kávy
Čítanie z literárneho diela v Café Landtmann. rakúsky herec Peter Ma-
tic číta z diela slovenského autora Antona Hykischa (Spomeň si na cára) 
a z diela bulharského spisovateľa Ljudmila Stojanova.
V spolupráci s EuNIC Vienna Cluster.

07. 10. 12:30 poludňajší koncert / lunchkonzert – 30 minút hudby
Kristína Chalmovská, výnimočná slovenská violončelistka. Hudbe sa venuje 
odmalička, je víťazkou medzinárodných súťaží.
V spolupráci s Hudobným centrom Bratislava.

08. 10. 11:00 tK: bratislavské jazzové dni
SI Viedeň je už druhý rok partnerom Bratislavských jazzových dní. Pri prí-
ležitosti 40. výročia Jazzových dní sa opäť bude konať tlačová konferencia 
s Petrom Lipom, Pavlom Hammelom a Pavlom Danekom, organizátormi 
BJD a niekoľko koncertov na SI Viedeň a v klube Porgy a Bess.

do 31. 10. Šlabikáre z celého sveta
15. 10. 18:30 vernisáž výstavy
V spolupráci so zberateľom šlabikárov, unikátnych exponátov z celého sve-
ta Štefanom Petejom z Bardejova – celkovo zbierka viac ako 650 šlabikárov, 
otvára SI výstavu vybraných diel – s autormi najnovšieho vydania šlabikára 
Ľubomírom Feldekom a Miroslavom Cipárom.
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05. 11. 18:30 vernisáž výstavy Eyes On – Mesiac fotografie vo Vied-
ni / Pavel Maria Smejkal
Fotograf Pavel Maria Smejkal pracuje so svetoznámymi historickými foto-
grafiami a odstraňovaním ich hlavného motívu sa zamýšľa nad zmyslom 
a úlohou fotografie v dnešnej dobe.
V spolupráci so Stredoeurópskym domom fotografie.

11. 11. 9:30 konferencia Sovietske verejne procesy
Balassi Institut – Collegium Hungaricum, Hollandstr. 4, 1020 Wien
Medzi medzinárodnými rečníkmi vystúpi aj Mgr. Ondrej Podolec, Ph.D., 
a Mgr. Branislav Kinčok z Ústavu pamäti národa.

13.-16. 11. buch Wien
Knižný veľtrh, Messe Wien, Halle D, metro zast. Krieau. V rámci sekcie 
Donau Lounge sa predstavia poprední slovenskí autori Jozef Banáš a Etela 
Farkašová. Viac informácii www.buchwien.at.

14. 11. 20:30 under My Spell – galakoncert k 25. výročiu nežnej re-
volúcie
Premiéra uvedenia kantáty Under My Spell s renomovanou sopranistkou 
Adrianou Kučerovou, špičkovými komponistom a multinštrumentalistom 
Oskarom rózsom, v sprievode orchestra a zboru Viva Musica. V spolupráci 
s agentúrou Viva Musica!
Stephansdom, 1010 Viedeň

18. 11. 12:30 poludňajší koncert / lunchkonzert – 30 minút hudby
Koncert venovaný 95. výročiu Konzervatória v Bratislave.

26. 11. 17:00 pocta Dušanovi hanákovi – film Papierové hlavy (1995, 
Omeu)
režisér Dušan Hanák patrí k najvýznamnejším a najoceňovanejším reži-
sérom slovenskej kinematografie. Je nositeľom Ceny asociácie filmových 
kritikov v Los Angeles a Ceny Slnko v sieti za „Výnimočný prínos slovenskej 
kinematografii“. Po premietnutí filmu nasleduje diskusia s režisérom.

02. 12. 12:30 poludňajší koncert / lunchkonzert – 30 minút hudby
Maroš Bango (SK, spev) a Antonia Kovacevic (AT, spev)
Slovensko-rakúsky koncert nadaných nevidiacich spevákov.

03. 12. 18:30 výstava KGV – krásne gule vianočné
Výstava prezentuje výber zo súťaže najoriginálnejších dizajnérskych vianoč-
ných gúľ študentov i profesionálnych umelcov. 

10. 12. 18:30 Vianočná party
Vystúpenie s detskou folklórnou skupinou rozmarín pod vedením Heleny 
Steiner a vianočný večer slovensko-rakúskych kulinárskych špecialít.

Upozorňujeme, že i přes veškerou naši snahu a kontrolu kalendária může 
dojít u oznámených programů ke změně jejich data, resp. náplně. Bohužel, 
i když se tuto skutečnost dozvíme (ale někdy ani nedozvíme), nemáme již 
možnost provést jakoukoliv opravu. Změna programu vyhrazena.
Články podepsané autory nebo opatřené značkou nemusejí být vždy shod-
né s názorem redakce. Redakce neodpovídá za obsah čtenářských dopisů. 
Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. Redakce si vyhrazuje právo 
krátit a upravovat zaslané články po stránce gramatické i sty listické.
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Gemeinde in der
Erzdiözese Wien

Česká
duchovní služba
oblast Vídeň

Poštovní adresa: Hagenmüllergasse 31, 1030 Wien
Tel.: +43 (0664) 406 55 41 Fax: +43 (01) 711 84 112
www.sweb.cz/farnost.viden www.rozhledy.at

POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB:
CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1:

mše svatá každou neděli a svátek v 08:30
KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3:

mše svatá každou neděli a svátek v 10:00
KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Salesianum, Wien 3:

mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00
KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veit-Gasse 25, Don Bosco-Haus, Wien 13:

mše svatá třetí sobotu v měsíci v 18:00

KALENDÁŘ AKCÍ
So 21. 09.  DON BOSCO-HAUS: Mládežnická mše svatá v 18:00 hodin v kapli Panny Marie Pomocnice, St. Veit-Gas-

se 25, Wien 13. – Program od 16:00 do 20:00 hod.
Ne 29. 09. MŠE NÁRODŮ v 10:15 hodin ve vídeňské katedrále sv. Štěpána, Wien 1. Hlavním celebrantem je vídeňský 

světící biskup dr. Franz SCHARL. Koncelebrují duchovní správci cizojazyčných farností ve Vídni. Slavíme 
svátek sv. Václava, patrona českých zemí. Následuje občerstvení na prostranství arcibiskupského paláce 
a vystoupení skupiny naší mládeže.

Ne 13. 10. SALESIANUM: Dětská mše svatá v 11:00 hodin, Hagenmüllergasse 31, Wien 3. Informace pro rodiče dětí, 
které se připravují k prvnímu svatému přijímání a k biřmování.

So 19. 10. DON BOSCO-HAUS: Mládežnická mše svatá v 18:00 
hodin v kapli Panny Marie Pomocnice, St. Veit-Gasse 25, Wien 13. – Program od 16:00 do 20:00 hod.
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Přívětivě a srdečně
probíhalo povídání s dnešním hostem, jehož jméno je příznačným dokladem česko-rakouského (německého) prolínání, 
ačkoliv venku nepřívětivě smýval déšť letní dusnou atmosféru. Zatímco se v rozpálených ulicích logicky ochlazovalo, 
v pracovně rostla vřelá atmosféra, kterou svým vyprávěním rozproudil historik dr. Karl Brousek. Příslušnost k české 
menšině posloužila k prvotnímu nasměrování jeho historického zájmu, neboť na rozdíl od rakouských historiků mohl 
studovat materiály psané česky, historické vzdělání mu napomohlo k osvojení si kritického pohledu a nadhledu, s nimiž 
přistupuje k tematice české menšiny ve Vídni. Řada jeho studií je nedílnou součástí různých historických sborníků, jiné 
vydal samostatně v knižní podobě, jako např. spis Industriegeschichte Böhmens, Tschechen in Wien. Pro projekt dvoj-
jazyčných průvodců Vídní (projekt města Wien v jazykových mutacích, např. v polštině, italštině, maďarštině) sepsal 
popularizační publikaci Wiener Impressionen – Vídeňské imprese – Po českých stopách dějin Vídně.

Při vstupu do budovy, v níž se na-
chází Vaše pracoviště, mě překvapi-
lo označení Ministerium für Bildung 
und Frauen.
Dr. K. Brousek: To je taková nová 
konstrukce, neboť Frau Heinisch-Ho-
sek byla ministryní ve Frauenministe-
rium a Kunst und Kultur přešlo pod 
Bundeskanzleramt. Zbylo tedy Unter-
richtsministerium, které pod názvem 
Bildung přešlo do resortu tohoto Mi-
nisterium für Bildung und Frauen. 
Vlastně se to pořád mění, už před 
delší dobou jsem navrhoval, aby bylo 
použito označení Bundesministerium 
für Angelegenheiten, a tím by se poz-
ději nemuselo nic měnit.

Když jsem se setkala poprvé s Va-
ším jménem jakožto autorem stu-
die Tsche chen in Wien, musím se 
přiznat, že mi při čtení Karl Maria 
„naskočilo“ jméno hudebního skla-
datele, a to Carla Marii von Weber. 
Byla užívána Vaše obě křestní jména 
Karl Maria ve škole? Jak na ně spo-
lužáci reagovali?
Dr. K. Brousek: Jméno Maria jsem 
dostal po své tetě, která byla mojí 
kmotrou, určitou dobu jsem obě jmé-
na užíval, asi třicet let je už neužívám.

Jakou základní školu jste absolvo-
val?
Dr. K. Brousek: Obecnou školu spol-
ku Komenský v Herbststrasse ve Vídni.

Pak následovalo gymnázium?
Dr. K. Brousek: Ano, ovšem němec-
ké, neboť tehdy už neexistovalo české 
gymnázium ve Vídni, a to v Ettenreich-
gasse. Vlastně pak zanikla i obecná 
škola v Herbststrasse a zůstala pouze 
na Sebastianplatz ve 3. okrese.

Bylo Vám už během studia na gym-
náziu jasno, jak se budete v dalším 
studiu orientovat? Jaké předměty 
jste měl v oblibě, co Vás nejvíce za-
ujalo?

ně prof. Otto Urban, který psal práci 
Česká společnost 1848-1918. To byli 
lidé, se kterými jsem se v Praze stýkal 
a od kterých jsem se hodně naučil.

Odkud pocházejí Vaši prapředkové? 
Kdy přišli do Vídně?
Dr. K. Brousek: Do Vídně přišli kon-
cem 19. století. Můj děda pracoval na 
Stadtbahn, to byla doba konjunktury, 
asi roku 1902. Přišli z Moravy, z obce 
Horky, na cestě ze Znojma do Jihlavy. 
To je rodina z tatínkovy strany. Moje 
maminka přišla do Vídně během dru-
hé světové války k Arbeitsdienstu, 
narodila se ve Zlíně. Po válce zde zů-
stala, poznala zde mého otce. Všichni 
předkové jsou z Moravy.

Předpokládám, že jste doma mluvili 
česky a méně německy.
Dr. K. Brousek: Mluvili jsme oběma 
jazyky, pokud „tématem“ byla rodina, 
mluvilo se česky, jinak jsme přecházeli 
do němčiny.

Jaké bylo Vaše první zaměstnání?
Dr. K. Brousek: Pracoval jsem pro ně-
mecký ústav Collegium Carolinum, tu 
nabídku jsem naštěstí dostal po ukon-
čení studií. Pracoval jsem na projektu 
českých průmyslových dějin, napsal 
jsem tři studie a později jsem vydal 
tyto příspěvky knižně. K projektu jsem 
se dostal proto, že řada odborníků na 
tuto tematiku, která zde žila v emigra-
ci, se bohužel nemohla z tohoto dů-
vodu vypravit do československých 
archivů. Bylo to v letech 1977-1980.

Dnes působíte na Ministerium für 
Bildung und Frauen. Jakými cestami 
jste přišel na tuto pozici, jaké profes-
ní přednosti jste musel nabídnout?
Dr. K. Brousek: Byla to náhoda. Já 
jsem do žádného ministerstva ne-
chtěl jít pracovat. Jak už jsem uvedl, 
pracoval jsem na Osteuropa-Institut. 
Po čase mi to připadalo jaksi „suché“, 
takže jsem odešel do Werbeagentur, 

Dr. K. Brousek: Vždycky jsem se za-
jímal o historii. Jako malý kluk jsem 
četl knihy o tureckém obležení Víd-
ně a různé jiné historické knížky. Pů-
vodně jsem zamýšlel vystudovat obor 
dějiny jako učitelský směr, měl jsem 
proto i druhý obor, a to byla angličti-
na. Ta mě ale potom začala zatěžovat 
v tom smyslu, že bylo obtížné dostat 
se např. do Sprachlabor a různých 
cvičení, takže jsem tuto kombinaci 
opustil. V této době mně pomohlo to, 
že mluvím česky, dostal jsem se totiž 
na Osteuropa-Institut, tam jsem dě-
lal semináře. Tehdejší prof. Richard 
Plaschka mi navrhl, zda bych nechtěl 
zpracovávat historii české menšiny. 
V tu dobu končila svoji práci v tom-
to směru historička Monika Glettler, 
jež ovšem zpracovala danou temati-
ku pouze do roku 1914. Problema-
tikou české menšiny jsem se zabýval 
již dříve. Nyní jsem se začal tedy vě-
novat zmapování dějin české men-
šiny v meziválečné době. Přibližně 
v této době, když už jsem se „rozjel“, 
jsem dostal možnost studovat jeden 
rok v Praze, kde jsem hlavně praco-
val v archivech. Navštěvoval jsem 
sice nějaké přednášky, ovšem taměj-
ší systém přednášek se velmi lišil od 
systému ve Vídni, kde představovaly 
velké otevřené situace. Zažil jsem tam 
i takovou humornou situaci. Pražský 
prof. Král si jednou stěžoval na ma-
lou účast studentů na přednáškách, 
„pohrozil“, že se to projeví při zkouš-
kách, a přítomné studenty vyzval, aby 
předložily své indexy. Já jsem byl mi-
mořádný posluchač, předložil jsem 
svůj pas. Prof. Král, který nevěděl, že 
má na přednáškách Rakušana, zů-
stal omráčen. Od té doby, když se ve 
svých přednáškách dotkl rakouských 
dějin, se vždy na mě díval, jakoby se 
ujišťoval, že nemluví nějaké blábo-
ly. Pracoval jsem v Praze u lidí, kteří 
nebyli komunisté, např. doc. Kvaček, 
prof. Maur, kteří byli na Ústavu česko-
slovenských dějin tolerováni. A hlav-
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Relation). Jistou dobu jsem byl i bez 
zaměstnání a přes Arbeitsamt jsem se 
dostal náhodně do těchto sfér. Zamě-
ření bylo Bildung, což mě zpočátku 
moc neoslovovalo, chtěl jsem se ra-
ději věnovat oblasti sportu, měl jsem 
v této době dokonce jednu nabídku. 
Říkal jsem si, že to zase nějaký čas vy-
držím, ale chytilo mě zde to, že v rám-
ci ministerstva byl i program tvorby 
filmů pro školy. Začal jsem dělat his-
torické dokumentace, dělal jsem např. 
film, který ještě dodnes běží v koncen-
tračním táboře Mauthausen, dále film 
o Rakušanech ve španělské válce, se-
riál pro televizi o menšinách. Ta práce 
mě velmi zajímala, myslím spojení fil-
mu a historie, takže jsem už z tohoto 
místa neodešel, bylo to vlastně napl-
nění mého úsilí pracovat v médiích. 
K dobru mi přišla moje činnost z doby 
studií, kdy jsem pracoval v televizi jako 
asistent, takže jsem měl jistou praxi.

Co je tedy náplní Vaší práce na tom-
to oddělení?
Dr. K. Brousek: Musím odpovědět 
částečně v němčině, protože je to 
kratší. Cílem je Medienbildung, a to 
prostřednictvím Medienerziehung 
k Medienbildung. Medienerziehung 
není žádný předmět, je to vyučovací 
princip. My zde koordinujeme pro 
jednotlivé školy aktivity pro uvede-
nou linii – Medienbildung. Existuje 
evropská soutěž, týkající se proble-
matiky médií, většinou se koná v Ra-
kousku, ale kooperujeme také se 
Španělskem, Itálií, Českem. Školy tak 
mají příležitost své vlastní mediál-
ní výtvory – krátké filmy, rozhlasová 
vysílání, noviny – prezentovat. Do 
poslední soutěže bylo zasláno přes 
pět set výtvorů, které porota musela 
vyhodnotit. Tato akce se koná již pat-
náct let. Nabízíme školám i workshop, 
když potřebují podporu. Na oddělení 
máme filmové studio, takže můžeme 
nabídnout školám, aby si zde sestří-
haly filmy. Máme také Schülerradio, 
které vysílá 1 × denně od půl osmé, 
teď je to Internetradio mit ORF. Z dal-
ších aktivit uvedu vydávání publikací, 
např. jedna z posledních Gewalt in 
der Schule, které mají napomoci vy-
učujícím a žákům pochopit situace, 
zpracovat problémy. Šíře působnosti 
je opravdu rozmanitá a rozsáhlá.

Předpokládám, že kontakty s ČR na-
staly až po roce 1989.

Dr. K. Brousek: Ano, spolupráce s Mi-
nisterstvem školství se začala odvíjet 
až po sametové revoluci. Realizovali 
jsme v ČR také několik workshopů, 
nejen v Praze, ale i např. v Břeclavi, 
tam jsme měli velmi dlouho kontak-
ty se školou Edvarda Beneše. Dalším 
typem spolupráce je to, že v řadě čes-
kých škol vyučují rakouští učitelé. Po-
kud tito z dané školy odejdou, ne vždy 
je hned někdo nahradí, takže spolu-
práce na chvíli „usne“.

Jako historik vnímáte dějiny čes-
ké menšiny jinak než nehistoricky 
vzdělaní lidé, tedy s nadhledem, od-
stupem a kriticky. Jak byste charak-
terizoval reakci české menšiny na 
příchod emigrace po roce 1968?
Dr. K. Brousek: Špatně, velmi špatně. 
Kořeny tohoto vztahu musíme hledat 
v údobí tzv. reemigrace, tedy době 
po roce 1945. Tehdy, jak je známo, 
odešla celá řada vedoucích osobnos-
tí české menšiny – její elita – zpět do 
ČSR. Zlom v republice byl rok 1948, 
kdy se sice mnozí vrátili, ale nikoliv 
tato první garnitura. V menšině ve 
Vídni zůstali ti, které nechci házet do 
jednoho koše, ale byli to v převaze 
lidé druhé řady. Právě tito lidé nebyli 
s to se vyznat v seskupeních tzv. ko-
munistů a nekomunistů – demokra-
tů. Myslím, že toto dělení bylo velmi 
umělé, vždyť jsme všichni chodili do 
jedné české školy. V tomto konfliktu 
uvnitř menšiny vlastně česká menšina 
propásla při poválečném sčítání oby-
vatelstva ve Vídni svoje šance. Při vy-
plňování kolonek, týkajících se jazyka 
komunikace, uvedla většina příslušní-
ků české komunity jazykovou kombi-
naci – němčina/čeština. Tedy přesný 
opak, než tomu bylo při sčítání za 
doby Hitlera, kdy uvedení jazykové-
ho užívání čeština/němčina zajistilo, 
že příslušníci české menšiny nebyli 
narukováni a počet Čechů ve Vídni 
byl vysoký. Po sčítání v poválečných 
letech tomu bylo přesně naopak, po 
vyhodnocení sčítacích listů „díky“ ko-
lonce němčina/čeština, která u české 
menšiny převažovala, byl statisticky 
zjištěn propad české menšiny z pů-
vodních padesáti tisíc na pouhých 
osm. V tomto případě bohužel nebyly 
splněny podmínky pro Staatsvertrag, 
což bylo velmi důležité pro školy 
a další rozvoj menšiny ve Vídni, resp. 
Rakousku. Češi zde byli totiž sami se-
bou tak „zaměstnáni“, že došlo k této 
velké politické chybě, kterou využilo 

většinové národně německé vídeňské 
obyvatelstvo. Když přišla emigrace 
v roce 1968, neměla zdejší menši-
na takřka žádnou vrstvu inteligence, 
takže z pouhého strachu před touto 
vlnou česká menšina dveře k sobě 
zavřela. Mluvit tedy o nějaké radosti 
české menšiny ve Vídni z příchodu 
krajanů nelze vůbec. Nutno je rovněž 
podotknout, že nově příchozí se ne-
hrnuli do nějakých spolků, měli své 
zkušenosti z povinného organizování 
se v totalitě, a ti, kteří chtěli působit 
ve zdejších existujících spolcích, těm 
to menšina vůbec „nedělala lehké“. 
U současné menšiny postrádám jed-
no, totiž že žádná skupina nepředá-
vá své různorodé zkušenosti dále do 
společnosti, ve které žijí. Žádná pře-
dělová epocha není ve vídeňské men-
šině analyzována. V případě proudu 
po roce 1989 bych to chápal, proto-
že tato epocha není ještě historicky 
usazena. Ale dřívější předěly – 1968, 
konec sedmdesátých let, poválečné, 
válečné období – už měly být vyjeve-
ny. Znamená to otevřít archivy, kore-
spondenci. Zatím se ale lidově řečeno 
sedí na zásuvkách, každý je na svém 
písečku, takže v případě české menši-
ny nemůžeme mluvit o otevřené spo-
lečnosti.

Během našeho povídání jste se rov-
něž vyjádřil, že se hodláte, až budete 
v penzi, znovu vrátit k tématu česká 
menšina a kriticky zhodnotit nejen 
své předcházející příspěvky, které 
jste publikoval, ale především vyslo-
vit závěry, k nimž jste v průběhu let 
vnímání dění v české menšině jako 
historik dospěl. Zatímco dříve se ob-
jevily jen ojedinělé příspěvky o české 
menšině, v dnešní době jsou to de-
sítky bakalářských a magisterských 
prací studentů z  ČR, které budete 
muset pročíst. Čeká Vás tedy pěkná 
práce.
Dr. K. Brousek: Ano, vím o tom, rov-
něž mě kontaktovalo několik studen-
tů, ale bohužel jsem nikdy nedostal 
výtisk jejich prací. Vím však, že větši-
nou nic nového nepřinášejí, snad jen 
jedna práce mě zaujala. O to více se 
na tento úkol, který jsem si předse-
vzal, těším.

Jste členem nějaké menšinového 
spolku?
Dr. K. Brousek: Byl jsem členem spol-
ku Sokol XXI, ve Floridsdorfu jsem 
měl kamarády, členem Sokola jsem 
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dodnes. V současné době jsem se do-
stal do Klubu českých turistů, převzal 
jsem funkci předsedy. Plánuji napsat 
o tomto spolku studii, neboť ve Vídni 
se Klub českých turistů osamostatnil 
v roce 1914. Tento klub hrál také po-
litickou roli v první světové válce. Kro-
mě sportovních spolků jsem členem 
Kulturního klubu Čechů a Slováků 
v Rakousku.

Se Sokolem jste či budete spojen i ji-
nak, neboť ve spolupráci s  ing. He-
lenou Basler připravujete archivaci 
Sokola.
Dr. K. Brousek: Delší dobu trvalo 
najít vhodnou místnost pro budoucí 
archiv, druhá fáze je získat z jednotli-
vých jednot Sokola materiály. Hodlá-
me provést vlastně jen základní práci, 
připravit takto cestu pro odborného 
archiváře, aby mohl být realizován 
smysluplný a přístupný archiv Sokola.

Hodláte i z této aktivity vytěžit ma-
teriál pro nějakou studii?
Dr. K. Brousek: Moje disertace se za-
obírala právě Sokolem, pracoval jsem 
i v Tyršově domě v Praze, kde jsem 
hodně excerpoval. Všechny tyto „své“ 
materiály jsem předal právě sem do 
Sokola. Je tu ovšem nová historie So-
kola a tu bych samozřejmě rád zpra-
coval.

Jak si udržujete svoji češtinu?
Dr. K. Brousek: Nejnověji tak, že jsem 
si zajistil příjem České televize, což je 
pro mě velká pomoc. Do ČR se dosta-
nu nyní velmi málo a i když čtu v češti-

ně, chybí mi ta zvuková podoba jazyka, 
a hlavně se takto setkávám se součas-
nou hovorovou živou češtinou. A zase 
musím říci, že až budu v penzi, budu 
mít více příležitosti si do ČR zajet. Sám 
pociťuji mezery ve své češtině, mluvil 
jsem česky daleko lépe, dnes mi chy-
bějí slova, a to vůbec nemyslím na ta 
nová módní slova v současné češtině. 
Když chci, anebo musím, něco dobře 
a perfektně vyjádřit, volím němčinu. 
A protože mi to vadí, musím se svojí 
češtinou něco dělat.

Jak trávíte volný čas?
Dr. K. Brousek: Rád sportuji. Když 
jsem byl malý, dělal jsem krasobrus-
lení, dnes už se bojím skákat, abych 
si něco nezlomil. Ze zimních sportů 
se věnuji lyžování, rád jezdím na kole. 
Prostě musím se pohybovat, neboť 
v zaměstnání sedím. Jako dítě jsem 
se učil rok hrát na klavír, než zemře-
la moje učitelka, doufám, že ne kvůli 
mně. Hudebně jsem ale neschopný. 
Z nesportovních zájmů je to přede-
vším film, souvisí to s mým zaměst-
náním. Teď se privátně chystám na 
bienále do Benátek (Venedig). Za-
jímá mě vidět nové trendy ve filmu. 
Tam jsem také před lety zažil pro mě 
něco nepředstavitelného. Během bie-
nále probíhaly současně ve spodní 
části festivalového paláce prezentace 
žákovských prací. Bylo to v době, kdy 
u nás ještě nikdo nepomyslel na to, že 
by mohli žáci sami něco tvořit. Podob-
ný festival žákovských prací probíhá 
např. v Bergamu. V tomto směru jsou 
dobří nejen Italové, ale i Španělé.

Máte české jméno, jehož výslovnost 
je pro Rakušana oříškem, i když se 
nejedná o ono obávané „ř“, ale o dif-
tong „ou“. Jste pro německy mluvící 
Herr Brusek, anebo Brosek?
Dr. K. Brousek: Málokdo opravdu 
vysloví dvojhlásku správně, většinou 
jsem rád, když se to nějak podaří.

Jaké jazyky ovládáte?
Dr. K. Brousek: Kromě němčiny 
a češtiny také angličtinu, kterou jsem 
vlastně začal studovat.

Uvedl jste, že jste milovník kinema-
tografie a za dobrým filmem vyjíždí-
te do Itálie. Koketujete i s italštinou?
Dr. K. Brousek: Přesně jste to uhod-
la, ano koketuji, pasivně trochu ro-
zumím, kdysi jsem se italsky učil, ale 
dnes je tomu konec.

Jak hodnotíte úroveň českého filmu?
Dr. K. Brousek: Špičková úroveň. 
Fascinovalo mě také to, jak se chová 
filmové publikum v ČR. Tam při těch-
to dobrých filmech, prosím českých, 
sedí publikum na místech i při závě-
rečných titulcích filmu a tleská. To je 
zvykem při festivalech. Něco podob-
ného nelze zažít ve Vídni či Rakousku.

Co víte o svém patronovi, po němž 
jsem obdržel jméno?
Dr. K. Brousek: Karl Borromäus byl 
arcibiskupem Milána.

Děkuji Vám za rozhovor.

Rozmlouvala dr. M. Brandeis

Báseň jako inspirace pro výtvarné dílo
Už poněkolikáté hostila Gale-
rie Portheimka kolektivní vý-
stavu nejlepších současných 
českých výtvarníků, kteří pra-
videlně tvoří podle tématu da-
ného literárním odkazem nebo 
asociací. V předchozích roční-
cích to byly Kráska a zvíře, 
Hádala se duše s tělem, A pře-
ce se točí, Přesýpací hodiny, 
které se kazí aneb Sirotci sur-
realismu a naposledy Sodoma 
a Gomora. V letošním roce se 

kultura

pro zúčastněné umělce stala inspirací báseň Jiřího Žáčka 
České moře.
 Autorem a původcem myšlenky na tento cyklus kolektiv-
ních výstav byl významný český spisovatel, dramatik a scé-
nárista Aleš Koenigsmark, který zemřel v loňském roce.
 K výtvarníkům, kteří na těchto kolektivních výstavách 
pravidelně vystavují, patří například Alena Koenigsmarko-
vá, Jan Grimm, Antonín Stibůrek, Vladislav Kaska, Valde-
mar Sokol, Jaroslav Šerých, Bohunka Waageová a mnoho 
dalších. (mk)

Politické karikatury v Portheimce
V průběhu léta zaplnily prostory Galerie Portheimka nej-
různější politické karikatury a parodie. Politické karikatury 
i parodie byly součástí tiskovin již odedávna a nebránili se 
jim žádní vydavatelé. Zlatou érou karikatury byla mezivá-
lečná léta, kdy byli jejími tehdejšími tvůrci například Josef 

Antonín Stibůrek, inspirace k básni 
Jiřího Žáčka



10

ku
ltu

ra  Autory výstavy byli Markéta Theinhardtová, česká his-
torička přednášející na pařížské Sorbonně, a Pierre Brullé, 
majitel soukromé galerii a Kupkův letitý sběratel. Oba již 
obdobný projekt připravili v roce 2002 v pařížském Musée 
d’Orsay a české publikum mělo příležitost seznámit se s je-
jich prací při výstavě Cesta k Amorfě, kterou v roce 2012 
pražská Národní galerie dokumentovala Kupkovu účast 
jako malíře na pařížských výtvarných salonech v letech 
1899-1913. (mk)

Výstava Otto Plachta
Pražská Galerie Václava Špály připravila na konec léta vý-
stavu malíře Otto Plachta. Výstava pod názvem Metafor-
my pralesa představila umělcova velkoformátová akrylová 
plátna, jejichž náměty byly inspirovány tajuplnou amazon-
skou džunglí. Placht ve své tvorbě výtvarně čerpá z odkazu 
Rousseaua i Chagalla, ale také například z Pollocka nebo 
Miróa. Právě díky nim a jejich schopnosti zformulovat tak-
řka neuchopitelné se mu daří najít ten nejlepší způsob, jak 
spojit všechny součásti umělecké tvorby do jednotného 
výrazového prostředku.

Lada, Adolf Hoffmeister nebo bratři Čapkové. Na výstavě 
v Portheimce se představila řada českých autorů, kteří byli 
vybráni podle specifického klíče – originály karikatur totiž 
pocházely ze sbírky vydavatele Michala Voráčka. (mk)

František Kupka v Plzni
Do 7. září měli zájemci o tvorbu malíře Františka Kupky 
možnost navštívit výstavu jeho kreseb a karikatur v Zápa-
dočeské galerii v Plzni.
 Expozice pod názvem Orbis pictus Františka Kupky 
představila tohoto významného malíře jako úspěšného 
komentátora dobových společenských událostí pro levi-
cově a anarchisticky orientované časopisy, které vycházely 
v Paříži před první světovou válkou.
 Kupka kreslil do deseti francouzských časopisů a jeho 
satirické kresby a sžíravé karikatury působily jako šlehnutí 
bičem, měly velký úspěch a umělec za ně dostával dobře 
zaplaceno.
 Množstvím karikatur reagoval Kupka na tehdejší politi-
ku ve Francii a Německu, ale i v celé Evropě. Trápily ho ne-
duhy kapitalismu, především sociální nerovnost. Ukazoval, 
jak peníze ovlivňují společenskou morálku i individuální 
svobodu a pranýřoval také katolickou církev – portrétoval 
například umírajícího papeže, jak leží na pytlích s penězi 
a s pohledem na hvězdné nebe říká: „Kde je to nebe, které 
jsem tak dobře prodával?“
 K vrcholům Kupkovy rané tvorby patří cykly Peníze, Mír 
a Náboženství, které tvořily v roce 1902 a 1904 samostat-
ná čísla satirického časopisu L’Assiette au Beurre.
 Většina vystavovaných děl byla zapůjčena z Francie – 
atrakcí výstavy byla série umělcových kreseb z pařížského 
Musée d’Orsay, pro které je zakoupil francouzský stát z bý-
valé Waldesovy sbírky.

František Kupka: Peníze, obálka pro časopis L’Assiette au Beurre

Otto Placht: V povětří, 2014

 Návštěvník, procházející expozicí, mohl být tak plně za-
ujat Plachtovými barevnými fantaskními experimenty, kde 
při pozorném zkoumání postupně odhaluje poloskryté tvá-
ře, části lidských těl, kvetoucí krajiny nebo rotující planety, 
a tím je navozena jakási tajemná atmosféra – jako bychom 
si prošlapávali stezku v nekonečné amazonské džungli.

(mk)

Život a dílo Petra Brandla
Před nedávnem vydala Národní galerie v Praze reprezen-
tativní publikaci o životě a díle Petra Brandla. Po mnoha 
letech jde o soubornou monografii o umělci, který je čes-
kými malíři považován za patrona této profese. Autorkou 
knihy je historička Andrea Rousová, kurátorka staré sbírky 
Národní galerie.
 Publikace představuje Petra Brandla jako postavu 
v českém prostředí zcela výjimečnou. Na rozdíl od Ruben-
se nebo Rembrandta nebyl vlastníkem honosného domu 
a nesbíral umělecké předměty a ani s nimi neobchodo-
val, ale způsob jeho života daleko převyšoval jeho finanční 
možnosti. Odmítl stát se členem malířského cechu a prak-
ticky celý život měl dluhy. Částečné řešení ke zlepšení své 
situace našel na čas v důlním podnikání, avšak jak dale-
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ce byl v tomto směru 
úspěšný, není známo.
 Petr Brandl maloval 
vedle náboženských 
obrazů také nejrůzněj-
ší žánrové malby, čas-
to z velmi pochybného 
prostředí – ze života 
různých šarlatánů a fel-
čarů nebo prostitutek. 
Objednavatelem těch-
to děl byl především 
Brandlův mecenáš 

a sou časně jeho blízký přítel hrabě František Josef Černín. 
Petr Brandl měl také velmi vyvinuté sochařské cítění, jeho 
malby z vrcholného období jsou v podstatě reliéfy.
 Petr Brandl je velmi známý v Čechách, ale totéž se 
nedá říct o zahraničí. Ke změně této situace by měl při-
spět výzkum jeho tvorby, který je v současnosti podpořen 
grantem. Galerie také chystá výstavy, k dispozici je deset 
Brandlových zcela nových, dosud neobjevených maleb a je 
naděje, že se jejich počet zvýší. Malíř Petr Brandl by měl 
být uveden do evropského kontextu, kde má rozhodně 
právo na svoje místo. (mk)

Zapomenuté poklady
Zajímavý a objevný pohled na středoevropské umění 
19. století nabídla návštěvníkům výstava, která probíha-
la v létě v Clam-Gallasově paláci v Praze. Na výstavě byly 
zastoupeny vedle prací Mánesa, Navrátila, Čermáka nebo 
Purkyně i obrazy v Čechách méně známých rakouských 
a německých malířů. Všechny vystavované obrazy, akvare-
ly, kresby a grafiky pocházely ze sbírky historika umění Pa-
trika Šimona. Ten začal svoji kolekci budovat před dvaceti 
lety, jen s minimálními finančními prostředky. Jednotlivá 
díla kupoval většinou v bazarech, ve starožitnostech a na 
aukcích v Čechách i v zahraničí. Jako historik umění doká-
zal Patrik Šimon rozpoznat v anonymních dílech opravdo-
vé poklady významných malířských osobností, a podařilo 
se mu tak shromáždit sbírku velké umělecké hodnoty.
 V Severočeské galerii v Litoměřicích se v současnosti 
představuje ze Šimonovy sbírky krajinomalba 19. století. 
Expozice je otevřena do 21. září. (mk)

Ředitelem Národní galerie v Praze 
je historik umění Jiří Fajt
Galerie se tak nového vedení dočkala až po patnácti měsí-
cích od odvolání Vladimíra Rösela. Čtyřiapadesátiletý od-
borník na umění středověku Fajt se do NG vrací po čtrnácti 
letech, v letech 1995-2000 vedl její Sbírku starého umění. 
Chce posílit obraz NG u veřejnosti i v očích případných 
sponzorů, plánuje řešit rozmístění sbírek a za „gordický 
uzel“ označil Veletržní palác. Budova, v níž sídlí Sbírka 
moderního a současného umění, je nákladná na provoz 
a z rozpočtu NG ročně spotřebovává desítky milionů ko-
run. „Je i ve špatném stavebně technickém stavu, který 
bude třeba analyzovat a přijít na ministerstvo kultury po-

tažmo na vládu s generálním řešením tohoto problému,“ 
řekl Fajt. NG má podle něj mnohé rezervy, nutná je prý 
internacionalizace její dramaturgie.
 Veletržní palác – stavba je považována za první rozsáh-
lejší realizaci funkcionalistického slohu v Evropě, je spo-
lečným projektem architekta Oldřicha Tyla (1884-1939) 
a Josefa Fuchse (1894-1979). Budova, dokončená v roce 
1928, vyvolala protichůdné názory, odsudky, ale i nadšené 
obhajoby. Le Corbusier při své návštěvě Prahy roku 1928 
naznačil podstatu problému: „Je to neobyčejně významná 
stavba, ale není to ještě architektura.“
 V srpnu 1974 celá budova vyhořela. Roku 1979 byl 
palác předán Národní galerii v Praze pro umístění sbírek 
moderního a současného umění.

Začal jubilejní 20. ročník 
Vltavotýnských dvorků s díly 83 autorů
Jubilejní 20. ročník Vltavotýnských dvorků představí díla 
83 autorů. Prodejní přehlídka volného a užitného umě-
ní potrvá téměř dva měsíce. Na kulturní akci v Týně nad 
Vltavou představí svá díla přední čeští autoři. Na výstavě 
je zastoupena malba, kresba, ilustrace, grafika, plastika, 
keramika, sklo, textil, fotografie a knižní vazba. Svá díla 
zde vystavují například Adolf Born, Olbram Zoubek, Ka-
rel Demel, Michael Rittstein nebo fotografové Jan Saudek 
a Sára Saudková. Mladší generaci zastupují akademičtí 
sochaři Bohumil Eliáš, Jakub Flejšar, Michal Trpák či Petr 
Schel. Vedle domácích umělců zde prezentují své práce 
také výtvarníci z Německa, Moldávie, Švédska, Španělska 
a Kanady.

Výstava představí nejlepší díla 
mladých sklářských umělců
Mezinárodní soutěžní výstava skla pro studenty vysokých 
uměleckých škol Stanislav Libenský Award vstupuje do 
šestého ročníku. Letos ji obeslal rekordní počet mladých 
umělců z mnoha zemí, poprvé například z Rumunska 
nebo Indie. Vítězové budou vyhlášeni 18. září, následná 
výstava oceněných a vybraných děl potrvá v galerii Art Sa-
lon S v Tančícím domě v Praze do 14. prosince. ČTK to sdě-
lila Soňa Řepčíková z Pražské galerie českého skla. Podle 
ní zájem účastníků a odborné i laické veřejnosti o soutěž 
rok od roku stoupá. Pořadatelé z Pražské galerie českého 
skla během šestileté historie soutěže vystavili práce více 
než 250 mladých sklářských umělců ze 46 sklářských škol.

Stoleté jubileum Jiřího Koláře
Jiří Kolář by letos v září oslavil sté výročí narození. 
 Trochu se na něj už začínalo zapomínat, ale zájem se 
v této souvislosti opět obnovil, a to nejen v Čechách, ale 
i v zahraničí.
 Básník, výtvarník a překladatel Jiří Kolář se narodil 
24. září 1914 v Protivíně na jihočeském Písecku, do rodiny 
pekaře. Národní školu vychodil v Protivíně a dokončil ji na 
Kladně. V roce 1932 se vyučil truhlářskému řemeslu. Po-
stupně byl nádeníkem, dělníkem a později se z dopisovate-
le a pomocníka v redakci stal redaktorem v nakladatelství. 
Za druhé světové války spolu s Jindřichem Chaloupeckým, 
výtvarným a literárním kritikem, založili Skupinu 42. Vlastní 
literární činnost zahájil Jiří Kolář časopiseckým publiková-
ním svých prvních textů. Postupně se jeho tvorba dostala 

Petr Brandl: Podobizna 
horního úředníka (muže 
s bílou parukou), kolem 
1728, olej, plátno
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do povědomí kulturní veřejnosti, zejména v roce 1938, kdy 
své verše publikoval v U-bloku. Od roku 1943 se věnoval 
výlučně umělecké tvorbě. Patřil k literátům, kteří vedle lite-
rární tvorby vytvořili i srovnatelné výtvarné dílo. Jiří Kolář 
byl rovněž členem Umělecké besedy. Jako mladý, levicově 
smýšlející umělec se vzhledem k tehdejší politické i mezi-
národní situaci stal krátce po osvobození Československa 
členem KSČ – v roce 1945, ale již v srpnu téhož roku z této 
politické strany vystoupil a zůstal i nadále bezpartijní. Při 
domovní prohlídce u historika V. Černého byl nalezen ru-
kopis Kolářovy do té doby nepublikované sbírky s názvem 
Prométheova játra, která do jisté míry představovala kriti-
ku komunistických myšlenek. V letech 1952-1953 byl v této 
souvislosti Jiří Kolář také vězněn.
 V letech tvrdé normalizace se jeho literární tvorba ofi-
ciálně nemohla publikovat. V roce 1977 patřil mezi první 
signatáře Charty 77. V roce 1979 získal povolení ke studij-
nímu pobytu v Západním Berlíně, odkud jemu i jeho man-
želce nebylo dovoleno vrátit se do vlasti. Od roku 1980 žil 
v Paříži. Od března 1981 vydával v Paříži literární Revui K. 
V roce 1984 získal Jiří Kolář francouzské občanství. Vedle 
literárního díla se souběžně vyvíjela i Kolářova výtvarná 
tvorba, která měla vliv i na jeho tvorbu literární. Kolář se 
především jako výtvarník zabýval kolážemi. První výstavu 
měl již v roce 1937 na chodbě divadla D 37 E. F. Buriana. 
Později se po delší odmlce k výtvarné činnosti vrátil a zařa-
dil se mezi české výtvarné modernisty. V roce 1964 se stal 
členem výtvarné skupiny Křižovatka. Na základě iniciativy 
Jiřího Koláře, Václava Havla a Theodora Pištěka byla v roce 
1990 zřízena Cena Jindřicha Chaloupeckého, určená pro 
významného mladého výtvarníka do 35 let.
 Knižně debutoval Kolář v roce 1941 sbírkou básní 
Křestní list (1941). Po delším odmlčení se po osvoboze-
ní Československa zařadil mezi mladé české básníky, kteří 
ještě v roce 1945 publikovali knižně své první verše. Sbír-
ka Prométheova játra vyšla v samizdatu 1979, oficiálně 
až po roce 1990. Mezi zajímavé Kolářovy básnické sbírky 
tzv. konkrétní poezie, která je ovlivněna tzv. vizuální poe zií 
a které většinou nemohly být oficiálně publikovány, patří 
také sbírka Básně ticha, kterou napsal v roce 1960, pu-
blikována byla až v roce 1994, a Vršovický Ezop, zčásti 
autobiografické dílo, které Jiří Kolář postupně napsal v po-
lovině padesátých let. K úplnému knižnímu vydání sbírky 
došlo až v roce 1993.

 Významnou roli hrála v životě Jiřího Koláře jeho man-
želka Běla, fotografka a výtvarnice, která svůj umělecký 
život prožila bohužel ve stínu svého manžela, a přestože 
s ním i umělecky spolupracovala, snažila se mu spíš vytvo-
řit vhodné zázemí pro jeho tvorbu.
 Po roce 1989 Jiří a Běla Kolářovi často navštěvovali 
svoji vlast a v roce 1997 se do Čech vrátili natrvalo. Jiří 
Kolář zemřel v Praze, 11. srpna roku 2002, ve věku nedo-
žitých osmaosmdesáti let. Krátce před svojí smrtí daroval 
Jiří Kolář Museu Kampa – Nadaci Jana a Medy Mládkových 
podstatnou část sbírky své vlastní tvorby a také poměrně 
velkou kolekci děl dalších umělců, kteří ho zajímali a které 
sbíral.
 U příležitosti 100. výročí narození Jiřího Koláře pořádá 
také v letošním roce Egon Schiele Art Centrum mezinárod-
ní symposium; tentokráte jsou mezi pozvanými umělci ze 
zemí Visegradské čtyřky (Česká republika, Maďarsko, Pol-
sko, Slovensko) a Rakouska. Společným tématem k tvorbě 
je „Pocta Jiřímu Kolářovi“, pocta básníkovi, výtvarníkovi, 
překladateli a výtvarnému teoretikovi, dobrému a velkory-
sému člověku, se kterým Egon Schiele Art Centrum úzce 
spolupracovalo a jehož výstavy organizovalo v několika ze-
mích Evropy. Výsledky sympozia budou prezentovány na 
společné výstavě v Egon Schiele Art Centru od 1. 11. 2014 
do 4. 1. 2015. (mk)

Ukázka z díla:
Jiří Kolář: Prométheova játra
Nemám už opravdu žádnou naději
Nevím kde bych ji vzal
A také mi ji nemá kdo dát
A přeci bych chtěl pracovat
Ještě víc než to činím
Psát
A dokonce
Odvážím-li se něco z toho co mi dala noc
Přečíst těm pěti nebo šesti přátelům
Neboť dnes večer nebo zítra
Nevím
Může přijít pán s odznakem nebo v kožáku
A učiní všemu konec

Jiří Kolář: Koláž, 1972

PŘEDSTAVUJEME

Karel Malich 
(* 18. 10. 1924, Holi-
ce) – sochař a malíř, 
novátor abstraktního 
umění, autor reliéfů, 
drátěných plastik či 
pastelových obrazů. 
Výtvarník se proslavil 
především drátěnými 
plastikami. Jsou jeho 
zásadním vynálezem 
a současně jedním 
z největších příspěvků 

Karel Malich: Šedá A, 
1964
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českého umění druhé poloviny 20. století. Malich napří-
klad vzpomíná, jak u objektu Ještě jedno pivo z roku 1976 
poprvé použil dráty. „Zaklenul jsem prostor,“ popisuje. Jde 
o revoluční dílo, jímž umělec začal prošlapávat úplně no-
vou cestu sochařství, dráty použil pro ty části těl, které pro 
něj nebyly viditelné. Málokdo si však v tu chvíli uvědomo-
val, o jaký průlom jde. Od roku 1958 je členem skupiny 
SČUG Hollar a od roku 1963 je členem Skupiny Křižovat-
ka. V roce 2007 získal za výtvarné umění a architekturu 
Cenu Ministerstva kultury za přínos v oblasti divadla, hud-
by a výtvarného umění a architektury.

Michael Rittstein 
(* 1949, Praha) – český výtvarník. Patří k nejvýznamněj-
ším představitelům expresivní figurální malby. V letech 
1964-1968 studoval na SOŠV Václava Hollara a v letech 
1968-1974 na Akademii výtvarných umění v Praze pod 
vedením Arnošta Paderlíka, kde je od roku 2001 vedou-
cím Malířského ateliéru III. Je členem výtvarných skupin 
„12:15“, „Pozdě, ale přece“, „Nová skupina“ a „SVU Má-
nes“. S úspěchem vystavoval na samostatných přehlídkách 
doma i v zahraničí, je členem skupiny 12/15. Jeho obrazy 
jsou součástí soukromých sbírek i světových galerií. Žije 
a pracuje v Praze. Je otcem sochaře Lukáše Rittsteina.
 „V této době dělám na více věcech najednou. Připra-
vuji monografii, velkou retro výstavu a několik společných 
expozic doma i ve světě, mj. ve Spojených státech a Ně-
mecku. Na Akademii výtvarných umění učím sedmnáct bu-
doucích umělců, takže si mohu dopřát ten přepych, kdy 
se mi moje do prostoru vypuštěná úvaha vrátí formou dia-
logu v několika verzích, což mě nutí průběžně revidovat 
vlastní postoje.“

v Blansku vyučil dřevomodelářem. „Vždycky jsem chtěl 
být řezbář, ale to je takové neexistující povolání a v továr-
ně jsem zjistil, že to pro mne není, tak jsem začal vyrábět 
šperky…“
 „Kresba let na dřevě mě inspiruje a líbí se mi i barev-
nost. Okrová a neapolská žluť – jsou to příjemné barvy 
i v interiéru, na které se dá dlouho koukat a dobře s nimi 
žít. Dřív jsem maloval různé verandy a dřevěné konstrukce. 
Až jsem si postavil tu prkennou boudu a tehdy jsem si uvě-
domil zvláštní okolnost, kdy jsem nejprve vytvářel nějaký 
obrazový svět a najednou se to přeměnilo ve skutečnost, 
kdy jsem vytvořil reálný prostor.“
 Umělec je zakládajícím členem skupiny Luxus (1995), 
jejíž členové si ve svém programu vytyčili „přiměřené“ ho-
norování umění. Aktuálně je MICL členem skupiny Na-
tvrdlí. Název odráží pozici malířů pracujících se starým 
médiem obrazu.
 V díle MICLa není malířství a sochařství odděleno. Ma-
luje sochy, které vytvořil, a také ty, jejichž podoba se mu již 
ustálila ve vědomí a čekají na realizaci.

Jakub Hošek
(* 24. 11. 1979, Praha) – vý-
tvarník, jehož početná tvorba 
se stále proměňuje, DJ, kurátor, 
kulturní aktivista a organizátor 
koncertů mezinárodní součas-
né nezávislé scény. Hošek je 
také považován za „pokladate-
le“ základního kamene hipster-
ství v Česko-Slovensku. Jeho 
obrazy mají výrazný grafický, 
ornamentální až kaligrafický 
charakter. Často pracuje s tex-
tem, zajímá se i o promyšlenou 
prostorovou instalaci svých plá-

ten. V letech 1998-2004 studoval na Akademii výtvarných 
umění v Praze, v roce 2003 na Middlesex University, Lon-
don. V letech 2005 a 2007 byl nominován na cenu Jindři-
cha Chalupeckého, ani jednou se mu však nepodařilo cenu 
získat. Se sestrou Anežkou už delší dobu působí jako iniciá-
toři hudebních a výtvarných aktivit na pražské a brněnské 
umělecké scéně. V roce 2002 dali dohromady projekt Indie 
Twins, v rámci kterého fungují jako kurátoři a DJs. S tím-

Michael rittstein: Karkulka, 1986, kombinovaná technika

Michal Novotný: Telefon, 2009, pryskyřice

Michal Novotný

Michal Novotný
(* 1969, Brno) – absolvent Akademie 
výtvarných umění si zvolil umělecké 
jméno MICL. Jednak je nezaměnitelné 
a jednak na něj přišel, když své křest-
ní jméno zkracoval při podepisování 
textových zpráv. „Už jako malý jsem 
si hrál se špalíky dřeva.“ Později se 

Jakub Hošek
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to působením souvisí také prostor A. M. 180, kombinují-
cí funkci obchodu s alternativní hudbou a příslušenstvím 
s galerií a filmovým klubem. V rámci A. M. 180 kolektivu 
se podílí na organizování koncertů výrazných jmen součas-
né indie scény. Od roku 2009 dramaturgicky i organizačně 
stojí za festivalem CREEPY TEEPEE.

Jaký má podle vás Cena Jindřicha Chalupeckého význam a v čem spo-
čívá její největší přínos pro mladé umělce?
Ve své podstatě u CJCH o soutěž nejde, ale umělci ji tak 
vnímají. Ale i tato „soutěž“ nikdy neurčí objektivně jed-
noznačného vítěze. Soutěž by měla být hra, ale ve finále 
jde především jen o ego a to je podle mého názoru špat-
ně. V umění není možné být nejlepší, je možný být dob-
rý a snažit se být lepší a lepší pro uspokojení sebe sama. 
CJCH umělci v tom může pomoct, ale taky i uškodit. CJCH 
může pomoct umění najít svoje publikum, není však jisté, 
zda v této zemi vůbec nějaké publikum existuje. A pak se 
můžu ptát: Vede ocenění práce mladých umělců k jejímu 
zkvalitnění? Je vůbec oceněná věc kvalitní? Dost zavádě-
jící. CJCH by měla umělce podpořit v jeho dalším vývoji, 
usnadnit mu tím práci, zvlášť v našem prostředí. Ale zda 
se to daří, to je další otázkou… CJCH má význam přede-
vším symbolický a za největší přínos beru ten fakt, že jen 
existuje.
Dosud ji získalo (do roku 2007) sedmnáct umělců: který vás svým dílem 
nejvíce oslovuje? A proč?
Tomáš Vaněk svými postupy, obsahem a rafinovanou hra-
vostí a občas i infantilním a hravým konceptuálním přístu-
pem. Osobní, český, podivný psycholog-amatér Michal 
Pěchouček. Multimediálně angažovaný Jiří Černický. Kon-
ceptuální designer filosof-čert Jano Mančuška a elegantně 
citlivá Markéta Othová.

Je nějaký umělec, který by si ji podle vás zasloužil, ale nikdy se na něj 
nedostalo?
CJCH by měl dostat kompletně Bezhlavý jezdec (Jano 
Mančuška, Josef Bolf, Jan Šerých a Tomáš Vaněk), což už 
se ale nestane. Škoda! 
Máte nějaké krédo, kterým se ve své tvorbě řídíte?
Buď vždy o krok napřed!
Co pro vás znamená umění?
Něco skličujícího, smysluplného, teatrálního, krásného, 
pokleslého, nepředvídatelného, osvobozujícího, osobní-
ho, vznešeného, komorního, naplňujícího, průměrného, 
elitářského, vycucávajícího, nečitelného, reprezentativní-
ho, neprozkoumaného, chtěného, nic neříkajícího…

Jakub Hošek, bez názvu, 2008, dřevo

ARcHiTEkTURA

Architekti požádají o opětovný zápis 
Internationalu mezi památky
Profesoři Ivan Ruller a Vladimír Šlapeta, kteří patří mezi 
uznávané znalce moderní architektury, navrhnou opětov-
ný zápis brněnského hotelu International mezi kulturní 
památky ČR. Hotel byl nedávno vyškrtnut ze seznamu pa-
mátek na žádost jeho majitele. „Byl jsem tím velmi silně ne-
gativně překvapený. K takovémuto kroku nebyl rozhodně 
důvod. International si status památky a také z toho ply-
noucí ochranu ze strany státu zaslouží,“ uvedl Ruller. Pro 
záměr opětovného zápisu hotelu mezi památky mají ar-
chitekti podporu památkářů, Brna i Jihomoravského kraje.

Grand Prix architektů získala přeměna lázní 
v Liberci na galerii
Grand Prix architektů 2014 získala přestavba městských 
lázní v Liberci na galerii, jejímž autorem je ateliér SIAL. 
Budovy lázní z přelomu 19. a 20. století architekti ještě 
doplnili depozitářem. Mezinárodní porota, která projekt 
vybrala jako vítězný z 69 přihlášených do soutěže, oce-
nila, že autorům se podařilo udržet „vztah historického 
a nového v žádoucí rovnováze“. Výsledky byly vyhlášeny 
ve Veletržním paláci. Cenu za celoživotní dílo dostal archi-
tekt Zdeněk Edel, mimo jiné autor elegantního Parkhotelu 
v Holešovicích. S dalšími kolegy navrhl budovu podniku 
zahraničního obchodu KOVO u Libeňského mostu nebo 
budovu vršovické radnice.

VZPoMÍNkA

František Zelenka 
byl významný český architekt, výtvar-
ník, scénograf a designér, člen avant-
gardního sdružení Devětsil.
 Narodil se 8. července v Kutné 
Hoře. Studoval na pražské techni-
ce v letech 1923-1928. Po studiích 
architektury zůstal v Praze, kde se 
oženil a narodil se mu syn. Rychle 

Karikatura Františka Zelenky 
z Terezínského ghetta od Fr. Lukáše
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se prosadil jako scénograf několika divadel v Praze, Brně, 
Olomouci i rodném městě. Spolupracoval s Jiřím Frejkou, 
Karlem Dostálem, Emilem Františkem Burianem, ale pře-
devším s Osvobozeným divadlem, pro které navrhuje zpr-
vu výpravy, později kostýmy, ale také plakáty a obaly na 
gramodesky. Jeho styl je charakteristický: na výrazné ba-
revné ploše rozmísťuje písmo, fotografie a grafické symbo-
ly úsporným, ale výtvarně podmanivým způsobem, často 
s diagonálními motivy, prozrazujícími vliv Bauhausu. V di-
vadelních výpravách pak uplatňuje i architektonické moti-
vy v úsporné zkratce. Zelenkův svět je výtvarně působivý, 
plný poetického vidění.
 Zelenkovo architektonické dílo není rozsáhlé, ale pa-
tří k tomu nejzajímavějšímu, co v Čechách na přelomu 
dvacátých a třicátých let vzniklo. Například byl autorem 
špičkových činžovních a obchodních domů v centru Prahy, 
postavených v letech 1936-1938 vesměs v katastru Nové-
ho Města, autorem návrhu administrativní budovy firmy 
Aero, svou stopu zanechal ve funkcionalistické kolonii 
Baba v Praze 6. Kromě staveb se Zelenka věnoval také ná-
vrhu obchodních portálů. Z nich nejcennější sloužil původ-
ně Vilímkovu nakladatelství, dnes je v něm Galerie Václava 
Špály, a najdeme ho na Národní třídě 30. K původní nob-
lese provedení má však již daleko – stříbřité opaxitové des-
ky byly později nahrazeny bílými, chybí i Zelenkův vtipný 
neon s chlapíkem, nesoucím knihy. Samostatnou kapitolu 
Zelenkovy tvorby tvoří interiéry. Navrhl jich řadu a také je 
propagoval v letech 1931-1937 ve známém magazínu Eva, 
kde vedl rubriku Jak bydlíš? Nejslavnější – a zřejmě jediný 
dochovaný – je byt Zelenkova přítele, hudebního sklada-
tele Jaroslava Ježka, se známým Modrým pokojem, který 

si můžete na požádání prohlédnout v domě v Kaprově uli-
ci 10 (tam, co je Fišerovo knihkupectví).
 Od roku 1939, kdy s ním divadla pro jeho židovský pů-
vod nesměla spolupracovat, tvořil ještě nějakou dobu neo-
ficiálně s pomocí přátel, kteří jeho návrhy kryli svými jmény. 
V existenčně obtížné situaci potom Františku Zelenkovi po-
mohla pražská židovská náboženská obec, která jej zaměst-
nala v oddělení správy budov, kde Zelenka využíval svých 
předválečných zkušeností z oblasti architektury, stavitelství, 
ale také umění. Řada z jím spravovaných objektů totiž byly 
historické památky. Na jaře 1942, kdy pražská židovská obec 
vyjednávala s nacistickou Ústřednou pro židovské vystěho-
valectví o vytvoření Židovského ústředního musea, byly ná-
vrhy Františka Zelenky zřejmě jedním z hlavních důvodů, 
proč nacisté s takovou myšlenkou souhlasili. Zelenka pak ve 
spolupráci s vynikajícím muzejníkem Josefem Polákem vytvo-
řil špičkovou muzejní instalaci v Klausové synagoze.
 Po deportaci do terezínského ghetta v červenci 1943 
František Zelenka pracoval pro židovskou samosprávu 
v oddělení pro kulturu a únik z tísnivého prostředí nachá-
zel v návratu k divadlu. Málo se ví, že právě on režíroval 
známou dětskou operu o flašinetáři Brundibárovi, k níž ve 
stísněných podmínkách vytvořil scénu. V Terezíně se za 
krutých okolností podílel i na uvedení dalších děl – oper 
Prodaná nevěsta a Carmen, Gogolovy Ženitby nebo ka-
baretu Karla Švenka Poslední cyklista.
 Veselý a vtipný umělec, jak na něj vzpomínali pamět-
níci, bohužel umírá již ve čtyřiceti letech. V červenci 1943 
je nejprve s celou rodinou transportován do terezínského 
ghetta, 19. října 1944 je pak deportován do Osvětimi v jed-

nom z posledních trans-
portů. Umírá tam se svou 
manželkou i osmiletým sy-
nem. Okolnosti jejich smrti 
však nebyly nikdy spolehli-
vě objasněny.
 Zelenkovo dílo si česká 
veřejnost mohla připome-
nout na výstavě uspořádané 
na přelomu let 1991-1992 
v pražském Uměleckoprů-
myslovém muzeu, vyšel k ní 
i katalog.

František Zelenka, návrh scény pro operu B. Smetany 
Prodaná nevěsta, Terezín

František Zelenka, návrh víkendového domku z časopisu Eva

František Zelenka, plakát pro Osvobozené divadlo
František Zelenka, Vilímkovo 
knihkupectví na Národní třídě
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Pohádkový svět Zdeňka Smetany
V muzeu Kampa v Pra-
ze probíhá v současné 
době výstava české-
ho výtvarníka Zdeň-
ka Smetany, který je 
známý především jako 
autor večerníčkových 
postaviček Křemílka 
a Vocho můrky.
 Expozice je roz-
dělena do dvou čás-
tí, kromě dětských 
motivů jsou zastou-
peny i klasické obra-
zy. Zdeněk Smetana 

vstoupil do povědomí veřejnosti především jako tvůrce 
pohádkových postaviček Křemílka a Vochomůrky, Štaflíka 
a Špagetky, skřítka Racochejla a mnoha dalších, kteří díky 
perfektnímu využití autorových výtvarných schopností mají 
v sobě přesvědčivost a punc opravdové existence. Právě 
schopnost přesvědčit děti o tom, že vnímají skutečné by-
tosti, patří k největším devizám Zdeňka Smetany.
 Výtvarník je však schopen kromě dětské tematiky vytvo-
řit i díla pro dospělé diváky, která se vyznačují nadsázkou 
a sarkastickým humorem. Příkladem je série výtvarných 
ztvárnění lidových přísloví a rčení.
 Zdeněk Smetana se díky této expozici představuje pře-
devším jako špičkový výtvarník. Je to umělec, který dokáže 
svoje fantazijní představy i vize pohádkového světa s na-
prostou samozřejmostí a velkou rutinou přenést na plátno 
nebo papír.
 Výstava Zdeňka Smetany pod názvem Pohádkový svět 
mohou zájemci navštívit v Muzeu Kampa do 5. října.

(mk)

Terakotoví válečníci na Pražském hradě
V Císařské konírně na Pražském hradě byla instalována vý-
stava Poklady staré Číny. Jedná se o výjimečnou kulturní 
událost: bojovníci slavné terakotové armády císaře Čchin 
Š‘-chuang-tiho se zde ocitli v těsném sousedství českých 
korunovačních klenotů.
 Terakotová armáda císaře Čchin Š‘-chuang-tiho (259-
210 př. n. l.) pochází z podzemního naleziště nedaleko 
dnešního Si-anu a byla objevena fakticky náhodou – při 
hloubení studně v roce 1974. Archeologové odkryli po-
stupně tři šachty, které skrývaly téměř osm tisíc hliněných 
vojáků.
 Vlastní Čchinovo podzemní mauzoleum, vzdálené půl-
druhého kilometru od terakotové armády, dosud odhale-
no nebylo. Čínští archeologové zatím zjišťují, co přesně se 
ukrývá pod povrchem. Obě starobylá místa u Si-anu, kde 
začínala legendární Hedvábná stezka, jsou od roku 1987 
zapsána na seznamu UNESCO.
 Kromě terakotových vojáků obsahuje výstava další 
stovku artefaktů dokumentujících pět tisíc let vývoje čín-
ské civilizace, která dala světu mimo jiné porcelán, papír 
nebo střelný prach a spojila tři myšlenkové proudy: kon-

fucianismus, taoismus a buddhismus. Expozice v Císařské 
konírně je rozdělena do tří celků. V první části jsou za-
stoupeny předměty z doby neolitu a dynastie Šang, které 
dokumentují vznik myšlenkového světa kolem Žluté řeky 
(Chuang-che) – kolébky čínské civilizace. Druhý soubor, 
jehož součástí jsou terakotoví vojáci, vypovídá o rozvoji 
kultury od přelomu letopočtu do 10. století. Třetí část patří 
posledním dynastiím Ming (1368-1644) a Čching (1644-
1911) a uměleckým a řemeslným výtvorům z tohoto ob-
dobí.
 Výstava bude otevřena do 9. listopadu t. r. Jejími po-
řadateli jsou Art Exhibitions China, Smíšená česko-čínská 
komora vzájemné spolupráce a Správa pražského hradu.

(mk)

Vaňkova výstava Particip č. 178 – PLATO
Ateliér intermediální tvorby iii / škola Tomáše Vaňka
Dílo Particip č. 178, které Tomáš Vaněk vytvořil „na objed-
návku“ PLATO – platformy (pro současné umění) Ostrava, 
je podle jeho vlastního vyjádření audiosituace sestávající 
z dvanácti poslechových míst v prostoru Trojhalí, na kte-
rých byly pořízeny binaurální nahrávky nečekaných a ně-
kdy trochu nemístných akcí, aktivit a událostí. Jako bývalý 
aktivní fotbalista, praktikující dobrovolný hasič či rybář se 
zálibou ve cvičení tai-či má Tomáš Vaněk cit pro půvab 
a emocionální sílu prostých úkonů a jevů. Zvukový záznam 
letu včel, hlasitého oddechování ve spánku a tekoucí vody 
v konkrétním prostoru, na němž se tyto události staly a na 
jehož fyzické a akustické kvalitě participují, svým způso-
bem popírá skutečnost. Iluze právě probíhajícího děje 
posluchače/diváka překvapuje, ale zároveň mu upírá mož-
nost aktivně se zapojit.
 Na druhé straně setkání s Vaňkovým dílem/nahrávkou 
by se mohlo stát impulsem k domýšlení možností, které 

VÝSTAVy

Zdeněk Smetana: Křemílek a Vochomůrka

Výstava nabízí mnoho uměleckých předmětů
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prázdný prostor Trojhalí nabízí. Důležitým prvkem projek-
tu budou reakce diváků, kteří by se díky uměleckému dílu 
mohli ve specifické situaci veřejně uživatelného a funkčně 
nedeterminovaném prostoru v ideálním případě stát v prů-
běhu dalších měsíců a let účastnými aktéry.

Marek Pokorný
galerie města Ostravy – Multifunkční aula gong
Dolní Vítkovice, ruská 2993 Ostrava – Vítkovice
Po – Ne, 10:00-18:00 hodin
Vstup volný, prostory galerie jsou bezbariérové.
Tel.: (+420) 595 952 281; (+420) 726 902 281
e-mail: plato@plato-ostrava.cz
Výstava je otevřena do 30. 09. 2014.

Tomáš Vaněk (* 1966) je jedním z výrazných představi-
telů české post-konceptuální scény. Absolvent Akademie 
výtvarných umění v Praze, v devadesátých letech člen umě-
lecké skupiny Bezhlavý jezdec (spolu s Janem Mančuškou, 
Janem Šerých a Josefem Bolfem), zakládající člen kolekti-
vu pas, produkuje aktivity současnosti (spolu s kurátorem 
Vítem Havránkem a umělcem Jiřím Skálou). Je laureátem 
Ceny Jindřicha Chalupeckého za rok 2001.
 Od svých studií v reakci na diskusi o možnostech 
malířství postupně redukuje malovaný obraz na princip 
mimikry, respektive povrchovou úpravu, obvykle mono-
chromaticky vybledlou, takže konkrétní dílo začíná působit 
až v souvislosti s konkrétním místem, na nějž je instalová-
no. Logický přechod k šablonám a sprejovaným interven-
cím, které zdůrazňují a upozorňují na prostředí či rámec 
konkrétní situace (galerijní, ale také ve veřejném prostoru) 
spíše než samo zobrazení, se stal východiskem pro Vaňko-
vu nejvýznamnější tvůrčí inovaci, takzvaný „particip“. Od 
roku 2005 se Vaněk intenzivně zabývá prací se zvukem 
a zvukovými nahrávkami.
 Od roku 2014 je rektorem Akademie výtvarných umění 
v Praze.

Výstava v Telči
V zámecké galerii v Telči je možné navštívit výstavu, která 
připomíná Telč nejen jako kulturní památku UNESCO, ale 
také jako jednu z nejvyhledávanějších filmařských lokalit. 
Expozice představuje zákulisí filmů a pohádek, které vznik-
ly v areálu zámku nebo v jeho okolí – například pohádku 
Pyšná princezna, film Až přijde kocour, ale i méně známé 
zahraniční filmy jako Woyzeck, Triptych o lásce, Helima-
doe, Bathory nebo seriál Borgia a také nejnovější zpraco-
vání snímku Angelika. Výstavu kostýmů a rekvizit z filmů 
doplňují zajímavosti z natáčení a příprav projektů a záro-

veň bohatá fotodokumentace. Expozice bude otevřena do 
konce září 2014. (mk)

Hudba a politika
V Národním památníku na Vítkově se koná výstava pod ná-
zvem Hudba a politika. Pomocí dobových artefaktů, zvu-
kových nahrávek i audiovizuálních záznamů představuje 
výstava různé formy spojení hudby a politiky v Čechách 
od revolučního roku 1848 do současnosti. Návštěvníci zde 
mohou spatřit například originál Písně svobody od Bedři-
cha Smetany z roku 1848, čelenku Libuše z pozůstalosti 
Emy Destinnové, terezínskou partituru dětské opery Brun-
dibár, doživotního Zlatého slavíka pro Martu Kubišovou 
z roku 1990 nebo mixážní pult skupiny Plastic People of 
the Universe. Výstava, která přibližuje také politické osudy 
několika děl různých hudebních žánrů, potrvá až do břez-
na 2015. (mk)

V Holešově jsou vystaveny kresby dětí 
z terezínského ghetta
Obřadní síň židovského hřbitova v Holešově vystavu-
je kresby dětí z terezínského ghetta. K vidění je výběr ze 
4 500 kreseb, které za druhé světové války vytvořily židov-
ské děti čekající v Terezíně na transport do Osvětimi. Děti 
pracovaly pod vedením židovské malířky Friedl Dicker-
Brandeisové, která v táboře začala organizovat kurzy kres-
lení. Výstavu s názvem Příběh dětí zapůjčila do Holešova 
brněnská pobočka Židovského muzea v Praze. Obrázky 
dětí si návštěvníci mohou prohlédnout do konce září.

Výstava představí historii a průběh oprav 
Husova pomníku
Galerie hlavního města Prahy (GHMP) připravila pa-
nelovou výstavu o pomníku mistra Jana Husa na Staro-
městském náměstí. Venkovní expozice mapuje historii 
a restaurování díla, na kterém odborníci pracují od loň-
ského roku. Novinářům to řekla kurátorka Marie Foltý-
nová. Výstava je k vidění přímo u pomníku. Pomník od 
Ladislava Šalouna, který byl odhalen v roce 1915, pro-
chází významnější opravou poprvé po sto letech. Socha 
znázorňuje Jana Husa stojícího uprostřed skupiny postav, 
mezi nimiž jsou husité a pobělohorští emigranti. Bronzo-
vý povrch je po letech mechanicky poškozen, zasáhly ho 
i střely a na konci druhé světové války střepiny z vybuch-
lé pumy. Oprava bude dokončena příští rok v létě, tedy 
k 600. výročí upálení mistra Jana Husa.

MUZEA

Národní muzeum v Praze zahájilo výstavu 
z cyklu Smrt
Národní muzeum (NM) v Praze zahájilo v Národopisném 
muzeu – Musaionu další výstavu z výstavního cyklu Smrt. 
Nová expozice s názvem Onen svět je zaměřena na feno-
mén smrti a jeho místo v lidové kultuře a tradici v 19. a na 
počátku 20. století. Otevřena bude do 12. července příští-
ho roku. Onen svět je součástí výstavního cyklu Smrt. Ten 
připravilo Národní muzeum pro návštěvníky na sezónu 

2014/2015. Návštěvníkům přístupná je již expozice Smrt 
kmotřička v Českém muzeu hudby a výstava První světo-
vá válka – prolog k 20. století v Nové budově Národního 
muzea. 
 Jednotlivé výstavy propojí pražské objekty Národního 
muzea a představí smrt jako společenský fenomén a její 
vliv v různých aspektech lidského života. Celý cyklus vy-
vrcholí hlavní výstavou v Nové budově Národního muzea.
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svá přední díla na internetu
Muzeum umění v Olomouci zveřejnilo díla předních uměl-
ců ze svých sbírek na internetu. Prostřednictvím fotografií 
exponátů v nejlepší kvalitě se zapojilo do Google Art Pro-
jektu, který po celém světě digitalizuje sbírky umění pro 
kohokoli, kdo má zájem a připojení.
 Olomoucké muzeum současně uživatelům internetu 
umožňuje projít se stálou expozici Století relativity v Mu-
zeu moderního umění pomocí aplikace Street View. Mu-
zeum dosud touto formou zpřístupnilo bezmála čtyři 
desítky exponátů, například obrazy Emila Filly, Bohumila 
Kubišty nebo Toyen, sochy Josefa Václava Myslbeka a Otto 
Gutfreunda, ale taky slavné houpací lehátko od bratří Tho-
netů.

V českokrumlovském muzeu 
začala výstava o pravěku
Originální díla nestora české vědecké ilustrace Zdeňka 
Buriana i vybrané paleontologické exponáty a modely 
koster vyhynulých pravěkých tvorů si mohou prohléd-
nout návštěvníci výstavy v Regionálním muzeu v Českém 
Krumlově. Začala tam hlavní výstava sezóny Zdeněk Bu-
rian – stopami pravěku, která potrvá do 28. září.

Technické muzeum v Liberci 
zaměřené na dopravu se otevře v září
Technické muzeum zaměřené na dopravu se v areálu vý-
staviště v Liberci otevře na začátku září. Děti si tam budou 
moci nejen prohlédnout starou techniku, ale pomoct i při 
její opravě. Hlavním cílem muzea je zvýšení jejich zájmu 
o technické obory.
 V expozici bude od září asi dvacet historických aut, 
světově unikátní motocykly, velocipedy a další jízdní kola, 
tramvaj, malá posunovací lokomotiva, parní stroje a také 
motory nákladních automobilů, které se v regionu vyráběly 
či stále vyrábějí. K exponátům budou přiložené i příběhy 
spojené s regionem, který patřil mezi průkopníky automo-
bilismu v českých zemích.

Strážci paměti: 200 let muzejnictví 
v České republice
Společná putovní výstava Strážci paměti: 200 let muzejnic-
tví v České republice, kterou uspořádaly Národní muzeum, 
Moravské zemské muzeum a Slezské zemské muzeum, 
představuje tři nejcennější skvosty z jejich sbírek a jedny 
z nejvýznamnějších archeologických nálezů z území České 
republiky, a to Věstonickou venuši, hlavu Kelta ze Mšec-
kých Žehrovic i vzácné meteority z Opavy-Kylešovic. Pro 
návštěvníky je to jedinečná šance spatřit skvosty, které 
opouštějí depozitáře jen při zcela mimořádných příleži-
tostech.
 Z Opavy se unikáty tří zemských muzeí přesunuly do 
Prahy do Nové budovy Národního muzea. Poslední za-
stávkou putovní výstavy bude Moravské zemské muzeum 
v Brně, které bude výstavu hostit od 5. do 30. září. Výstava, 
která je součástí projektu Strážci paměti: 200 let muzejnic-
tví v České republice tak zavítala/zavítá do všech sídelních 
měst tří nejstarších muzejních institucí, které postupně 
v průběhu let 2014-2018 oslaví 200 let od založení.

Jilemnické muzeum vystavuje 
historické mapy Českého království
V Krkonošském muzeu v Jilemnici začala výstava historic-
kých map Českého království z 16. až 19. století. Je mezi 
nimi i slavná Klaudiánova mapa z roku 1518, která je zřej-
mě nejstarší tištěnou map Čech. ČTK to řekl ředitel Krko-
nošského muzea Jan Luštinec. „Je to velice zajímavé dílo 
s pro nás nezvyklým měřítkem 1 : 637 000 a orientací na 
jih. To znamená, že třeba Krkonoše jsou na ní dole,“ uvedl 
Luštinec. Mapa podle něj zaujme i po estetické a umělecké 
stránce.
 Jeho slova potvrzuje historik českokrumlovského mu-
zea Ivan Slavík. Právě z tohoto muzea byl soubor zhruba 
čtyřiceti map do Jilemnice zapůjčen. Jedna mapa je napří-
klad ve tvaru postavy.
 Výstava je v Erbovním sále otevřena do 12. října tohoto 
roku.

Prodloužení výstavy Po stopách Sarajeva 
1914: Jan Nepomuk hrabě Harrach 
(1828-1909)
Jedním z trumfů, kterým Krkonošské muzeum v Jilemni-
ci připomíná počátek první světové války, je kapesník ná-
sledníka trůnu zborcený krví. Sarajevská tragédie se totiž 
odehrála v autě Františka Marii hraběte Harracha, v jeho 
přítomnosti, s jeho českým řidičem Leopoldem Lojkou. Na 
výstavě je mimo jiné vystavena i jedinečná kolekce foto-
grafií následníka trůnu Františka Ferdinanda d’Este a jeho 
manželky Žofie od fotografa Rudolfa Brunera Dvořáka 
a Jaroslava Brunera Dvořáka, a to včetně fotografií sarajev-
ských. Výstava doplněná řadou trojrozměrných exponátů 
(například i generálským kloboukem Františka Ferdinanda 
d’Este) přináší řadu málo známých či neznámých informa-
cí, jež před sto lety změnily běh světa.
 Výstava se pro mimořádný zájem v mírně upravené po-
době prodlužuje do 30. září. Muzeum sídlí v jilemnickém 
zámku v parku u kostela asi 150 m od hlavního náměstí. 
Parkoviště v místě.

Zámek 75, 514 01 Jilemnice
Tel./fax: 481 543 041, http://www.kmjilemnice.cz/

Jan nepomuk František harrach (2. 11. 1828, Vídeň – 
12. 12. 1909, Vídeň) byl český šlechtic z rodu Harrachů, 
politik, mecenáš a podnikatel. Stoupenec českého státo-
právního programu, aktivní v rozvoji českého kulturního 
i politického života, mj. při budování Národního divadla 
v Praze.

V dešenické tvrzi vznikne 
muzeum šumavského piva
Muzeum šumavského pivovarnictví za 24 milionů korun 
vznikne do května 2015 v opravované tvrzi v Dešenicích. 
Na Klatovsku zatím nic podobného není, kromě malé ex-
pozice v klatovském muzeu. Budou tam expozice a projek-
ce o historii i současnosti vaření piva v městysi, na Šumavě, 
ale i v ČR, kde je dnes asi 250 minipivovarů. V Dešenicích 
se vyráběl tmavý Dešenický kozel jedenáctka a pivovar 
byl podle starosty za první republiky jedním z největších 
v okrese Klatovy. Mu zeum vytvoří základní podmínky pro 
obnovu výroby piva v Dešenicích, která skončila v roce 
1930.
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Na hradě Pernštějn na Brněnsku začala 
unikátní výstava
Hrad Pernštejn na Brněnsku hostil výstavu, která předsta-
vila to nejlepší umění z českých hradů a zámků z období 
pozdního středověku. V ucelené podobě a na jednom mís-
tě zatím tato díla vystavena nikdy nebyla. Výstava skončila 
7. září. „Kvalitou a množstvím děl je to asi největší výstava. 
K vidění jsou unikátní věci,“ uvedl kastelán Zdeněk Škra-
bal. Několik desítek exponátů z Německa, Francie, Špa-
nělska a Itálie dokládá podle odborníků podobu umění 
v evropských kulturních centrech a zároveň představuje 
ušlechtilé sběratelské zájmy středoevropských aristokratů 
19. století.

Veřejnost se mohla opět podívat 
do zámku Zelená Hora
Zámek Zelená Hora u Nepomuku, významná historická 
památka, ale také zámek známý díky románu a filmu Čer-
ní baroni, byl mimořádně zpřístupněn veřejnosti. Zájemci 
si mohli prohlédnout téměř všechny prostory barokní pa-
mátky. Zámek patří obci Klášter. Dala ho do dlouhodobé-

ho pronájmu francouzské investorské společnosti, která 
tam chce vybudovat hotelový komplex. Jenže práce zatím 
nezačaly a zámek je přístupný veřejnosti jen výjimečně.

Prohlídky zámku Hrubý Rohozec zpestřily 
scénky inspirované skandály
Hrané scénky inspirované několika skandály, jež jsou spo-
jené se šlechtickým rodem Des Fours-Walderode, zpestřily 
prohlídky na zámku Hrubý Rohozec u Turnova. Tento rod 
vlastnil zámek přes tři sta let. Snažil se sice skandály utut-
lat, na zámku ale o nich vědí díky dochovanému rodinné-
mu archivu. ČTK to řekl kastelán Jiří Holub. Jedna z nových 
scének je například zaměřena na prvního majitele zámku 
rodu Des Fours, který měl v 17. století nechvalnou pověst 
jako loupeživý vojevůdce. „Albrecht z Valdštejna o něm 
psal, že je horší než leckterý loupežník, který okrádá mrt-
vé a se svojí partou rabuje a znásilňuje,“ nastínil Holub. 
Bídnou pověst měla i žena, která se v 19. století přivdala do 
rodiny jen proto, aby získala hraběcí titul. „Vzápětí utekla 
do Vídně, aby se stala luxusní kurtizánou. Vydržoval si ji 
i kancléř Metternich,“ řekl kastelán.

HRADy A ZáMky

liTERATURA

V češtině vychází nový soubor esejů 
Milana Kundery
Brněnské nakladatelství Atlantis vydalo pátý svazek esejů 
spisovatele Milana Kundery. Kniha dostala název Slova, 
pojmy, situace, sdělila Jana Uhdeová z nakladatelství. At-
lantis je výhradním českým vydavatelem pětaosmdesátile-
tého autora, jenž žije ve Francii a své nové knihy nesvěřuje 
českým překladatelům. Ve vlasti proto publikuje jen vzác-
ně – a většinou kratší texty.

Češi čtou historické romány, 
loni nejvíce chtěli Žítkovské bohyně
Nejpůjčovanějším českým autorem ve veřejných knihov-
nách byl loni opět spisovatel historických románů Vlas-
timil Vondruška. Ve fondech těchto knihoven má 77 děl, 
u kterých knihovníci evidovali 28 774 výpůjček. Vondruš-
kovy knihy si lidé nejvíce půjčovali i loni a předloni. Nej-
půjčovanější knihou roku 2013 od českého autora byly 
Žítkovké bohyně Kateřiny Tučkové. Ze zahraničních auto-
rů si čtenáři nejvíce půjčovali knihy autorky romantických 
a detektivních románů Nory Robertsové píšící také pod 
pseudonymem J. D. Robb a Sara Hardesty. Knihovny mají 
106 jejích děl a lidé si je loni půjčili více než padesáttisíc-
krát. Vyplývá to ze statistiky, kterou ČTK poskytla Národní 
knihovna. Žebříček nejúspěšnějších českých spisovatelů, 
ve kterém převažují autoři literatury pro děti a mládež a au-
toři orientovaní na četbu pro ženy a detektivky, pokračuje 
autorem detektivek Janem Bauerem s 15 115 výpůjčkami 
(132 titulů). Na třetím místě je Hana Parkánová-Whitton, 
která se mezi nejpůjčovanějšími autory objevuje poprvé 
(26 titulů bylo půjčeno 12 964×). Šestý se umístil Michal 

Viewegh a klasickou beletrii zastupuje pouze Karel Čapek. 
V top ten nejpůjčovanějších knih je Viewegh na druhém 
a třetím místě za Tučkovou se svými tituly Mráz přichá-
zí z Hradu a Mafie v Praze. V tomto žebříčku jsou čtyři 
Vondruškovy knihy na pátém, šestém, sedmém a desátém 
místě. Do první desítky tentokrát neproniklo žádné dílo 
z kategorie tradiční povinné školní četby.

V Německu vyšla kniha o Křivoklátu
Německé nakladatelství Jan Thorbecke vydalo knihu o hra-
dě Křivoklátu. Publikace podrobně mapuje historii hradu 
a jeho stavební dějiny, výzdobu jagellonské kaple a téma 
myslivectví ve středověku, protože hrad sloužil kdysi jako 
místo pobytu královské družiny v době lovu. Také jsou zde 
publikovány výsledky nedávných restaurátorských průzku-
mů. Knihu Křivoklát – Pürglitz připravili Jiří Fajt, Markus 
Hörsch a Vladislav Razím a byla vydána v rámci projek-
tu Vědeckého centra pro dějiny a kulturu východní části 
střední Evropy při univerzitě v Lipsku. Podobná publikace 
doposud česky nevyšla.

(mk)

Haškovy povídky dostupné elektronicky
Fanoušci povídek Jaroslava Haška mohou zajásat. Poprvé 
vychází soubor povídek tohoto světoznámého autora elek-
tronicky a mnohé z děl jsou publikovány vůbec poprvé. 
A navíc zdarma. 
 Jaroslav Hašek není jen autorem Švejka, nejpřekláda-
nější knihy české literatury. Byl také aktivní v povídkové 
tvorbě. Napsal více než tisícovku povídek. Nyní vychází 
Haškovo povídkové dílo poprvé v kompletní podobě, a to 
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ra v elektronické verzi. Nakladatelství Palmknihy.cz, které ten-
to soubor vydalo, je na svých stránkách nabízí zcela zdar-
ma. Podobně také Knihy.idnes.cz.
 „Velké otazníky však visí především kolem Haškova pů-
sobení v Rusku, kde pobýval čtyři roky. Z tehdejší doby 
pochází významná část tvorby, ne vše se však dochovalo,“ 
popsal spisovatel Vlado Ríša, který se této části Haškova ži-
vota věnuje. Postupně tak do autorova povídkového port-
folia přibývají další díla, která historikové a haškologové 
na lézají.

První knihovna v Česku spouští e-výpůjčky 
české beletrie
Jihočeská vědecká knihovna v Českých Budějovicích za-
hajuje jako první v Česku půjčování e-knih se současnou 
produkcí českých nakladatelů on-line. Projekt připravila 
ve spolupráci s portálem eReading.cz. Najednou si bude 
možné půjčit dva tituly. Vypůjčené e-knihy budou k dispo-
zici na tři týdny. Po uplynutí této doby se zapůjčená e-kniha 
automaticky znepřístupní.

Festival Měsíc autorského čtení v Brně
V brněnském Divadle Husa na provázku proběhl patnáctý 
ročník festivalu Měsíc autorského čtení. Pátým rokem je 
festival exportován z Brna i do Košic, Ostravy a Wrocławi. 

Tak jako loni je jeho mediálním partnerem Deník Referen-
dum. Akce, která probíhá po celý červenec, se tradičně 
koná v Divadle Husa na provázku. Čestnými hosty letošní-
ho 15. ročníku jsou spisovatelé a spisovatelky ze Skotska. 
Celkem se divákům v průběhu 248 večerů postupně před-
stavilo dvaašedesát autorů. Stejně jako v loňském roce 
přinesla redakce Deníku Referendum cyklus rozhovorů 
s autory, kteří zastupují domácí, tedy českou a slovenskou 
linii festivalu.
 Z českých a slovenských spisovatelů letos na festiva-
lu vystoupili Miloš Urban, Petra Hůlová, Vratislav Brabe-
nec, Jan Němec, který se v letošním roce svým románem 
o Františku Drtikolovi Dějiny světla zařadil mezi nominanty 
na Magnesii Literu. Představili se i dva laureáti letošní Mag-
nesie Litery, básnířka Kateřina Rudčenková a Jiří Padevět, 
jehož publikace Průvodce protektorátní Prahou se stala 
zároveň knihou roku. Svou poezii představil držitel Státní 
ceny za literaturu Petr Hruška. Novinku Román o Ivanu 
Blatném představil Martin Reiner. Slovenskou literaturu 
na letošním Mači zastoupili například Stanislav Rakús, ži-
jící klasik moderní slovenské prózy, prozaička a výtvarnice 
Monika Kompaníková anebo renesanční umělec, spisova-
tel, výtvarník, režisér a významný představitel slovenského 
kulturního života Silvester Lavrík.
 K festivalu se vrátíme v příštím čísle Kulturního klubu.

liTERáRNÍ VÝRočÍ

Vítězslav (Vincenc) Hálek 
(5. 4. 1835, Dolínek u Mělníka – 8. 10. 1874, Praha) – lyric-
ký básník a spisovatel, patřil ke skupině kolem almanachu 
Máj. Velmi záslužná byla jeho práce pro výbor Umělecké 
besedy, která byla centrem kulturního a společenského ži-
vota v Praze. Jeho smrtí zanikla skupina májovců a nastou-
pila nová generace ruchovsko-lumírovská.
 Dílo V přírodě z roku 1872 je rozsáhlou lyrickou sbír-
kou patřící mezi tvorbu posledních let básníkova života. 
Vítězslav Hálek přenáší čtenáře do přírodní krajiny, zejmé-
na do míst svého rodného kraje, a mistrnou krajinomalbou 
vystihuje nespočet přírodních motivů, jež nás obklopují. 
Jazykovými prostředky i výběrem motivů přispívá k celko-
vému optimistickému ladění sbírky.

V přírodě
I.
Napadly písně v duši mou,
nezavolány, z nenadání,
jako když rosy napadá
po stéblokadeřavé stráni.

Kol se to mihá perlami,
i cítím dech tak mladý, zdravý,
že nevím, zda jsou radost má,
či pláč mé duše usedavý.

Však rosu luna zrodila,
a není písním v duši stání:
tekou co slast a slza má –
a den se chystá ku svítání.

František Halas
(3. 10. 1901, Brno – 27. 10. 1949, Praha) – český básník. 
Narodil se v Brně, dětství prožil na Českomoravské vrcho-
vině. Jeho rodiče byli textilní dělníci. Otec ho přivedl mezi 
komunistickou mládež, která ho velmi ovlivnila, později 
(od roku 1921) pracoval pro komunistický tisk (Rovnost 
a Sršatec) a vydával avantgardní časopisy, na kterých spo-
lupracoval s Bedřichem Václavkem. Jeho tvorbu ovlivnil Jiří 
Mahen a pobyt ve Španělsku, kde byl v průběhu španěl-
ské občanské války. Za druhé světové války přispíval do 
ilegálně vydávaného Rudého práva. Byl členem revoluč-
ního výboru spisovatelů. Po roce 1945 se stal předsedou 
Syndikátu českých spisovatelů, pracoval na ministerstvu in-
formací. V letech 1945-1946 byl poslancem Prozatímního 
Národního shromáždění za KSČ. Později (především po 
svém návratu z návštěvy v Sovětském svazu) byl však no-
vým režimem zklamán. Zemřel na selhání srdce. Pohřben 
je v Kunštátě. Jeho synem je diplomat, církevní historik 
a překladatel František Xaver Halas a rozhlasový redaktor 
a publicista Jan Halas. Roku 1997 byl Františku Halasovi 
propůjčen in memoriam Řád T. G. Masaryka II. třídy.

Ladění (1937-1941, Památce Jindřicha Hořejšího)
Slova
Taková těžká těžší vzletu vrány
taková mračná někdy jsou
počinek hořký darovaný
kterousi sudbou nedobrou

Lehká ba lehčí slzy na krajíčku
ale i z těch si vybrat smím
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takový verš však na pentličku
přiráží dvířka tajemstvím

Plná plná plnější jsou ticha
křehčejší v tůni okřehku
ale ať báseň sama si je smíchá
poslední první i ta z prostředku

Jednou i nechtě musíš jíti
a vydat počet z útrap svých
pak za slavného čepobití
rázem se zbavíš nepravých

Do usínání
Ladění
Malou noční hudbu slov odzpívaných z ráje
do usínání dětí zazpívat bych chtěl
a oddychna si dozpíváno maje
bych do daleka s nimi odletěl

Do země lazurné kde vlezlé zimy není
a lidé nevědí co je to míti hlad
božínku jaké by to bylo posezení
na hoře z marcipánu jen si vzpomínat

Malá noční hudba podařit se nechce
do usínání dětí však pošeptat jsem šel
Dětičky malé kdo musí vzlétat těžce
ten věřte vždycky nejvýš vyletěl

A to je tatínek a to je vaše máma
a to jsou chudáci ba u nás skoro všem
vyrážejí křídla celá země s náma
se chystá letět nebi do oken

Poučení otcovské
To nejsou vlnky
to rusalek jsou jména
a to co slyšíš Brnky brnky
je harfa Vltavina
trošku rozladěná

Ty rusalky když mají hlad
hned luna strojí večeři
na stříbře po dvou kačenkách
Ať běží tam kdo nevěří

Tma tmoucí tmoucí tma
stříbro pak umývá

Poučení synovské
Když probudí se hlína je to myš
Je-li sklu zima zaroste větvičkama
Ryba je hastrmaní lžička Víš
A slza Slza je voda co je sama

Před usnutím
I
Ty nevíš tato to ti bylo k smíchu
já viděl kosa na trávníku
zavazovat si tkaničku
U botky se mu rozvázala

tahal ji až se přetrhala
a víš že ji ten hlupák sněd

Kdepak si koupí novou teď

Žížala Co ty víš
Počkej však ráno uvidíš

Před usnutím
II
Kam jen ty hodiny v lese pověsili
To je tam myslím Karkulka dala
Nevěříš Když jsme tam s mámou byli
mockrát v nich kukačka zakukala

Čím se ten ušák čím se polekal
Jen na bobek si chudák sotva sed
pár bobků udělal a tak se hnal
že pod ocáskem mu zbyl papírek

Před usnutím
III
Umíš hrom Čímpak vítr hvízdá
Kdy budou zralá hnízda
Kam vrána na noc děti dává
To na nebi lulají když poprchává

Hádanka první
Moc a moc malých švadlenek
pospíchají po domečku
tancují tam šlapáka
po hebkém jehelníčku

pak seberou kdejaký prášek
a letí rovně nerovně
až tam kde malý Kulihrášek
med mlsá paní královně

Hádanka druhá
Z čárky kolečko měsíc udělá
a tma to kde jen může hladí
Když pod krovy to potká anděla
tu ani o něj nezavadí

Z kolečka ráno čárka zase je
líže se vám to ve smetaně zlaté
co krajáč nebe naleje
pro všudybylské mourovaté

Hádanka třetí s rozřešením
Jedna má nožička
a druhá má nožička
to má strašně ráda

Teplé je to mlaská to
kdejakou věc chytá to
a když ji pustí co bys řek

Nechá si to na památku obrázek

Táto Táto
to jsou přece včeličky koťátko a bláto
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13. 9. 1914 při ruské ofenzivě na haličské frontě zmizel na-
vždy František Gellner, básník, prozaik, žurnalista a kreslíř.
 František Gellner, spolupracovník Moderní revue a No-
vého kultu, byl básníkem „anarchistických snů a rozvráce-
ného sexu“. Psal básně, povídky, fejetony, drama i román, 
překládal a kreslil. Za svého pobytu ve Francii přispíval do 
řady časopisů svými kresbami a karikaturami. Vysoce byly 
hodnoceny i některé jeho olejomalby. František Gellner ilu-
stroval Havlíčkovu knihu Křest sv. Vladimíra.
 Narodil se 19. srpna 1881 do rodiny nezámožného 
židovského obchodníka. Po studiu na gymnáziu v Mladé 
Boleslavi, kde František Gellner začal publikovat své první 
verše, odešel na vídeňskou techniku a poté na báňskou 
akademii v Příbrami. V té době začíná František Gellner 
přispívat do Nového kultu. Hlásí se k české předválečné 
bohémě a úzce se přitom stýká s českými anarchistickými 
básníky soustředěnými kolem S. K. Neumanna. Jeho přá-
teli se stávají F. Šrámek, K. Toman, J. Mach, L. Freimuth.
 Po povinné roční vojenské službě působil v Mnichově 
a v letech 1905-1908 v Paříži, kde studoval malířství. Dva 
roky studoval na akademii v Drážďanech a opět se vrátil 
zpět do Paříže. V Paříži se František Gellner stýká se svý-
mi přáteli, českými básníky – K. Tomanem, M. Majerovou 
a H. Malířovou. V roce 1911 nastoupil František Gellner 
jako redaktor v Lidových novinách v Brně, kde působil až 
do začátku první světové války. František Gellner se aktiv-
ně účastnil i politického života jako jednatel Občanského 
klubu lidové strany pokrokové. 
 Po vypuknutí první světové války rukuje František Gell-
ner v srpnu roku 1914 v Mladé Boleslavi do rakousko-
uherské armády. Je odvelen na haličskou frontu, kde je pak 
13. září téhož roku prohlášen za nezvěstného. Kde a kdy 
přesně František Gellner zemřel, nebylo nikdy zjištěno.
 Po nás ať příjde potopa – 1901, básnická sbírka. 
Gellnerova poezie je již od samého počátku nesena sil-
nou protispolečenskou revoltou, která se rodí z konflik-
tu mezi autorovou dychtivou a neutuchající touhou po 
lásce, upřímnosti i sociální spravedlnosti na straně jedné 
a malostí doby, pokrytectvím a maloměšťáctvím na straně 
druhé. Gellnerova revolta nabývá často ironické či cynické 
podoby.
 Některé básně Františka Gellnera byly zhudebněny: 
Jaromír Nohavica: Radosti života, punk-rocková skupina 
Visací zámek: Všichni mi lhali, Perspektiva, Buď matko 
Boží pomocna, punková skupina Malomocnost prázdno-
ty: Nečekám nic od reforem (část cyklu Radosti života), 
Pepa Nos: To je teď celá moudrost moje, Všichni mi lhali, 
Perspektiva.

Po nás ať přijde potopa
Radosti života
I 
A nastává mi, tuším, vážná jízda.
Před sebou samým v dálku utíkám.
Mé srdce, to si bezstarostně hvízdá,
a rozum ptá se nudně kudy kam.

Buď sbohem, podunajská metropole,
ulice křivé, jež jste patřily na mne,
jak ztrácím klobouky a hole,
za tmy se domů klátě opil.

Na Prater jistě stěží zapomenu,
kde hýříval jsem často za noci.
Za večeři tam koupí člověk ženu
s nádavkem venerických nemocí.

Hotely vždycky budou žít v mé touze
s portýry zdvořilými u vrátek,
s pokoji pro dva s jedním ložem pouze
a s legiony drobných zvířátek.

Na policii budu myslit v světě,
jíž osoba má spáti nedala,
která v mém opuštěném kabinetě spisy
a třaskaviny hledala.

A s šantány se těžce loučit budu,
v nichž večer chudý sbor své písně pěl,
i s kavárnami. Mám tak rád jich nudu.
Dvě mladá léta jsem v nich prodřepěl.

II 
Napsala mi psaní
srdce mého paní,
že mne bude milovati
do skonání.

Duše moje klidná
se zas rozrušila.
Proč mi děláš těžké srdce,
moje milá?!

Jako kočka s myší
se mnou jsi si hrála,
o lásce a záští
stejně jsi mi lhala.

Chtěl jsem tvoje srdce,
podalas mi kámen.
Zvolna dohořel mi v duši
bílý plamen.

Hlava máje chorá,
a tak teskno je mně.
Pohádky mi vyprávět chce
černá země.

Za bezesných nocí
v lampy pološeře šílenství
mi dutě buší
na mé dvéře.

Má tvé rudé rety
rozevřené v smíchu,
na panenském čele
pečeť krutých hříchů.

Má tvé modré oči
dětinské a lhavé
a tvé zlatě prozářené
vlasy plavé.
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Má tvé bílé tělo
s všemi dary blaha.
Nelítostně na mé dvéře
biješ nahá.

Hlava máje chorá,
a tak teskno je mně.
Pohádky mi vyprávět chce
černá země.

III
Pod Svatou Horou v Příbrami
najal jsem za sedm zlatých
pokoj s třiceti soškami,
kříži a obrazy svatých.

Zima je věru trapná dost
každému božímu tvoru.
V létě táhnou mně pro radost
poutníci na Svatou Horu.

Přišlo procesí z Bavor. V něm
(pět neděl je tomu nyní)
holku jsem viděl – – oči jsem
nechat moh na Němkyni.

Zbožně jsem na ni zřel, bezmála
jak středověký šlechtic.
Ona se na mne usmála
srdce mé zlomiti nechtíc. – –

Zábavě naší nescházel
sentimentální nádech.
Večer jsem k městu ji provázel.
V noci jsem líbal ji v sadech.

IV
Bláznění vjelo do párů
a v hudby potrhlou notu.
Sál byl pln kouře a výparů
piva a lidského potu.

V kole jsem pobyl jen krátký čas.
K tanci mi scházejí vlohy.
Hrubci mi šlapali – sper je ďas! –
na revmatické nohy.

Svou holku vzal jsem za ruku,
vyved ji z divého ruchu.
Šli jsme se nalokat v noční tmu
trocha čerstvého vzduchu.

A když jsme z hospody vyšli ven,
k sobě jsem přitisk ji prudce.
Dech ve vášnivý přecházel sten,
chvět se nám počaly ruce.

Vysokou zdí byl obehnán dům.
Přemilosrdný bože,
jakés to stvořil milencům
tvrdé svatební lože!

V
Ožeň se, bratře, ožeň se, bratře!
Ostatně je mi to jedno s kým.
Ožeň se, bratře, ožeň se, bratře!
(Chci se zas opít šampaňským.)

Skromní lidé mívají štěstí!
Nečiníš velkých nároků.
Někdo ti pomůže nudu tvou nésti,
někdo ti hnít bude po boku.

Snadno lze riskovat radosti chudé.
Duše je po nich vyprahlá.
Když nejhůř bude, sklenka ti zbude,
srdce se utiší znenáhla.

Ožeň se, bratře, ožeň se, bratře!
Ostatně je mi to jedno s kým.
Chci se zas opít! chci se zas opít!
chci se zas opít šampaňským!!!

VI
A nový den se hlásil kuropěním.
Na nebi ztrácel se srp měsíce.
Znavena neustálým nočním bděním
zhasiti lampu chtěla sklepnice.

A krčma byla pustá již a prázdná.
Jen v koutě se kdos neměl ke spaní.
V svých očích nejistý měl pohled blázna
a hlavu těžkou klopil do dlaní.

Ten dal si znova nalít ještě jednu.
„Počkej zde, děvče, až se napiju.
Rozum jsem ubil, však se brzy zvednu,
jen ještě co své srdce ubiju.“

Karel Hlaváček
(24. 8. 1874, Praha – 15. 6. 1898, Praha) – český básník 
a výtvarník. Přední český dekadent a představitel českého 
symbolismu. Svá literární díla publikoval v Moderní revui, 
zde také otiskoval své výtvarné kritiky. Za svého krátkého 
života se příliš neprosadil a celý život bojoval s finančními 
problémy. Zemřel na tuberkulózu. Před několika lety byla 
v Libni jeho jménem nazvána nově vzniklá ulice s bytový-
mi domy. Ulice Karla Hlaváčka se nachází jen několik set 
metrů od ulice Podlipného.

Hrál kdosi na hoboj
Hrál kdosi na hoboj, a hrál již kolik dní,
hrál vždycky na večer touž píseň mollovou
a ani nerozžal si oheň pobřežní,
neb všecky ohně, prý, tu zhasnou, uplovou.

Hrál dlouze na hoboj, v tmách na pobřeží, v tmách,
na plochém pobřeží, kde nikdo nepřistál:
hrál pro svou Lhostejnost, či hrál spíš pro svůj Strach?
byl tichý Pastevec, či vyděděný Král?

Hrál smutně na hoboj. Vzduch zhluboka se chvěl
pod písní váhavou a jemnou, mollovou...
A od vod teskně zpět mu hoboj vlhkem zněl:
jsou ohně marny, jsou, vždy zhasnou, uplovou.
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Pražský komorní balet vystupoval v Mexiku
Pražský komorní balet (PKB) vystupoval na přelomu čer-
vence a srpna na turné po Mexiku. Ve třech celovečerních 
vystoupeních uvedl díla korejské choreografky Ji-Eun Lee 
Podmínka zániku a Hany Polanské Turečkové Mono No 
Aware. Právě tento kus získal letos v březnu na festivalu 
Sarajevo Winter ocenění pro nejlepší choreografii součas-
ného tance.
 PKB letos slaví své 50. výročí, s příští sezónou bude 
hledat nového uměleckého šéfa.

Život Pavla Kohouta bez líčidel
...před očima diváků, kteří se mohou ptát stejně jako prů-
vodce večerem Robert Tamchyna.
 Další z večerů ve zkušebně představuje dramatika a spi-
sovatele Pavla Kohouta především ve vztahu k Divadlu na 
Vinohradech. Pavel Kohout bude vzpomínat na to, jak se 
jeho život potkával s vinohradským jevištěm, jak poznal 
slavné vinohradské hvězdy, pro které psal role přímo „na 
tělo“ a jaká byla jeho spolupráce s režisérem Jaroslavem 
Dudkem a Lubošem Pistoriem... Jak ovlivnil repertoár DnV 
v šedesátých letech jako dramaturg a proč si vybral jako 
hlavního hrdinu své poslední hry právě herce a písničkáře 
Karla Hašlera?
 Pavel Kohout je ve světě zdaleka nejčastěji uváděným 
českým dramatikem a přes dlouhou a nucenou pauzu také 
nejhranějším původním autorem Divadla na Vinohradech. 
Revue Hašler… je jeho šestnáctým textem pro zdejší je-
viště! 
 Karel Hašler by byl notorickým Zlatým slavíkem, no-
sitelem ceny Thálie za jevištní výkon, nositelem Českého 
lva za hlavní postavy ve filmech a držitelem Zlaté desky za 
počet prodaných nosičů hudby – kdyby si česká společnost 
v první polovině 20. století tyto bohulibé popkulturní fetiše 
vytvořila. Byl hvězdou tehdejšího „showbyznysu“, a přesto 
současně hercem Národního divadla. Podle mínění hla-
satelů vysoké kultury bylo toto dvojí angažmá neslučitel-
né, a právě proto musel Zlatou kapličku opustit. Přesto, 
či právě proto, Hašlera publikum, jež zjevně nedorostlo 
nárokům vysoké kultury, nezavrhlo, naopak, milovalo ho 
i tehdy, když propůjčil své příjmení stejně oblíbeným bon-
bonům.
Divadlo na Vinohradech, Hašler... – 17., 29. 9. 2014

V Plzni bude příští rok festival 
nového cirkusu, v Evropě unikátní
Festival nového cirkusu zažije Plzeň od ledna do listopadu 
příštího roku, kdy bude Evropským hlavním městem kul-
tury (EHMK). Přes šedesát představení se odehraje v cir-
kusových stanech na různých místech ve městě, ale také 
v divadle a mezi paneláky. ČTK to řekl umělecký šéf Plzeň 
2015 Petr Forman.
 Divadelní představení, kde se prolíná vrcholná akroba-
cie s humorem, klaunstvím a poetikou, přiveze do Plzně 
devět profesionálních souborů z Francie, Itálie, Španělska, 
Kanady a Švýcarska, z nichž většina v České republice ni-
kdy nevystupovala. „Vybrali jsme představení, která patří 

k tomu nejlepšímu v novém cirkuse a která jsou většinou 
bez jazykové bariéry a budou bavit celé rodiny,“ uvedl For-
man.

Divadelní Ceny Alfréda Radoka končí – 
po dvaadvaceti letech
Divadelní Ceny Alfréda Radoka po dvaadvaceti letech kon-
čí. ČTK to oznámila správní rada nadačního fondu, který je 
uděluje. Uzavírá se tak tradice prestižních ocenění udělo-
vaných kritickou obcí a nesoucích jméno tohoto předního 
českého divadelníka. 
 Šéfredaktor časopisu Svět a divadlo (SAD) Karel Král, 
který organizuje anketu kritiků, na jejímž základě se ceny 
udělovaly, však v ní chce pokračovat a ceny zřejmě udělo-
vat dál, i když pod jiným názvem. 
 „Rozdílné názory organizátora soutěžní ankety časo-
pisu Svět a divadlo a Nadačního fondu Cen Alfréda Ra-
doka (NFCAR) na podobu inscenačních cen vyústily 
v obtížně řešitelnou situaci,“ uvedli členové správní rady 
při zdůvodnění konce nejstaršího z ocenění udělovaných 
v České republice za umělecké počiny v oboru divadla. 
 Cena Alfréda Radoka byla poprvé udělena za rok 1992 
inscenaci Don Juan a Faust režisérky Hany Bu rešové. Byla 
to po roce 1989 první z uměleckých cen svého druhu – 
Thálie byly poprvé předány o rok později.

Hra o osudu české herečky se objeví 
na jevišti v New Yorku
Hru nazvanou The Good and the True, napsanou podle 
skutečného příběhu české prvorepublikové herečky Hany 
Pravdové, uvidí publikum divadla DR 2, renomované scé-
ny na off-Broadwayi v New Yorku. Titul nastudovaný ve 
Švandově divadle Danielem Hrbkem se tam hraje od 24. 
července do 14. září. Inscenaci, v níž vystupují britští herci 
Isobel Pravda v hlavní roli a Saul Reichlin v roli olomouc-
kého sportovce Miloše Dobrého, představilo Švandovo di-
vadlo už v Leedsu, Londýně a Bruselu. 
 V New Yorku se hrála v lednu na veletrhu scénického 
umění APAP. Právě tam si ji vyhlédla ředitelka divadla DR 2 
Daryl Rothová.
 Komorní drama The Good and the True vypráví o osu-
dech dvou lidí, jimž se povedlo vyváznout z pekla kon-
centračních táborů. Hra je napsána podle vzpomínek 
herečky Hany Pravdové, jejíž čerstvě uzavřené manželství 
i nastartovanou kariéru rozmetala válka a která pak utekla 
z pochodu smrti. Příběh herečky se proplétá s napínavým 
líčením života Miloše Dobrého, který po transportu do Te-
rezína a Osvětimi také unikl téměř jisté záhubě. 
 „Přestože hra je v angličtině a oba herci jsou rodilí 
mluvčí, jde o ryze český příběh, který americkému publiku 
přibližuje historii naší země. Zároveň je napínavou kroni-
kou 20. století,“ komentoval to režisér a iniciátor projektu 
Hrbek, který je jedním ze čtyř autorů scénáře. Podle něj je 
možnost vystupovat před newyorským publikem na takto 
prestižním místě mimořádným úspěchem; pozvánky k hos-
tování v zahraničí dostávají v Česku kvůli jazykové bariéře 
většinou jen divadla taneční nebo loutková.

DiVADlo & BAlET
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Olga Scheinpflugová
V letošním roce by oslavila již 

112. narozeniny význam-
ná česká herečka Olga 

Schein pflugová. Nejed-
ná se sice o kulaté jubi-
leum, ale určitě stojí za 
to si tuto nevšední umě-
leckou osobnost připo-

menout.
 Narodila se 3. pro-

since 1902 ve Slaném do 
umělecké rodiny. Jejím otcem 

byl dramatik, spisovatel a redaktor Karel Schein pflug 
(1869-1948) a bratrem spisovatel a právník Karel Schein-
pflug (1899-1987). Mladá Olga studovala gymnázium 
a obchodní školu a již od svých sedmnácti let byla členkou 
ochotnického spolku ve Slaném.
 Celá rodina se později přestěhovala do Prahy, kde obý-
vala byt Alfonse Muchy v Thunovské ulici na Malé Straně. 
Mucha byl v té době v Americe a byt byl volný.
 Divadelní praxi, kterou Olga Scheinpflugová studovala 
soukromě u slavné Marie Hübnerové, nejprve zahájila ve 
Švandově divadle (1920-1922) a poté ve Vinohradském di-
vadle (1922-1929). Zpočátku hrála mladé půvabné a tem-
peramentní úlohy, zobrazovala ženskost plnou rozporů, 
ale se smyslem pro humor, cit a tragiku, které se snažila 
odjímat zbytečný patos. Její postavy měly poezii, ale zá-
roveň byly plné civilního a realistického herectví. Sama 
herečka ctila představy režisérů (nejčastěji spolupracova-
la s Janem Borem, K. H. Hilarem, Jiřím Frejkou, Karlem 
Dostalem, Otomarem Krejčou či Alfrédem Radokem), ale 
k roli stále přistupovala individuálně. Vyvinula se z ní uzná-
vaná a velká herečka, která vrcholu své tvorby dosáhla po 
okupaci ve velkých tragických a dramatických úlohách ze 
světového repertoáru, kterým vtiskla svůj intelekt, zkuše-
nosti a velký talent.
 Z významných inscenací si uveďme: Sen noci svato-
jánské, Zločin a trest, Smutek sluší Elektře, Svatá Jana, 
Romeo a Julie, Macbeth, Paní studánka, Tři sestry, Višňo-
vý sad apod. Scheinpflugová hrála ve všech svých hrách 
a ve hrách svého manžela Karla Čapka (Matka, Loupežník 
i Bílá nemoc). I její domovské divadlo uvedlo několik je-
jích her (Houpačka, Láska není všecko apod.). Několikrát 
hostovala, např. roku 1934 v Bělehradě, za okupace na 
venkově a v letech 1946 a 1968 ve Vinohradském divadle.
 Vzdor nespornému nadání se film této veliké drama-
tické herečce vyhýbal. Její dva první snímky se ani nedo-
chovaly. Debutovala ještě v Kvapilově němém filmu Zlatý 
klíček (1922) podle námětu Karla Čapka jako Sejkorova 
(Alexander Třebovský) dcera Olga a ve zvukovém období 
hrála prvně v roce 1931 roli Heleny Leeové v Borově dra-
matu Žena, která se směje natáčeném ve francouzských 
ateliérech Gaumont. Tím její filmová kariéra nadlouho 
ustala.
 Až šedesátá léta přivedla opět Olgu Scheinpflugovou 
do filmových ateliérů, kde na stárnoucí herečku čekalo ně-
kolik větších nabídek. Sehrála sousedku Veselou v Macho-

vě Tchyni (1963), bytnou ve Schormově dramatu Každý 
den odvahu (1964), vetešnici Alžbětu Severýnovou a ma-
jitelku uzenářství v povídkovém filmu Čintamani a pod-
vodník (1964) Jiřího Krejčíka a učitelku hudby v dramatu 
…A pátý jezdec je strach (1964) Zdeňka Brynycha. Ve fil-
mu Konec srpna v hotelu Ozon (1966) namluvila jen hlav-
ní roli staré ženy (Beta Poničanová).
 Kinematografii obohatila více svými divadelními hrami 
(Okénko 1933 a Dnes neordinuji 1948, Madla z cihelny 
1933, Andula vyhrála 1938) a původními náměty (Švad-
lenka 1936, Dobře situovaný pán 1939 a Sobota 1944), 
z nichž vznikly úspěšné filmy. Československá televize 
nabídla Scheinpflugové pár rolí v televizních inscenacích 
(např. Matka Riva, Jejich den, Raději potmě, Okénko) a ti-
tulní úlohu v Dietlově desetidílném seriálu Eliška a její rod 
(1966) – ten získal obrovskou popularitu mezi českými di-
váky. Umělkyně spolupracovala také s rozhlasem (Místopis 
srdce či Pohádka ptačí).
 Do dějin české kultury se však Olga Scheinpflugová 
natrvalo zapsala ne svým herectvím, ale svým tříletým 
(1935-1938) manželstvím s předním českým spisovatelem 
a dramatikem Karlem Čapkem (1890-1938), který plně 
ovlivnil její smýšlení a umělecký růst. V době jejich setkání 
bylo Čapkovi třicet a Olze pouhých osmnáct let. Setkání to 
bylo osudové, než však bylo nakonec, po patnácti letech, 
posvěceno manželstvím, vztah prošel letitými peripetiemi. 
Postupně se zdálo, že jejich vztah přejde spíše do přátelské 
a intelektuální podoby, ale nakonec se v roce 1935 konala 
svatba. Možná jejím hlavním důvodem bylo to, že zklama-
ná a unavená Olga se sblížila s lékařem Karlem Steinba-
chem, který si ji chtěl vzít. Čapek ale stále pociťoval k Olze 
určitý majetnický vztah a žárlil na ni, a proto ji svatbu roz-
mluvil a vzal si ji sám. Manželství pak trvalo pouhé tři roky, 
do smrti Karla Čapka v roce 1938.
 Olga Scheinpflugová zdědila po otci i spisovatelské na-
dání. Sama byla autorkou šestnácti románů, deseti knih, 
sedmi básnických sbírek, deseti divadelních her a šesti 
zrea lizovaných z dvanácti filmových námětů a psala též do 
Lumíra a Národních listů. Své vzácné vzpomínky uchovala 
v díle Český román (1946) a biografii Byla jsem na světě 
(1988). Za výkon v divadelní hře Žena, která si koupila 
muže získala Státní cenu (1930) a po válce tituly zaslouži-
lé (1953) a národní umělkyně in memoriam (1968). Olga 
Scheinpflugová zemřela 13. dubna 1968 v Praze ve věku 
nedožitých šedesáti šesti let. (mk)

Divadlo Semafor
30. 10. 1959 premiérou hry Člověk z půdy bylo v ulici Ve 
Smečkách otevřeno divadlo Semafor.

Jana Štěpánková
(* 6. 9. 1934, Žilina) je dcera herce Zdeňka Štěpánka 
a herečky Eleny Hálkové, po matce též pravnučka české-
ho básníka Vítězslava Hálka, po otci též sestra herců Petra 
Štěpánka a Martina Štěpánka. Již na počátku své herecké 
kariéry se seznámila se svým budoucím manželem, reži-
sérem Jaroslavem Dudkem (17. 1. 1932, Turnov – 31. 8. 
2000, Praha).

DiVADElNÍ VÝRočÍ

V letošním roce by oslavila již 
112. narozeniny význam-

ná česká herečka Olga 

 Narodila se 3. pro-
since 1902 ve Slaném do 
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ra  Začínala jakožto epizodní ochotnice po boku svého 
slavného otce. Po studiích na DAMU odstartovala její pro-
fesionální herecká dráha v pardubickém Východočeském 
divadle, kde působila celkem šest let. V roce 1959 se stalo 
jejím domovským divadlem pražské libeňské Divadlo S. K. 
Neumanna, kde působila až do roku 1972. Od roku 1972 
až do roku 2000 byla členkou souboru Divadla na Vino-
hradech. Poté působí hlavně v televizi a filmu, účinkuje po-
hostinsky v různých divadlech. Úplně poprvé se objevila 
ve filmu Nástup, který byl natočený podle románu Václa-
va Řezáče. Poté se objevila v několika filmech, povětšinou 
však v menších rolích. 
 Do povědomí diváků vešla díky roli starší dcery Pavly 
ve velmi úspěšném seriálu Taková normální rodinka, zde 
jejího manžela ztvárnil Eduard Cupák. Šest let poté přišla 
její další velká seriálová role v Nemocnici na kraji města, 
kde ztvárnila dr. Danu Královou. Tuto roli mohla rozvinout 
i v pokračování seriálu – Nemocnici na kraji města po dva-
ceti letech a nejnověji v Nemocnici na kraji města... Nové 
osudy. Jana Štěpánková neměla nouzi ani o televizní filmy 
či další seriály, například v seriálu Ranč U Zelené sedmy 
zazářila coby čilá a prostořeká babička. Hrála také ve fil-
mech pro děti jako Táto, sežeň štěně, Strašidla z vikýře či 
Dva lidi v ZOO. Objevila se v pohádce Anděl Páně, v ko-
medii Účastníci zájezdu či ve filmu Všechno nejlepší. Pů-
sobí mnoho let v rozhlase a dabingu, za což byla oceněna 
Cenou Františka Filipovské ho (2000, 2011). Je autorkou 
kuchařky o cuketách Tak tady jsou ty slíbené recepty na 
cukety, paní Ehmová.

Jiří Schmitzer
(* 25. 10. 1949, Pra-
ha) – divadelní a filmo-
vý herec a písničkář. 
DAMU absolvoval 
v roce 1974, poté hrál 
v experimentálním Či-
noherním studiu v Ústí 
nad Labem. Od roku 
1985 je kmenovým čle-
nem souboru Studia 
Ypsilon. Jiřího Schmit-
zera si začaly filmo-
vé kamery i televizní 
obrazovky všímat už 
v druhé polovině sedm-
desátých let. Poprvé si 
jej pro větší roli ve filmu 

vybral režisér Oldřich Lipský do komedie Tři chlapy na ces-
tách (1973), inspirované populárním televizním seriálem. 
Po boku svého otce Jiřího Sováka se jako Jiří Kroupa ml. 
objevil v další skvělé komedii režiséra Lipského Marečku, 
podejte mi pero! (1976). Známý se stal především díky 
roli správce pivovaru v Menzelově filmu Postřižiny (1981).
 Objevil se i v dalším hrabalovském snímku Slavnosti 
sněženek (1983), stejně jako v následujícím Menzelově 
snímku Vesničko má středisková (1986). V osmdesátých 
letech jej začali režiséři obsazovat hojně do úloh tatínků 
a do dětských snímků vůbec. V rodinném snímku Páni Edi-
soni (režie Vít Olmer, 1987) se představil také jako autor 
ústřední písně a zpěvák.

 Následovaly filmy Dům pro dva, Proces, Amerika, 
Báječná léta pod psa. Velkou úlohu Kandy vytvořil vedle 
televizního seriálu i ve filmové verzi Zdivočená země. Za 
roli politického vězně Jardy Svobody ve filmu Bumerang 
(1997) režiséra Hynka Bočana si odnesl Českého lva za 
nejlepší mužský herecký výkon. Následovalo mnoho dal-
ších filmů, např. Akáty bílé, Kanárek, Kytice, Krajinka, 
Perníková věž, Lesní chodec. Na začátku roku 2007 získal 
druhého Českého lva za nejlepší mužský herecký výkon 
za roli poněkud neurotického starého pedanta Richarda 
Hrstky ve filmu Kráska v nesnázích (2006) režiséra Jana 
Hřebejka. Poslední filmovou prací Jiřího Schmitzera je sní-
mek Jako nikdy (2013), kde vytvořil roli umírajícího malíře 
Vladimíra Holase. Popularitu mu přinesly také jeho písnič-
kové recitály. Se svou dvanáctistrunkou natočil již několik 
alb.
 Popularita v médiích je prý podle jeho vtipného výroku 
dobrá k tomu, „aby jste ji vyměnil za peníze a pak si za ně 
koupil soukromí“.

Petr Čepek
zemřel před dvaceti lety zemřel ve Vrchlabí. Zamlklý ta-
juplný herec s temným pohledem bude navždy patřit do 
historie českého divadla a filmu.
 Petr Čepek se narodil 16. září 1940 v rodině manželů 
Karla a Milušky Čepkových. Maminka měla hudební vzdě-
lání, otec miloval divadlo. V Ostravě se malý Petr seznámil 
s divadlem, které mu učarovalo a jako třináctiletý poprvé 
vystoupil ve hře Zlatovláska. Po absolvování ostravského 
gymnázia byl přijat na pražskou DAMU. Studoval společně 
s Ladislavem Mrkvičkou, Josefem Abrhámem, Jiřím Kram-
polem nebo Janou Drbohlavovou. Jejich ročník vedl Miloš 
Nedbal.
 V roce 1962 probíhal studentský majáles a studenti 
DAMU prováděli na ulici různé vylomeniny. Samozřej-
mě nechyběla ani všudypřítomná StB. Avšak jen Ladislav 
Mrkvička byl zatčen, uprostřed závěrečných diplomových 
prací. Celá škola musela podepsat, že Mrkvička je rušivý 
element, podvraceč a musí být uvězněn. Studenti se báli 
a podepsali. Ale jeden nepodepsal – Petr Čepek. I když 
věděl, že dává všanc svoji profesní budoucnost, vrozený 
smysl pro spravedlnost a morálku mu nedovolily přidat 
svůj podpis k ostatním. Mrkvička ani Čepek pak diplom 
nezískali.
 Po škole odchází Čepek ve skupině herců vedených 
Janem Kačerem do Ostravy do Divadla Petra Bezruče, 
posléze do Činoherního klubu, jehož základem se stala 
ostravská skupinka herců v čele s Janem Kačerem. Zde pů-
sobil až do své smrti, podílel se zde na vzniku mnoha slav-
ných představení (Machiavelli: Mandragora, Dostojevskij: 
Zločin a trest, Gogol: Revizor, Pinter: Narozeniny, O’Neill: 
Cesta dlouhého dne do noci, Čechov/Brecht: Svatby, Vos-
trý: Tři v tom, Horváth: Povídky z Vídeňského lesa aj.).
 Bylo jen otázkou času, kdy si nesmírně nadaného her-
ce všimne i film. Hlavní roli mu poskytl až film Hotel pro 
cizince (1966) Antonína Máši. Přelomové bylo i setkání 
s Františkem Vláčilem. V jeho filmech Údolí včel (1967) 
a Adelheid (1969) vytvořil Čepek jedny ze svých nejlepších 
rolí. Roku 1971 mu Juraj Herz nabízí roli syfilitika Pavla 
Maliny v Petrolejových lampách. Petr podrobně nastudo-
val chování lidí postižených touto chorobou. Další skvě-
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lé výkony podal v dílech jako Morgiana (účetní Glenar), 
Tři veteráni (Bimbác), Svědek umírajícího času (Jese-
nius), Vesničko má středisková (žárlivec Turek), Babička 
(černý myslivec), Jára Cimrman ležící, spící (arcivévoda 
Ferdinand d’Este). Odmítl jako jeden z mála roli v norma-
lizačním seriálu o majoru Zemanovi. Čepkovi však byla na 
dlouho znemožněna práce na Barrandově. Naštěstí brati-
slavské studio ČST se ho obsazovat nebálo. Hrál v Čino-
herním klubu v Ústí nad Labem – snažil se být co nejdál 
od centra kulturních cenzorů v Praze. Podepsal prohlášení 
Několik vět. Čepek byl v době sametové revoluce u všeho – 
při zrodu Občanského fóra hovořil k lidem z balkonu Me-
lantrichu. Po pádu totality se vrátil zpátky k divadlu. Začal 
vyučovat na DAMU. Byl velice oblíbený a vyučoval stejně 
jako hrál – naplno!
 Na jaře 1993 se u něj začaly projevovat bolesti. Na 
scéně Činoherního klubu stanul naposledy 10. října téhož 
roku. Po operaci následovala diagnóza – rakovina. Je pří-
hodné, že jeho poslední rolí se stává Faust ve Švankmajero-
vě Lekci Faust. Faust je totiž podle herců postava, s níž by si 
nikdo neměl zahrávat a pokud možno se jí vyhnout. 20. září 
1994, pár dní po svých 54. narozeninách, Petr Čepek umí-
rá. Za Fausta pak získává Českého lva in memo riam.
 V roce 1996 vydalo nakladatelství Achát knihu profeso-
ra Jaroslava Vostrého Petr Čepek – Talent a osud.

Josef Hlinomaz
9. listopadu uplyne sto let od narození svérázného člově-
ka, herce, ilustrátora a významného naivního malíře Josefa 
Hlinomaze.
 Zbylo po něm spousty krásných rolí a milých, naivních 
obrázků. Josef Hlinomaz byl nejen výborný herec epizod-
ních rolí, ale také uznávaný malíř, který se věnoval přede-
vším naivnímu umění. Za svůj život hrál v divadle, v televizi 
a zejména ve filmu desítky rolí, v převážné většině případů 
se jednalo o menší či o vedlejší role nebo o role epizod-
ní. Nicméně jeho neobyčejně zemitý a osobitý umělecký 
projev i charakteristický herecký styl ho předurčoval ze-
jména pro role komické, ba přímo parodické. Nezapome-
nutelná zůstává mimo jiné jeho role smradlavého Grimpa 
v divadelním představení v Brdečkově muzikálovém kusu 
Limonádový Joe aneb Koňská opera, kterou si pak zopa-
koval i ve stejnojmenném filmu (trojici filmových padou-
chů s ním tehdy ztvárnili Waldemar Matuška a Karel Effa). 
Ztvárnil mnoho podobných rázovitých postav z lidu, hrál 
i v oblíbeném televizním seriálu Chalupáři a v dalších 
televizních filmech. Je také znám jako naivní malíř, který 
ztvárňoval často náměty ze světa divadla, varieté, cirkusu 
a umění vůbec. Jeho naivistické obrazy jsou dnes ozdobou 
nejedné renomované galerie.
 Narodil se v rodině hudebního skladatele a pedagoga 
Václava Hlinomaze. Mládí strávil v Dobříši a Příbrami, kde 
studoval reálné gymnázium a ochotnicky hrál divadlo. Po 
svém otci zdědil výrazné umělecké vlohy hudební, herecké 
i výtvarné. Po maturitě nejprve dva roky studoval malířství 
na Uměleckoprůmyslové škole v Praze, ale po neshodách 
s tamními pedagogy přešel na studium herectví na drama-
tickém oddělení pražské konzervatoře, kterou absolvoval 
v roce 1940. Zpočátku své herecké dráhy vystřídal řadu 
oblastních divadel, často hrával i po estrádách. V sezóně 
1941/1942 hrál na Kladně, 1942/1943 v pardubickém 

Východočeském divadle, 1943/1944 v Plzni, v roce 1944 
hostoval v Divadle na Vinohradech, a to až do uzavření 
divadel nacisty. Po válce byl znovu angažován na Kladně 
(1945/1946), v sezóně 1946/1947 v Realistickém divadle, 
dva další roky působil v Divadle satiry. V letech 1949-1950 
byl angažován v pražském Národním divadle. Po jedné se-
zóně mimo divadlo v období 1951-1955 působil v Divadle 
estrády a satiry (pozdější Divadlo ABC).
 Od roku 1958 až do své smrti pak působil v hereckém 
souboru Filmového studia Barrandov.
 Představitel drsných chlapíků či hrubiánů zemřel 8. srp-
na 1978 na dovolené ve Splitu, bývalé Jugoslávii, krátce 
poté, co po ranní koupeli v moři típl svou poslední cigaretu 
a dopil oblíbenou ranní kávu.

Jára Kohout
23. října uplyne deset let od smrti populárního komika, 
kabaretiéra, písničkáře, tanečníka, herce a divadelního ře-
ditele Járy Kohouta.
 Na počátku jeho dráhy stál originální komik Ferenc Fu-
turista, který si studenta Járu Kohouta (* 9. 12. 1904, Pra-
ha) vybral za partnera pro revui Evropa o nás. Jára Kohout 
patřil do nedlouhé řady českých největších předválečných 
komediálních hvězd. Působil v kabaretu Červené eso, v Ro-
koku i v Tylově divadle v Nuslích. V letech 1935-1938 byl 
ředitelem a majitelem Švandova divadla, v letech 1938-
1945 pak vlastnil a provozoval Divadlo u Nováků. Od roku 
1922 se věnoval filmu a roku 1948 emigroval do USA, vy-
dal knihu vzpomínek Hop sem, hop tam (1991).
 V emigraci žil přes čtyřicet let. Pracoval v redakci Rádia 
Svobodná Evropa, hrál divadlo, zahrál si malé role v desít-
ce amerických filmů, byl postavičkou pěti desítek televiz-
ních reklam. Zahrál si po boku Barbry Streisand, Al Pacina 
nebo Dannyho de Vita.
 Režisér Miloš Forman mu k jeho sedmdesátinám na-
psal: „Chci Vás ujistit, že Vám přeju jen to nejlepší a že se 
Vám moc obdivuju, protože když už na tom světě není 
pravda, tak ať je aspoň sranda.“
 Když se zkraje roku 1990 vrátil do své vlasti, stihl se 
ještě před blížící se devadesátkou znovu oženit ( jeho dru-
há žena Marcelka byla o šedesát roků mladší než on!), za-
hrát a zazpívat si v několika televizních pořadech, objevit 
se také ve dvou nových českých filmech (Ještě větší blbec, 
než jsme doufali a Divoké pivo), vydat jednu audiokaze-
tu a tři knížky (své již dříve ve Švýcarsku vydané paměti 
a pak dvě, na nichž se podíleli jeho žena a Ondřej Suchý), 
natočit sérii zábavných pořadů v Čs. rozhlase a v tehdej-
ším Svobodném slově otiskovat na pokračování své texty. 
Kromě toho absolvoval spoustu besed a autogramiád.
 Jan Werich Kohouta označoval za „výborného profe-
sionála“ a také z jeho vzpomínky si neodpustím zacitovat: 
„Jednou jsme ho s Voskovcem spatřili na scéně Arény. Při-
šel na předscénu a měl na provázku nikoliv psa, ale vycpa-
nou zaječí kůži. Už ani nevím, co říkal anebo co chtěl říct, 
když se náhle ohlédl, spatřil zaječí kůži, kterou vláčel za 
sebou a se slovy: »Hle, zajíc! Bojím se!« odběhl. Kdo se 
tomuhle nesměje, tak nevím…“ 
 O zvláštních kvalitách osobitého humoru Járy Kohouta 
jsem se mohl přesvědčit i já, když jsme spolu psali rozho-
vory. Vedle vtipů velmi naivňoučkých z něj občas „vypadá-
valy“ úplné perly. Uvedu příklad.
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ra  Když jsem se ho začátkem devadesátých let ptal, jak se 
mu jeví náš parlament, odpověděl: „Jeví se mi jako shluk 
lidí, kteří jednotlivě nemohou dělat nic, zato ale mohou 
společně rozhodnout, že se nedá nic dělat.“
 Skvělé byly pak také některé jeho výroky o stáří. Víte, 
jak se pozná, že stárnete? Namátkou několik příkladů 
z osobních zkušeností Járy Kohouta:
 „Všechno bolí – a co nebolí, to nefunguje. Udýcháte se, 
když hrajete šachy, nebo když vytáčíte telefonní číslo. Zha-
sínáte světlo kvůli šetření, a ne kvůli romantice. Nezajímá 
vás, kam jde manželka – jen když s ní nemusíte jít. Sednete 
si do houpací židle a nemůžete ji rozhoupat. Jste nadšen 
událostmi, které jiní považují za nudné. Co vaše děti stu-
dují jako historii, vy jste se učil jako současnost. Potřebu-
jete brýle, abyste našel své brýle. Těšíte se na oslavu svých 
narozenin hlavně proto, že se jich můžete zúčastnit. Vaše 
děti začínají vypadat ne jako dospělé, ale jako staré. A víte 
všechny odpovědi – ale nikdo se vás na nic neptá.“
 Devadesátky se nakonec bohužel nedožil. Pár týdnů 
před její chystanou oslavou zemřel na rakovinu, kterou se 
mu dařilo přede všemi po několik let utajovat. Dokonce 
prý i před svou rodinou i svou druhou ženou…

Ukázky z knihy Ondřeje Suchého Tajemství 
filmových hvězd (Praha: Modrý stůl, 2004)

„Hvězda“ Lída Baarová
Ludmila Babková, po-
zději také Kopecká 
nebo Lundwallová, di-
va a femme fatale čes-
kého, ale i německého 
nebo italského filmu, 
prožila bouřlivý a ke 
konci rovněž velmi 
hořký život. Často se 
propírá její krátký mi-
lenecký vztah s Goeb-
belsem, který sama 
popírala i přiznala, 
mé ně už se ví, že jako 
jediná česká hereč-
ka hrála u Felliniho či 
de Sicy, nebo že do 
ní byla zamilovaná 

spousta českých herců i režisérů.
 Lída Baarová, vlastním jménem Ludmila Babková, se 
narodila 7. září 1914 v Praze – Nuslích. Svůj pseudonym si 
zvolila podle rodinného přítele, básníka a spisovatele Jin-
dřicha Šimona Baara. Její rodina měla firmu Brouk a Bab-
ka. Otec Karel Babka (1886-1965) byl úředník pražského 
magistrátu a matka Ludmila (1890-1945) chtěla být oper-
ní pěvkyní a zpívala ve sboru. Když byly malé Lídě čtyři 
roky, přestěhovala se rodina na Letnou, do Ovenecké uli-
ce. 9. července 1921 se jejím rodičům narodila ještě dcera 
Zorka Babková, později známá herečka Zorka Janů (1921-
1946).
 Od roku 1924 Lída navštěvovala gymnázium a brala 
hodiny tance. V kvintě přešla na Státní konzervatoř (1930-
1931) k profesorům Rudolfu Deylovi st., Laudové-Hořico-
vé a Anně Suchánkové, kterou musela po své první filmové 
roli opustit. Později příležitostně hostovala na různých 

pražských scénách (např. Divadlo Vlasty Buriana, Národ-
ní divadlo, Prozatímní divadlo či herecká společnost Karla 
Jičínského).
 Na počátku třicátých let statovala ve Vinohradských 
ateliérech v řadě snímků. V roce 1931 ji režisér M. J. Kr-
ňanský obsadil do své komedie Kariéra Pavla Čamrdy, kde 
ztvárnila Viktorku. Po prvním úspěchu si své rodné jméno 
změnila na Lída Baarová a šla z filmu do filmu. Zezačát-
ku však hrála v komerčních snímcích, kde se uplatňoval 
zejména její atraktivní vzhled. Baarová byla velmi fotoge-
nická, krásná (i když někteří tvrdili, že ve filmu nebyla tak 
hezká jako ve skutečnosti) a měla jisté kouzlo. V roce 1934 
se účastnila kamerových zkoušek k filmu Barkarola (1935) 
u pražské pobočky berlínské filmové společnosti UFA. 
Zkoušky vyhrála a odjela s matkou do Berlína, kde se zdo-
konalovala v němčině a herecké práci. Ve filmu Barkarola 
s ní hrál populární německý milovník Gustav Fröhlich, se 
kterým měla poté několik let poměr. Při natáčení se setkala 
se samotným Adolfem Hitlerem. V Německu natáčela v le-
tech 1935-1939, v přestávkách mezi natáčením v Němec-
ku hrála také v Čechách. Jako slavná mezinárodní hvězda 
získala nabídku od americké společnosti MGM k natáčení 
v Hollywoodu, kterou odmítla, což pokládala za největší 
chybu svého života. Roku 1936, v době konání berlínské 
olympiády, se setkala s říšským ministrem propagandy 
a osvěty Josefem Goebbelsem. Počátkem srpna 1938 – 
podle Goebbelsových deníků i vzpomínek Baarové – se 
ministr snažil přimět svou choť, aby souhlasila se soužitím 
ve třech. Dva týdny se to prý dařilo. Potom Magdě došla 
trpělivost a stěžovala si u Hitlera, že jí mladá česká herečka 
rozvrací manželství. Vůdce si ministra propagandy pozval 
na kobereček: o rozvodu v „nejšťastnější rodině“ nechce 
ani slyšet. Odmítl Goebbelsův návrh, aby ho jmenoval vy-
slancem v Japonsku, kam by s „Liduschkou“ odjel. Přinutil 
ho poměr ihned skončit a Baarová nesměla s okamžitou 
platností natáčet, ale současně ani Německo opustit.
 Byla dokonce sledována gestapem. Sama Lída Goeb-
belse milovala. Její herecká kolegyně Adina Mandlová ve 
své knize Dneska už se tomu směju (1977, 1990 a 2004) 
zavzpomínala, jak se jí jednou Baarová svěřila, že se do 
Goebbelse zamilovala. Za dramatických okolností a za po-
moci svého otce se vrátila do Prahy, kde se s rodiči přestě-
hovala do vily na Hanspaulce, kterou rodičům nechala ve 
druhé polovině třicátých let postavit.

Lída Baarová, gustav Fröhlich, Joseph goebbels
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 Praha ji přivítala rezervovaně, mnozí z herecké komuni-
ty byli přesvědčeni, že pracuje pro Němce. Ona sama chtě-
la pokračovat v přerušené herecké kariéře a snažila se o to 
všemi způsoby, včetně osobních intervencí u K. H. Franka. 
Do konce třicátých let ztvárnila své nejlepší filmové posta-
vy: MUDr. Pavly Junkové v Lidech na kře (1937) Martina 
Friče, prodavačky Hany Poláčkové ve Vávrově Panenství 
(1937), Rosy v Krškově a Čápově Ohnivém létě (1939) 
a dvojroli komtesy Blanky a filozofky Vlasty v komedii Dív-
ka v modrém (1939) Otakara Vávry, za kterou obdržela 
v roce 1940 Národní cenu, ale od konce roku 1941 nesmě-
la být obsazována. Poslední českou filmovou rolí Baarové 
se nedobrovolně stala titulní role začínající zpěvačky Tyndy 
Ullikové ve Vávrově dramatu Turbina (1941). Kvůli dabin-
gu své role ve snímku Maskovaná milenka, který pořídila 
přímo v Berlíně, jí bylo zakázáno filmování. Tudíž nemohla 
přijmout nabídku na film Noční motýl (1941). Vydala také 
několik gramofonových desek a byla představitelkou krát-
kometrážních snímků Baby (1934) a Zajatý hlas (1939) 
Jiřího Lehovce, kde v jejím podání zněla také píseň Milujem 
to, co ztrácíme. Odjela proto do Itálie, kde v letech 1942-
1944 natočila šest filmů. V roce 1944 se znovu vrátila do 
Prahy.
 Po návratu do Prahy jí byl zákaz natáčení zrušen, 
účastnila se s ostatními herci totálního nasazení a rozto-
čila s J. A. Holmanem a Martinem Fričem detektivní dra-
ma Třináctý revír (1945), který kvůli konci války nemohla 
dokončit. Po válce se k tomuto snímku Frič vrátil s Danou 
Medřickou.
 S blížícím se koncem války žila ve velkém napětí. Celá 
její rodina měla obavy ze msty lidí. Sestra Zorka jí vyčítala 
její styky s nacisty, které ona i rodiče nenáviděli. Proto se 
Lída Baarová z vily rodičů odstěhovala a poslední váleč-
né týdny prožívala v hotelu Esplanade. Počátkem dubna 
1945 utekla ve své modré bejbince přes Šumavu do Ba-
vorska. Tam se dostala do amerického zajetí a prodělala 
mnoho výslechů, až byla 23. září dopravena eskortou do 
Prahy. První noc v Bartolomějské ulici označila později za 
nejstrašnější ve svém životě. Baarová byla obviněna z ve-
lezrady. Celá rodina prodělala řadu výslechů. Baarová byla 
na Štědrý den roku 1946 propuštěna. Byly to však smutné 
Vánoce, její matka při výsleších v říjnu 1945 dostala mrt-
vici a zemřela, sestra Zorka Janů raději 24. března 1946 
spáchala sebevraždu a otec přišel krátce před Zorčinou 
sebevraždou o nohu. Její soudní případ definitivně skončil 
v lednu 1948, s odůvodněním, „že její styky s nacisty neby-
ly v době přímého ohrožení republiky“. Byla však doživot-
ně vyřazena z řad československých umělců.
 Po propuštění z vězení se Lída Baarová v červenci 1947 
provdala za Jana Kopeckého, s nímž jezdila hrát loutkové 
divadlo, a po únorovém převratu – opět za mimořádně 
dramatických okolností – spolu utekli do Rakouska. Ně-
jaký čas dělala v Salzburgu barmanku, potom se jí podařilo 

v Itálii získat role v několika filmech, později hrála také ve 
Španělsku a v Německu. S manželem procestovala a žila 
v Itálii, Španělsku, Německu a Argentině. V Itálii na vázala 
(už ne s takovým úspěchem) na svoji předešlou filmovou 
kariéru. Ze všech těchto snímků se pro Lídu Baarovou 
stalo nejvýznamnější drama I vetelloni / Darmošlapové 
(1953) režiséra Federica Felliniho. Roku 1958 svoji filmo-
vou ka riéru ukončila. Do konce šedesátých let se věnova-
la pouze divadlu a hostovala na německých a rakouských 
scénách (Věc Makropulos, Má sestřenka z Varšavy, Jasný 
případ, Morálka paní Dulské a rovněž Hořké slzy Petry 
Kantové).
 S Janem Kopeckým se rozvedla a roku 1969 se vdala 
za gynekologa Kurta Lundwalla, který zemřel v roce 1972. 
Jako vdova se usadila v Salzburgu, kde v ústraní žila do 
své smrti téměř třicet let. Četla si knížky v češtině, fran-
couzštině, italštině, němčině a angličtině, poslouchala 
hudbu a odpovídala na dopisy, které jí často přicházely od 
obdivovatelů. Za pomoci Josefa Škvoreckého vydala me-
moárovou knížku Útěky (1983), kterou později zcela pře-
pracovala a doplnila pod názvem Života sladké hořkosti 
(1991, 1992, 1998 a 2005).
 Po roce 1989 několikrát navštívila Prahu. S její účastí 
vznikly dokumenty J. Veličky a J. Nekudy Vstaň a jdi dál 
(1990), Heleny Třeštíkové Sladké hořkosti Lídy Baarové 
(1995), Otakara Vávry Život herečky Lídy Baarové v po-
hledu Otakara Vávry (1995) z dokumentárního cyklu 
České televize GENUS a Štefana Brauburgera a Olive-
ra Halmburgera Hitlerovy ženy (2001). Jejím životem se 
dopodrobna zaobírali Josef Frais a Pavel Jiras v obrazové 
publikaci Lída Baarová – Obrazový životopis (2001) či 
Stanislav Motl v knížce Prokletí Lídy Baarové (2002).
 Její poslední roky byly smutné. Samotu utápěla v al-
koholu, trpěla různými chorobami, nervovými problé-
my, onemocněla Parkinsonovou chorobou, nakonec byla 
zbavena svéprávnosti. Zemřela dne 27. října 2000 v ra-
kouském Salzburgu ve věku osmdesáti šesti let. Poslední 
rozloučení se konalo tamtéž v listopadu 2000 na popud 
Marcely Babkové. Na rozloučení s milovanou i prokletou 
Lídou Baarovou přišly v lednu 2001 v Praze do strašnic-
kého krematoria stovky ctitelů. Je pohřbena v rodinném 
hrobě se svojí matkou, sestrou, otcem a nevlastní matkou 
u strašnického krematoria.
 „Když se zamýšlím nad svým životem, cítím čisté svě-
domí,“ řekla Lída Baarová ve svém prvním rozhovoru pro 
česká média na jaře 1990. „Jako mladá, úspěšná a slávou 
opilá herečka jsem se nešťastně zapletla do dějin, aniž 
jsem si vůbec uvědomovala, o co jde,“ vysvětlovala tehdy 
na stránkách týdeníku Mladý svět. „Vědomě jsem neublí-
žila nikomu. Celý život jsem zůstávala Češkou, přestože 
jsem měla mnoho příležitostí národnost vyměnit za karié-
ru. A snad jsem svou mladistvou naivitu odpykala více než 
jiní, kteří tak naivní nebyli.“

Mezinárodní filmový festival 
v Karlových Varech
Hlavní hvězdou letošní 49. ročníku mezinárodního fil-
mového festivalu v Karlových Varech byl americký herec 

a režisér Mel Gibson, který si přijel pro Křišťálový glóbus 
za mimořádný umělecký přínos světové kinematografii. 
Festival hostil i bývalého polského prezidenta a aktivis-
tu za lidská práva Lecha Wałęsu, uvedl celovečerní film, 
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ra který o něm natočil Andrzej Wajda pod názvem Walesa: 
Člověk naděje. Jedním z dalších hostů festivalu byla fran-
couzská herečka a režisérka filmu Naléhavé rytmy Fanny 
Ardantová, italský herec Franco Nero, který se sem vrátil 
již potřetí a přestavil film Tiché místo na venkově uvádě-
ný v retrospektivě režiséra Elia Petriho. Byl např. uveden 
nový dokument Olgy Sommerové, který natočila o zpěvač-
ce a někdejší mluvčí Charty 77 Martě Kubišové. Ve Velkém 
sále měl světovou premiéru restaurovaný a digitalizovaný 
oscarový film režiséra Jiřího Menzela Ostře sledované vla-
ky. Jak režisér oznámil, na řadě budou teď jeho Postřižiny, 
na jejichž obnově se hodlá s Nadací české bijáky finanč-
ně podílet. Ostře sledované vlaky jsou třetím snímkem, 
jehož obnovu finančně zajistila zmíněná nadace. Prvním 
filmem, který byl z iniciativy karlovarského festivalu a za 
podpory Národního filmového archivu a ministerstva kul-
tury digitálně restaurován, byla v roce 2011 Marketa La-
zarová, renovovaná díky finanční záštitě společnosti ČEZ 
jako generálního partnera festivalu. Na základě ohlasu 
vznikla nadace s tím, že každý rok shromáždí finance na 
zrestaurování dalšího významného československého titu-
lu. Poštovní dvůr nabídl tradiční ČEZ Energy Fest s vystou-
pením bratrů Ebenových, Anety Langerové a skupin J.A.R., 
Monkey Business, Mig 21 a Tata Bojs.

Národní filmový archiv uvedl na MFF 
restaurovaný film s Burianem
Restaurátorský počin Národního filmového archivu (NFA) 
v Praze vrátil na plátno desítky let nespatřený film s Vlas-
tou Burianem. Na karlovarském festivalu měla světovou 
premiéru restaurovaná verze filmu Milenky starého krimi-
nálníka. Tato vysokorozpočtová komedie plná omylů lá-
kala v roce 1927 publikum i na mezinárodní hvězdu Anny 
Ondrákovou. Film byl naposledy k dispozici v šedesátých 
letech minulého století na hořlavém materiálu. V Karlo-
vých Varech archiv představil novou 35mm kopii jako vý-
sledek náročného restaurátorského procesu, při kterém 
byla použita unikátní metoda kolorování. Projekci doplnila 
živá hudba, která byla komponována přímo pro tento film.

Zdeněk Svěrák převzal ve Varech Cenu 
prezidenta festivalu

Filmový a televizní scénárista, 
textař, spisovatel a herec Zde-
něk Svěrák převzal na Mezi-
národním filmovém festivalu 
v Karlových Varech z rukou Ji-
řího Bartošky Cenu prezidenta 

festivalu za přínos české kinematografii. Diváci v Městském 
divadle zhlédli komedii Vrchní, prchni! z roku 1980, kterou 
v kinech vidělo 1,5 milionu diváků; další miliony přilákala 
při reprízách v televizi. Natáčela se i v tomto lázeňském 
městě. Filmy podle Svěrákových předloh byly třikrát no-
minovány na Oscara: poprvé to byla veselohra Vesničko 
má středisková (1985, režie Jiří Menzel) a podruhé Obec-
ná škola (1991, režie Jan Svěrák) a následně Kolja, který 
Oscara v roce 1997 získal. Svěrák se proslavil i jako spo-
lutvůrce fiktivní postavy českého velikána Járy Cimrmana. 
Pro film i divadlo tvořil s dlouholetým spolupracovníkem 
Ladislavem Smoljakem.

Byla udělena cena archivářů
Jan Švankmajer převzal cenu Mezinárodní federace filmo-
vých archivů, která mu byla udělena za významný přínos 
českému filmovému dědictví. Ocenění má podobu krabice 
na filmový pás a je vyrobeno z ryzího stříbra získaného 
při vyvolávání filmové suroviny. „Této ceny si velice vážím 
na rozdíl od řady jiných cen, které jsem dostal. Nejen pro 
vpravdě alchymistický původ, ale především proto, že ar-
chiváři pracují s časem. A čas, jak víme, je jediný relevantní 
arbitr ve věcech umělecké tvorby,“ řekl celosvětově uzná-
vaný animátor a představitel českého surrealismu, který 
4. září oslavil osmdesátiny.
 Při příležitosti udělení této ceny na Mezinárodním fil-
movém festivalu v Karlových Varech zde byly promítnuty 
dva Švankmajerovy filmy: Možnosti dialogu a Šílení.
 Podle slov velkého mága českého filmu Jana Švankma-
jera jsou jeho nejoblíbenějšími filmy z vlastní tvorby Šílení 
a Spiklenci slasti. Šílení vlastně vznikaly už od jeho patnácti 
let, kdy poprvé objevil v otcově knihovně povídku Edgara 
Allana Poea Šílený psychiatr. Velký vliv také měla na auto-
ra historická postava markýze de Sade, kde nakonec má 
divák možnost vedle erotických pasáží zaznamenat i množ-
ství radikálních kritických úvah o společnosti a nábožen-
ství. (mk)

Jan Švankmajer (* 4. 9. 1934) – český filmový režisér, animátor a vý-
tvarník, čelný představitel pozdního českého surrealismu. Vystudoval na 
pražské VŠuP a loutkové katedře AMu.
 už v  absolventském představení využil kombinace loutek a  herců 
v maskách a především techniku „velkých loutek“ s herci uvnitř, kterou 
později úspěšně uplatnil ve svých filmech Don Šajn a Lekce Faust. První 
kontakt s filmem uskutečnil při práci na krátkometrážním snímku Emila 
radoka Johannes doktor Faust, kde působil jako loutkoherec.
 V roce 1960 se oženil s Evou, výtvarnicí inklinující k surrealismu. Man-
želka se později po výtvarné stránce podílela na jeho filmech Kyvadlo, 
jáma a naděje, Něco z Alenky, Lekce Faust a Spiklenci slasti. V roce 1962 
natočil svůj první krátký trikový film Poslední trik pana Schwarzewalda 
a pana Edgara. Laterna magika byla posledním místem, kde byl Švank-
majer zaměstnán – od té doby působil na volné noze, ať už jako výtvarník, 
nebo filmař. Stal se členem surrealistické skupiny v Československu a svoji 
tvorbu se definitivně rozhodl zasvětit surrealismu. Jako scénograf spolu-
pracoval s Činoherním klubem. Za film Historia naturae na téma „fantaskní 

Jan Švankmajer převzal cenu 
Mezinárodní federace filmových archivů
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zoologie“ obdržel cenu na festivalu v Oberhausenu. V sedmdesátých letech 
v normalizačním období nemohl točit filmy a živil se jako trikař a výtvar-
ník na Barrandově. Spolupracoval na filmech Adéla ještě nevečeřela, Upír 
z Ferratu nebo Tajemství hradu v Karpatech. V polovině sedmdesátých let 
se zabýval představou „masturbačních strojů“, kterou o dvacet let později 
zužitkoval v celovečerním filmu Spiklenci slasti.
 Ve filmové branži definitivně prorazil krátkým animovaným filmem 
Možnosti dialogu, jehož ohlas mu umožnil natočit první celovečerní snímek 
Něco z Alenky. Ten ho celosvětově proslavil a Švankmajer se stal pojmem 
v oblasti experimentální, nekomerční animace. Toto postavení mu umožni-
lo získávat granty na další celovečerní projekty. Počátkem devadesátých let 
koupil spolu s J. Kallistou staré kino v obci Knovíz a založil filmové studio 
Athanor, které se stalo odrazovým můstkem pro filmovou tvorbu v deva-
desátých letech. Pro jeho pozdní práce je příznačné snižování podílu ani-
mace ve prospěch živých herců. Vedle zmíněné Alenky k jeho nejslavnějším 
filmům patří krátkometrážní snímek Jídlo.
 Švankmajer je uznáván jako jeden z nejlepších světových animátorů 
a v současnosti je za hranicemi patrně nejuznávanějším českým filmovým 
tvůrcem. Je považován za vizionáře, který obor významně obohatil, a jeho 
práce inspirují studenty animace po celém světě. Má velmi specifický vý-
tvarný rukopis. O spolupráci se Švankmajerem stál například známý zpě-
vák Peter gabriel (anglický zpěvák, skladatel a multiinstrumentalista (keyb, 
fl, hoboj, akordeon, perc, nar. 1950, výrazná postava světového rocku), pro 
něhož natočil videoklip k písničce Sledgehammer. Vedle filmové tvorby 
pokračoval Švankmajer v osobité výtvarné činnosti a podílel se na tvorbě 
surrealistického časopisu Analogon.

Úspěšný Forman
Americký magazín The Hollywood Reporter vydal žebří-
ček 100 nejlepších filmů všech dob. 30. místo obsadil film 
Přelet nad kukaččím hnízdem a 81. místo získal Amadeus. 
Režisér těchto snímků Miloš Forman se stal tak jediným 
Čechem, který se v tomto seznamu objevil, a to hned dva-
krát. První místo obsadil Kmotr (1972) a po něm následují 
Čaroděj ze země Oz (1939) a Občan Kane (1941). (mk)

Magický hlas rebelky
Nový dokumentární film režisérky 

Olgy Sommerové Magický hlas 
rebelky si odbyl svoji premiéru 
na filmovém festivalu v Karlo-
vých Varech a vstoupil do kin.
 Pro svůj nový snímek si 
Olga Sommerová vybrala další 

silný příběh. Po filmu o Věře Čá-
slavské připomíná divákům, kdo 

je Marta Kubišová a přibližuje jim její 
životní příběh. Jeho základem je dvacet let jejího umělecké-
ho mlčení, ke kterému ji donutil komunistický režim. Její ka-
riéru definitivně ukončila píseň Modlitba pro Martu a poté 
byla zpěvačka nucena setrvávat v ústraní. V té době se sta-
la signatářkou Charty 77 a na rok i její mluvčí a ve stejném 
roce se stala i matkou. V roce 1989, po sametové revoluci, 
se Marta Kubišová vrátila na scénu se ctí a slávou, kterých 
se nedostane každému.
 Filmový dokument Olgy Sommerové mapuje prostřed-
nictvím mnoha archivních záběrů peripetie pěvecké karié-
ry Marty Kubišové i dramatické okamžiky jejího osobního 
života a zároveň připomíná historii Československa druhé 
poloviny 20. století. Tvůrci snímku navštívili několik kon-
certů zpěvačky, vypravili se i na její bývalou chalupu, kde 

podepsala Chartu 77 a kde ji sledovala StB, a natáčelo se 
také v Archivu bezpečnostních složek, kde Marta Kubišo-
vá poprvé otevírá svazky, které si na ni Státní bezpečnost 
vedla. Ve filmu se také setká s řadou lidí, kteří měli zásadní 
vliv na její život.
 Životní příběh Marty Kubišové je generaci jejích vrstev-
níků a těch, kteří pamatují léta normalizace, známý a vědí, 
čeho je symbolem. Magický příběh rebelky je proto přínos-
ný zejména pro mladší generaci. (mk)

Týcův film Jako nikdy vyhrál 
na festivalu Finále v Plzni
Intimní psychologické drama Jako nikdy režiséra Zdeň-
ka Tyce získalo hlavní cenu Zlatého ledňáčka na festivalu 
Finále Plzeň. Snímek o popudlivém malíři v podání Jiří-
ho Schmitzera, který umírá na rakovinu, zaujal tématem 
i profesionálním zpracováním. Porota vyzdvihla herecké 
výkony, a to nejen u hlavního představitele, ale i u obou 
žen, které ve snímku o umírajícího pečují, v podání Petry 
Špalkové a Taťjany Medvecké. V sekci dokumentů si hlavní 
cenu odnesl snímek ze světa pražských heren, nóbl klu-
bů a laciných hospod Velká noc režiséra Petra Hátleho. 
Zvláštní uznání poroty získal film Pojedeme k moři režiséra 
Jiřího Mádla. Celkově porota vybírala ze čtrnácti celove-
černích filmů.

Jiří Mádl byl za svůj filmový debut 
oceněn ve Vologdě
Po třech oceněních na festivalech Finále Plzeň a MFF ve 
Zlíně si přivezl Jiří Mádl za svůj režijní debut Pojedeme 
k moři i první zahraniční cenu, a to z ruské Vologdy. Kon-
krétně tam na přehlídce debutujících filmařů Voices získal 
Cenu filmového studia Maxima Gorkého za nejlepší ro-
dinný film.

Filmaři v Uherském Hradišti 
ocenili režiséra Greenawaye
Britský režisér Peter Greenaway obdržel na slavnostním 
zahájení Letní filmové školy v Uherském Hradišti jednu 
z výročních cen Asociace českých filmových klubů. Oce-
nění, které režisér převzal osobně, mělo po patnácti letech 
zcela nový design z dílny Štěpána Malovce a Adama Tureč-
ka. Festival nabídl dohromady téměř tři sta filmů.

Nový dokumentární film režisérky 
Olgy Sommerové 

slavské připomíná divákům, kdo 
je Marta Kubišová a přibližuje jim její 

Marta Kubišová
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ra Jubilejní Letní filmovou školu navštívilo 
rekordních 6 247 lidí
Rekordní počet 6 247 návštěvníků zavítal na jubilejní 
40. ročník Letní filmové školy (LFŠ), která skončila v Uher-
ském Hradišti. LFŠ byla zakončena promítnutím snímku 
Quai d’Orsay francouzského režiséra Bertranda Tavernie-
ra, kterému byla rovněž udělena výroční cena Asociace 
českých filmových klubů. Přehlídka nabídla takřka 280 fil-
mů a desítky doprovodných akcí, výstav, koncertů, diva-
delních představení či přednášek. Do Uherského Hradiště 
se sjeli příznivci filmu z celé republiky i ze zahraničí. Mezi 
hlavní sekce letos patřil Fokus zaměřený na španělskou ki-
nematografii.
 Herec Josef Somr, taktéž oceněný na Letní filmové 
škole v Uherském Hradišti, ČTK řekl, že oscarový snímek 
Ostře sledované vlaky, v němž hrál výpravčího, viděl jen 
jednou. „Nemám na to nervy. Se všemi svými filmy to tak 
mám. Že bych si doma něco pouštěl, to určitě ne. Člověk 
má pocit, že je to blbé, že by to dělal jinak, ale je to nevrat-
né,“ uvedl Somr. Do Hradiště si kromě jiného přijel pro 
ocenění Asociace českých filmových klubů. Na program 
filmové školy byly zařazeny Ostře sledované vlaky v digi-
tální úpravě. Rolí výpravčího Hubičky si Somr vlastně splnil 
dětské přání. „Chtěl jsem být strojvůdcem. Ve filmu jsem si 
mohl zatáhnout za páku, aby se lokomotiva rozjela. Řídil 
jsem i loď a letadlo, ale lokomotiva byla nejkrásnější,“ uvedl 
herec, který k železnici získal vztah už jako malý, u dráhy 
pracoval jeho otec.

Režisér Petr Zelenka natáčí 
film Ztraceni v Mnichově
Tvůrce úspěšných filmů Knoflíkáři, Rok ďábla a Příběhy 
obyčejného šílenství Petr Zelenka natáčí nový snímek pod-
le vlastního námětu a scénáře Ztraceni v Mnichově – film 
o „neznámých okolnostech“ podepsání Mnichovské doho-
dy a jednom papouškovi.
 Film uvede do kin distribuční společnost Falcon v prů-
běhu roku 2015. Trojnásobný držitel Českého lva za nej-
lepší režii (Knoflíkáři, Rok ďábla, Karamazovi) a jednoho 
Českého lva za nejlepší scénář (Knoflíkáři) se rozhodl pro 
kontroverzní téma, jakým je pro Čechy stále Mnichov 1938.

V září přijde do kin nový dokument 
o Hanzelkovi a Zikmundovi
Dosud nezveřejněné skutečnosti o Miroslavu Zikmundovi 
a Jiřím Hanzelkovi odkryje celovečerní dokument režisé-
ra Petra Horkého. Má název Století Miroslava Zikmunda 
a v kinech se objeví 4. září. 
 Dokument podle mluvčí projektu Uljany Donátové oba 
cestovatele představí v nových souvislostech. „Bude pohle-
dem do soukromých až intimních sfér obou mužů, pohle-
dem na jejich rodiny, přátele a nepřátele i pohledem na 
jejich chyby, omyly a poučení, které jim umožnily odolat 
největším politickým tlaků a pronásledování,“ uvedla mluv-
čí. Právě v těchto dnech uplynulo pětapadesát let od startu 
jejich v pořadí druhé asijské cesty. O dva roky dříve vyrazili 
na svou první pouť do Afriky a Jižní Ameriky. Za roky spo-
lečného putování je spojilo 110 000 kilometrů cest, 8,5 mi-
lionu prodaných knih v jedenácti světových jazycích, čtyři 
celovečerní filmy a 147 tele vizních dokumentů. Miroslav 
Zikmund se letos dožil 95 let.

V Cannes se promítal i český film
V přidruženém panelu L’Acid si světovou premiéru odbyla 
Cesta ven od Petra Václava. Režisér v něm vypráví příběh 
mladé romské matky, která se snaží žít normální život. Re-
žisér je přísný na všechny, nikomu nenadržuje a výsledkem 
je tvrdý, realistický kus s několika vyloženě poetickými mo-
menty.
 Petr Václav je držitelem Stříbrného leoparda z MFF 
v Locarnu 1996 (Marian) a režisérem nejlepšího českého 
filmu 2001 oceněného Zlatým ledňáčkem (Paralelní svě-
ty), po delším působení ve Francii natočil film ve svém rod-
ném jazyce. Zároveň se osmnáct let po premiéře Mariana 
opět tematicky vrátil mezi Romy.
 Na filmovém trhu se promítal Fair Play od Andrey Sed-
láčkové a České filmové centrum také připravilo projekci 
ukázek z připravovaných snímků Místa, My 2, Děti a Díra 
u Hanušovic.
 Naposledy byl český „dospělý“ film zařazen do progra-
mu v Cannes v roce 1998. Postel od Oskara Reifa se tehdy 
promítala v sekci Semaine de la Critique.
 České filmové centrum připravilo v Cannes také projekci 
ukázek ze čtyř filmů, které jsou ve fázi postprodukce. Díra 
u Hanušovic je režijním debutem Miroslava Krobota, celo-
večerní debut My 2 Slobodanky Radunové vznikl podle scé-
náře napsaného s Radkou Denemarkovou, Místa Radima 
Špačka jsou dramatem o lásce, ztrátě a pomstě a povídkový 
film Děti o komplikovaném vztahu rodičů a jejich potomků 
natočil ve slovensko-české koprodukci Jaro Vojtek.

Film Cesta ven získal hlavní cenu 
na slovenském festivalu
Snímek Cesta ven režiséra a scénáristy Petra Václava získal 
na slovenském filmovém festivalu Art Film Fest hlavní cenu 
za nejlepší film. Příběh mladé romské matky odmítající se 
smířit s nepříznivým společenským postavením byl jedním 
z jedenácti snímků, které soutěžily v sekci hraných filmů.

V kinech je nová hudební pohádka 
Jana Svěráka Tři bratři
V českých kinech se promítá nová hudební pohádka Tři 
bratři v režii Jana Svěráka. Děj filmu, včetně písniček, které 
ve snímku zaznívají, pochází z pera režisérova otce Zdeňka 
Svěráka a Jaroslava Uhlíře. V hlavních rolích tří bratrů jsou 
vidět hudebníci Vojtěch Dyk a Tomáš Klus, nejmladšího ze 
sourozenců ztvárnil Zdeněk Piškula. Ten měl cestu do po-
hádky složitější. Vytipovala ho castingová agentura a Svě-
rákovi se líbil typově. Nenadchl ho však jeho zpěv. „Dostal 
text a zazpíval to příšerně,“ vzpomínal Svěrák. A tak mla-
dého herce odmítl, ten se však nenechal odbýt a požádal 
ještě o jednu šanci s tím, že se píseň doučí. Druhou šanci 
nakonec dostal. „Přišel a zazpíval to výborně, takže jsem 
mu hned podal ruku,“ řekl Svěrák. Pohádka vypráví o bra-
trech, kteří se vydávají do světa na zkušenou, aby si našli 
nevěsty a rodiče jim mohli předat hospodářství.

Časopis sestavil žebříček filmových škol, 
FAMU skončila čtvrtá
V žebříčku nejkvalitnějších filmových škol světa, který pra-
videlně sestavuje americký odborný časopis The Holly-
wood Reporter, skončila pražská FAMU na čtvrtém místě. 
První tři místa obsadily filmařské školy v Londýně, Lodži 
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a Paříži. Americké školy časopis hodnotil odděleně – mezi 
nimi získala punc nejkvalitnějšího kinematografického 
vzdělání Jihokalifornská univerzita (USC). 
 Na pražské FAMU časopis ocenil fakt, že tam vyučo-
valy velké osobnosti, včetně spisovatele Milana Kundery 
nebo režiséra Miloše Formana. Oceňuje také, že škola na-
bízí i studium v angličtině a že za studium v češtině cizinci 
stejně jako domácí nic neplatí.

Filmová produkce v ČR loni vzrostla 
o čtvrtinu
Každoroční bilance hospodářských výsledků filmové pro-
dukce v České republice zaznamenala loni nárůst. Zástup-
ci Asociace producentů v audiovizi (APA) na karlovarském 
festivalu uvedli, že proti roku 2012 se zvýšil obrat českých 
produkčních společností sdružených v APA z 4,08 miliard 
korun na více než pět miliard, což znamená nárůst 23 %. 
Vláda navýšila rozpočet fondu kinematografie na pobídky 
na léta 2014 a 2015 na 800 milionů korun. Měly by tak 
přinést zahraniční investici až šesti miliard korun. Nejvý-
znamnějším zahraničním projektem, který se loni natáčel 

v Česku, byl snímek Ridleyho Scotta Child 44, který přinesl 
zahraniční investici 651 milionů korun. Jedinou oblastí, kde 
loni zaznamenaly produkční společnosti APA propad, je 
reklama. Meziročně se obrat snížil z 1,77 na 1,39 miliard, 
a dosáhl tak pouze 79 % obratu předešlého roku.

Česká Lípa láká turisty do regionu 
na místa spojená s filmem
Česká Lípa vydala brožuru s dvaceti nejzajímavějšími místy 
v okolí, kde se natáčely známé filmy a pohádky. Cílem je 
nalákat více turistů. Ve výčtu nemohou chybět Panská ská-
la známá z pohádky Pyšná princezna či pláž Hamerského 
jezera proslavená ve filmu Dovolená s Andělem. Málokdo 
už ale třeba ví, že se v Prysku točilo Léto v kovbojem nebo 
v Mnichovské průrvě nedaleko obce Zahrádky některé zá-
běry z pohádky Nesmrtelná teta. Na Českolipsku, nedale-
ko obcí Velenice a Svitava, jsou i prostory pekla z pohádky 
S čerty nejsou žerty. Tomuto místu odpovídá i název – Pe-
kelné doly. Dostaly se i do jednoho zahraničního filmu, 
v roce 2009 se tam natáčel britský dobrodružný film So-
lomon Kane.

filMoVá VÝRočÍ

Juraj Herz
Režisér, scénárista a herec Juraj Herz se narodil 4. září 
1934 ve slovenském Kežmarku. Ke konci války byl spo-
lu s rodiči deportován do koncentračního tábora. Po vál-
ce studoval na bratislavské Střední uměleckoprůmyslové 
škole fotografii a po ní na loutkářské fakultě DAMU režii 
a herectví. Poté spolupracoval jako režisér a herec s diva-
dlem Semafor. Do menších úloh byl obsazován i ve filmech 
a brzy začal pracovat na Barrandově také jako asistent re-
žie a pomocný režisér, mimo jiné na filmu Obchod na kor-
ze režisérské dvojice Ján Kadár – Elmar Klos.
 Jako samostatný režisér debutoval roku 1965 středome-
trážním snímkem Sběrné surovosti podle povídky Bohumi-
la Hrabala. Následovaly snímky Znamení Raka, Petrolejové 
lampy, komedie Kulhavý ďábel, Holky z porcelánu, tragic-
ká groteska Spalovač mrtvol, horor Upír z Feratu, styli-
zovaný romantický příběh Morgiana a v neposlední řadě 
i působivé pohádky s tajemnou atmosférou Panna a ne-
tvor, Deváté srdce a Přezůvky štěstí. Jeho filmy se vedle 
žánrové různorodosti vždy vyznačovaly smyslem pro bu-
dování napětí, ale také smyslem pro humor (často černý), 
mimořádná pozornost byla věnována výtvarně stylizované 
stránce obrazu i promyšlenému výběru a vedení herců.
 Juraj Herz ve své znamenité a úspěšné sérii filmů po-
kračoval také po roce 1987, kdy emigroval do NSR. Dále 
natáčel klasické i moderní filmové pohádky (Žabí princ, 
Hloupá Augustina, Císařovy nové šaty), více se věnoval 
tvorbě dokumentárních TV filmů i seriálů pro různé tele-
vizní společnosti v Německu, Rakousku, Francii i USA. Od 
začátku devadesátých let střídavě točí v České republice 
a v zahraničí filmy i dokumenty, inscenace a seriály, působí 
jako divadelní režisér v činohře i v opeře. Za vlastní filmo-
vou tvorbu získal řadu domácích i mezinárodních oceně-
ní, včetně velkých cen na festivalech v Karlových Varech, 
v Monte Carlu, v Chicagu aj. Vedle toho byl vyznamenán 
Velkou cenou bavorské televize a Státní cenou Bavorska.

Ve věku 84 let zemřela první představitelka 
Barunky Nataša Tanská
V čtyřiaosmdesáti letech zemřela spisovatelka, drama tička, 
scénáristka a herečka Nataša Tanská. ČTK informaci po-
tvrdila Dana Ratajová, pracovnice pražského Domova Sue 
Ryder, kde Tanská strávila poslední roky svého života.
 Tanská, která vystupovala pod pseudonymem Jana 
Danková, byla první filmovou představitelkou Barunky ve 
filmovém zpracování novely Babička spisovatelky Boženy 
Němcové. Tanská se narodila v Praze, dětství prožila ve Zlí-
ně, kde si ji v roce 1940 všiml ředitel Lucernafilmu Vilém 
Brož a doporučil ji režiséru Františku Čápovi, který hledal 
představitelku Barunky pro chytanou adaptaci Babičky. Od 
roku 1969 žila v Praze a věnovala se vlastní literární tvor-
bě. Knižně debutovala prózami s mravním apelem (Dva-
ja v tráve, More), na které navázala knihami pro mládež 
(např. Pozor, ešte nehráme!, Vyznáte se v tlačenici?). 
 Po mnoha letech znovu spojila své jméno s filmem, 
když podle jejího námětu a scénáře natočil slovenský re-
žisér Ján Laco snímek z hereckého prostředí Vždy možno 
začat. Psala také fejetony a zabývala se i tvorbou koláží. 
V letech 1990-1997 žila v Londýně, kde byl její manžel Jan 
Válek českým konzulem.

Zemřel herec Václav Sloup
Ve věku osmasedmdesáti let zemřel herec Václav Sloup. 
Ztvárnil desítky spíše menších rolí, třeba Mažňáka v seriá-
lu Záhada hlavolamu (1969) nebo řidiče Čahouna ve 
filmech Na pytlácké stezce (1978) a Za trnkovým keřem 
(1980). Debutoval ve filmu Král Šumavy (1959). Hrál 
i v řadě seriálů, například v Chalupářích.

Ludvík Ráža
Televizní a filmový režisér a scénárista Ludvík Ráža se na-
rodil 3. 9. 1929 na Podkarpatské Rusi v Mukačevu. Jeho 
doménou byly zejména televizní pohádky, dále různé stra-
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ra šidelné příběhy, filmy s tajuplnou historickou tematikou, 
tajuplné a napínavé sci-fi a fantasy filmy. Mnohé z nich do-
dnes patří k české televizní i filmové klasice. Po krátkém 
vychovatelském působení v Chebu studoval na Filmové 
fakultě Akademie múzických umění FAMU. Pro Českoslo-
venskou televizi pracoval v letech 1958-1991. Po okupaci 
v roce 1968 se věnoval především tvorbě pro děti. Od roku 
1964 až do revolučního roku 1989 působil jako vedoucí 
vysílání pro děti a mládež.
 Získal mnohá domácí i zahraniční ocenění: Podiv-
ný pan Barnabášek – hlavní cena na televizním festivalu 
v Monte Carlu (1963), Země velkého vypravěče pohá-
dek – hlavní cena a cena UNESCO na mezinárodním festi-
valu v Mnichově (1965), Nikdo mi nic nepoví – hlavní cena 
na festivalu v Bratislavě (1971), Odysseus a hvězdy – cena 
na filmovém festivalu v Gottwaldově/Zlíně (1977), Něco 
je ve vzduchu – mezinárodní festival fantastických filmů 
v Terstu (1980) aj.
 Ludvík Ráža zemřel 4. října 2000.

Emil Sirotek
Kameraman Emil Sirotek patřil mezi nejspolehlivější osob-
nosti československého a později i českého filmu, snad 
i mezi nejvíce zaměstnávané. Je dlouhá řada filmových 
i televizních režisérů, se kterými spolupracoval. Často pro-

půjčoval zručnost svého kameramanského oka do služeb 
režisérů Václava Vorlíčka, Věry Plívové-Šimkové nebo Ja-
romila Jireše. Byl kameramanem více než třicítky celove-
černích filmů.
 Narodil se v Praze 20. března roku 1937. Již v pová-
lečných letech absolvoval Státní grafickou školu v Praze 
a vyučil se fotografem. Od roku 1954 přišel do Barran-
dovských ateliérů nikoli jako kameraman, ale jako fotograf 
Filmového studia Barrandov. Od počátku se sice věnoval 
fotografické dokumentaci z příprav výroby filmů, průběhu 
natáčení i zachycování osobností české kinematografie, 
současně se zajímal o kameramanskou práci a techniku, 
souvislosti mezi složitou světelnou alchymií a možnostmi 
zachytit ji na celuloidový snímek s pohyblivými obrázky. 
V roce 1969 se již jako zavedený kameraman hlavní kame-
ry měl možnost zapracovat i s novou snímací technikou 
na třech dílech francouzské produkce Komisař Maigret. 
Od roku 1974 spolupracoval s Laternou magikou, např. 
Kouzelný cirkus; Sněhová královna ad. Byl jedním z těch, 
kdož se záhy zabývali využitím nových technických mož-
nosti audiovizuální techniky, což dokladuje úzká spoluprá-
ce se skupinou SCARS. Spolupracoval na obrazové části 
první egyptské opery. Byl dlouholetým členem České fil-
mové akademie. Zemřel v Praze 1. října roku 1999 ve věku 
dvaašedesáti let.

foToGRAfiE

Upovídané obrázky
Od srpna zaplnily výstavní síň KC Prádelna v Praze 5 foto-
grafie Petra Jahna. Fotograf Petr Jahn představil veřejnosti 
portréty patnácti osobností českého showbyznysu. Volně 
přístupná výstava pod názvem Upovídané obrázky mapo-
vala autorovu tvorbu z let 1998-2010 a byla doplněna jeho 
osobními pocity a zážitky při práci se známými českými 
umělci, například s Jiřím Sovákem, Vlastimilem Brodským, 
Stellou Zázvorkovou nebo Jiřím Suchým. (mk)

Praha 10 chystá výstavu 
unikátních fotografií od Karla Čapka
V Praze 10 budou v září vystaveny unikátní fotografie a do-
pisy, které byly nalezeny ve vile Karla Čapka. Radnice chce 
představit například obrázky, které vyfotil slavný spisova-
tel a které se dosud na veřejnosti neobjevily. Část dvojvily, 
kterou si postavili bratři Čapkové, loni koupila Praha 10 od 
dědiců, a to i s inventářem. V domě nyní pracují odborníci 
z Národního památkového ústavu a ze Společnosti brat-
ří Čapků, kteří se snaží všechny předměty zkatalogizovat.

Vzpomínka na Karla Plicku
Karel Plicka (14. 10. 1894 – 6. 5. 1987) – fotograf a filmař, 
etnograf, sběratel, pedagog a všestranný organizátor kul-
turního života.
 Karel Plicka – jméno, které mnohým už nic neříká. Ale 
starší generace bude mít pravděpodobně v knihovně ně-
kterou fotografickou publikaci o Praze, Slovensku, Tatrách 
s jeho jménem. Jako fotograf Plicka vzbuzuje na jedné 
straně nadšení, na druhé straně bývá terčem opovržení. 
Jeho fotografické dílo je sice svým obsahem mimořádné, 

formou však poměrně staromilské. Vzpomeňme, že ještě 
před Plickou tvořil František Drtikol, ve stejné době třeba 
Funke nebo Rössler. A samozřejmě Josef Sudek. Nezapo-
meňme ani na to, jak již ve třicátých letech fotografova-
la Prahu Grete Popperová. Plicka však neměl ambice být 
avantgardním umělcem. Jeho východiska byla prostě 
jiná – vycházel především ze sběratelství a etnografického 
zápalu. V souladu s tímto svým zaměřením fotografoval 
přímočarým, dokumentaristickým způsobem. Pokud se 
svým východiskům začal vzdalovat, jeho fotografie ztráce-
ly na přesvědčivosti. Jeho záběry ze slovenského venkova 
jsou i po letech mnohem živější a působivější než národně 
buditelsky pojaté fotografie architektury a měst bez lidí.
 Plicka byl nadaný i v mnoha dalších oborech, dobře 
hrál na housle, výtečně zpíval (za první světové války se 
díky tomu dostal až do vídeňské Dvorní opery), maloval, 
byl filmovým režisérem. Všestranně umělecky talentovaný 
mladík se nakonec nestal ani malířem, ale na nátlak ro-
dičů maloměstským učitelem. K fotografii se vrací o něco 
později v souvislosti se svou celoživotní zálibou – sběratel-
stvím lidové tvořivosti. V té době se fotografie stává jeho 
vášní: s těžkým stativem a velkoformátovým přístrojem pu-
tuje z Čech na Moravu, do Slezska a odtud na Slovensko. 
Dostává se až do nejvýchodnějšího cípu Slovenska a do 
podkarpatského Užhorodu. To už pracuje jako sběratel li-
dových písní pro Matici slovenskou v Martině a národopis 
zároveň studuje na bratislavské univerzitě.
 Třicátá léta minulého století jsou Plickovým nejplodněj-
ším obdobím. V této době nejenže vznikají jeho nejlepší fo-
tografie, které dalece přesáhly etnograficky dokumentační 
charakter, ale také dobou, kdy propadá filmu. Jeho filmová 
poéma Zem spieva (1933) je považována za mistrovské 



kultura

35

filmové dílo, oceněné Pohárem města Benátek. Bez za-
jímavosti není ani to, že se na ní technicky podílel další 
význam ný český fotograf Alexandr Hackenschmied. V roce 
1935 jede Plicka dokonce točit do Ameriky… Slibně se roz-
víjející filmová kariéra Karla Plicky končí se začátkem druhé 
světové války, kdy musí Slovensko jako Čech opustit.
 Jako zaměstnanec Státního fotoměřičského ústavu za-
číná fotografovat Prahu. Jeho monumentální fotografická 
publikace Praha ve fotografii Karla Plicky (1940) patřila 
k dílům, která za okupace přispěla k posílení národního se-
bevědomí. Monumentalizujícím pohledem na české dějiny 

se vyznačují i mnohé další Plickovy fotografické publikace, 
ať už třeba Praha barokní nebo smetanovská Vltava. Plic-
ka nezapomíná ani na Slovensko, kde prožil nejplodnější 
léta svého života.
 Po válce Plicka s několika kolegy zakládá Filmovou fa-
kultu AMU, stává se dokonce jejím rektorem, ale po něko-
lika letech kvůli zdravotním potížím ze školy odchází.
 Třebaže Plicka pocházel z Čech, Slovensko mu přirost-
lo natolik k srdci, že si přál být pohřben i s manželkou ve 
slovenském Martině. Nedaleko odtud v Blatnici můžete 
navštívit i jeho muzeum, o něž se Slováci příkladně starají.

HUDBA

Kapela Lucie vystoupila na Rock for People
Dvouhodinovým koncertem na 20. ročníku hudebního fes-
tivalu Rock for People v Hradci Králové vyvrcholilo turné 
skupiny Lucie. Jedenáct zastávek koncertní šňůry Lucie 
bylo v tuzemském showbyznysu unikátním projektem, ná-
klady na přípravu turné činily přibližně 80 milionů korun. 
Kapela vyhlásila v říjnu 2004 tvůrčí pauzu. Oficiálně potvr-
dila svůj návrat na hudební scénu předloni v prosinci. Lucie 
zahrála v původním složení Koller, Robert Kodym, P.B.CH. 
a Michal Dvořák. Coby druhý bubeník s nimi vystoupil i syn 
Davida Kollera Adam. Podle pořadatelů letošní ročník fes-
tivalu v Hradci Králové navštívilo přes 20 000 lidí.

Na letních festivalech na Slovensku 
vystoupila řada umělců z Česka
Čeští hudebníci a herci letos nechyběli na letních festiva-
lech hudby a divadla, které se uskutečnily na Slovensku. 
Kapely z Česka měly na programu řadu vystoupení. Více 
než desítka českých umělců a kapel se představila na nej-
větším slovenském hudebním festivalu Pohoda v Trenčíně. 
Na pódiu tam vystoupil například Banjo Band vedený Iva-
nem Mládkem, dále Ohm Square, Never Sol, Manon Meurt 
nebo Agon Orchestra. Banjo Band o týden později zahrál 
také na festivalu folku a country v Turzovce na severu Slo-
venska poblíž hranic s Českem. V tamním amfi teátru vy-
stoupla také skupina Chinaski, která letos v únoru oslavila 
dvacet let své existence velkým koncertem v Praze. Krnov-
ská skupina Bratři Orffové, která se stala dvojnásobným 
držitelem hudebních cen Anděl 2013, dále FruFru a kapela 
Buty zase odstartovala hlavní program hudebního festivalu 
ve Vrbovém na západním Slovensku. Na přehlídku české 
a slovenské hudební scény je zaměřen festival, který se tra-
dičně koná ve městě Holíč na slovensko-českém pomezí. 
Kromě hudebníků zavítali na Slovensko také čeští herci. Na 
Letních shakespearovských slavnostech byla v areálu Bra-
tislavského hradu uvedena inscenace Richard III., ve které 
hrají Jiří Langmajer a Klára Issová. Představení nastudoval 
a upravil slovenský divadelník Martin Huba.

Eva Pilarová oslovuje fanoušky 
několika generací
Již půlstoletí je stálicí české populární hudby zpěvačka Eva 
Pilarová, která 9. srpna slavila pětasedmdesátiny. A i když 
už o ní dnes není slyšet tolik jako v době její největší slávy 
na přelomu šedesátých a sedmdesátých let, stále úspěšně 
koncertuje. Před pár lety Pilarové nadšeně aplaudovalo 

i o dvě generace mladší publikum na rockovém festivalu 
v Trutnově, kde vystoupila také letos. Držitelka tří Zlatých 
slavíků (1964, 1967 a 1971) i medaile Za zásluhy (2009) 
proslula řadou nesmrtelných hitů, jako později režimem 
zakázané Rekviem, Hrom aby do tě, lásko, Noc a den nebo 
Oliver Twist. Evergreeny se staly její duety s Waldemarem 
Matuškou Ach, ta láska nebeská, Tam za vodou v rákosí, 
S čertem si hrát či Ten, kdo nemá rád, z rádií dodnes zní 
i duet s Karlem Gottem Je nebezpečné dotýkat se hvězd, 
s nímž zazářili ve filmu Kdyby tisíc klarinetů. Stylové spek-
trum, kterým tato zpěvačka se sopránem o rozsahu tří 
oktáv prošla od semaforských začátků až po současnost, 
dobře dokumentuje její výběrové trojalbum z roku 2009 
Proměny. Milovnice koček a Elvise Presleyho je také au-
torkou několika kuchařek i dalších knih, například Vzpo-
mínání (1991), Potkala jsem léčitele (2002) či Pohlazení 
(2007), v níž k básním Josefa Fouska připojila své digitálně 
upravené fotografie.

Poslední den Sázavafestu 
rozezpívala davy Lucie Bílá
Zpěvačka Lucie Bílá rozezpívala návštěvníky posledního 
dne 14. ročníku festivalu Sázavafest v zámeckém lesoparku 
ve Světlé nad Sázavou. V závěrečném programu vystoupila 
také skupina Support Lesbiens, jejíž původní sestava se 
před dvěma lety za dramatických okolností rozešla. Čtyři 
členové kapely založili kapelu Portless, která se na Sázava-
festu představila loni, kytarista Hynek Toman našel nové 
spoluhráče a vznikla nová sestava Support Lesbiens. Loni 
na podzim vydala desku Leave a Message. Předtím v červ-
nu vystupovala jako předskokan pražského koncertu Bon 
Jovi a poté se vypravila na pódia. Oproti minulým roční-
kům více než na zahraniční jména vsadili organizátoři na 
oblíbené tuzemské interprety.

Šimek s Grossmannem v digitální podobě
K nedožitým třiasedmdesátým narozeninám Jiřího Gross-
manna, které by byl oslavil v letošním roce v červenci, při-
pravil Supraphon zajímavý počin – téměř dvacet hodin 
záznamu v digitální podobě, původně sedmnáct alb dvoji-
ce Miloslav Šimek a Jiří Grossmann. (mk)

85. narozeniny Jarmily Šulákové
V červnu oslavila 85. narozeniny zpěvačka Jarmila Šulá-
ková. Jarmila Šuláková se narodila ve Vsetíně a vyučila se 
švadlenou. Od roku 1950 pracovala pětatřicet let jako pro-
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ra davačka gramodesek. V roce 1948 začala zpívat se soubo-
rem Vsacan, kde potkala svého manžela houslistu Ludvíka 
Schmidta. Začátkem padesátých let účinkovala se soubo-
rem Kyčera a od roku 1952 do roku 1993 zpívala s Brněn-
ským rozhlasovým orchestrem lidových nástrojů BROLN. 
Jarmila Šuláková ještě donedávna pravidelně vystupovala 
s cimbálovými soubory a v letech 1995-2011 s kapelou Fle-
ret.  (mk)

Vteřiny křehké
Zpěvák, houslista, skladatel a aranžér Jiří Pavlica přichys-
tal nové album s názvem Vteřiny křehké. Novinka má pro 
něj zásadní význam. Řekl to v rozhovoru s ČTK: „Tato na-
hrávka je má osobní výpověď. Je to postoj člověka, který 
v životě leccos prožil a má na svět a vše v něm svůj jasný 
a kontinuální názor. Každému z nás se může život napros-
to změnit během okamžiku, protože každá vteřina našeho 
bytí je velmi křehká a vratká.“

Zpěvačka Jana Koubková oslaví v poslední 
letošní říjnový den sedmdesáté narozeniny
Aktuálně poslala do světa knihu Básně z jazzové dásně 
a dvojalbum nazvané Jazz? Oh, yes!, na kterém jsou jí 
vybrané skladby z let 1976-2014. Jazz Half Sextet, Horký 
dech, spolupráce s Luďkem Hulanem, Hot tetami, JOČR, 
ale také s Michalem Pavlíčkem, Alanem Vitoušem nebo 
Aki Takase dokumentují sedmdesátá a osmdesátá léta na 
prvním cédéčku. Druhé je věnováno tvorbě po roce 1990, 
a to až do současnosti. Bonusová nahrávka je pak z chys-
taného nového alba Smrt standardismu. Je to poslouchá-
ní různorodé. Občas jazzově standardní, také bluesové, 
latino nebo rapové, ale vždy propojené volným přístupem 
zpěvačky.
 V mládí toužila být novinářkou. Na první pohled z toho 
sešlo, nicméně pravda je trochu jiná. „Novinařím si pořád, 
i když hlavně do šuplíku. Psávala jsem pro týdeník Rozhlas 
fejetony, psala jsem i pro jeden deník, a vždy to trvalo dost 
dlouho. Jednu dobu jsem dokonce měla hudební stránku 
v časopisu Playboy. Nakonec to dospělo k tomu, že jsem 
vydala tři knížky – Recepty proti samotě, Zutí provádím 
s chutí a nyní vycházejí Básně z jazzové dásně. Jsou v nich 
mé texty, kterým říkám zvuko-malebno-rytmickoptákovská 
poezie. Mám ráda češtinu, slovní hříčky a rytmus jazyka,“ 
vysvětluje.
 V knize Básně z jazzové dásně hezky vzpomíná na di-
rigenta Bohumila Kulínského staršího. Když jí bylo šest, 
stala se členkou jeho sboru a dodnes tvrdí, že se tam nau-
čila základům zpívání. Jazzovou hudbu považuje za základ 
své tvorby. I když to žánrové označení nemá moc ráda. 
„Jakmile jsem spojována s jazzem, mám pocit, že mě okolí 
z hudebního světa tak trochu vykořeňuje. Jazz je menši-
nový žánr a podle toho se k němu přistupuje. Takže, a je 
to pravda, nejsem jenom jazzová. Jsem prostě Koubková, 
která si s hudbou dělá, co chce, a není to vždycky jen jazz. 
S mým novým projektem nazvaným Smrt standardismu 
jsme nahráli album. Ten název je velmi charakteristický. 
Pokud všechno dobře dopadne, naše deska vyjde na pod-
zim,“ uzavírá zpěvačka. 

Redakčně zkráceno – Jaroslav Špulák, Právo

Výročí úmrtí Karla Zicha
V červenci letošního roku uplynulo deset let od tragické 
smrti známého českého zpěváka Karla Zicha. Český „El-
vis“, jak se přezdívalo Karlu Zichovi (* 1949), se narodil 
do hudebně-technické rodiny, kde děd z otcovy strany 

Jiří Pavlica

 Zhudebnil texty Jana Skácela, Michala Stránského, 
Františka Novotného, Dušana Vančury, Josefa Veselého, 
Evy Kociánové a Alžběty Šáchové. Album nabídne více ba-
lad, než by u Hradišťanu někdo očekával.
 Za neotřelé hudební postupy jej jedni velebí a jiní zatra-
cují. Jiří Pavlica stojí už třicet pět let v čele skupiny Hradiš-
ťan. Zpěvák, houslista, hudební skladatel a aranžér hudby 
spolupracoval se slavnými hudebníky a soubory, zhudeb-
ňuje verše a píše hudbu k filmům či divadelním předsta-
vením, skládá i vážnou hudbu. A tím vším chce především 
šířit radost. Škatulky narušoval odjakživa: „Byl jsem hous-
lista a zároveň hrál závodně odbíjenou, při níž jsem si mohl 
kdykoliv zlomit prsty.“ Narodil se do rodiny, kde se hodně 
zpívalo, 1. prosince 1953 ve Starém Městě u Uherského 
Hradiště. Na housle hrál odmalička a po střední ekono-
mické škole vystudoval hudební vědu na Filozofické fa-
kultě Palackého univerzity v Olomouci, houslovou hru na 
brněnské konzervatoři a v devadesátých letech skladbu na 
JAMU v Brně. Na přelomu sedmdesátých a osmdesátých 
let hrál se skupinou Javory a působil jako hudební redaktor 
v brněnském rozhlase. Od jedenadvaceti let spolupraco-
val s muzikou Hradišťan, jejímž uměleckým vedoucím se 
stal v roce 1978. Momentálně komponuje vážnou hudbu 
a chystá natáčení nové desky s Hradišťanem. Karel Zich
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Otakar Zich (1879-1934) byl poměrně známým hudeb-
ním skladatelem a děd ze strany matčiny Karel Moravec 
(1880-1959) úspěšným houslistou. Otec Otakar (1908-
1984) jako matematik a fyzik prezentoval technickou vě-
tev rodiny, maminka Milada (1912-2003) zajišťovala chod 
domácnosti a rodina se přátelila se světoznámým dirigen-
tem Rafaelem Kubelíkem. Starší bratr Otakar (* 1945) se 
multifunkčně zabývá chemií i hrou na housle a o dvanáct 
let starší sestra Marie Bořek Dohalská (* 1937) nezapřela 
„hudbu v genech“, kdy pracovní život zasvětila fonetice. 
Po Karlově tragické smrti vzpomínala: „V rodině se muzi-
círovalo vždycky – i za druhé světové války – tehdy se u nás 
scházelo i dvakrát v týdnu Zichovo klavírní trio. V něm byl 
primáriem Ludvík Němeček z České filharmonie, strýc Ja-
roslav, hudební teoretik a skladatel, hrál na klavír a táta 
na violoncello.“ Hudebníci se scházeli v prostředí skutečně 
kulturním – ve vinohradské vile, kterou dědeček Otakar 
postavil v roce 1924 s pomocí státní subvence, stejně jako 
to učinili bezprostřední sousedé bratři Čapkové, na jejichž 
páteční debaty byl ostatně pravidelně zván.
 Karel Zich, nejmladší ze sourozenců Zichových, stu-
doval tři roky kompozici na Státní konzervatoři v Praze 
a poté absolvoval obor estetika – sociologie na Univerzitě 
Karlově, který zakončil doktorátem. V polovině šedesátých 
let vystupoval nejprve ve skupině Framus (společně s Mi-
chalem Prokopem) a při lednové stávce studentů (1969) 
poznal hudebníka Jiřího Tichotu, který v něm rozpoznal 
talentovaného muzikanta. Poté se mladý Zich stal členem 
Spirituál kvintetu (1968-1973) a od následujícího roku pře-
šel na sólovou dráhu. Už v šedesátých letech se zhlédl v lí-
bivých písničkách krále rokenrolu Elvise Presleyho a roku 
1969 mu vyšla první LP deska Písně amerického západu, 
se kterou mu velmi pomohl právě Jiří Tichota.
 V polovině sedmdesátých let se však Karel Zich vydal 
definitivně na sólovou dráhu a v roce 1977 s písničkou 
Máš chuť majoránky vyhrál stříbrnou Bratislavskou lyru. 
Sedmdesátá léta byla vůbec jeho nejúspěšnější – v anketě 
Zlatý slavík se pravidelně umisťoval v první desítce inter-
pretů. Světlo světa spatřily také hity Není všechno pará-
da, Honem honem, Měla na očích brýle, Alenka v říši divů 
nebo úspěšný duet Mosty s Lenkou Filipovou. 
 V porevoluční době devadesátých let se Karel Zich 
( jako ostatně spousta jeho vrstevníků) ztratil z koncertních 
pódií, jeho písničky se už tolik nehrály a teprve po několika 
letech stagnace se opět pomalu vracel na výsluní. Se Spi-
rituál kvintetem vydal CD Vánoční koncert (1998) i výběr 
oblíbených hitů – Antologie 1960-95.
 V polovině července 2004 zarmoutila všechny fanoušky 
tohoto milovníka bílého vína, nádherného barytonu a nob-
lesního chování neuvěřitelná a tragická zpráva o jeho náhlé 
smrti, kdy mu při potápění na Korsice selhalo srdce.

(mk)

Pocta Jarmile Novotné
Světově proslulý dirigent Jiří Bělohlávek a čtveřice prvot-
řídních pěvců uvedli na Zámku Liteň jedinečný koncert 
pod širým nebem s názvem Pocta Jarmile Novotné. Só-
listé prestižních světových operních domů Martina Janko-
vá, Dagmar Pecková, Štefan Margita a Adam Plachetka se 
poprvé sešli na jednom pódiu 30. srpna. V rámci Festivalu 
Jarmily Novotné byl na středočeském zámku Liteň uveden 

jedinečný komentovaný koncert pod širým nebem s ná-
zvem Pocta Jarmile Novotné. Pod vedením Jiřího Bělohláv-
ka, člena umělecké rady Festivalu Jarmily Novotné, a za 
doprovodu orchestru PKF – Prague Philharmonia zazně-
ly árie a předehry z oper W. A. Mozarta, P. Mascagniho, 
G. Rossiniho, P. I. Čajkovského, C. Saint-Saënse a B. Sme-
tany.

Symfonický orchestr hl. m. Prahy FOK
FOK je předním českým hudebním tělesem, které obo-
hacuje již osmdesát let koncertní život především české 
metropole a zároveň na nejvyšší úrovni reprezentuje čes-
kou kulturu v zahraničí. Jeho zakladatelem byl na podzim 
roku 1934 dirigent a hudební organizátor Rudolf Pekárek. 
Domácím pódiem orchestru se již od počátku stala Sme-
tanova síň Obecního domu. Původně však nebyla aktivita 
orchestru vymezena pouze koncertní činností – zkratka 
FOK symbolizuje jeho někdejší aktivity v prvních letech 
existence (film – opera – koncert). V roce 1952 se orchestr 
stává reprezentačním koncertním tělesem hlavního města 
Prahy a získává nový název: Symfonický orchestr hl. m. 
Prahy FOK.
 Uměleckou dráhu orchestru zásadně ovlivnily epochy, 
pod nimiž jsou podepsáni šéfdirigenti Václav Smetáček 
(v čele orchestru stál v letech 1942-1972), Jiří Bělohlávek 
(1977-1989) a Serge Baudo (2001-2006). Kromě nich pro-
fil tělesa pomáhali utvářet šéfdirigenti Ladislav Slovák, Petr 
Altrichter, Martin Turnovský, Gaetano Delogu i další diri-
genti, kteří s orchestrem dlouhodobě spolupracovali, ze-
jména Václav Neumann, Zdeněk Košler a Vladimír Válek. 
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ra Od sezóny 2006/2007 do 2012/2013 byl šéfdirigentem 
Symfonického orchestru hl. m. Prahy FOK Jiří Kout. V roce 
2013 obdržel od Symfonického orchestru hl. m. Prahy 
FOK certifikát čestného šéfdirigenta.
 Jiří Kout (* 1937) je v současné době jedním z mezi-
národně nejproslulejších českých dirigentů. Studoval na 
pražské Akademii múzických umění u prof. Bohumíra Lišky 
a svou uměleckou dráhu nastoupil v roce 1964 v Divadle 
J. K. Tyla v Plzni. Brzy přišel i první výrazný úspěch v za-
hraničí, když v roce 1965 zvítězil v mezinárodní dirigentské 
soutěži v Besançonu. Z Plzně byl nucen v roce 1969 odejít, 
protože veřejně projevil svůj nesouhlas s vojenskou inter-
vencí do Československa v srpnu 1968. K soustavnější di-
rigentské činnosti se mohl vrátit až v roce 1972, kdy dostal 
příležitost v pražském Národním divadle, přesto byl i na-
dále pod neustálým tlakem kvůli svému protikomunistic-
kému smýšlení. Po úspěšném hostování v Deutsche Oper 
am Rhein v Düsseldorfu se nakonec v roce 1978 rozhodl 
ke stálému působení v düsseldorfském souboru a odešel 
z vlasti. Jiří Kout proslul zejména jako dirigent Wagnera, 
Strausse a Janáčka, jejichž díla dirigoval v prestižních svě-
tových operních domech (např. Metropolitní opera v New 
Yorku, Deutsche Oper v Berlíně, Vídeňská státní opera, 

Pařížská opera, Covent Garden, La Scala). V Berlíně mělo 
velký úspěch jeho nastudování Janáčkovy opery Káťa Ka-
banová – tato opera byla vyhlášena inscenací roku. V roce 
2007 získal Jiří Kout Cenu ministerstva kultury za přínos 
v oblasti hudby pro rok 2007 a v říjnu téhož roku obdržel 
od prezidenta republiky Václava Klause státní vyzname-
nání – medaili za zásluhy o stát v oblasti kultury a umění. 
V březnu 2011 získal zvláštní cenu Kolegia pro udělování 
cen Thálie za mimořádný přínos divadelnímu umění v obo-
ru opera. 
 Současný hlavní dirigent FOK Muhai Tang je umělec-
kým ředitelem šanghajské Concert Hall. Jeho koncertní 
repertoár zahrnuje hudbu od baroka, přes klasicismus 
a romantismus po modernu, přičemž rád uvádí např. pre-
miéry děl renomovaného čínského skladatele Tana Duna. 
Na svém kontě má mnoho rozhlasových a televizních na-
hrávek, mnoho CD nahrávek z jeho bohaté diskografie 
bylo oceněno kritikou.
 Hlavní hostující dirigent Jac van Steen patří k nejúspěš-
nějším holandským dirigentům současnosti V současné 
době vyučuje na hudební fakultě Královské konzervatoře 
v Haagu.

Prezidenti Zeman a Kiska podpořili 
rozšíření spolupráce v dopravě i obraně
Prezidenti Česka a Slovenska Miloš Zeman a Andrej Kiska 
se shodli na potřebě rozšíření dálničního spojení mezi Čes-
kou a Slovenskou republikou. Na setkání na Pražském hra-
dě také mluvili o obranné spolupráci a případné spolupráci 
na zahraničních trzích. Podporovat také chtějí spoluprá-
ci obou zemí na takzvaných třetích trzích, Kiska nicméně 
odmítl obnovení kdysi prestižní exportní značky „Made in 
Czechoslovakia“. „Ta značka už je minulostí,“ poznamenal 
s tím, že každá země si nyní musí v zahraničí budovat své 
jméno. Slovenský prezident se vyslovil i pro výměnu zku-
šeností mezi oběma zeměmi. Tak jako se Česko inspirovalo 
na Slovensku při vytvoření policejního týmu Kobra pro boj 
s daňovou kriminalitou, mohli by Češi podle Kisky sloužit 
Slovákům za vzor ve vysokém školství nebo ve zdravotnic-
tví. Zeman opětovně podpořil brzké zavedení eura v Čes-
ku, kterým na Slovensku už pět let platí.

Z vlády ČR
Vláda schválila zrušení třicetikorunových poplatků v am-
bulancích a lékárnách od ledna příštího roku. Zůstane jen 
90 korun na pohotovosti. ČTK to řekl mluvčí ministerstva 
zdravotnictví Jan Štoll. Ministerstvo potvrdilo, že výpadek 
příjmů z poplatků kompenzuje ambulancím a lékárnám 
z navýšených odvodů státu, nebudou tedy rozhodnutím 
kabinetu nijak poškozeni. Zrušení regulačních poplatků ve 
zdravotnictví, mimo platby za pohotovost, má koaliční vlá-
da v programovém prohlášení. Stokorunové platby v ne-
mocnicích zrušil od letošního ledna Ústavní soud s tím, že 
pro řadu občanů činí nemocniční péči nedostupnou. Proti 
návratu k platbě 60 korun v nemocnicích soud nic nena-
mítal, koalice se ale rozhodla ji neobnovovat.
 Vláda schválila zavedení druhé snížené sazby daně 
z přidané hodnoty ve výši deset procent pro knihy, koje-
neckou výživu a léky. Nová sazba by měla začít platit od 

ledna 2015. ČTK o tom informovali členové kabinetu. Ke 
snížení se vláda zavázala v koaliční smlouvě, z původní-
ho návrhu ale vypadly dětské pleny. Jejich převedení do 
snížené sazby DPH by mohlo být v rozporu s pravidly Ev-
ropské unie. Zákon o DPH dále předpokládá zachování 
základní 21 % sazby a snížené 15 % sazby a zároveň ruší 
zavedení jednotné sazby DPH. Ta měla být od ledna 2016 
ve výši 17,5 %. Snížení daňového zatížení na knihy, léky 
a nenahraditelnou dětskou výživu připraví podle finanč-
ního resortu státní rozpočet o zhruba 2,9 miliardy korun, 
přičemž největší dopad do výběru daně bude mít snížení 
sazby u léčiv. Pozitivním dopadem, a tedy i důvodem pro 
zavedení druhé snížené sazby, má být podle ministerstva 
předpokládané snížení cen těchto výrobků pro koncového 
spotřebitele.
 Vláda schválila návrh na slevu na dani pro pracující dů-
chodce a zvýšení slev za druhé a třetí dítě o 200 a 300 ko-
run měsíčně. Zavést chce rovněž dvoumilionový strop 
u daňových paušálů pro živnostníky.
 Vláda schválila prodej nepotřebných bitevníků L-159 
americké firmě Draken International. Novinářům to ozná-
mil ministr obrany Martin Stropnický (ANO). Ministerstvo 
obrany se letadla L-159 snaží neúspěšně prodat už řadu 
let.
 Vláda na svém jednání schválila navýšení rozpoč-
tu Státního fondu kinematografie pro filmové pobídky 
o 300 milionů korun. ČTK to sdělil místopředseda vlády 
Pavel Bělobrádek. Na pobídky filmařům by tak mělo letos 
být celkem 800 milionů korun. O tuto částku ředitelka fon-
du Helena Bezděk Fraňková spolu s filmovými producenty 
usilovala. Česko nabízí zahraničním filmařům pobídky od 
roku 2010. Filmaři tak mohou získat zpět 20 % „uznatel-
ných nákladů“, které na výrobu snímku v ČR prokazatelně 
utratí. Většinou byly pobídky rozebrány už začátkem roku.
 Vláda odvolala osm členů Rady pro výzkum, vývoj 
a inovace. V radě po verdiktu vlády zůstali vedle Bělo-
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brádka Jiří Málek, Jiří Cienciala, Zdeněk Havlas, Stanislava 
Hronová, Tomáš Jungwirth, Vladimír Mařík a Ivo Vondrák. 
Rada, která mimo jiné předkládá vládě návrh rozpočtu na 
výzkum a vývoj, je sedmnáctičlenná. Jedno místo bylo už 
déle neobsazeno po rezignaci nynějšího předsedy ODS 
Petra Fialy.
 Vláda souhlasila se zmrazením platů ústavních činitelů 
do roku 2018. Platy poslanců, senátorů, ministrů, prezi-
denta, ústavních soudců a členů některých rad by moh-
ly až do konce roku 2018 zůstat téměř zmrazené. Návrh 
novely ministerstva práce schválila vláda, řekla ČTK mi-
nistryně práce a sociálních věcí Michaela Marksová. Podle 
materiálu by se zvyšování platů od příštího roku nemě-
lo vrátit před úsporné škrty pravicové vlády, ale základna 
pro jejich výpočet by se měla zvednout jen o 517 korun. 
V následujících čtyřech letech by tak činila 52 248 korun. 
Plat poslanců, senátorů, členů vlády, prezidenta, ústavních 
soudců a také členů rady Ústavu pro studium totalitních 
režimů, rady Českého telekomunikačního úřadu a Rady 
pro rozhlasové a televizní vysílání se stanovuje jako součin 
platové základny a příslušného koeficientu podle funkce. 
Základna by se měla rovnat 2,75 násobku průměrné mzdy 
v nepodnikatelské sféře za předminulý rok. Od roku 2011 
ji ale omezily škrty tehdejší Nečasovy vlády. Rovná se tak 
51 731, jinak by letos byla 64 495,75 korun.
 Vláda definitivně schválila finální verzi dohody o part-
nerství s EU, která je potřebná k čerpání evropských peněz. 
Na tiskové konferenci po jednání vlády o tom informoval 
premiér Bohuslav Sobotka. Evropská komise v červnu po-
slala Česku dopis s 88 připomínkami k navrhovanému vy-
užití evropských dotací. Nelíbilo se jí například financování 
začleňování Romů do společnosti, problémem byla i ab-
sence služebního zákona. Podle premiéra byly připomínky 
vypořádány.
 Vláda schválila kandidaturu náčelníka generálního štá-
bu české armády Petra Pavla na předsedu Vojenského vý-
boru NATO. Po jednání vlády to novinářům řekl mi nistr 
obrany Martin Stropnický (ANO). Předseda výboru se 
bude volit 20. září. Pokud by byl Pavel zvolen, stal by se 
prvním představitelem nové členské země v této funkci.

Novou eurokomisařkou bude Věra Jourová
Kandidátkou České republiky na novou eurokomisařku 
je současná ministryně pro místní rozvoj Věra Jourová 
(ANO). Představitelé koaličních stran se na její nomina-
ci dohodli na schůzce koaliční rady. Poté vláda definitiv-
ně přijala usnesení, ve kterém schválila kandidaturu Věry 
Jourové. Premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD) řekl, že no-
minace Jourové zvyšuje šance Česka na získání silnějšího 
portfolia v Evropské komisi. Její šéf Jean-Claude Juncker 
v ní totiž chce mít vysoké zastoupení žen. Ve vládě chce 
Jourová zůstat až do podzimu, kdy by měla nová komise 
začít fungovat. Do té doby hodlá mimo jiné vyčerpat ma-
ximum evropských fondů či předložit vládě novelu zákona 
o veřejných zakázkách. Jourová odejde také z pozice prv-
ní místopředsedkyně hnutí ANO, řadovou členkou zřejmě 
zůstane.
 Vládní ČSSD i hnutí ANO ustoupily podle předsedy 
TOP 09 Karla Schwarzenberga při výběru nynější minis-
tryně pro místní rozvoj Věry Jourové (ANO) do Evropské 
komise ze svých zásad. Podle šéfa ODS Petra Fialy (ODS) 
se opět ukázalo, že hlavní slovo v koalici má lídr hnutí 

ANO a ministr financí Andrej Babiš. Podle jihomoravské-
ho hejtmana Michala Haška, který bývá řazen k vnitrostra-
nickým oponentům premiéra Bohuslava Sobotky (oba 
ČSSD), je dobře, že sociální demokracie dala přednost 
zájmům státu před prosazováním stranického kandidáta, 
kterým byl ekonom Pavel Mertlík. Předseda KSČM Vojtěch 
Filip podotkl, že dohoda se v koalici rodila těžko a s opozicí 
výběr nikdo nekonzultoval. „Je věcí koalice, zda (Jourová) 
resort zvládne,“ řekl ČTK Filip. Bude podle něho důležité, 
aby Jourová ohlídala objektivní hodnocení Česka pro lepší 
čerpání evropských fondů, než tomu bylo v minulosti.

Sobotka s Němečkem bilancoval pět měsíců 
v čele zdravotnictví
Na regulačních poplatcích za dobu jejich platnosti vyda-
li pacienti 30 miliard korun. S tímto hodlá nynější vláda 
skončit a zrušené poplatky nemocnicím, ambulancím i lé-
kárnám kompenzovat. Uvedli při bilanční návštěvě pre-
miér Bohuslav Sobotka (ČSSD) a ministr zdravotnictví 
Svatopluk Němeček (ČSSD). Bilanční návštěva se zamě-
řila na plnění programového prohlášení ve zdravotnictví, 
rušení regulačních poplatků či podporu českého lázeňství.

Za priority resortu justice označil premiér 
insolvence či exekuce
Za tři hlavní legislativní priority na ministerstvu spravedl-
nosti považuje premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD) novelu 
občanského zákoníku, insolvenčního zákona a exekučního 
řádu. Řekl to po setkání s ministryní Helenou Válkovou 
(ANO) s tím, že vláda by chtěla všechny tři návrhy dostat 
na stůl a poslat do dalšího legislativního procesu ještě le-
tos. Z legislativních změn zatím Válková zavedla úpravu 
advokátního tarifu, po které advokáti od začátku července 
dostávají nižší odměny za vymáhání drobných pohledávek. 
Novela podle ní omezí současnou praxi, která z vymáhání 
malých částek učinila výnosné podnikání na úkor sociálně 
slabých lidí.

Lidovci chtějí v koalici otevřít 
financování soukromých škol
Lidovci chtějí na koaliční radě otevřít debatu o financová-
ní soukromých a církevních škol. Nelíbí se jim totiž plány 
ministerstva školství, podle kterých by se měly příspěvky 
státu na soukromé a církevní školy v příštích letech omezit. 
Podle vicepremiéra a předsedy KDU-ČSL Pavla Bělobrád-
ka by se školy mohly dostat do velkých potíží. Podle návrhu 
ministerstva školství by církevní školy měly za dva roky, 
tedy od začátku školního roku 2016/2017, přijít o státní 
dotaci na provoz. V rámci církevních restitucí totiž církve 
podle ministerstva získaly peníze na to, aby jako zřizovatel 
mohly tyto náklady hradit samy. Se změnou financování 
počítá připravovaná novela zákona o poskytování dotací 
soukromým školám, která k nim nově zahrne i školy cír-
kevní.

Poslanci opět navrhují podpořit české školy 
v zahraničí
Skupina poslanců opět ve Sněmovně předložila návrh, kte-
rý má za cíl podpořit české školy v zahraničí. Návrh by měl 
mimo jiné zajistit spolufinancování těchto škol ze státního 
rozpočtu. Obdobný návrh předložili poslanci už v minu-
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rozpuštění nestačila projednat. Pod nynějším návrhem 
jsou podepsáni poslanci ODS, TOP 09 a Starostů, ČSSD 
a Úsvitu. Poslanci uvádějí, že v cizině žijí přibližně dva mi-
liony českých státních občanů nebo cizích státních občanů 
české národnosti. Poukazují na české školy v cizině, které 
koordinuje sdružení Česká škola bez hranic a jichž je nyní 
podle důvodové zprávy devět. Jsou financovány z darů 
i ministerstvem školství, Česká centra a zastupitelské úřady 
jim poskytují prostory. Novela by uzákonila „vzdělávací za-
řízení v zahraničí“, definovala by je jako právnickou osobu, 
která zajišťuje udržení českého kulturního dědictví v cizině. 
Jejich činnost by byla z poloviny financována ze státního 
rozpočtu podle výdajů v předchozím roce. V případě, že 
by vznikla nová škola, by tedy stát nemusel přispívat prv-
ní rok jejího provozu. Pro státní rozpočet by návrh podle 
předkládajících poslanců znamenal výdaje v řádu milionů 
korun.

Zkušeným učitelům by měly platy růst 
výrazněji než nováčkům
Zkušeným učitelům by měly platy od ledna stoupnout 
výrazněji než nováčkům, navrhuje ministr školství Mar-
cel Chládek (ČSSD). Podle materiálu, který ministerstvo 
poskytlo ČTK, by si měli začínající učitelé polepšit zhruba 
o 2 %, zatímco ti nejzkušenější o přibližně 4,4 %. Školské 
odbory s myšlenkou progresivního zvyšování platů souhla-
sí, ale o konkrétní podobě tabulek ještě budou s vedením 
resortu jednat. Od progresivního zvyšování platů si ministr 
Chládek slibuje, že to pro zkušené pedagogy bude moti-
vační a pomůže to k tomu, aby chtěli ve školství zůstat.

Senát navrhl, aby obchodní řetězce měly 
o sedmi svátcích zavřeno
Obchodní řetězce by podle Senátu měly mít o sedmi stát-
ních svátcích zavřeno. Návrh zákona o prodejní době, 
o jehož přijetí usilují odbory, v horní komoře opětovně 
prosadila ČSSD. S podobnou předlohou v Senátu uspěla 
už loni, bývalá Sněmovna ji ale před svým rozpuštěním ne-
stihla projednat. Obchody by podle návrhu měly zůstat za-
vřené na Nový rok, o Velikonočním pondělí, dále 8. května, 
28. září, 28. října a o vánočních svátcích 25. a 26. prosince. 
O Štědrém dnu by obchody směly mít otevřeno pouze do 
12:00. Omezení by se nevztahovalo na obchody s prodejní 
plochou do 200 m2, čerpací stanice, lékárny, prodejny na 
letištích, vlakových a autobusových nádražích a na prodej-
ny ve zdravotnických zařízeních. Platilo by ale pro zasta-
várny, sběrny odpadů a prodejny použitého zboží.

ČR je jednou z posledních zemí EU, kde není 
dětský ombudsman
Česko je jednou posledních čtyř zemí EU, která ještě nemá 
takzvaného dětského ombudsmana. V ČR tak chybí insti-
tuce, která by na ochranu a prosazování práv dětí dohlí-
žela. Uvádí to vládní zpráva o stavu lidských práv v Česku 
za loňský rok. Podle ní sice roli může plnit nynější veřejný 
ochránce práv, na systematickou kontrolu mu ale chybí 
personál a peníze. Zřízení postu dětského ombudsmana 
doporučoval Česku před více než dvěma lety i Výbor OSN 
pro práva dítěte. Kritizoval také to, že péče o děti je v ČR 
roztříštěná a spadá pod několik resortů. Podle zprávy se 

ale loni situace nezlepšila, problematika se stále nesjedno-
tila pod jedno ministerstvo.

Sobotka pojede do USA na odhalení Havlovy 
busty, navštíví i Izrael
Premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD) v listopadu navštíví 
Spojené státy, aby se zúčastnil odhalení busty bývalého 
českého prezidenta Václava Havla v americkém Kongresu. 
Sobotka to řekl ČTK s tím, že to považuje za velké oceně-
ní pro zesnulého prezidenta a současně za čest pro Čes-
kou republiku. Do konce letošního roku by měl premiér 
s některými ministry také navštívit Izrael a pokračovat ve 
společném zasedání vlád Česka a židovského státu. Hav-
lova busta v budově Kapitolu bude odhalena u příležitosti 
25. výročí sametové revoluce v Československu a 3. výro-
čí úmrtí bývalého prezidenta, disidenta a dramatika. Před 
americkými kongresmany Havel v roce 1990 pronesl také 
jeden ze svých nejslavnějších projevů.

Pošta se privatizovat nebude, zůstane státu
Česká pošta by měla dostávat od státu na provoz ztráto-
vých poboček ideálně okolo jedné miliardy korun ročně. 
Po setkání s premiérem Bohuslavem Sobotkou (ČSSD) to 
uvedl ministr vnitra Milan Chovanec (ČSSD). Připustil, že 
ve skutečnosti zřejmě pošta dostane méně. Podle pre miéra 
by se na dotování ztrátové pobočkové sítě mohly podí-
let i kraje, stejně jako je to například v železniční osobní 
dopravě. „Cílem je zajistit zachování sítě poboček České 
pošty zejména ve venkovských oblastech,“ uvedl Sobotka. 
Dodal, že starostové menších obcí i hejtmani požadují po 
vládě zachování sítě a také vhodnou otevírací dobu pobo-
ček. Na podzim chce ministerstvo vnitra podniknout kroky 
k zastavení transformace pošty na akciovou společnost. 
Podle Sobotky nehodlá vláda poštu privatizovat, ale na-
opak jí chce umožnit nakládat s jejím majetkem, což trans-
formační proces omezoval. Pošta by také měla zlepšit své 
hospodaření i pracovní podmínky pro zaměstnance.

Organizace vyzývají vládu, 
aby se ČR postavila za lidská práva
Více než deset neziskových organizací se obrátilo na pre-
miéra, ministra zahraničí a ministra pro lidská práva s vý-
zvou, v níž vyzývají zejména k tomu, aby se ČR postavila 
za uznávání a zachovávaní lidských práv a svobod ve světě 
a zejména v Číně. Pod otevřeným dopisem, který má ČTK 
k dispozici, je podepsaný mimo jiné petiční výbor iniciativy 
Češi Tibet podporují, Amnesty International ČR, Knihovna 
Václava Havla nebo například Člověk v tísni. Česká republi-
ka na konci dubna uzavřela s Čínou deklaraci, v níž uznala 
územní celistvost nejlidnatější země světa a slíbila, že ne-
bude podporovat samostatnost Tibetu, který Čína k sobě 
násilně připojila v padesátých letech minulého století. Vy-
volalo to kritiku nejen pravicových stran, ale i zelených.

Církev nebude trvat na vrácení majetku 
získaného v dobré víře
Církev podle biskupů českých a moravských diecézí nebu-
de uplatňovat nárok na majetek, který obce či jednotlivci 
získali v dobré víře, byť porušením blokačních paragrafů. 
Biskupové se na tom dohodli na zasedání na Velehradě. 
Oprávněným osobám římskokatolické a řeckokatolické 
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církve doporučují, aby i v situacích, kdy prokazatelně neby-
la respektována blokace církevního majetku v letech 1991-
2014, postupovaly vstřícně vůči lidem, jimž by prosazování 
tohoto majetkového práva způsobovalo nesnáze.

Česko chce uspořádat velkou připomínku 
dne obětí holocaustu
Pietní akcí za účasti prezidentů v Terezíně a konferencí 
v Parlamentu o boji s popíráním holocaustu a antisemitis-
mem si chce Česká republika příští rok připomenout Me-
zinárodní den památky obětí holocaustu. Ten připadá na 
27. ledna na výročí osvobození nacistického vyhlazovacího 
tábora v polské Osvětimi, od něhož příští rok uplyne sedm-
desát let. Česko by k této příležitosti chtělo hostit jednu 
z významných připomínek tohoto kulatého výročí. Podle 
zvláštního zmocněnce pro záležitosti holocaustu Jiřího 
Čisteckého, (bývalého vyslance ČR v Rakousku ve Vídni) 
chce vláda ve spolupráci s Kanceláří prezidenta republiky 
a s Parlamentem pozvat do Česka zástupce všech 47 států, 
které v roce 2009 v Praze podepsaly Terezínskou deklaraci.
 Co je Terezínská deklarace? V pátek 26. června 2009 
byla v Paláci Žofín v Praze slavnostně zahájena Mezinárod-
ní konference za účasti nositele Nobelovy ceny za mír Elie-
ho Wiesela, bývalé předsedkyně Evropského parlamentu 
Simone Veilové, bývalé ministryně zahraničních věcí USA 
Madelaine K. Albrightové a české delegace v čele s mi-
nistrem pro evropské záležitosti Štefanem Fülem. Cílem 
této konference byla zejména podpora činnosti států ve 
vzdělávání o holocaustu, v rozvoji sociálních programů pro 
jeho oběti, v péči o památná místa a měla rovněž posílit 
činnost mezinárodního výboru pro připomínku, výzkum 
a vzdělávání o holocaustu. Mezinárodní konference o ho-
locaustu vyvrcholila 30. června 2009 v Terezíně podpisem 
společného prohlášení Evropské komise a českého před-
sednictví a podpisem Terezínské deklarace představitelů 
zúčastněných zemí. Deklarace sice není právně závazná, 
pro 46 signatářů prý ale znamená velký morální závazek.
 V Česku přišel Zákon o navrácení židovského majetku 
jako poslední z restitučních zákonů v roce 1994. O ukrade-
ný majetek se smějí ucházet jen samotné oběti, nebo jejich 
přímí potomci. Ti ale v naprosté většině společně zahynuli 
ve vyhlazovacích táborech.
 V Praze vzniklá instituce Evropský institut odkazu šoa 
má napomáhat plnit závazky signatářů Terezínské deklara-
ce z června 2009. Institut byl jako obecně prospěšná spo-
lečnost založen MZV a jeho roční provoz je částečně kryt 
ze státního rozpočtu.

Nový pražský rabín Peter neplánuje 
v komunitě radikální kroky
Změna na pozici vrchního pražského rabína by neměla být 
velkou změnou ve zdejší židovské obci. Rabín David Peter, 
který se funkce ujal po nedávné rezignaci Karola Sidona, 
neplánuje radikální kroky ani v komunitě, ani ve svém živo-
tě. Definovat, co rabín pro jednotlivé členy obce znamená, 
je podle něj těžké. „Co člověk, to jiný vztah k rabínovi. Je 
mi osmatřicet let, nemohu být pro ně nějakým moudrým 
starcem. Někdo má rabína jako učitele, někdo jako rádce, 
někdo jako duchovního otce, někteří ho mají jako pána, 
někteří jako krále, všechno tam je a záleží na každé obci 
i na každém člověku,“ uvedl. Peter, který je ortodoxním 

rabínem, studia absolvoval v Izraeli. Židovská obec v Pra-
ze je málo početná a generačně nesourodá, zejména kvůli 
pohnutým osudům Židů ve 20. století.

Mezi cíli akce KGB v ČSSR byli Kundera, 
Kohout i rozhlas a TV
Sabotážní akci proti demokratizačnímu hnutí v Českoslo-
vensku s krycím názvem Progres zahájil tehdejší šéf sovět-
ské tajné služby KGB Jurij Andropov v květnu 1968. Mezi 
cíli agentů byla média včetně rozhlasu a televize, Svaz 
československých spisovatelů, Univerzita Karlova, neko-
munistické strany působící v rámci takzvané Národní fron-
ty, ale i osobnosti jako spisovatelé Pavel Kohout a Milan 
Kundera. Dokládají to informace, které ČTK poskytl archiv 
Univerzity v Cambridge na základě nově zpřístupněných 
záznamů někdejšího pracovníka KGB Vasilije Mitrochina. 
Británie veřejnosti zpřístupnila první část rozsáhlého sou-
boru dokumentů, které před dvěma desítkami let Mitro-
chin propašoval z Ruska. Takzvaný Mitrochinův archiv, 
který je podle britských historiků vůbec nejdůležitějším 
vyneseným zdrojem zpravodajských informací, podrobně 
popisuje aktivity KGB a přináší seznam jejích agentů. Ar-
chiv obsahuje i informace o akci Progres, kterou sovětská 
tajná služba v Československu v roce 1968 nasadila k po-
tlačení Pražského jara.

Zemřel někdejší šéf svazu politických vězňů 
Oldřich Stránský
18. července 2014 zemřel bývalý předseda Sdružení osvo-
bozených politických vězňů a bývalý osvětimský vězeň 
Oldřich Stránský. Bylo mu třiadevadesát let. Informovala 
o tom Mladá fronta Dnes. Stránský přišel za války o vět-
šinu příbuzných, které nacisté připravili o život kvůli ži-
dovskému původu. On sám prošel mnoha koncentračními 
tábory. Navzdory tomu usiloval po listopadu 1989 o smíře-
ní Čechů a Němců, za což dostal od německé vlády vysoké 
státní vyznamenání. Jako předseda svazu osvobozených 
politických vězňů se zasloužil i o odškodnění obětí nacis-
tické zvůle.

Oldřich Stránský ve vězeňském mundúru
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ti  Možná, že si někteří z Vás vzpomenou na pořad uvede-

ný před několika lety v Českém centru ve Vídni a na jeho 
protagonistu, velice lidského starého pána. V klubovém 
časopise jsme tehdy o tomto pořadu s panem Stránským 
otiskli nejen zprávu, ale také jednu kapitolu z jeho vzpo-
mínkové knihy Není spravedlnosti na zemi, kterou ve Víd-
ni představil. Jeho motto: „Není spravedlnosti, pokud se 
o ni nebudeme aktivně snažit. To je základem fungování 
každé společnosti a každý stát by měl toto hodnotit velmi 
vy soko.“
 Oldřich Stránský se narodil v Mostě do jazykově smí-
šené židovské rodiny. V dětství ovládal mnohem lépe 
němčinu, ale rodiče ho z důvodu své náklonnosti k T. G. 
Masarykovi a prvorepublikovým ideálům poslali do české 
školy. Nacistická okupace znamenala pro rodinu Strán-
ských stejnou katastrofu jako pro ostatní židovské oby-
vatelstvo. Jejich obchod byl arizován a Oldřich Stránský 
musel v devatenácti letech opustit strojní průmyslovku 
a začít pracovat jako pomocný dělník. Dne 22. června 
1941 byl deportován do prvního židovského koncentrač-
ního tábora v protektorátu, do Lípy u Havlíčkova Brodu. 

Své rodiče a bratra už nikdy neviděl – byli po atentátu na 
R. Heydricha odvezeni do terezínského ghetta a záhy de-
portováni dále na východ, kde zahynuli v polském vyhlazo-
vacím táboře v Majdanku. Do Terezína musel v září 1943 
i Oldřich Stránský, ještě v prosinci téhož roku byl zařazen 
do transportu do Osvětimi. Oldřichu Stránskému se po-
dařilo projít selekcí, na niž dohlížel Josef Mengele, takže 
30. června 1944 Osvětim opustil. O necelé dva týdny poz-
ději dorazil v transportu do pracovního tábora Schwarz-
heide v Sasku. Osvobození se Oldřich Stránský dočkal 22. 
dubna v koncentračním táboře Sachsenhausen.
 Po válce se Oldřich Stránský jako voják v roce 1946 
zúčastnil vysidlování jedné z německých vesnic. Ačkoli při 
akci nedošlo k žádným násilnostem, sledování lidí opouš-
tějících domovy pro něj bylo natolik silným zážitkem, že od 
té chvíle „nedokázal s odsunem zcela souhlasit“. Po roce 
1948 pracoval jako konstruktér a projektant, do KSČ nikdy 
nevstoupil. Po pádu komunistického režimu byl funkcioná-
řem Českého svazu bojovníků za svobodu, od roku 1998 
působil jako jeho předseda a výrazně se angažoval při vy-
jednávání odškodnění českých obětí nacismu.

V Putimi odhalili první sochu Josefa Švejka 
v České republice
U kamenného mostu v Putimi byla při tradičních Švejko-
vých putimských slavnostech odhalena bronzová socha 
této legendární postavy slavného románu Jaroslava Haš-
ka. Ve světě jich má Švejk celkem třináct. Obec ji chtěla 
postavit už v roce 2008, ale o rok později tomu zabránily 
povodně. Sté výročí od začátku první světové války bylo 
podle hejtmana Jihočeského kraje Jiřího Zimoly hlavním 
impulsem, proč socha letos vznikla. Sponzoři na ni přidali 
peníze ke sbírce Sdružení přátel Putimi. Bronzová socha 
přišla na 410 000 korun a vytvořil ji jihočeský sochař Fran-
tišek Svátek.

Olomouc navštívil lichtenštejnský kníže
Olomouc navštívil vládnoucí lichtenštejnský kníže Hans-
Adam II. Do města přijel při příležitosti prezentace sbor-
níku z mezinárodní vědecké konference Knížecí rod 
Lichtenštejnů v dějinách zemí Koruny české. Během svého 
pobytu v Arcibiskupském paláci se v rozhovoru pro ČTK 
dotkl i sporu ohledně konfiskací, který obě země dlouhou 
dobu rozděloval. Česká republika s Lichtenštejnskem na-
vázala diplomatické styky před pěti lety; podle knížete se 
vztahy od té doby stále rozvíjejí. „Samozřejmě v těch vzta-
zích je jedno téma, které je oříškem. Tím problémem je 
to, že došlo ke konfiskaci majetku řady lichtenštejnských 
občanů a tato otázka konfiskace, která nebyla provázena 
finančním odškodněním, je něco, co způsobuje bolest ve 
vztazích obou zemí,“ řekl kníže Hans-Adam II. Podle něj 
by tyto problémy neměly být řešeny soudní cestou, ale na 
politické úrovni. Nejjednodušším způsobem by podle něj 
bylo vrátit zpět alespoň část majetku.

V Poděbradech bylo odhaleno 28 srdcí 
znázorňujících země EU
V Poděbradech bylo odhaleno osmadvacet srdcí znázor-
ňujících členské země Evropské unie. Na oslavy 550. výročí 

mírové mise Jiřího z Poděbrad a deseti let České republiky 
EU přijel premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD) i vyslanci zemí 
EU, kteří se na projektu podíleli. Myšlenky českého krá-
le Jiřího z Poděbrad byly uskutečněny právě sjednocením 
evropských zemí. Každé ze srdcí ozdobili studenti českých 
výtvarných škol tak, aby na nich byly patrné symboly dané 
země. Otočné sochy jsou instalovány uprostřed poděbrad-
ské kolonády. Jiří z Poděbrad se v mírové misi pokusil vy-
tvořit spojenectví evropských panovníků na rovnoprávné 
úrovni jednotlivých zemí a pokusil se prosadit v tehdejší 
Evropě myšlenku rovnocenné spolupráce.

Žhavá česko-rakouská hranice
V posledních letech panoval na česko-rakouské hranici ve 
srovnání například s devadesátými lety 20. století vcelku 
klid. To se však začíná rychle měnit a na vině jsou opět 
různé válečné konflikty ve světě, které lidi vedou k poku-
sům dostat se do relativní oázy klidu, kterou nyní před-
stavuje Evropská unie. Jestliže v Jihomoravském kraji loni 
zadržela za celý rok pouze 32 běženců, letos již za první 
pololetí toto číslo stouplo více než dvojnásobně na 72 osob 
pobývajících v regionu bez řádného povolení. Většinou se 
jedná o Syřany, kteří prchají ze země dlouhodobě zmítané 
občanskou válkou. Další přiházejí z Afghánistánu nebo ze 
zemí severní Afriky, kde rovněž panuje napjatá situace, po 
občanských válkách do nichž zasahují různé fundamenta-
listické islámské ozbrojené organizace a milice.
 Česká republika většinou slouží stejně jako Rakousko 
jen jako tranzitní země – cílem emigrantů zůstává přede-
vším Německo, kde navíc žijí silné komunity lidí pocháze-
jících ze Středního a Blízkého Východu, zrovna tak jako ze 
severoafrických států. Oblíbeným prostředkem pro pře-
chod běženců z Rakouska do České republiky jsou pře-
devším mezinárodní vlaky, vyskytují se ale i nové metody. 
Hovoří se například i o zneužívání systému spolujezdců 
v osobních automobilech, kdy se spolucestujícím občanů 
Evropské unie stávají zájemci o nelegální přechod hranic 
zprostředkovaní různými převaděči.
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Vzhledem k vývoji v Sýrii a hlavně v Iráku se dá očekávat, 
že počet uprchlíků směřujících přes Rakousko a Českou re-
publiku hlouběji do Evropské unie nadále poroste. V Iráku 
přitom oficiální armáda nedokáže čelit hrozbě sunnitským 
vzbouřencům usilujícím o vybudování chalífátu a celé 
kmeny či náboženské skupiny jsou vystaveny hrozbě ge-
nocidy. Zvrat může snad přinést jedině společný nápor 
amerických leteckých sil a kurdských milicí. Pokud však 
tato ofenzíva nepřinese zásadní úspěch, počet běženců se 
jistě rychle dále znásobí.
 Naopak žádné zásadní problémy v tomto ohledu ne-
působí pokračující boje na východě Ukrajiny. Tamější oby-
vatelstvo sice rovněž prchá z míst ozbrojených střetů, ale 
směřuje spíše do okolních oblastí, především do Ruska 
a zčásti rovněž do západní částí Ukrajiny. Lze však před-
pokládat, že komplikovaná hospodářská situace Ukrajiny 
zesílí i nyní výraznou migraci mnoha Ukrajinců (hlavně 
mužů) za prací do Evropské unie, což může přinést určité 
komplikace. Tito lidé však pravděpodobně nebudou pře-
cházet hranice nelegálně. (MaFr)

Policisté letos vrátili církvi šest děl 
ukradených v kostelech
Česká policejní databáze v březnu tohoto roku čítala více 
než dvacet tisíc ukradených soch a dalších historicky cen-
ných předmětů. Velká část z nich – před tím, než padla 
do rukou převážně zahraničních překupníků – patřila do 
inventáře kostelů a dalších církevních staveb.
 Policisté letos vrátili církvi šest uměleckých děl, kte-
rá v uplynulých letech ukradli pachatelé z jejích objektů 
v Česku. Jde například o dřevěné sochy z kostelů v Kováni 
na Mladoboleslavsku a v Říčkách v Orlických horách nebo 
renesanční cínovou křtitelnici z Bystřice na Jičínsku. Ukra-
dené předměty mají nevyčíslitelnou historickou hodnotu 
a policisté je v řadě případů našli v nabídkách zahraničních 
aukčních síní. Ze sakrálních staveb začala výzdoba houfně 
mizet poté, co se v roce 1989 otevřely hranice.
 Rekordním byl rok 1991, kdy policie evidovala 1 051 krá-
deží církevních objektů. Pro zajímavost: od roku 1990 do 
roku 2013 bylo v Česku spácháno téměř 11 000 krádeží, 
při nichž zmizely umělecké a historické předměty za více 
než miliardu korun. Ovšem historická, umělecká a morální 
hodnota takových předmětů je však nevyčíslitelná.

 V současnosti jsou krádeže v kostelech a dalších církev-
ních objektech výjimečné. Loni jich bylo pětatřicet. Když 
kriminalisté například při porovnávání databáze s nabídka-
mi zahraničních starožitnictví kradený předmět objeví, jsou 
teprve na začátku cesty. Dostat cennost zpět do tuzemska 
je obvykle práce na několik let. Podle českých kriminalistů 
se dobře spolupracuje s Německem, o stupeň horší je spo-
lupráce s Rakouskem a Polskem.

Masarykova univerzita výstavou připomene 
svého zakladatele
Psací potřeby nebo klobouk prvního československého 
prezidenta Tomáše Garrigua Masaryka vystavuje Mende-
lovo muzeum v augustiniánském opatství v Brně. Expozi-
ci připravila Masarykova univerzita jako součást oslav 95. 
výročí svého založení. Návštěvníci mohou prezidenta vidět 
na fotografiích a ve filmovém dokumentu a slyšet ze zázna-
mu rozhovorů s Karlem Čapkem, sdělila novinářům mluv-
čí školy Tereza Fojtová. Cílem výstavy je představit vědce 
a státníka z různých úhlů pohledu. Jedna sekce přibližuje 
jeho život, další se věnuje životním příběhům jeho man-
želky a dětí. Výstava nezapomíná ani na roli Masaryka při 
založení brněnské univerzity v roce 1919.

Němečtí senioři začínají využívat 
české pečovatelské ústavy
Němečtí senioři začínají využívat české pečovatelské ústa-
vy. Zatímco nabízené služby jsou na obou stranách hranice 
na stejné úrovni, zařízení v Česku jsou výrazně levnější než 
v Německu. Péče o seniory se tak stává další ze služeb, 
za kterou Němci přejíždějí hranice, už dříve začali kvůli 
cenám vyhledávat české zubaře. Provozovatelé zařízení, 
která stojí v blízkosti hranice, uvažují o rozšíření kapacit 
nebo o otevření nových ústavů právě s ohledem na ně-
meckou klientelu.

Opuštěný Malostranský hřbitov ožije, 
chystá se obnova za miliony
Opuštěný Malostranský hřbitov v Praze by se měl v příštích 
letech proměnit a ožít jako místo určené pro setkávání lidí. 
Bude lákat na neopakovatelnou atmosféru a na tradici mo-
zartovské Prahy svázané s nedalekou Bertramkou. Chys-
tá se investice za desítky milionů korun, řekl v rozhovoru 
s ČTK ředitel Správy pražských hřbitovů Martin Červený. 
Zhruba sto let nevyužívaný hřbitov na Smíchově, který je 
obklíčen frekventovanou Plzeňskou a Duškovou ulicí, je 
místem posledního odpočinku řady významných osob-
ností. „S ohledem ke svému významu je jednou z nejméně 
známých památek v Praze. Rádi bychom ji proto znovu při-
vedli k životu,“ uvedl Červený. Historicky cenné náhrobky 
nyní chátrají a jsou zarostlé neprostupnou vegetací.

Mecenáši pečují v Praze o více než padesátku 
významných hrobů
Lidé si v uplynulém roce v Praze adoptovali více než pa-
desát hrobů významných osobností. Zaplatili poplatek 
a zavázali se hrob opravit a v dalších letech o něj pečovat. 
Projekt, který odstartoval v polovině loňského roku, při-
nesl bezmála 370 000 korun. Dalších 94 000 korun věno-
vali mecenáši na opravu tří náhrobků. K adopci se hlásí 
obyčejní lidé, ale i spolky a sdružení, muzea nebo obce, 

Socha Boha Otce z první poloviny 18. století, 
která se vrátila z rakouska začátkem letošního roku
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ti které jsou rodištěm významné osobnosti. Své mecenáše 
tak našel třeba hrob básníka Karla Jaromíra Erbena, spiso-
vatele a novináře Eduarda Basse nebo autora legendární 
pohádkové knihy o broučcích Jana Karafiáta. Další desítky 
chátrajících hrobů ale na podporu teprve čekají.

Celkem 12 moravských a polských měst 
okusí jesenickou kuchyni
Obyvatelé moravských i polských měst mohou až do kon-
ce září ochutnávat jídla uvařená podle tradičních starých 
jesenických receptů. Do měst jim je doveze gastroshow, 
která letos vůbec poprvé doprovází festival Chuť Jeseníků. 
Speciality již mohli ochutnat lidé ve Vrbně pod Pradědem 
či v Bruntále, v příštích dnech se část festivalu přesune do 
Jeseníku a Zlatých Hor. V plánu mají objet dvanáct měst 
včetně polské Nysy, Opole či Glucholazu.
 „Lidem nabízíme k ochutnávkám regionální produkty 
včetně ovčích sýrů či domácích paštik. Navařeny máme 
také tradiční jídla Jeseníků. Některé recepty si mohou lidé 
i odnést domů,“ uvedla organizátorka. Pořadatelé se v mi-
nulosti spojili s historiky i s veřejností a po originálních 
receptech pátrali v archivech, soukromých sbírkách i na 
půdách babiček. Také letos chtějí pořadatelé do přehlídky 
zapojit po prázdninách školní jídelny.

Pouť ke sv. Anně upozornila na potřebu 
smíření mezi nepřáteli
Na potřebu smíření a porozumění mezi znepřátelenými 
stranami upozornila pouť ke sv. Anně na pražském Žižko-
vě. Zhruba dvě stovky lidí si připomněly v kostele sv. Anny 
100. výročí vyhlášení mobilizace v tehdejším Rakousku-
Uhersku, někteří přišli v dobovém oblečení. Rodiny se po-
modlily za mír i pro generaci dětí a vnoučat, aby už nikdy 
lidé nemuseli umírat ve válečném boji. Mobilizace byla 
v Rakousku-Uhersku vyhlášena 26. července, dva dny na 
to, 28. července 1914, vypovědělo Rakousko-Uhersko Srb-
sku válku, která se během pár dní rozrostla v celoevropský 
konflikt. Rakousko-Uhersko, ke kterému země Koruny čes-
ké patřily, postavilo do pole devět milionů vojáků, z války 
se jich přes milion nevrátil. V císařské armádě bojovalo 
1,4 milionu Čechů.

Ojedinělá rozhledna Hlavatice v Českém ráji 
slaví 120 let
Rozhledna Hlavatice v Českém ráji letos slaví 120 let od 
svého zpřístupnění a 90 let od vybudování kiosku z pískov-
cového kamene. Vyhlídka vzdálená asi kilometr od hradu 
Valdštejn je zvláštní tím, že se nachází na přírodní skalní 
věži, která by bez schodiště byla přístupná pouze horo-
lezcům. Za rok se na vyhlídku ležící při červené turistické 
značce vyšplhá zhruba 5 000 až 6 000 turistů, na Hrubo-
skalsku je z ní údajně nejlepší a nejhezčí výhled. S nápa-
dem vybudovat rozhlednu na skále osamoceně stojící nad 
Mašovem u Turnova přišli turisté v roce 1892, přímé dře-
věné schodiště vybudovali o dva roky později.

Křižovatek se semafory v Praze 
je dvakrát víc než před 25 lety
Počet křižovatek řízených semafory v Praze se za poslední 
čtvrtstoletí téměř zdvojnásobil. Zatímco v roce 1989 řídily 
provoz na 345 rozcestích, loni křižovatek se světelnou sig-

nalizací v hlavním městě bylo 626. Vyplývá to ze statistik 
Technické správy komunikací Praha. Letos uplyne sto let 
od vybudování prvního elektrického semaforu v americ-
kém Clevelandu. Technické řešení světelné signalizace se 
od té doby výrazně změnilo. Z původních mechanických 
semaforů, které pravidelně střídaly barvy bez ohledu na 
rozdílnou hustotu provozu, se dnes semafor stal zařízením 
plným výpočetní techniky.

V kampusu Jihočeské univerzity 
bude lavička Václava Havla
Jihočeská univerzita odhalila ve svém kampusu lavičku 
Václava Havla. České Budějovice tak budou pátým měs-
tem, kde lavička pojmenovaná po bývalém českém prezi-
dentovi bude. Jde o celosvětový koncept, jehož záměrem 
je vytvořit síť míst ve veřejném prostoru, která budou při-
spívat k setkávání a dialogu v duchu Havlových životních 
postojů. Lavička Václava Havla už stojí ve Washingtonu, 
Dublinu, Barceloně a v Praze. S myšlenkou vybudovat pa-
mětní místo věnované bývalému prezidentovi přišel český 
velvyslanec v USA Petr Gandalovič. Oslovil architekta a de-
signéra Bořka Šípka s žádostí, aby vytvořil veřejné umě-
lecké dílo inspirované osobou a demokratickými ideály 
zesnulého prezidenta Václava Havla.

Čech Lukáš Novák v Rakousku vybojoval 
titul nejzdatnější hasič
Pražský hasič Lukáš Novák v Rakousku vybojoval titul nej-
zdatnějšího hasiče Toughest Firefighter Alive. Porazil tak 
rakouského obhájce titulu Herberta Krenna, informovala 
agentura APA. Pražané vyhráli i souboj týmů. Letošní sou-
těž prý byla tvrdší než v minulosti. Účastnící museli pře-
kážky zdolávat ve skutečné hasičské výstroji, což se oproti 
minulosti projevilo na pomalejších časech.

Odkaz Jana Husa v Betlémské kapli
Bohoslužba v Betlémské kapli v Praze připomenula výročí 
mučednické smrti Jana Husa. Středověký církevní refor-
mátor, který se zasazoval i o nápravu společnosti, byl pro 
své názory upálen před 599 lety v německé Kostnici. Krá-
lovéhradecký biskup Československé církve husitské Pavel 
Pechanec v kázání vyzdvihl odvahu, se kterou Hus doká-
zal obhajovat a nezradit své názory. Spolu s Českobratr-
skou církví evangelickou chystá husitská církev na příští 
rok oslavy Husova 600. jubilea. Bývalý papež Jan Pavel II. 
vyjádřil v roce 1999 nad Husovou smrtí lítost a uznal ho 
za reformátora.

Kostnice si připomenula 599 let od upálení 
Jana Husa
Jihoněmecká Kostnice u Bodamského jezera si letos mno-
ha akcemi připomíná 600. výročí zahájení kostnického 
koncilu, který řešil schizma v katolické církvi. Připomínce 
Husa byla věnována celá neděle, dopolední ekumenická 
mše, slavnostní shromáždění u Husova kamene (Hussen-
stein). Tento velký bludný balvan nalezený při stavbě že-
leznice do Kostnice je nyní pomníkem, na jedné straně se 
jménem a datem úmrtí Jana Husa a na druhé Jeronýma 
Pražského. Odpoledne se v Husově domě v Kostnici ote-
vřela nová stálá výstava pod názvem Jan Hus – Odvaha 
myslet, odvaha věřit, odvaha zemřít.
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Berlova vápenka

Technický unikát
U Třemošnice na Chrudimsku stojí unikátní technická pa-
mátka – stará Berlova vápenka, jejíž pece vyhasly již před 
padesáti lety.
 Tento technický unikát je v současné době v majetku 
Muzea vápenictví a jinde prý není k vidění. Vápenka tady 
vznikla kolem roku 1880 a jméno a současnou podobu jí 
vtiskl David Berl. Ten u původního objektu nechal přistavět 
ještě jednu menší vápenku. V okolí Třemošné je samozřej-
mě vápenek více, ale ta v Závratci je výjimečná tím, že jako 
jediná v celé střední Evropě je přístupná bez jakéhokoliv 
nebezpečí. Expozice v Závratci soustřeďuje historické do-
kumenty, fotografie a také nástroje, které dělníci při své 
práci používali. Zároveň také mapuje historii těžby a zpra-
cování vápence.
 Z vápencových dolů v sousedních Prachaticích putova-
ly odstřelené a rozbité kvádry vzduchem. Lanovka – další 
technický unikát – vznikla v roce 1882 a v celém Rakous-
ko-Uhersku neexistovala v té době žádná jiná podobná 
lanovka, která by sloužila k zavážení vápenných pecí – za 
desetihodinovou směnu dokázala lanovka přepravit sto 
tun vápence.
 Další technická zvláštnost stojí dodnes přímo před 
muzeem. Šachtová vápenka v Závratci se totiž zavážela 
shora a dělníci tak byli nuceni dostat vozíky po rampách 
do třináctimetrové výšky. A tuto obtížnou práci jim právě 
usnadňoval výtah, který spojoval pece vápenek. Většina 
této konstrukce se zachovala v původním stavu do dneš-
ních dnů.
 Vápno z Třemošnice patřilo ve své době mezi absolut-
ní špičku, jeho poslední várka opustila Berlovu vápenku 
v roce 1960. (mk)

Velehrad hostil cyrilometodějské 
Dny lidí dobré vůle
Moravské poutní místo Velehrad hostilo jednu z největších 
církevních událostí v zemi – Dny lidí dobré vůle. Každoroč-
ně se jich účastní desetitisíce poutníků. Akce, která je osla-
vou příchodu slovanských věrozvěstů Cyrila a Metoděje, 
vyvrcholí národní poutí a bohoslužbou. Kázal jim i kardinál 
Dominik Duka, který vyzdvihl hloubku velehradské tradice 
a jedinečnost díla soluňských bratří. Na závěr mše bisku-
pové ocenili tvůrce křížové cesty v Praze 6-Řepích řezbáře 
Pavla Hladkého a básníka Aloise Volkmana. Děkovné uzná-

ní si odnesl také malíř a výtvarník Jan Jemelka a hudební 
skladatel Václav Hálek. Udílelo se také několik pamětních 
medailí. Před zaplněným nádvořím baziliky ji například ob-
držel za dlouholetou a obětavou péči o české krajany v Ru-
munsku duchovní správce v Banátu Václav Mašek. Jednu 
z nich získal také za dlouholetou činnost v organizaci Likvi-
dace lepry její zakladatel Jiří Holý.
 Křesťanská misie věrozvěstů položila ve druhé polovině 
9. století základy vzniku českého státu. Na Moravu přišli 
z Byzance. Dokázali včlenit evangelium do tuzemské kul-
tury a tu zapojili do života církve. Přeložili biblické a litur-
gické texty do srozumitelné řeči a upravili pro slovanskou 
řeč písmo.
 Letošní Dny lidí dobré vůle připomínají význam rodiny, 
které je věnován pořad Mladí fandí rodině. Nabízejí i tra-
diční aktivity nejen pro věřící.
 Na Velehradě se také na 15. ročníku Dnů lidí dobré 
vůle setkalo více než sto vozíčkářů. Asistenční službu vo-
zíčkářům zajišťuje osm desítek dobrovolníků z Maltézské 
pomoci, která je hlavním organizátorem akce.
 Cyrilometodějské mše na Velehradě se zúčastnilo na 
30 000 lidí.

Nový brněnský koncertní sál se skrývá 
v obří betonové kouli
Pod obří betonovou kopulí se skrývá nejmodernější kon-
certní sál v Brně pro 600 návštěvníků. Byl vybudován 
v Žabovřeskách jako základní součást Sono Centra, jehož 
další části tvoří hotel, restaurace a podzemní garáže. Právě 
složitá konstrukce sférického tvaru celou stavbu o několik 
měsíců zdržela.
 Vzhledem ke spojení klubu a hotelu i kvůli okolní obyt-
né zástavbě věnovali stavebníci značnou pozornost od-
hlučnění sálu. Korpus klubu je betonová konstrukce, která 
má půlmetrovou tloušťku.

Ve ztrátách a nálezech v Ostravě 
se objevily pravoslavné ikony
Na vlakovém nádraží bylo objeveno osm pravoslavných 
ikon z konce 19. a počátku 20. století. Z úřadu ztrát a ná-
lezů míří do Ostravského muzea a na podzim si je bude 
moci prohlédnout i veřejnost. Pravděpodobně se dostaly 
do Čech ze zemí bývalého Sovětského svazu, kde byly v de-
vadesátých letech minulého století vyhledávaným artiklem 
pašeráků starožitností. Komise pro likvidaci neupotřebi-
telného majetku rozhodla, že nález neprodají, ale předají 
muzeu.

Čeští žáci uspěli v mezinárodním testu 
finanční gramotnosti
Patnáctiletí čeští žáci skončili v mezinárodním srovnání fi-
nanční gramotnosti PISA 2012 (Programme for Interna-
tional Student Assessment) na šestém místě z osmnácti 
zúčastněných zemí. Jejich průměrné skóre 513 bodů zna-
mená nadprůměrný výsledek.
 Nejlepší znalosti prokázali žáci z čínské Šanghaje, je-
jichž průměr se vyšplhal na 603 bodů. Před Českem se 
umístily ještě vlámská část Belgie, Estonsko, Austrálie 
a Nový Zéland. Výsledky v Paříži zveřejnila Organizace pro 
hospodářskou spolupráci a rozvoj (OECD).
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těší turisty v 15 zemích
Stovky až tisíce dřevěných placek s vypáleným vyobraze-
ním nejrůznějších turistických zajímavostí opouští každý 
den dílnu v Janovicích, části města Rýmařova na Bruntál-
sku. Firma Turistické známky vyrábí kromě stejnojmenných 
koleček také nálepky, odznaky či štítky na hole a další su-
venýry. Kromě Česka její výrobky lákají turisty k návště-
vě zajímavých míst v dalších čtrnácti zemích. Když před 
šestnácti lety začali turistické známky vyrábět, pracovali 
na nich zakladatelé firmy Ladislav Šín a David Holub v jed-
nom domku sami dva. Dnes firma zaměstnává sedmadva-
cet lidí, rozrostla se do několika stavení a v Janovicích tento 
měsíc otevřela muzeum.

Poutníci na Sněžku budou moci k cestě 
poprvé využít novou lanovku
Poutníci, kteří se vydali na Svatovavřineckou pouť na 
vrchol nejvyšší české hory Sněžky, měli letos poprvé šanci 
vyjet na vrchol novou lanovkou. Zatímco minulý rok se na 
Sněžce potkali prezident Miloš Zeman se svým předchůd-
cem, tradičním účastníkem pouti Václavem Klausem, le-
tos na vrchol Sněžky ani jeden z nich nedorazil. Společná 
česko-polská mše se sloužila na vrcholu v pravé poledne.

Do Vlčí rokle v Adršpachu 
opět mohou turisté
Do Vlčí rokle v Adršpašsko-teplických skalách na Náchod-
sku, která byla od loňského léta uzavřená kvůli stavbě 
nových žebříků a chodníků, mohou opět turisté. Oprave-
nou cestu, která spojuje adršpašské a teplické skalní měs-
to, slavnostně otevřeli správci Chráněné krajinné oblasti 
Broumovsko s ministrem životního prostředí Richardem 
Brabcem (ANO). Skalnatá Vlčí rokle, kterou prochází žlu-
tá turistická značka, patří mezi nejcennější území národní 
přírodní rezervace se zachovalými bezlesými rašeliništi. 
Charakteristické jsou zde chladné inverzní polohy s dlou-
hodobou sněhovou pokrývkou.

Jihočeská perla Český Krumlov slaví 705 let
Situován v ojedinělém terénu – meandrovitém údolí nad 
řekou Vltavou – přežil Český Krumlov několik století válek 
i jiných pohrom a dnes patří k nejzachovalejším historic-
kým městským celkům v Evropě. Díky tomu a řadě kul-
turních památek, jimž vévodí renesanční zámek, je toto 
jihočeské město od roku 1963 městskou památkovou re-
zervací a od roku 1992 je vedeno na seznamu světového 
dědictví UNESCO. První písemná zmínka o Českém Krum-
lově jako městě pochází z 2. srpna 1309 z listiny Jindřicha I. 
z Rožmberka. Do města ročně zavítá přes milion turistů.

Šest hal Oděvního podniku v Prostějově 
odstřelila tuna dynamitu
Areálem zkrachovalého Oděvního podniku (OP) v Prostě-
jově otřásl výbuch tuny dynamitu, který poslal k zemi šest 
výrobních hal. Prostějov tak přišel o dominantu průmys-
lové části města, nad níž se šestipatrové budovy podniku 
tyčily několik desítek let. Odstřel si vyžádal i uzavření rych-
lostní komunikace R46. Podle střelmistra Zdeňka Šobíška 
z Prahy, který odstřel připravoval několik týdnů, se akce 

podobného rozsahu v tuzemsku zřejmě ještě neodehrála. 
Do konstrukce výrobních hal Oděvního podniku odborníci 
postupně uložili 4 200 rozbušek a bleskovic, které propoji-
lo několik kilometrů drátu. Na demolici hal bylo spotřebo-
váno 1,1 tuny dynamitu. Šest budov padlo k zemi během 
několika vteřin. Kvůli snížení prašnosti byly před odstřelem 
střechy výrobních hal napuštěny vodou. Na zajištění od-
střelu se podílelo včetně hasičů a policistů několik desítek 
lidí. Akce si vyžádala bezpečnostní opatření v podobě uza-
vření okolních ulic i rychlostní silnice R46.
 Majitelem hlavního areálu zkrachovalého OP v Pro-
stějo vě, ve kterém už dávno utichly šicí stroje, se začát-
kem roku stala společnost Astria Group, která se rozhodla 
výrob ní budovy zbourat. Na části pozemků plánuje stavbu 
velké výstavní haly, část parcel bude zřejmě nabídnuta in-
vestorům.

Temperamentní tanec polka prý vymyslela 
Anna Chadimová
O vzniku polky není zcela jasno, podle národopisce Čeň-
ka Zíbrta polku vymyslela k písni Strejček Nimra děvečka 
Anna Chadimová (1805-1884), když sloužila v Kostelci 
nad Labem u měšťana Klášterského. Od jejího úmrtí uply-
nulo 3. srpna 130 let.
 Podle jiných pramenů jde ovšem pouze o velmi neprav-
děpodobnou legendu. Novému tanci se zprvu říkalo ma-
děra či nimra a když tanec v roce 1835 dorazil do Prahy, 
byl překřtěn na „půlka“ (podle polovičního rytmu). Později 
se změnil na polka, patrně jako výraz sympatií k národně 
utlačovaným Polákům (povstání v roce 1830). Podle jiné-
ho pramene však na počest polské zpěvačky Esmeraldy. 
Autorem polky Esmeralda i vůbec první tištěné polky je 
František Matěj Hilmar, učitel v Kopidlně.
 Po svém vzniku se tanec velmi rychle rozšířil a již v roce 
1840 se polka celkem běžně hrála ve Vídni. Do Prahy 
uchvácené rytmem polky zavítal i Johann Strauss starší, 
který pak sám složil několik skladeb v rytmu polky. K dal-
ším známým autorům polek patří Bedřich Smetana.
 Z Čech se nový tanec plný temperamentu a pohody 
rozšířil do okolních zemí a emigranti ze střední Evropy ho 
pak zanesli do Severní a Jižní Ameriky. Asi nejslavnější pol-
ku Škoda lásky složil ve druhé polovině 20. let minulého 
století Jaromír Vejvoda.

V zámeckém parku v Lánech 
obnovili původní potok
V zámeckém parku v Lánech na Kladensku byl obnoven 
původní potok z časů prezidenta Tomáše Garrigua Masa-
ryka. Po prvním československém prezidentovi nově do-
stal i jméno. Slavnostního otevření 550 metrů dlouhého 
potoka dlážděného kamenem ze sýkořického lomu se zú-
častnily davy lidí, které neodradil ani drobný déšť. Mezi ně 
zavítali i prezident Miloš Zeman s manželkou Ivanou nebo 
jeho předchůdce Václav Klaus s chotí Livií. Ředitel Správy 
Pražského hradu Ivo Velíšek připomněl, že zámecký potok 
v minulosti vytvářel dělicí linii mezi užitnou částí zahrady 
a parkem. Podél vody navíc vedl plot, který bránil zvěři 
ve spásání toho, co zahradníci vypěstovali. Později byl ale 
potok zavezen. Myšlenka jeho obnovy vzešla ze Zemanova 
setkání s místními lidmi.
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Od památného Jakešova projevu o bojlerech 
a brojlerech uplynulo 25 let
Politikům se často nestává, aby jejich projevy zlidověly 
a pasáže z nich se citovaly ještě po letech. Generálnímu 
tajemníkovi komunistické strany Miloši Jakešovi se to před 
pětadvaceti lety podařilo, i když on sám z toho velkou ra-
dost neměl. Záznam jeho vystoupení před komunistickými 
funkcionáři v Červeném Hrádku na Plzeňsku 17. červen-
ce 1989 vyvolával mezi lidmi smích a Jakeš se stal nechtě-
nou komediální hvězdou druhé poloviny roku 1989. Místy 
zmatený a místy až bezelstně upřímný projev, který se šířil 
i prostřednictvím vysílání Rádia Svobodná Evropa, byl pro 
mnohé Čechy i Slováky signálem, že vládnoucí režim není 
tak silný, jak se tvářil při rozhánění opozičních demonstra-
cí. Komunistický předák před svými soudruhy například 
mluvil o signatářích petice Několik vět z řad populárních 
umělců („...no, tak řekněme, paní Zagorová. Je to milá hol-
ka, všechno, no, ale ona už tři roky po sobě bere šest set 
tisíc každý rok...“), nebo o tzv. přestavbě socialistického 
zřízení („...to není jednoduchý proces, ta přestavba. To je 
proces, bych řekl, v kterým se ne každý dost vyzná...“). 
V exkurzi do oblasti zemědělství si popletl brojlery (zvířata 
produkovaná rychlovýkrmem) s bojlery (ohřívače vody) 
a hlavně apeloval na to, aby komunisté získali podporu 
obyvatel a nezůstali sami „jak kůl v plotě“. A právě heslo 
„Nechceme kůl v plotě“ se stalo jedním ze sloganů maso-
vých protestů, které o čtyři měsíce později smetly vládu 
komunistické strany v Československu.

Při Slavnostech okurek lidé snědli všechna 
degustační menu
Návštěvníci Slavností okurek, které se konaly ve Znojmě, 
snědli všech 2 000 degustačních porcí různých okurkových 
pokrmů, okurkové speciality jako tapas, okurkové tataráč-
ky, okurkovou limonádu nebo okurkové mojito, které pro 
ně špičkoví kuchaři v čele s Václavem Šmerdou starším, 
který vařil českým prezidentům či španělskému králi a dal-
ším osobnostem, nachystali.
 Znojemská okurka je pojem starý téměř 450 let, zele-
ninu začal ve městě pěstovat opat místního kláštera Se-
bastian Freytag, který si přivezl semínka z Maďarska. Díky 
klimatickým podmínkám se rostlině velmi dařilo a brzy lidé 
měli okurek víc, než stačili sníst. Kvůli tomu je začali naklá-
dat a postupem let vytvořili sladkokyselý lák, který naklá-
dané okurky ze Znojemska proslavil.
 K rozvoji a propagaci znojemských okurek přispěli i pří-
buzní pozdějšího spolkového kancléře Rakouska dr. Bruna 
Kreiského. Jeho bratranec Herbert Felix se narodil 9. čer-
vence 1908 ve Znojmě jako syn podnikatele Friedricha Fe-
lixe, majitele konzervárny Löw a Felix. Herbertův dědeček 
Moritz Felix zdědil podnik po svém otci Salomonu Felixo-
vi v Třebíči a změnil jej na továrnu na likéry. Brzy založil 
podobný ve Znojmě. V době, kdy většina Židů bydlela ve 
vlastní čtvrti za hradbami, postavil svůj dům na třebíčském 
náměstí mezi radnicí a obchodním domem Julia Meinla. 
Nejmladší z Moritzových synů, Friedrich, převzal znojem-
ský závod svého otce, který jeho větší část roku 1868 pro-
zíravě přeměnil na jednu z prvních okurkáren ve Znojmě. 
Nejmladší z dcer, Irena Felixová, se provdala do Vídně. 
Otec jejího manžela Maxe, Benedikt Kreisky, byl ředitelem 
učitelského ústavu v Českých Budějovicích. Synovi, který 

se jim narodil roku 1911, dali jméno Bruno. Bratranci Bru-
no a Herbert se velmi rychle sblížili. Později, když Herbert 
po maturitě na znojemské reálce pokračoval ve studiu na 
Vysoké škole obchodní ve Vídni, byla jejich setkání ještě 
častější. V kontaktu zůstali i ve švédské emigraci za války 
i po ní. Nutno dodat, že mateřštinou obou byla němčina, 
ale jak u Kreiskych, tak u Felixů se mluvilo i česky. Zvláš-
tě Herbert uměl česky výborně, což bylo do značné míry 
podmíněno znojemským dvojjazyčným prostředím.
 Pětilitrové sklenice s naloženými okurkami putovaly 
prakticky do všech evropských zemí. Brzy se podle ame-
rického vzoru začalo i s nakládáním do plechovek. Jedno 
však zůstávalo stejné: firemní etiketa s černým kocourem 
Felixem. Situace se začala měnit po roce 1933, kdy se 
v Německu chopili moci nacisté, a po anšlusu Rakouska 
nastal radikální zlom.
 Po ukončení studií odjel Herbert Felix na obchodní ces-
tu do Švédska, aby zajistil rozšíření vývozu okurek do této 
skandinávské země. Zde se seznámil s Kerstin Sandber-
govou, jejíž otec Ivar byl ředitelem firmy A. B. Håkansson. 
V třicátých letech začaly mít švédské podniky vyrábějící 
ocet problémy s odbytem. Domácnosti raději nakupovaly 
hotové konzervy a prodej octa se přestával vyplácet. Aby 
se tento problém vyřešil, začalo se experimentovat s na-
kládáním zeleniny. Zvláště na jihu země, který svým rázem 
připomínal jižní Moravu.
 Herbert se i s manželkou vrátil do Znojma, ale meziná-
rodní situace se zhoršovala tak rychle, že se rozhodl pro 
emigraci. Osmého září 1938 odjíždí manželé Felixovi zpět 
do Švédska a usazují se v Göteborgu. Když se švédští ma-
jitelé konzerváren dozvěděli o přítomnosti dědice jednoho 
z nejproslulejších podniků v Evropě, navázali s ním okamži-
tě kontakt. Výsledkem jednání byla smlouva o výrobě kyse-
lých okurek podle kalkulace navržené Herbertem Felixem.

http://www.knihovnazn.cz/referaty/osobnosti-regio-
nu/2640-felix-herbert-1908-1973.html

Borůvkobraní v Borovanech
Dobroty z borůvek přilákaly na Borůvkobroaní do jihočes-
kých Borovan tisíce lidí. Kromě tradičních borůvkových 
koláčů, knedlíků a džemů ochutnávali třeba také z borů-
vek vyrobené pivo, víno, borůvkovou paštiku či maso na 
borůvkách. Čtyři desítky jedlíků se utkaly v soutěži O krále 
borůvkových knedlíků. Vyhrál Karel Bobek, který za půl 
hodiny snědl jednadvacet kynutých koulí politých sladkou 
borůvkovou omáčkou – žahourem. Program Borůvkobraní 
se odehrával v bývalém klášteře i v parku. Modrými plody 
byly inspirovány výtvarné dílny, jarmark i hry pro děti.
 Kulinářských zážitků ale organizátoři návštěvníkům 
jižních Čech letos nabízejí dvě desítky. Festival skončí sil-
vestrovským Pomazánkobraním v Českých Budějovicích. 
Nejnavštěvovanější kulinářskou akcí v kraji je kromě pod-
zimního Gastrofestu na českobudějovickém výstavišti prá-
vě Borůvkobraní. Hned po Borůvkobraní bude následovat 
Buchtobraní a koláčobraní v kulisách jihočeského baroka 
v Holašovicích. Zájemci mohou přijet o prázdninách také 
na Slavnosti chleba do šumavské Lenory, na Kozí slavnosti 
na Helfenburk či na Mrkvobraní ve Zlivi. Zářijový program 
potom zahájí Houbobraní v Třeboni, bude také Peckobraní, 
Medobraní a slavnosti jablek, brambor, jitrnic, knedlíků a kří-
žal. Festival kulinářských zážitků skončí soutěží o nejlepší sil-
vestrovskou pomazánku na českobudějovickém náměstí.
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ZáŘÍ, ŘÍJEN

Září
Český název měsíce září nemá se zářením nic společného. 
Staročeské označení tohoto měsíce je zářuj, což znamená 
„za říje“. V září začíná období podzimní sklizně. Kromě 
brambor a ovoce dozrává také vinná réva a chmel. Proto 
se v lidové tradici českých zemí odehrávají v tomto měsíci 
tzv. sklizňové slavnosti – vinobraní nebo dočesná.

Pranostiky na září
Září, na léto jde stáří.
Začátek tohoto měsíce přináší lidem i hovadu zlé páry a mlhy.
Září jezdí na strakaté kobyle.
V září mnoho požárů bývá, proto se obloha rdívá.
Co srpen nedovařil, září nedosmaží.
Teplé září – dobře se ovoci i vínu daří.
Zářijová slota – hrstka deště, fůra bláta.
Pěkné růže v zahrádkách věští pěkný podzimek a pozdní zimu.
Na dešti v září rolníků moc záleží.
Zářijový déšť polím potrava, zářijové spršky pro víno otrava.
Po hojných deštích v září osení zimní se podaří.
Bouřky v druhé polovině září přinášejí mnoho větrů.
Ozve-li se v září hrom, bude v zimě zavát každý strom.
Bouřka v září – sníh v prosinci.
Jaké počasí v září, tak se i březnu vydaří.
Teplé září – říjen se mračí.
Září víno vaří a co nedovaří, říjen dopeče.
Touží-li září po rose, bude v říjnu bláta po ose.
Divoké husy na odletu – konec i babímu létu.
Divoké husy svačinu odnášejí a zimu přinášejí.
Když čečetek nevídati, hotov se na tuhou zimu.
Podzim bohatý na mlhu věští v zimě mnoho sněhu.

Říjen
Český název měsíce října je odvozen od jelení říje. V tomto 
měsíci pokračuje podzimní sklizeň a v českých zemích se 
tradičně slaví posvícení. Posvícení je vzpomínková slavnost 
posvěcení kostela. Na rozdíl od poutě, kterou se připomí-
ná světec, kterému je kostel zasvěcen. Posvícení se slaví ve 
výroční den posvěcení kostela. Dostavba kostela byla pro 
obec mimořádná událost, stavbě věnovali mnoho peněz 

a práce. Existence kostela vyzvedla význam každé obce 
a ten se stal jejím kulturním a společenským centrem. Na 
posvícení nesmí chybět posvícenské koláče, místní specia-
lity, taneční zábavy a průvody s maskami. V některých 
regio nech při této slavnosti figurují i zvířata jako beran, 
houser, kačer nebo kohout. Traduje se, že první posvíce-
ní slavil při svěcení chrámu v Jeruzalémě král Šalomoun. 
Vzhledem k nejednotnosti oslav posvícení a tudíž nepra-
covních dnů v rámci císařství nařídil císař Josef II. roku 
1786 slavit posvícení třetí říjnovou neděli po svátku svaté-
ho Havla; odtud se odvozuje také často používaný termín 
Havelské posvícení. V nové době v obcích, kde není známé 
datum posvěcení kostela, se drží dále tzv. císařského posví-
cení, jinak přešli k oslavám na den známého data.

Pranostiky na říjen
Čím déle vlaštovky u nás v říjnu prodlévají, tím déle pěkné a  jasné dny 

potrvají.
Kolik dní v říjnu uplyne do prvého deště, po tolik dnů bude i v zimě pršeti.
Spadne-li v říjnu listí, bude mokrá zima.
V říjnu hodně žaludů a bukvic oznamuje zimy víc
Fouká-li vítr na Svatého remigia od východu, bude teplý podzimek.
remigius hrozny sbírá a Viktorín presem svírá.
Fouká-li na den Marie Orodovnice od východu, bude tuhá zima.
Svatý František zahání lidi do chýšek
Svatý František – v poledne košile, ráno kožíšek
Na svatého Placida zima teplo vystřídá.
Je-li déšť na sv. Diviše, bude mokrá zima.
Kdo se těší, že na Diviše zasel, ať se netěší na úrodu.
Po svaté Tereze mráz po střechách leze.
Svatá Terezie z rosičky nadělává perličky.
Den svaté Terezičky nebývá bez vlažičky.
Déšť na Havla, déšť na Vánoce.
Svatý Havel do zelí zajel.
Opadá-li listí do polovice října, svatý Havel na poli zastaví práci a bude 

mokrá zima.
Na svatého Lukáše, hojnost chleba i kaše.
Do svatého Lukáše, kdo chceš, ruce volné měj, po svatém Lukáši, za ňadra 

je dej!
O svaté Brigitě ubývá mlha na úsvitě.
Na svatého Šimona přikluše k nám zima tiše.
Šimona a Judy – zima leze z půdy. (mk)

Stanislav K. neumann: Září
(Kniha lesů, vod a strání)

Ty, sladký září! jak je modré nebe
nad těmi vrchy, kde se barvy rodí!
Jdu zmaten vzduchem, jenž je plný tebe,
a chtěl bych plouti povětrnou lodí.

Tak zcela nízko nad lesy, jež mění
svou píseň zelení na píseň žlutí,
a v slunci tiše oddati se snění
o novém jaru, novém zahynutí.

I tak je dobře však na zemi něhy,
jež dovede tak krásně umírati

na chvíli, požár uhašený sněhy,
by znovu vzplála s jarem, jež se vrátí.

Již v stráních měď a zlato hoří,
koňadra u cest nepokojně hvízdá
v klid, jenž se snáší se sivého boří
a v němž svou radost poslední teď 
hmyz dá.

Motýla zdvíhám létem znaveného
a zas ho pouštím na poslední květy,
ještě se těšit budem ze dne svého
já, cikády a ptáci, zvěř a květy...

Proč prchají však světlehnědé srny?

Můj krok přec tišší nemůže už býti.
Jsem tulák trochu rozedraný trny
a teplo zvířat chtěl bych pocítiti!

hugo von hofmannstahl: 
Píseň na cestu – Déšť v soumraku
Na cestách vítr putující
si nabral tolik sladkosti,
že déšť v soumraku lehce mžící
byl vlhký rosou žádosti.

Ta běhutá šumivá voda
snad zmámila všechny hlasy
snů, které zvolna, tak zvolna
za oponou mlhy se snáší.
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A vítr ve vlajících jívách
s vodami do dálky jdoucí,
o touze a trápení zpíval
v soumraku na prahu noci.

Já neznal cíl vlastní cesty
pod temnými haluzemi,
a přec bylo dobře jíti v dešti,
když pomalu se snášel k zemi.

Jan Skácel: Noc s Věstonickou venuší
Podzimní
Vítr a doposud spal v břidlicích
jablka střásá z udivených stromů
dlouhými kroky vracíme se domů
i psům je venku zima psíčkům toulavým

Nedali jsme si pozor zas jsme zapomněli
a nepřipravené nás podzim překvapil

Pykáme za to teď a sbohem sbohem léto
Odpusť nám lhostejným té těžké viny díl

Budeme vyčkávat co jiného nám zbývá
a marně hledat pro ty věci slova
A přijde podzim s novým loučením
a klíny křídel zasáhnou nás znova

(mk)

186. Trilobit Pavla Kohouta pro Mladou frontu DNES

Když napsal Karel Čapek kultovní knížku Dášenka, aneb život štěněte, nestavěl pomník foxteriérům, ale pejskům 
vůbec. Když píše Ludvík Vaculík léta o jedné zahrádce, neuctívá jen tu svou v Dobřichovicích, ale tisíce jiných. 
A když se trilobit rok co rok věnuje Sázavě nad Sázavou, nechce ji povýšit nad jiná česká sídliště hostící do pěti 
tisíc duší, nýbrž oslavit v ní jeden ze základních kamenů, na nichž stojí moderní český stát. Nejvíc jej přitahují zpět 
k „staré Evropě“ střední a malé obce Čech a Moravy, které ji kdysi pomáhaly dotvořit.
 Ze stovek takových přitékaly do poněmčených měst zprvu nenápadně potůčky češtiny, až je náhle průmyslová 
revoluce spojila v povodeň, která odplavila většinu německých starostů včetně primátora Prahy. Potomci obro-
zenců pak svou pílí dokázali, že Čechy s Moravou patřily brzy k nejobyvatelnějším zemím s nejmenším rozdílem 
kvality života mezi městem a venkovem.
 Jedna z nejstarších českých obcí se pyšní lodí gotického chrámu, středověkými malbami na stěnách novore-
nesančního zámku a světoznámou sklárnou, která před dvěma lety v červnu slavila 175 let. Pozvednutí do stavu 
města v listopadu 1997 bylo tedy velmi zpožděné vyvěšení městského znaku nad dílem desítek generací a zaslou-
žilo si teď taky řádný mejdan. Po veselici v rytmu dechovky a bigbítu došlo tehdy i na divadlo. Soubor Jiřího Vos-
kovce uvedl ve světové premiéře svou jevištní verzi filmu Pancho se žení, který shlédli dnešní trilobiti už za války 
v podání kumštýřů, jako byli Hrušínský, Matulová či Kemr.
 Slovo „ochotník“ začalo protismyslně označovat výkony snížené úrovně. Původně však šlechtilo a dál šlechtí 
každého, kdo dává jiným lidem ochotně víc, než musí. Amatéři sdružení v souborech se vzdávají spousty volného 
času, aby mravenčí „prací po práci“ trvající i měsíce dosáhli kvality, s níž jsou schopni potěšit všechny, kdo o to 
stojí. Na ty sázavské se chodí hojně i dík každopodzimní přehlídce, která sem zve konkurenty a stará se tím o stálé 
zvyšování laťky všem. A tak divák, který před padesáti lety viděl v Kulturním domě, dnes chráněném skanzenu 
socialistického realismu zvaného Sorela, tehdy módní drama Mlynář a jeho dítě, byl teď rád, že tu smí vidět ještě 
starší a o to dojemnější retro.
 Představení se rozjíždělo jako těžce naložený vlak do kopce, ale pak se trať zřejmě vyrovnala a od půlky musela 
klesat, když se ansámbl parádně rozjel při scéně, kterou dychtivě očekával celý sál; herci totiž dávno vyslepičili, 
že hlavní padouch bude omráčen kytarou, a takto praštěna bude sama hlava města. Starosta Petr Šibrava pak 
opravdu za potlesku svých nevoličů i voličů žuchl na prkna jako trénovaný kaskadér a nepohnul se poslušně dob-
rou čtvrthodinu, než mu režie uložila vstát a na kytaru hrát. Tři muzikanti, svižné melodie a zpěv sólistů i sboru 
se staly hlavním trumfem večera. Přítomný dramatik, který aplausy měří při všech premiérách různě po světě, 
zastavil stopky v páté minutě – takový sukces by bralo leckteré kamenné divadlo.
 Část potlesku a radosti patřila nepřímo divákovi, jenž zde byl poprvé. Před pár lety, když dluhy rdoušený 
podnik Kavalier zmíral, a s pecemi vychládalo i město spojené odvždy s jeho zdarem i zmarem, volal zde trilo-
bit po někom mohovitém i pracovitém, kdo by se zjevil a zvolal „Mně po tobě se zastesklo, ty staré slavné české 
sklo!“ Autor mohl teď od srdce potřást ruku dvěma sousedům v hledišti a klasicky je oslovit „pane továrníku, paní 
továrníková“. Nový majitel vzdor krizi odrazil klinickou smrt sklárny, která se zmátořila a je teď stále životnější. 
I manželé Otakar a Jana Moťkovi byli vřele pozváni na jeviště, jež se mezitím proměnilo v hodovní síň oplývající 
vínem, pivem, řízky i domácími dorty. A když továrník v pohnutí naznačil ochotníkům významně, že je podrží ve 
svém zorném poli, nevydržel ani dramatik a loudil se do jejich přízně návrhem spolupráce v oboru.
 Ale před tím vším, ještě než se zvedla opona nad hrou, vkráčel na »forbýnu« jako antický prologus pan inže-
nýr Hrabaň, první volený starosta po sametovém listopadu. V dlouhém monologu nedramatickém formou, zato 
nabitém obsahem, vyjmenoval, co zde v posledních letech čtyřem tisícům občanů přibylo: nové plynové, kanali-
zační a vodovodní rozvody s novou čističkou, dvě nová náměstí, nové chodníky a vozovky, další obchoďák, nová 
hudební škola, nová městská knihovna, nová tělocvična sbírající ceny za architekturu… Když skončil přednes 
spatra, prvně se pousmál a pronesl klíčovou větu: „My se vlastně máme dobře!“
 Je to okřídlené, přáteli často citované heslo jedné české spisovatelky, kterým připíjela i v nejhnusnějších do-
bách totality. Tenkrát platilo pro hlouček štvaných, ale vnitřně svobodných, dnes platí pro všechny rodáky štvané 
jedině osudem. Na kapitánském můstku státní lodi sice stále zuří boj o její kurz, s piráty i mezi posádkou, ale na 
palubách se žije jako nikdy předtím a málokde na světě. V Sázavě nad stejnojmennou řekou už jenom pár věčně 
otrávených tváří za úředními okénky a prodejními pulty připomíná nedávné časy, kdy tu byl vlk vlku soudruhem.

fejeton
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a České hospodářství – optimismus s otazníky
Ekonomika v České republice se zotavuje z vleklé hospo-
dářské krize a podle některých statistických dat poměrně 
vysokým tempem. Optimismem hýří i nová vláda, která se 
snaží nejenom mohutně investovat, ale také slibuje v příš-
tím roce státním zaměstnancům zřetelné (i když ne razant-
ní) zvýšení mezd. Zároveň se vrátil na původní úroveň 
mechanismus valorizace penzí pro seniory, silně omezený 
předchozím kabinetem. Podle ministra financí Andreje Ba-
biše z hnutí ANO k malování zářných perspektiv opravňu-
je dobrý vývoj veřejných financí, především zvýšený výběr 
daní, díky němuž by měl být i schodek státního rozpočtu 
nižší, než se původně plánovalo.
 Pozitivní náhledy s vládou podle statistiků sdílí i větši-
na podnikatelů a spotřebitelů, jak dokládají indexy spo-
třebitelské a podnikatelské důvěry. I další data nasvědčují 
hospodářskému oživení – roste průmyslová výroba i sta-
vebnictví, stejně jako maloobchodní obraty. Naopak klesá 
počet nezaměstnaných, byť jde do značné míry o sezónní 
pohyb. Zotavují se ceny nemovitostí, další doklad zvýšené 
ochoty lidí investovat. Obecně lze říci, že nová vládní se-
stava dokázala prolomit onu pověstnou „blbou náladu“, 
která se rozšířila za předchozího kabinetu s jeho škrtací 
mánií a dosti arogantní rétorikou tehdejšího správce státní 
pokladny Miroslava Kalouska.
 Na druhou stranu ale nelze přehlédnout ani některé va-
rovné signály naznačující možné trhliny v růžových vizích. 
Především eurozóna již v druhém čtvrtletí tohoto roku zna-
telně zaškobrtla a tento trend se dotkl i české ekonomiky. 
Největší odběratel českého zboží a služeb ze zahraničí – 
Německo – ve srovnání s prvním čtvrtletím mírně pokleslo 
a české hospodářství v tomto srovnání stagnovalo. Kabinet 
vedený sociálním demokratem Bohuslavem Sobotkou sice 
čísla označil za úspěch, ale nelze si nevšimnout, že napří-
klad Slovensku či Maďarsku se dařilo podstatně lépe.
 A to přitom české ekonomice pomáhá již od loňského 
listopadu svými intervencemi proti kurzu koruny Česká 
národní banka. Původně hovořila zhruba o 27 Kč za euro 
jako přiměřené ceně, nicméně v reálu dokázala srazit hod-
notu koruny ještě více – na 28 Kč za euro. Opakovaně také 
odkládá dobu, kdy systém intervencí opustí – jestliže ještě 
na jaře hovořila o roce 2015, nyní již počítá s horizontem 
do roku 2016. K oslabování koruny napomáhá také nervo-
zita světových trhů v souvislosti s krizí na východní Ukra-
jině, kvůli níž investoři považují středovýchodní měny za 
značně nejistý obchod. Česká národní banka svoje kroky 
ovšem zdůvodňuje především dlouhodobým neplněním 
inflačního cíle ve výši 2 % za rok a obavami z dopadů defla-
ce. Cenovou hladinu v České republice ovšem drží na uzdě 
především snižující se ceny energií, zatímco výdaje např. za 
potraviny nebo za veškeré zboží z dovozu rostou poměrně 
prudce. Nelze se proto divit, že běžní spotřebitelé deflaci 
nebo její hrozbu nijak nepociťují.
 V souvislosti s ruským zákazem dovozu potravin z Ev-
ropské unie se sice hovoří o možném poklesu cen i v tomto 
segmentu, zatím ho však domácnosti nijak nezaznamenaly. 
Navíc Češi zůstávají národem drobných střadatelů a opat-
ření České národní banky snižuje hodnotu jejich úspor, 
což nesou velmi nelibě. Značné podráždění jeví i odbo-
rové centrály, které naléhavě požadují jednání mezi před-
staviteli České národní banky a zástupci zaměstnanců. 

Zástupci cedulové banky zpočátku rovněž argumentova-
li, že vytvoří stabilní prostředí pro podnikatele a podnítí 
občany k tomu, aby neodkládali své investice. Jenže tento 
efekt příliš nevyšel – posunování doby ukončení režimu 
intervencí vyvolává značnou nervozitu a ta pak vede běž-
né občany naopak k dalšímu šetření na nadcházející časy. 
Ostatně značná část růstu maloobchodního obratu spadá 
na nákupy firem, zatímco rodiny zůstávají ve své spotřebě 
velmi opatrné, přestože statistici hovoří o návratu důvěry 
na předkrizovou úroveň.
 Problematika kurzu koruny a vývoje inflace bude určitě 
hrát důležitou roli ve zbytku roku a může hodně zahýbat 
s celkovou náladou ve společnosti. Jako značně nevyzpyta-
telný se zatím jeví dopad již zmiňované krize na Ukrajině. 
Zatím se zdá, že z hlediska české ekonomiky nepůjde o nic 
fatálního, i když se samozřejmě najdou firmy postižené 
sankcemi. Velký problém by ovšem pro Českou republiku 
znamenalo zastavení tranzitu surovin z Ruska přes Ukra-
jinu. Zatímco u zemního plynu není situace až tak vážná, 
protože Česká republika má slušné zásoby této suroviny, 
situace ohledně ropy by mohla přinést závažné komplika-
ce. České rafinérie jsou totiž z technologických důvodů na 
ruskou ropu odkázané a jiný způsob dopravy než ropovo-
dem přes Ukrajinu by se silně prodražil. To by pochopi-
telně vedlo mimo jiné k značnému vzestupu cen benzinu 
i nafty. Horký ekonomický podzim i zimu lze také očekávat 
v souvislosti s obecními volbami a dílčími volbami do Se-
nátu – všeobecně se očekává porážka sociální demokracie 
a další zisky jejího koaličního partnera, hnutí ANO miliar-
dáře a stávajícího ministra financí Andreje Babiše. Pokud 
by ovšem volby dopadly pro sociální demokraty výrazně 
špatně, může dojít v této vládní straně k prudkým turbu-
lencím, které by se nepochybně odrazily i v hospodářské 
oblasti. (MaFr)

Nové investice Andreje Babiše
I když se Andrej Babiš stal po loňských parlamentních 
volbách poslancem a následně i ministrem financí, ne-
znamená to, že by opouštěl své podnikatelské plány. Ze-
jména opoziční politici často kritizují možný střet zájmů, 
mj. i vzhledem k tomu, že se mnohé firmy z jeho skupiny 
Agro fert hojně účastní i státem vypsaných soutěží na veřej-
né zakázky a přijímají státní dotace v mnoha oblastech, ale 
A. Babiš podobnou kritiku buď ignoruje, nebo odvrací dost 
pochybným argumentem, že je pouze majitelem celé sku-
piny. Zároveň však na řadu vedoucích míst ve státě, včetně 
několika postů ministrů, dosadil osoby působící v minu-
losti na manažerských pozicích v Agrofertu. Navíc ministr 
financí investuje i do dalších projektů, z nichž některé se 
týkají i oblastí, v nichž veřejné prostředky hrají velkou roli.
 Do určité míry to platí i o investičním fondu soukro-
mého kapitálu Hartenberg Holding, který Andrej Babiš 
založil v roce 2013 společně s bývalým investičním ředi-
telem mocné slovenské investiční skupiny Penta Jozefem 
Janovem. Hartenberg Holding totiž prostřednictvím svých 
firem nakupuje prostřednictvím své firmy FutureLife růz-
ná nestátní zdravotnická zařízení a snaží se získat pozici 
významného hráče v tomto segmentu. Již letos v květnu 
získala společnost FutureLife firmy Reprofit International 
a GynCentrum, které, jak jejich názvy napovídají, se kon-
centrují především na reprodukční medicínu a gynekologii. 
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Na Slovensku se pak do vlastnictví holdingu Hartenberg 
dostaly podíly ve farmaceutických společnostech Imuno-
glukan a Pleuran. V srpnu se pak v českých médiích objevi-
la zpráva, že firma FutureLife koupila také pražskou kliniku 
ISCARE I.V.F. působící od roku 1994 jako nestátní zdra-
votní zařízení zabývající se opět reprodukční medicínou, 
ale rovněž plastickou chirurgií, léčením chorob zažívacího 
traktu či bojem s obezitou. Klinika fungovala od roku 2009 
v rámci skupiny Iscare Group, jejíž roční tržby se pohybo-
valy kolem tří set milionů korun ročně. Po zisku pražské 
kliniky bude společnost FutureLife zastřešovat zdravotnic-
kou skupinu s tržbami kolem 650 milionů. ISCARE se pak 
má stát východiskem pro další expanzi skupiny hlavně do 
oblasti Prahy a okolí. Dosavadní manažerské vedení kliniky 
má zůstat ve svých funkcí a společnost FutureLife vnímají 
spíše jako dlouhodobého investora a strategického part-
nera, který klinice pomůže v dalším významném rozvoji. 
Nicméně Hartenberg Holding se nechce omezovat jen na 
zdravotnický sektor a na území České republiky a Sloven-
ska, i když zde bude asi spočívat jeho těžiště. Podle slov 
Jozefa Janova se má zaměřit na příležitosti k investování 
s horizontem pěti a více let i v dalších středoevropských 
zemích včetně Rakouska. Pro tento účel disponuje holding 
prostředky ve výši kolem pěti miliard českých korun.
 Trh se zdravím již v minulosti lákal i v České republice 
a na Slovensku významné podnikatele a investory, nicmé-
ně vstup Andreje Babiše je velmi závažným novým fakto-
rem již s ohledem na jeho silnou provázanost s politickou 
sférou. I v tom již ovšem může navazovat na své předchůd-
ce, jako např. na majitele Třineckých železáren a sítě zdra-
votnických zařízení AGEL Tomáše Chrenka, který se však 
angažoval v české politice prostřednictvím sponzorování 
některých stran a kandidátů. Samozřejmě propojení pod-
nikání a veřejné sféry je zejména v oblasti zdravotnictví 
mimořádně citlivou záležitostí a může signalizovat pro ob-
čany nepříliš příjemné změny, především posilování sou-
kromého sektoru založeného na přímém placení značné 
části výkonů na úkor veřejných zdravotnických systémů. 
Na druhé straně však ministerstvo zdravotnictví v České re-
publice ovládá sociálnědemokratická strana, která s ohle-
dem na své tradiční voliče nemůže oslabování veřejného 
sektoru příliš oslabovat. Na Slovensku pak vládne alespoň 
v současné době jednobarevná vláda sociálnědemokratic-
ky orientované strany SMER.
 Ovšem hnutí Andreje Babiše v ČR je v současnosti na 
velkém vzestupu a nelze úplně vyloučit, že po příštích par-
lamentních volbách bude samo sestavovat vládu. Pak by 
angažovanost jeho šéfa na poli zdravotnického byznysu 
mohla představovat vážný problém. Rozhodně by to ob-
čané mohli pocítit více než jeho současné soustředění na 
výrobu a zpracování potravin a dalších zemědělských pro-
duktů v rámci Agrofertu. I když i zde dochází k již zmiňova-
ným střetům zájmu, v některých oblastech se mohou přání 
spotřebitelů a majitele Agrofertu protnout – již dnes se na-
příklad hovoří o možném snížení daně z přidané hodnoty 
na potraviny, což by pomohlo jak odbytu Agrofertu, tak 
by to ulevilo mnoha domácnostem, zejména těm sociálně 
slabším. U léčiv sice již koalice sociálních demokratů, Ba-
bišova hnutí ANO a lidovců snížení této daně dohodla, ale 
tam by výhody z podobného kroku pro občany omezení 
systému veřejného zdravotnictví zcela anulovalo.

(MaFr)

Lukoil opouští český trh
Ruská společnost Lukoil se i vzhledem k dění v Ukrajině 
stahuje ze zemí východní a střední Evropy, většinou s ar-
gumentem, že se chce koncentrovat na své domácí pro-
jekty. Důležitou roli zde ovšem hrají sankce Evropské unie 
proti ruským společnostem a zejména bankám. Sankce 
zásadním způsobem zkomplikovaly přístup Lukoilu k in-
vestičním prostředkům a tím zabrzdily jeho dosavadní 
expanzi. Proto ruský gigant rozprodává své pobočky, aby 
získal potřebné finance. 240 čerpacích stanic a šest skla-
dů pohonných hmot, které dosud Lukoil vlastnil na Ukra-
jině, by mělo přejít na rakouskou společnost AMIC Energy 
Management, která se tak stane mimořádně významným 
hráčem na potenciálně jistě zajímavém ukrajinském trhu. 
Stanice Lukoil v České republice, kterých je v současnos-
ti 44, pak podle zpráv tisku odkoupí mezinárodní ropná 
a plynárenská společnost MOL sídlící v Budapešti. Ta tímto 
způsobem pokračuje ve svých akvizicích v České republi-
ce, kde již nedávno získala sítě čerpadel pohonných hmot 
Agip od firmy ENI. Po dokončení obou transakcí počet 
pump ovládaných firmou MOL dosáhne 318 a maďarská 
firma se tak stane největším konkurentem stávajícího lídra 
na trhu, společnosti Benzina, vlastnící v současnosti kolem 
340 čerpadel. Lukoil se stahuje i ze Slovenska, kde dispo-
noval sítí 19 čerpadel, a z Maďarska, kde jich měl dokonce 
75. I v obou těchto případech se má novým vlastníkem 
čerpadel stát maďarská firma, tentokrát však jde o společ-
nost Norm Benzinkút. Zdá se tedy, že obchody jsou dalším 
dokladem o stále užší hospodářské spolupráci mezi pu-
tinovským Ruskem a orbánovským Maďarskem, které se 
odklání čím dál výrazněji od konceptu liberální demokracie 
dominujícího v naprosté většině států Evropské unie.
 Částečný odchod Lukoilu z České republiky je ovšem 
zajímavý i z dalšího hlediska. Ruská firma se totiž tady an-
gažovala i v oblasti politiky – podnikatel Martin Nejedlý, 
který ve spolupráci s Lukoilem založil společnost Lukoil 
Aviation Czech dodávající letecké palivo mj. Českým ae-
roliniím, patřil a patří mezi nejvýznamnější představitele 
Strany práv občanů – Zemanovců (SPOZ), nyní jen Strany 
práv občanů, což je strana seskupená kolem nynějšího pre-
zidenta Miloše Zemana. Zájmy Lukoilu v České republice 
navíc zastupuje lobbistická firma dalšího významného či-
nitele SPOZ, proslulého politika Miroslava Šloufa, jednoho 
z autorů úspěšné sociálnědemokratické volební kampaně 
v roce 1996. Strana práv občanů – Zemanovci se účastnila 
dvou parlamentních voleb – v prvních ziskem více než čtyř 
procent hlasů v roce 2010 přispěla k vítězství pravice nad 
sociální demokracií, ale do parlamentu se neprobojovala. 
S velkými nadějemi a zřejmě i s nemalou finanční podpo-
rou ze strany Lukoilu vstupovala tato strana do volebního 
klání v minulém roce – úspěch jí měla zajistit skutečnost, 
že začátkem roku svého prvního předsedu pomohla dostat 
do funkce prezidenta. Volby však pro stranu skončily vel-
kým zklamáním, když doslova propadla. Nicméně svůj vliv 
si strana právě s ohledem na prezidentský mandát Miloše 
Zemana uchovává. I v souvislosti s jeho kampaní se ovšem 
hovoří o vlivu peněz Lukoilu.
 Současné stažení z maloobchodního trhu v oblasti 
pohonných hmot pro automobily ovšem samozřejmě ne-
znamená, že by Lukoil mizel z České republiky úplně. Roz-
hodně se však jedná o zásadní změnu její pozice v této 
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a zemi, která dost možná ovlivní do budoucna i českou po-
litickou scénu. (MaFr)

Sberbank v České republice bez problémů
Sankce Evropské unie se dotkly i ruských bank, především 
těch spojených nějakým způsobem s okolím prezidenta 
Putina. Opatření se týkala i moskevské banky Sberbank, 
která má své dceřiné společnosti vedle České republiky 
také na Slovensku, v Chorvatsku nebo v Maďarsku. Jenže 
dceřiných bank se na rozdíl od jejich ruské matky žádné 
sankce netýkají, protože evropští lídři se snaží, aby dopady 
sankcí postihly občany Evropské unie co nejméně. Formál-
ně se navíc mohou opírat i o skutečnost, že dcery Sber-
bank formálně sídlí mimo Rusko a mají bankovní licence 
udělené ve státech Evropské unie. Plně se to týká i jakéhosi 
mezičlánku Sberbank Europe AG, která sídlí v Rakousku. 
Sberbank CZ tak stejně jako ostatní evropské pobočky ne-
rušeně pokračuje ve své činnosti a podle svých představi-
telů nemá žádné potíže s likviditou ani kapitálem. Nadále 
také hodlá rozvíjet své služby a rozšiřovat nabídku produk-
tů pro české občany. I na příkladu Sberbank se tak ukazuje, 
že přijaté sankce vůči Rusku nejsou tak drsné, jak by se na 
první pohled mohlo zdát.
 Značně větší potíže mohou naopak způsobit odvetná 
opatření ze strany Ruska – je totiž dost možné, že některé 
evropské firmy budou v době trvání sankcí z trhu vytlačeny 
dodavateli např. z Turecka, Srbska, Arménie či jihoameric-
kých zemí. Spíše než luxusních značkových produktů se 
to však bude týkat takových plodin, jako jsou například již 
legendární polská jablka.
 A jaké vyhlídky mají české produkty? Ruské sankce se 
dotkly některých velkých českých producentů potravin, 
nejde však o nic fatálního. Firma Hamé, dodávající pašti-
ky, má své závody i na území Ruska, nicméně už v minu-
losti musela zápasit s tamější nekalou konkurencí, která 
napodobovala i značku české firmy. Od ruských hranic se 
musely vrátit kamiony naplněné sýrem Niva z jihočeské 
mlékárny Madeta, nicméně z hlediska této společnosti jde 
jen o relativně malý výpadek. No a nejvýznamnější české 
komodity exportované do Ruska – tedy piva – se sankce 
naštěstí vůbec netýkají. Takže větší dopady než zrušené 
dodávky do Ruska může mít konkurence na evropském 
trhu, který zavalují přebytky původně určené pro ruský trh.

(MaFr)

Frenštátská Remoska zvyšuje vývoz 
do Velké Británie
Společnost Remoska z Frenštátu pod Radhoštěm na Novo-
jičínsku, která vyrábí malé přenosné trouby, zvyšuje letos 
vývoz do Velké Británie. Děje se tak díky novému modelu, 
který firma uvedla na trh loni na podzim. Zatímco loni mí-
řilo do Británie přibližně 30 % produkce firmy, v letošním 
prvním čtvrtletí to bylo 64 %. Do jiných zemí podnik za-
tím exportuje jen minimum remosek. Firma vyrábí kolem 
30 000 remosek ročně. Remosky se sériově vyrábějí při-
bližně od roku 1957. Léta se vyráběly v Kostelci nad Čer-
nými lesy u Prahy, ale po roce 1990 jejich výroba prakticky 
skončila, až licenci získala firma, která v roce 1994 výrobu 
přesunula do Frenštátu. Letos slaví dvacet let existence 
a věří, že s novým modelem prorazí i do dalších zemí.

CVVM: Spokojenost se svou prací 
vyjadřuje 61 % Čechů
Se svým zaměstnáním je v současné době spokojeno 61 % 
Čechů, 9 % lidí tvrdí opak. Tři z deseti pracujících jsou 
napůl spokojeni a napůl nespokojeni. V souvislosti s po-
bíraným příjmem je ale většina lidí, konkrétně 60 %, pře-
svědčeno, že měsíčně dostávají za vykonanou práci méně, 
než by si zasloužili. Sedmatřicet procent považuje svůj plat 
za přiměřený a procento občanů za větší, než by si za-
sloužili. Vyplynulo to z aktuálního průzkumu Centra pro 
výzkum veřejného mínění (CVVM). O změně zaměstnání 
ale uvažuje jen desetina pracujících, naopak 86 % lidí chce 
setrvat na svém stávajícím místě.

Developeři brojí proti energetickým 
úsporám, prý zdraží byty
Největší čeští developeři se pustili do boje proti povinné-
mu zvyšování energetické účinnosti budov. Byty podle 
nich kvůli tomu zdraží až o 15 %, úspory za energie prý 
navíc spolknou vyšší náklady na provoz technologií. Sni-
žování energetické náročnosti se bude nejprve týkat nově 
stavěných veřejných budov, jako jsou například úřady, ne-
mocnice či školy. Už od roku 2016 budou muset mít „té-
měř nulovou“ spotřebu energií veřejné budovy větší než 
1 500 m2, o dva roky později přijdou na řadu také všechny 
stejně velké ostatní budovy. Od roku 2020 se povinnost 
„téměř nulové“ spotřeby energií týká všech nových budov.

V červnovém přestupním termínu 
přešlo nejvíc lidí k VZP
Nejvíc pojištěnců v posledním přestupním termínu pře-
šlo ke Všeobecné zdravotní pojišťovně (VZP), ale zároveň 
nejvíc klientů od ní také odešlo. Celkově nejvyšší nárůsty 
pojištěnců evidují Zdravotní pojišťovna ministerstva vnitra 
(ZPMV) a Vojenská zdravotní pojišťovna (VoZP). Vyplývá 
to z tabulky přechodu pojištěnců, kterou má ČTK k dispo-
zici. Přejít k jiné pojišťovně mohou lidé jednou za rok, vždy 
k 1. lednu následujícího roku, přeregistraci musejí provést 
nejpozději půl roku předem.

Těžba granátů v Podkrkonoší 
by mohla opět začít za 4 až 6 let
Opětovná těžba granátů v nových ložiscích v Dolní Oleš-
nici v Podkrkonoší by mohla začít nejdříve v letech 2018-
2020. Odhaduje to šperkařské družstvo Granát Turnov, 
které záměr obnovit těžbu zahájilo před čtyřmi lety proce-
sem posuzování vlivu těžby na životní prostředí. Obec se 
zamýšlenou těžbou souhlasí, uvedla starostka Radoslava 
Cermanová. Granáty se v Dolní Olešnici v lokalitě Vestřev 
těžily v letech 1991-2007 a v současné době je plocha po 
těžbě již rekultivovaná. Družstvo Granát potřebuje nové 
ložisko, aby mohlo ve výrobě šperků z pravých českých 
granátů pokračovat i v dalších letech.

ČR má největší rozšíření uživatelů internetu 
v regionu
Česká republika má největší rozšíření internetu mezi lidmi 
produktivního věku v regionu střední a východní Evropy. 
S 96 % uživatelů ve věku od 18 do 69 let vede před Eston-
skem a Lotyšskem s 85 %, resp. 79 procenty. Vyplývá to 
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z průzkumu společnosti Gemius. Zatímco v Polsku a Ma-
ďarsku vyhledávají uživatelé především weby spojené se 
zábavou, jako jsou rádia a televize, v ČR a na Slovensku se 
zajímají spíše o prakticky zaměřené webové stránky, napří-
klad databáze, mapy či jízdní řády. Svoji dominantní roli 
na českém trhu potvrdila společnost Seznam. Šest z deseti 
nejnavštěvovanějších webových stránek měřených výzku-
mem patří do jejího portfolia.

Poslední uhlí vyvezou z dolu Centrum 
horníci v roce 2015
Těžba v posledním hlubinném hnědouhelném dole v Čes-
ku skončí v roce 2015. Vlastník nyní hledá možnosti, jak 

zachovat práci alespoň některým z tří stovek zaměstnan-
ců. Důl Centrum je od loňského roku součástí energetické 
skupiny Sev.en. ČTK o průběhu likvidace dolu informova-
la mluvčí skupiny Gabriela Sáričková Benešová. Horníci 
ročně vytěží na šachtě 360 000 tun hnědého uhlí. „Osud 
těchto havířů nám rozhodně není lhostejný. Jsou to odbor-
níci, které nechceme ztratit. Budeme se maximálně snažit 
najít pro ně uplatnění,“ řekla mluvčí. Jednou z možností 
podle ní je projekt dobývání zbytkových zásob v bočních 
svazích povrchových lomů metodou takzvaného chodbico-
vání. „Aktuálně je tento projekt ve fázi povolování hornické 
činnosti,“ doplnila Sáričková Benešová. O uzavření dolu, 
který funguje na Mostecku 125 let, rozhodla vláda v roce 
1994.

OSN: V žebříčku lidského rozvoje vede 
Norsko, ČR zůstává 28.
Podle indexu lidského rozvoje (HDI) se nejlépe žije v Nor-
sku, Austrálii a Švýcarsku. Česká republika ze 187 porovná-
vaných zemí zůstává na 28. pozici. Nejhorším podmínkám 
čelí obyvatelé středoafrických zemí. Zprávu o lidském roz-
voji spolu s ukazatelem vydal Program OSN pro rozvoj 
(UNDP). Index porovnává 187 zemí světa, zahrnuje úda-
je o chudobě, gramotnosti, vzdělání, střední délce živo-
ta a další kritéria. Zpráva UNDP přitom varuje, že tempo 
růstu rozvoje klesá.

Praha chce zavést nízkoemisní zónu, 
mohou vzniknout i další v ČR
Praha plánuje ve spolupráci s ministerstvem životního pro-
středí zavést první nízkoemisní zónu v České republice. Jde 
o oblast, do které nebudou moci vjíždět auta způsobující 
větší znečištění. Dohodu o společném postupu podepsali 
náměstek ministra životního prostředí Jan Kříž s náměst-
kem pražského primátora Jiřím Nouzou. Díky zavedení 
zóny by se mělo snížit znečištění ovzduší v metropoli, jež 
způsobuje hustá automobilová doprava zplodinami z vý-
fuků aut. Ministerstvo chce vyhlásit dotace na podporu 
zavádění nízkoemisních zón i v dalších městech a obcích, 
jež na svém území podobné zóny zavedou.

Novela zákona o ochraně přírody 
nemyslí na obce v parku
Zatím jen jako počáteční fázi vnímá starosta šumavské 
Modravy a šéf Svazu obcí Národního parku Šumava Anto-
nín Schubert návrh novely zákona o ochraně přírody a kra-
jiny. Obává se, že novela zatím dostatečně nezohledňuje 
udržitelný rozvoj obcí na území parku a konkrétně na Šu-
mavě tak nerespektuje stovky let soužití člověka s krajinou. 
Novela půjde do připomínkového řízení, do konce září má 
být předložena vládě. „Velmi dobře a pozitivně chápu pří-
stup pana ministra Brabce, který by chtěl nějakou moderní 
normou vyřešit všechny národní parky. Ale já nevím, jestli 
vůbec taková norma může vzniknout, jestli se do ní nevklá-
dá příliš velká ambice,“ poznamenal Schubert. Stejně jako 
starosta Železné Rudy Michal Šnebergr ocenil, že minister-
stvo s obcemi o novele jedná a představuje jim její návrh. 
Šumava je největší národní park v ČR s rozlohou větší než 

součet ploch všech tří ostatních parků. Má ale také výrazná 
specifika – součástí parku je dvacítka měst a vesnic a jejich 
rozvojová území, což v ostatních parcích není.

Ve středních Čechách 
budou obnoveny historické vinice
Ve středních Čechách budou obnoveny tři historické vi-
nice. V Mělníku, Kutné Hoře a Karlštejně vinaři znovu 
osadí dosud zanedbané svahy původními odrůdami vína. 
Budou pěstovat převážně Rulandské modré, ale i téměř 
zapomenuté odrůdy. Na několikamilionovou investici při-
spěje Středočeský kraj více než 1,3 milionu korun. Pavel 
Chorouš z Mělníka chce obnovit jednu z částí Turbovické 
viniční trati, která po ukončení fungování státního statku 
v roce 1989 zpustla a zarostla. Ředitel Vinných sklepů Kut-
ná Hora Lukáš Rudolfský připravil projekt za více než 1,2 
milionu korun přímo v historickém centru Kutné Hory pod 
chrámem svaté Barbory. David Chocholatý z karlštejnské 
výzkumné vinařské stanice řekl, že obnovena bude tamní 
jediná pohledová vinice. O krajskou dotaci zaměřenou na 
obnovu vinic se ucházelo patnáct projektů v hodnotě zhru-
ba čtyři miliony korun.

Šumavské parky v ČR a Bavorsku 
rozšíří spolupráci
Národní park Šumava a národní park Bayerischer Wald 
rozšíří vzájemnou spolupráci na vědecké, ochranné, eko-
logické a výchovné úrovni i v oblasti šetrného turismu. Na 
obnovení intenzivní spolupráce obou parků, které společ-
ně tvoří nejucelenější lesní komplex v Evropě, se v hraniční 
železniční budově v Alžbětíně dohodli český ministr život-
ního prostředí Richard Brabec (ANO) a jeho bavorský pro-
tějšek Marcel Huber.

Nová přírodní rezervace Meandry Svratky
Na území Chráněné krajinné oblasti Žďárské vrchy přiby-
la nová přírodní rezervace Meandry Svratky u Milov. Za-
hrnuje přes 60 hektarů pozemků údolní nivy s přirozenými 
říčními meandry a tůněmi, v níž se daří řadě druhů živo-
čichů a rostlin, které jinde z krajiny mizí, řekl Luděk Čech 
ze Správy CHKO. Jde o desátou přírodní rezervací vyhlá-
šenou ve Žďárských vrších, rozlohou patří mezi největší.
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VĚDA & VÝZkUM

Speciální zařízení pomůže v Plzni předejít 
úhynům ryb v Berounce
Nové speciální zařízení pomáhá sledovat teplotu vody 
a hladinu kyslíku v Berounce za Plzní. Podle vodohospo-
dářů by se tak mohlo předejít hromadným úhynům ryb, 
které v minulých letech v parném létě rybáře na Beroun-
ce trápily. Pokud zařízení zjistí, že ve vodě prudce ubývá 
kyslík, vyšle varovný signál, například prostřednictvím sms 
zprávy. Vodohospodáři pak budou moci zvýšit průtok ze 
dvou přehrad. Větší proud by měl v kritickém místě řeky 
zamíchat vodou a dodat kyslík, řekl hospodář rybářského 
svazu Jaroslav Vogl.

Uzavírka silnic kvůli divokým prasatům
Silnice R4 v Mníšku pod Brdy a silnice 116 u Nové Vsi pod 
Pleší byly asi hodinu uzavřené kvůli převádění divokých 
prasat. Myslivci převáděli v červenci přemnoženou černou 
zvěř mimo území města, prasata ohrožovala na území měs-
ta lidi. Na místě zasahovala i technika včetně buldozeru. 
Odstřel dospělých divokých prasat je běžně povolený od 
srpna do prosince, myslivci se tak snaží chránit obyvatele 
města i převedením divočákům a preventivními opatření-
mi. Technika na místě provede úpravy včetně úklidu bio-
logického odpadu, což by mělo zabránit návratu divočáků.

LN: Pravčická brána se sama zbavovala váhy, 
a tak podle vědců vznikla
Pravčická brána na Děčínsku a podobné skalní útvary ve 
světě vznikly, když se skály samy zbavovaly zbytečné váhy. 

Zjistil to česko-americký vědecký tým vedený tuzemskými 
odborníky, píšou Lidové noviny. Klíčovou silou, která skály 
tvaruje, je tlak v kombinaci s porušením pískovce pukli-
nami, což vědci ověřili stovkami pokusů. Studii zveřejnil 
významný vědecký časopis Nature Geoscience, který patří 
do rodiny titulů vydavatelství Nature. Pískovcová skála se 
podle vědců vlastně chová „inteligentně“. Zbavuje se ne-
potřebného materiálu, který ohrožuje její stabilitu, a při-
tom si ponechává nosné prvky.

Vědci našli v parku Podyjí vzácný druh 
brouka – rýhonosce
Přírodovědci objevili v Národním parku Podyjí velmi vzác-
ného a silně ohroženého brouka – rýhonosce s latinským 
názvem Rhabdorrhynchus echii. Jde o živočicha, který žije 
na rostlině hadinec obecný a v ČR ho lze najít ojediněle 
v nejjižnějších a nejsušších částech Moravy. V Podyjí byl na-
lezen poprvé, řekl Robert Stejskal ze správy parku. Nález 
podle něj nepřímo potvrzuje oteplování klimatu v České 
republice.
 V Čechách byl rýhonosec nalezen pouze jednou, a to 
počátkem minulého století u Orlíku. Morava, hlavně její jih, 
má mnohem teplejší a sušší podnebí, které tento brouk po-
třebuje k životu. Před druhou světovou válkou vědci brou-
ka nacházeli na Pálavě v okolí Mikulova a na Znojemsku. 
„Pak se ale rýhonosec na několik desetiletí zcela vytratil. 
Zřejmě kvůli chladným létům. Za posledních deset let jej 
ale opět nacházíme u Mikulova a na Znojemsku,“ uvedl 
Stejskal.

Olomoučtí vědci zrychlili analýzu 
dědičné informace pšenice
Vědci z olomouckého pracoviště Ústavu experimentální 
botaniky Akademie věd ČR vyvinuli novou metodu, která 
výrazně zrychlila analýzu dědičné informace pšenice. Spo-
lečně s dalšími laboratořemi sdruženými v mezinárodním 
konsorciu získali genetický plán této důležité plodiny. Jeho 
využití usnadní práci šlechtitelům i rostlinným biologům. 
Výsledky výzkumu byly publikovány v posledním čísle pres-
tižního vědeckého časopisu Science.

V Brně vzniklo Mendelovo centrum
Nové Mendelovo centrum, které bude pečovat o odkaz za-
kladatele genetiky, založily v Brně instituce a společnosti, 
které svou činností mají blízký vztah k zakladateli genetiky 
Gregoru Johannu Mendelovi. Na aktivitách centra se bu-
dou podílet brněnské univerzity, Mendelovo muzeum, od-
borná vědecká pracoviště, soukromé firmy i Staro brněnské 
opatství, kde Mendel působil. Vznik centra završil podpis 
memoranda o spolupráci mezi Mendelovou univerzitou 
v Brně a Mendelovým muzeem Masarykovy univerzity.

Na dovolenou do světa mohou vyjet 
i lidé závislí na dialýze
V programu Prázdninová dialýza si pacienti na umělé led-
vině mohou domluvit péči v některém z 2 300 středisek ve 
stovce zemí na pěti kontinentech. Loni to udělalo 74 pa-

cientů z ČR, což je o čtvrtinu víc než v roce předchozím. 
ČTK to sdělila společnost Fresenius Medical Care (FMC), 
která jako největší tuzemský poskytovatel dialyzační péče 
svým pacientům prázdninovou dialýzu umožňuje. Služ-
ba funguje oběma směry, česká střediska umožňují tuto 
službu návštěvníkům z ciziny. Prázdninovou destinaci by 
si pacienti měli vybrat ve zhruba dvouměsíčním předstihu, 
aby byl čas na vyřízení všech formalit a dokumentů i na 
rezervaci kapacity v zahraničním středisku.

Vědci ČZU objevili, jak sulfan 
pomáhá zrání savčích vajíček
Vědci z České zemědělské univerzity (ČZU) v Praze ve spo-
lupráci s francouzskými kolegy z univerzity v Lille objevi-
li významnou roli toxického plynu sulfan, dříve známého 
jako sirovodík, při zrání savčích vajíček. Objev, o němž in-
formoval odborný časopis PLoS ONE, by se mohl využít 
například při umělém oplodnění ve zkumavce. „Prokázali 
jsme, že pod vlivem sulfanu se ve vajíčku urychleně akti-
vují hned dva enzymy, které jsou klíčové pro zrání vajíček,“ 
uvedl vedoucí týmu Jan Nevoral z ČZU. Vajíčka dozrálá 
v nízkých koncentracích tohoto plynu navíc s vyšší účinnos-
tí zahajují embryonální vývoj. Vajíčka dozrálá v laborator-
ních podmínkách nedosahují stejných parametrů jako ta, 
která dozrávají v přirozeném prostředí. Vědci zatím marně 
zkoumají, jaké faktory specifické pro prostředí vaječníku 
za tím stojí.
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Češi získali cenu za přínos 
v diagnostice vzácné nemoci krve
Lékaři z Ústavu hematologie a krevní transfuze přispěli 
k lepší diagnostice v oblasti vzácných onemocnění krve-
tvorby. V mezinárodní studii přesně popsali, jak odhalit 
chorobu, která ročně postihne nanejvýš pět lidí z milio-
nu, tzv. paroxysmální noční hemoglobinurii (PNH). Jejich 
práce se stala v mezinárodně uznávaném časopise Clini-
cal Cyto metry nejlepší publikací roku 2013/2014, sděli-
la mluvčí ústavu Michaela Mužíková. „Neléčená PNH má 
špatnou prognózu. U nemocných dochází k rozpadu čer-
vených krvinek, a to má za následek bolesti břicha, únavu, 
dušnost, vznik krevních sraženin a nakonec i selhání jater, 
ledvin či dalších orgánů,“ popsal vedoucí oceněného týmu 
Iuri Marinov.

V Liberci představili bundu, 
která svítí a ukazuje změnu směru
Technická univerzita v Liberci představila finální verzi bun-
dy, která má zajistit bezpečnost cyklistů na silnicích. Svítí 
a signalizuje změnu směru jízdy. Vývoj technologie trval 
dva roky a oděv je unikátní i ve světovém měřítku. Cyklista 
je s ní vidět v noci až na vzdálenost 500 metrů a velmi dob-
ře na 250 metrů. Běžně používané reflexní prvky upozorní 
řidiče na cyklistu ve vzdálenosti 200 metrů. Novinářům to 
řekl vedoucí katedry oděvnictví Antonín Havelka. V prodeji 
bude oděv od září. Údržba bundy je snadná, dá se běžně 
prát jako jiné funkční oděvy, jen se z ní musí vyjmout elek-
tronická jednotka.

Před 55 lety získal Jaroslav Heyrovský 
Nobelovu cenu
26. 10. 1959 obdržel Nobelovu cenu akademik Jaroslav 
Heyrovský za objevení metody polarografické analýzy.
 Akademik Jaroslav Heyrovský byl český vědec, peda-
gog a chemik; je považován za zakladatele elektrochemie 
u nás. Stal se prvním českým laureátem Nobelovy ceny. 
Je objevitelem polarografie, mužem, který svému objevu 
zasvětil celý svůj život.
 Už ve dvaatřiceti letech byl jmenován mimořádným 
profesorem na přírodovědecké fakultě, to bylo v roce 1922, 
ve stejném roce, kdy poprvé publikuje výsledky svého ob-
jevu. Nová metoda umožňuje poznání i těch nejnepatrněj-
ších částí tehdy zkoumaných roztoků. Je to vlastně grafické 
znázornění přesných hodnot složení zkoumané látky.

Pražské planetárium od září 
nabídne reálný obraz hvězdné oblohy
Pražské planetárium v Královské oboře bude od září lákat 
návštěvníky na moderní projekční systém. Díky vysokému 
rozlišení a jasu získají diváci při sledování projekce takřka 
reálný obraz hvězdné oblohy. Z informací určených radě 
hlavního města vyplývá, že modernizace vyjde zhruba na 
30 milionů korun. ČTK zjistila, že do sálu Cosmorama ne-
chá planetárium nainstalovat čtyři další datové projektory, 
které budou spolu se dvěma stávajícími vytvářet koneč-
ný obraz. Všechny projektory budou navíc vybaveny no-
vými objektivy. Přibudou počítače pro generování obrazu 
a moderní chladicí systém. Technologii bude do kopule 
umisťovat jeřáb. Až do začátku září bude proto bude sál 
veřejnosti uzavřen.

Umělé srdce dostal poprvé v ČR 
dětský pacient
Umělé srdce dostal poprvé v Česku dětský pacient. Uvedla 
to televize Nova. Srdeční čerpadlo lékaři z pražské motol-
ské nemocnice voperovali šestnáctiletému chlapci z Hodo-
nínska. Umělé srdce už v České republice podle televize 
dostaly desítky lidí, kterým přístroj pomohl nebo pomáhá 
přežít do doby, než mohou získat biologické srdce od dár-
ce. Chlapec, který dostal umělé srdce, trpěl od narození 
vážnou srdeční vadou. „Jsem méně zadýchaný, zvládnu 
větší fyzickou námahu,“ popsal pocity po operaci. „Uni-
kátní je, že je to celé v těle, že už to nemusí být mimo tělo. 
Chlapec s tím může být doma, může chodit,“ uvedl v tele-
vizi výhody moderního srdečního čerpadla vedoucí primář 
dětského kardiocentra v Motole Jan Janoušek.

Nová publikace Mileny Secké
Americký klub dam, krůček k ženské vzdělanosti – tak se 
jmenuje nová kniha Mileny Secké z Náprstkova muzea 
v Praze. Autorka v ní shrnuje výsledky svého dlouholeté-
ho bádání v archivu muzea o činnosti prvního ženského 
vzdělávacího spolku v Čechách. Vojta Náprstek ho založil 
po svém návratu z Ameriky. Klub řadu let pořádal před-
náškovou činnost, mezi přednášejícími byli například Jan 
Evangelista Purkyně, Jan Neruda, Miroslav Tyrš nebo T. G. 
Masaryk. Členky se ale věnovaly i charitativní činnosti, po-
řádaly kulturní a vzdělávací akce v nemocnicích, v sirotčin-
cích a na školách, braly školní děti na výlety. Samy dokonce 
cvičily. Kniha obsahuje i rozsáhlý fotografický materiál, 
soupisy přednášek a dalších akcí i medailony jednotlivých 
významných členek Amerického klubu dam. Přibližuje i no-
vodobou historii spolku, který byl v devadesátých letech 
minulého století obnoven a jehož předsedkyní je dr. Secká.

Členky Amerického klubu dam (18. 10. 1871)

 Zakladatel Českého průmyslového muzea Vojtěch 
Náprstek se narodil 17. dubna 1826 v Praze manželům 
Fingerhutovým (Náprstek se až do roku 1880 také takto 
jmenoval), kteří vlastnili staropražský dům U Halánků (na 
Betlémském náměstí) s pivovarem a vinopalnou. Studoval 
klasické gymnázium na Starém Městě v Praze u profesora 
Josefa Jungmanna. I když už v této době projevoval zá-
jem o asijské kultury a chtěl studovat orientalistiku, na po-
pud matky šel studovat práva do Vídně. Studia předčasně 
ukončil v roce 1848, kdy po porážce revoluce byl nucen 
odjet do Spojených států. Tam prošel řadou zaměstnání, 
od nádeníka až po knihkupce. Kromě knihkupectví vlast-
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nil i půjčovnu knih, vydával humoristický časopis. Hodně 
cestoval a dostal se až k Indiánům do Dakoty, kde studoval 
jejich zvyky a sbíral etnografické předměty. Po návratu do 
Prahy v únoru 1858 se stal vůdčí osobností českého národ-
ního života a snažil se zúročit získané znalosti a zkušenosti. 
Přispěl také k založení mnoha ženských institucí. V jeho 
domě U Halánků se scházeli přední čeští politikové, spiso-
vatelé, vědci i cestovatelé. V roce 1862 byl spolupořada-
telem výstavy učebních pomůcek a nástrojů. Její exponáty 
se staly základem pro vybudování soukromého Českého 

průmyslového muzea v roce 1863. Kromě technických ex-
ponátů se v muzeu shromažďovaly také sbírky etnografic-
ké od Náprstkových přátel. Jeho muzeum a knihovna se 
postupem času staly jediným místem, kde bylo možno zís-
kat literaturu a znalosti o životě společnosti, krajanů a mi-
moevropských kulturách.
 Vojta Náprstek zemřel v Praze 2. září 1894 a jako jeden 
z prvních Čechů si přál být zpopelněn. To tehdejší rakous-
ko-uherské zákony neumožňovaly, a proto jeho ostat-
ky byly převezeny ke zpopelnění do saského krematoria 
v Gothě. Urna s jeho popelem je uložena v budově muzea, 
které založil.

VÝRočÍ

Anna Fingerhutová se svými syny, Praha 1858

J. Zafourek, kresba domu na Wollzeile, 
kde ve Vídni bydlel Vojta Náprstek

Vincenc Priessnitz
4. 10. 1799 se narodil Vincenc Priessnitz, lidový léčitel, za-
kladatel moderního způsobu vodoléčby († 28. 11. 1851). 
Je po něm pojmenován mokrý obklad překrytý suchou lát-
kou, který snižuje horečku a zmírňuje bolest (tzv. Priess-
nitzův obklad).
 Lázně Jeseník proslavila po celém světě především vo-
doléčba, metoda lázeňského léčení, kterou tu na počát-
ku 19. století začal praktikovat obyčejný chudý chalupník 
Vincenc Priessnitz. Roku 1832 si zde založil léčebný ústav. 
Priessnitzův přírodní styl léčby ale nezahrnoval jen čerstvý 
vzduch, studené zábaly či obyčejné šlapání v ledové vodě, 
ale také střídmou životosprávu, dostatek spánku i pracovní 
terapii. Lázeňští hosté odklízeli sníh nebo listí, řezali a ští-
pali dřevo – a kdo přísný režim porušil, ten musel lázně 
opustit.

Vojtěch (Adalbert) Šafařík
Profesor Vojtěch Šafařík (26. 10. 1829, Novi Sad, Srbsko – 
3. 7. 1902, Praha) je zapsán v českých dějinách především 
jako jeden ze spolutvůrců moderního českého chemického 
a astronomického názvosloví.
 Vojtěch Šafařík byl synem jedné z předních osobností 
českých a slovenských dějin Pavla Josefa Šafaříka (1795-

1861) a jeho ženy Julie, rozené von Ambossy. Studoval 
chemii na pražské univerzitě, berlínské univerzitě a v le-
tech 1857-1858 na univerzitě v Göttingen v laboratoři 
Fried richa Wöhlera, který přeměnnou kyanatanu amon-
ného na močovinu dokázal, že „k tvorbě organické látky 
není třeba živé síly“. Zde spolu s W. Hallwachsem připravil 
di ethylmagnesium, první organickou sloučeninu hořčíku.
 V roce 1859 byl V. Šafařík požádán archivářem K. J. 
Erbenem, aby jako chemik posoudil pravost rukopisu Li-
bušina proroctví v záležitosti, která souvisela s Rukopisem 
královédvorským a Rukopisem zelenohorským. Výsledky 
jednoznačně prokázaly, že se jedná o podvrh. V. Šafařík 
i jeho otec se tím dostali do sporu s Františkem Palackým, 
ale i s profesorem chemie Janem Staňkem.
 Po návratu přijal V. Šafařík v roce 1859 místo vyuču-
jícího na soukromé obchodní akademii ve Vídni, kde se-
trval až do roku 1865, kdy se opět prudce zhoršila jeho 
dlouhodobá srdeční choroba. V roce 1860 vydal V. Šafařík 
první českou vysokoškolskou učebnici Základové chemie 
čili lučby, kterou napsal po dlouholetých zkušenostech 
učitele reálky a především pod vlivem studijních poby-
tů na německých univerzitách. Již před tím se však pod 
vlivem svého otce, který vytvořil komisi (členy byli např. 
K. J. Erben a F. L. Čelakovský) pro české vědecké názvy, 
podílel na vytvoření českého chemického názvosloví. To 
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bylo do té doby pod vlivem Jana Svatopluka Presla a Jo-
sefa Jungmanna. Některé jimi vytvořené názvy prvků se 
dochovaly dodnes: vodík, uhlík, dusík, kyslík, sodík, hořčík, 
hliník, křemík, draslík, vápník. Jiné, jako např. Cr – barvík, 
I – chaluzík, Co – ďasík, U – nebesník, P – kostík, Ni – po-
chvistík, W – těžík, odstranil právě V. Šafařík, stejně jako 
nezávislé snahy Karla Slavoje Amerlinga, např. Br – brudík, 
Se – švábel, Sb – strabík, As – otrušík, Li – japík. V. Šafa-
řík prokázal mimořádný cit pro živý český jazyk, ponechal 
v českém názvosloví řadu vytvořených termínů. Vedle již 
uvedených názvů prvků např. rozbor, sycení, dmuchavka, 
zplodiny, ale v řadě případů se přiklonil k řecko-latinské-
mu názvosloví. Ponechal ekvivalenty – rovnomocniny, mor-
fium – makovina, salmiak – našatec a další. Těžil z unikátní 
bohatosti češtiny a zavedl koncovky oxidačních stavů I až 
VIII, aby ten, „kdo zná vědecký význam těchto koncovek, 
mohl, čta jméno sloučeniny, napsat formuli její a naopak“. 
Koncovky pro II až VIII užíváme a oceňujeme dodnes.
 V roce 1868 byl V. Šafařík pověřen přednáškami z vše-
obecné a analytické chemie na pražské polytechnice 
a v roce 1869 se stal v tomto oboru jejím profesorem. Rok 
nato se stal redaktorem nového časopisu Zprávy Spolku 
chemiků českých a v roce 1872 se podílel na založení Čs. 
společnosti chemické. Po rozdělení Karlo-Ferdinandovy 
univerzity na českou a německou část v roce 1882 přešel 
jako profesor chemie na českou univerzitu.
 Šafaříka neopouštěla ani láska k astronomii, stále o ní 
uveřejňoval články a dokonce vybudoval soukromou ob-
servatoř ve svém domě na Královských Vinohradech. Mi-
mořádnou pozornost věnoval pozorování proměnlivých 
hvězd, planet a také Měsíce. Intenzivně se zabýval také 
optickými problémy, zejména výrobě parabolických skle-
něných a kovových zrcadel.
 Lásku k hvězdářství s ním sdílela i jeho druhá manželka 
Pavlína rozená Králová, se kterou se Šafařík oženil 26. října 
1880, dva roky po smrti své první ženy Naděždy Vladimi-
rovny, rozené Trofimové. Pavlína Šafaříková patřila mezi 
členky Náprstkova Amerického klubu dam a sama byla au-
torkou knih Dějiny dalekohledu (1896) a William Herschel 
a jeho sestra Karolina (1900).
 Vedle vlastní vědecké práce se Šafařík věnoval i překla-
dům, českým čtenářům například přiblížil Pohledy na pří-
rodu od proslulého německého přírodovědce Alexandra 
von Humboldta (překlad vyšel v Praze v roce 1858).
 Vojtěch Šafařík zemřel v Praze 3. července 1902.

Tomáš John Baťa
17. 9. 1914 se v Praze narodil Tomáš John Baťa, kanad-
ský podnikatel českého původu, syn Tomáš Bati, světový 

výrobce obuvi. John Baťa byl absolventem obchodní aka-
demie v Uherském Hradišti, studoval ve Velké Británii. Po 
návratu v roce 1939 uprchl před okupací do zahraničí. Za 
války aktivně poskytoval pomoc kanadské vládě i spojen-
cům. Po druhé světové válce setrval v Kanadě a dále rozví-
jel podnikatelskou činnost. Významnou měrou se podílel 
na poválečném rozvoji kanadského průmyslu. V roce 1979 
obdržel nejvyšší kanadské státní vyznamenání. Od roku 
1939 byl prezidentem Bata Ltd. a Bata Shoe Co. of Canada 
Ltd., od roku 1946 British Bata Shoe Co. Ltd. a Bata Indu-
stries Ltd. Zemřel 1. 9. 2008 v Torontu.

Josef Vavroušek
15. 9. 1944 se v Praze narodil Josef Vavroušek, ekolog, vě-
dec, politik, zakladatel Občanského fóra a pozdější mi nistr 
životního prostředí. Vavroušek byl propagátorem trvale 
udržitelného života, v jehož strategii spatřoval prosperitu 
pro naši planetu. Ve věcech ochrany přírody byl nekom-
promisní v názoru a pro mnohé představitele politiky po 
roce 1989 velmi složitý partner pro diskusi. V roce 1992 
se zúčastnil Konference o životním prostředí a rozvoji, tzv. 
Summitu Země, pořádaného OSN v Riu de Janeiru. Zde 
předložil neúspěšný, zato však převratný návrh na princi-
piální reformu OSN. V září 1992 inicioval založení dob-
rovolné neziskové Společnosti pro trvale udržitelný život, 
jejímž byl až do své smrti předsedou. Od roku 1993 byl 
zaměstnán na Fakultě sociálních věd Univerzity Karlovy. 
V pozici vědeckého pracovníka i politika hledal pozitivní 
alternativu ke stávajícímu konzumnímu způsobu života. 
K jeho zálibám patřilo horolezectví a vysokohorská turis-
tika. Předčasná smrt jej i jeho dceru zastihla 18. 3. 1995 
v sedle Parichvost v Roháčích v Západních Tatrách, kde je 
zavalila mohutná lavina.

PhDr. Josef Janáček, CSc.
20. 10. 1994 v Praze zemřel Josef Janáček (* 9. října 1925, 
Hulín), český historik a pedagog, který se specializoval pře-
devším na novověké dějiny českých zemí.
 V letech 1945-1949 absolvoval filozofickou fakultu Uni-
verzity Karlovy. Souběžně studoval i Státní archivní školu 
v Praze, kterou dokončil v roce 1948. Po studiích pracoval 
jako archivář v Archivu hl. města Prahy a od roku 1956 
jako vědecký pracovník v Historickém ústavu ČSAV. K jeho 
nejvýznamnějším pracím patří monografie věnované Ru-
dolfu II. (Rudolf II. a jeho doba), Albrechtu z Valdštejna 
(Valdštejn a jeho doba) a českým dějinám první poloviny 
16. století (České dějiny: Doba předbělohorská. Kniha I, 
1526-1547, díl 1-2).

Kvůli sloupu prozkoumají 
Staroměstské náměstí archeologové
Jednání o umístění kopie Mariánského sloupu na Staro-
městském náměstí neustaly. Kvůli diskutované obnově 
barokní památky se na podzim uskuteční v centru měs-
ta archeologický průzkum. V rozhovoru s ČTK to řekl šéf 
pražských památkářů Jiří Skalický. „Archeologové odkryjí 
dlažbu, kde jsou podle některých historických zdrojů ukry-

ty základy původního sloupu,“ uvedl Skalický. Průzkum by 
podle něj měl mimo jiné zodpovědět otázku, zda bude 
domnělý podstavec schopen objemný sloup nést. Teprve 
na základě odborného stanoviska bude stavební úřad roz-
hodovat o stavebním povolení, které by vztyčení kontro-
verzního sloupu umožnilo. Konečné slovo bude mít Praha, 
která jako majitel pozemků musí dát k umístění monumen-
tu svolení. Před rokem záměr schválila rada města. Ma-
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a riánský sloup se stal symbolem vítězství katolické církve 
nad protestanty v českých zemích. Stál blízko místa po-
pravy představitelů českého stavovského odboje, která se 
odehrála v roce 1621. Po vyhlášení nezávislosti Českoslo-
venska v listopadu 1918 byl sloup stržen.

Památkáři zpřístupnili historickou 
elektrorozvodnu zámku Lednice
Památkáři veřejnosti zpřístupnili historickou elektroroz-
vodnu zámku v Lednici na Břeclavsku, zbudovanou v roce 
1902, kdy se stal zámek jedním z prvních elektrifikovaných 
objektů na Moravě. „Před otevřením byla elektrorozvodna 
kompletně zrenovována. Původní jističe s pákami byly za-
šlé, zarezlé a špinavé,“ řekla ČTK lednická kastelánka Ivana 
Holásková. Obnova technického zázemí objektu stála čtvrt 
milionu korun. Hradila ji firma Siemens, která před 111 lety 
vytvořila původní elektrorozvody lednického zámku. Elek-
trorozvodnu nechal vybudovat knížecí rod Lichtenštejnů, 
který je původním majitelem rozlehlého Lednicko-valtic-
kého areálu. Rozvodna je součástí čtvrtého prohlídkové-
ho zámeckého okruhu, který zahrnuje i umělou zámeckou 
jeskyni. V ní nacházela knížata útočiště před teplem v par-
ných letních dnech. Lednický zámek je nejnavštěvovanější 
památkou na Moravě, loni získal i celostátní prvenství.

V kostele sv. Havla v Ralsku 
objevili unikátní gotické malby
Unikátní malby odhalili památkáři v kostele sv. Havla v Ral-
sku na Českolipsku. Stěny tam zdobí dvě vrstvy gotických 
maleb. Zchátralá stavba se tím okamžitě zařadila mezi 
nejvýznamnější středověké památky Libereckého kraje. 
V roce 1279 kostel navštívila královna Kunhuta, vdova po 
králi Přemyslu Otakaru II., která byla v té době internová-
na na nedalekém Bezdězu. „Královna mohla tehdy v pres-
bytáři spatřit pravděpodobně starší vrstvu maleb, která 
představuje nebe s hvězdami a souhvězdími,“ poznamenal 
ředitel libereckého pracoviště Národního památkového 
ústavu (NPÚ) Miloš Krčmář. Mladší vrstva, jejíž součástí 
jsou odkryté malby archanděla Michaela a sv. Doroty a vý-
jev Obětování v chrámu, vznikla podle něj někdy v první 
čtvrtině 14. století. Malby teď aspirují na cenu NPÚ Patri-
monium pro Futuro v kategorii Objev roku.

Horolezci našli při opravě věže 
kláštera v Sázavě mince a listiny
V Sázavském klášteru na Benešovsku, který je národní 
kulturní památkou, našli horolezci při opravě střechy věže 
schránku s listinami, mincemi a dobovými dokumenty. Bu-
dou předány Národnímu památkovému ústavu k prozkou-
mání a konzervaci. U dřevěné hrotnice kříže horolezci našli 
listinu z roku 1850 psanou česky písmem zvaným kurent, 
německou obdobou novogotického kurzívního písma. Byl 
u ní malý balíček se dvěma dvacetikrejcarovými bankov-
kami. Schránka vyjmutá z měděné makovice obsahovala 
latinsky psaný text opatřený dvěma otisky pečetě nejspíše 
posledního benediktinského opata Sázavského kláštera 
Leandra Kramáře z doby před zrušením kláštera v roce 
1785 Josefem II. Na originál tohoto rukopisu pak v polo-
vině 19. století sepsal farář sázavské farnosti humanistic-
kým písmem v českém jazyce záznam o poškození věže 
při vichřici.

Unikátní nálezy archeologů v Přerově 
spjaté s osobností Jana Amose Komenského 
aspirují na ocenění nález roku
Objev uličky, po níž Komenský kráčel, a bratrského sbo-
ru z 16. století je za Olomoucký kraj nominován na Cenu 
Národního památkového ústavu Patrimonium pro Futuro. 
Místo odborníci navrhli rovněž prohlásit kulturní nemo-
vitou památkou. ČTK to řekli zástupci olomouckého pra-
coviště Národního památkového ústavu (NPÚ). „Nález 
neporušené dlažby uličky mezi domy bratrského sboru 
z 16. století byl v kraji vybrán jako nejlepší příklad záchran-
ného archeologického výzkumu za rok 2013 a nominován 
do celostátního kola Ceny NPÚ Patrimonium pro Futuro,“ 
uvedl Vlastimil Staněk z NPÚ.

Nález unikátních výpustí Jordánu 
nominován na Objev roku
Nález systému historických výpustí rybníka Jordán v Tábo-
ře byl za Jihočeský kraj nominován do celostátního kola 
soutěže Národního památkového ústavu (NPÚ) Patrimo-
nium pro Futuro v kategorii Objev, nález roku 2013. Smys-
lem soutěže je vyzdvihnout zásluhy o záchranu kulturních 
památek, významné objevy a nálezy, příklady kvalitních 
oprav či restaurování a úspěšné prezentace kulturního 
dědictví. Dvě výpusti v hrázi Jordánu, který nyní vodohos-
podáři po odbahnění napouštějí, odkryli archeologové 
v roce 2013. Nejstarší části dřevěných konstrukcí obou 
spodních výpustí jsou dendrochronologicky datovány do 
konce 15. století. Nález nadregionálního významu přináší 
zásadní informace o technickém řešení regulace vodního 
režimu v umělých vodních nádržích v pozdním středověku. 
Táborský Jordán je podle historiků unikátní svou primární 
funkcí, nešlo o rybník za účelem chovu ryb, ale o zásobník 
užitkové vody pro středověké město. Byl založen v roce 
1492, jde tedy o nejstarší umělou vodní nádrž v českých 
zemích.

Na pražském Vyšehradě objevili 
archeologové základy jednoho 
z největších kostelů střední Evropy
Archeologové v rámci svého průzkumu v prostoru vyše-
hradské baziliky svatého Vavřince objevili fragmenty ne-
známého kostela a jeho hlavní apsidy. Stavba se třemi 
apsidami, která není známa ani z písemných pramenů, po-
chází z druhé poloviny 10. století až první poloviny 11. sto-
letí. Jde tak o největší stavbu centrálního půdorysu nejen 
na území České republiky, ale i západoslovanské oblasti. 
Dosud se mělo zato, že největší stavbou s centrálním pů-
dorysem je rotunda sv. Víta na Pražském hradě.
 Doposud neznámý nejstarší kostel na pražském Vy-
šehradě, jehož základy archeologové z Akademie věd ČR 
v těchto dnech částečně odkryli, určitě změní pohled na 
charakter nejstarší české architektury. Uvedl to archeolog 
Archeologického ústavu Ladislav Varadzin. Půdorysný typ 
stavby ve střední Evropě podle něj nebyl znám a navíc ne 
v takovém rozměru. „Unikátnost této stavby spočívá ve 
dvou věcech. Zaprvé v jejím půdorysném tvaru, který od-
kazuje na prostředí pravděpodobně byzantské říše, a za-
druhé v její velikosti, protože asi o 40 % překonává plochu 
rotundy svatého Víta na Pražském hradě,“ řekl ČT Ladislav 
Varadzin. Nález může změnit také poznatky o cyrilome-
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todějské tradici na území Čech a Moravy a počátcích Vy-
šehradu. Podle Varadzina je otázkou, proč si Přemyslovci 
nevystačili s rotundou nebo bazilikou.
 Pozůstatky kostela byly nalezeny zhruba 150 metrů od 
hlavní baziliky na Vyšehradě. Naleziště je před veřejností 
skryto v zahradě Vyšehradské kapituly. Po dokončení prů-
zkumu bude naleziště zasypáno. Poté se výzkum přesune 
do laboratoří. Polohu kostela archeologové určili s dvace-
ticentimetrovou přesností. Zjištěny byly také lidské i zvířecí 
kosterní pozůstatky ze hřbitova z okolí baziliky sv. Vavřin-
ce, které dokreslují demografii a život obyvatel Vyšehradu 
v 11. a 12. století.
 Vyšehrad tvoří historické opevnění na skále nad pra-
vým břehem Vltavy v Praze a stejnojmenná čtvrť v jeho 
blízkosti. Váže se k němu řada pověstí. Podle jedné z nich 
ho založil bájný kníže Krok. Vznikl jako knížecí hradiště ve 
druhé polovině 10. století, koncem 11. století tu sídlil první 
český král Vratislav II. Později se stal pevností, střežící od 
jihu Prahu. Od 15. do 19. století byl Vyšehrad s podhradím 
samosprávným městem a v roce 1883 se připojil k Praze. 
Na jeho území se nachází kostel sv. Petra a Pavla, kde byla 
v 11. století zřízena vyšehradská kapitula, v 19. století byl 
původně gotický chrám přebudován do novogotického 
slohu. Vedle něj na Vyšehradském hřbitově začalo vznikat 
národní pohřebiště významných osobností, v jehož čele 
byla vybudována hrobka Slavín. Od roku 1962 je sadově 
upravený vyšehradský areál národní kulturní památkou. 
Rotunda sv. Martina na území Vyšehradu je nejstarší ro-
tundou v Praze.

Archeologové v Kolíně našli 
důkazy osídlení z časného středověku
Nálezy podporující teorii o osídlení Kolína už v časném 
středověku našli archeologové při záchranném výzkumu, 
který se ve městě provádí kvůli přístavbě domu na Karlo-
vě náměstí. Na toto osídlení navázalo osídlení z období 
výstavby města kolem poloviny 13. století, řekl archeolog 
Zbyněk Sedláček. „Vždycky se uvažovalo o tom, jestli Kolín 
vznikl na zelené louce jako plánované město, nebo jest-
li tady před tím bylo nějaké osídlení,“ řekl Sedláček. Při 
rozšiřování historického domu U zlatého lva našli archeo-
logové nálezy, které podle něj dokazují osídlení města už 
v časném středověku.

Vodní nádrž starou až 8 000 let 
našli archeologové u Plzně
Uměle vytvořenou pravěkou nádrž starou až 8 000 let 
objevili archeologové v Kyšicích u Plzně. Jde o výjimečný 
nález, který poskytne cenné informace. Podobných pra-
věkých vodních děl je sice v zemi několik, žádné ale není 
takto datováno, jsou údajně mladší, nebo bez datace. 
Archeologové nyní těží výplň nádrže, chtějí získat cenné 
artefakty, řekla ČTK Kateřina Postránecká, vedoucí výzku-
mu ze Západočeského institutu pro ochranu a dokumen-
taci památek. Lokalitou u Kyšic se experti zabývají od září 
2013, pramennou pánev zkoumají zhruba měsíc. Povrch 
nádrže zachytili v hloubce 2,5 až tři metry. Nádrž je sou-
částí velké pravěké polykulturní lokality, kolem je doloženo 
rozsáhlé pravěké sídliště z několika období. Součástí jsou 
objekty z neolitu, eneolitu i doby bronzové. Nádrž mohla 
představovat zdroj vody, ale mohla sloužit i k chovu ryb.

Výstava odkrývá historii 
dnes zapomenutého hřbitova v Ostravě
Historii zapomenutého hřbitova nedaleko centra Ostravy 
odkrývá výstava zahájená v budově Ostravského muzea. 
Mezi lety 1585-1852 na něm byly pohřbeny tisíce lidí. Dnes 
je na jeho místě ulice a stojí tam domy. Při archeologickém 
průzkumu v roce 2007 tam odborníci našli čtyřicet hrobů. 
Jedny ostatky se jim pravděpodobně podařilo identifiko-
vat. Šlo o dvacetiletou Marianu Machovou, která zemřela 
na následky krvácení do mozku den před Štědrým dnem 
roku 1834. ČTK to řekl archeolog Zbyněk Moravec. Hřbi-
tov, přes který dnes vede Puchmajerova ulice, byl založen 
na konci 16. století. V té době v Ostravě řádil mor a místní 
neměli zemřelé kam pohřbívat. Biskup proto povolil v lo-
kalitě Zámčisko zřídit nové pohřebiště. Význam hřbitova 
postupně rostl, až se na nějakou dobu dokonce stal hlavní 
nekropolí ve městě. „V roce 1728 tam byla postavena kaple 
svatého Lukáše. Podle historických dokladů tam v letech 
1723-1843 bylo pohřbeno 7 442 lidí,“ řekl Moravec.

Archeologové vykopali středověkou osadu 
u Vlkova u Litomyšle
Archeologický průzkum Regionálního muzea v Litomyšli 
objevil část zaniklé středověké osady v okrajové části měs-
ta u Vlkova. Mezi dvěma rybníky byly po skrytí ornice zjiš-
těny stopy zahloubených objektů sídlištního charakteru 
a množství keramických nálezů. Cenným nálezem je kou-
sek provázku, řekla ČTK archeoložka muzea Jana Něm-
cová. Osídlení u Vlkova spadá do období od 12. století 
do první poloviny 14. století. Pak zřejmě osada zanikla po 
požáru, což potvrzují nalezené koncentrace uhlíků ve vrst-
vách a množství přepálených kamenů. Pro archeology je 
nález významný tím, že se místo zachovalo v původní ce-
listvosti překryté pozdějšími sedimenty.

Královský hrad v Chrudimi
Archeologové při vykopávkách za kostelem Nanebevzetí 
Panny Marie v Chrudimi potvrdili existenci tradovaného 
královského hradu. Nebyl však první obrannou stavbou 
na tomto místě. Předcházelo mu starší valové opevnění 
roštové konstrukce z 9.-10. století, kdy Chrudim patřila ke 
slavníkovské doméně, řekl archeolog Regionálního muzea 
v Chrudimi Jan Musil. „Registrovali jsme pozůstatky hradu, 
zejména jeho východní obvodové hradby, která má moc-
nost asi 2,6 metru. Je to tedy velice silná hradba, velmi 
pečlivě poskládaná,“ uvedl Musil.
 Archeologové již dříve tušili, že údajný hrad by se měl 
v těchto místech nacházet. Napovídal tomu zvláštní, dříve 
zastavěný obdélníkový výběžek vysunutý mimo městské 
opevnění, který se nedal vysvětlit jiným způsobem. V le-
tech 2005 a 2006 bylo také v těchto místech objeveno tor-
zo středověké věžovité stavby. Nyní nalezená zeď hradu se 
s ní shoduje orientací a použitou technologií.
 Hrad vznikl ve 13. století zřejmě za vlády Přemysla Ota-
kara II., který později založil město na místě dřívějšího hra-
diště. Stál v místech pozdějšího domu s číslem popisným 
57, zaniklého objektu děkanství čp. 56 a presbytáře koste-
la. Hrad zanikl buď počátkem 14. století během bojů mezi 
nastoupivším Janem Lucemburským a královskou vdovou 
Eliškou Rejčkou s vojenskou pomocí Habsburků, nebo při 
velkém požáru města v první polovině 14. století.
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a  Kromě toho bylo při vykopávkách nalezeno za koste-
lem středověké pohřebiště, které se dá datovat do 14. až 
počátku 16. století. O něco dál směrem k sokolovně byly 
také objeveny zbytky domů z období třicetileté války.

Osídlení Brna v době bronzové
Archeologové našli při výzkumu na Zelném trhu v cent-
ru Brna kostru člověka ze starší doby bronzové. Objevili 
ji v místě, kde kdysi měli obyvatelé této oblasti jámy na 
uskladnění obilí. Jednu z nich použili jako hrob. „Jde o kos-
tru poměrně mladého jedince. Bude vyzvednuta ze země 
a budeme ji dále zkoumat. Horní část kostry byla patrně 
zničena a odstraněna někdy ve středověku při hloubení 

sklepů,“ uvedl vedoucí výzkumu, archeolog Antonín Zů-
bek. K dalším cenným nálezům na Zelném trhu patří napří-
klad základy středověkých Masných krámů. Archeologové 
už našli jámy po dřevěných kůlech, k nimž kdysi lidé přiva-
zovali dobytek, objevili dva sklípky a dokonce i pozůstatky 
pranýře. Výzkum podle Zůbka ukazuje, že oblast brněn-
ského Zelného trhu byla obydlená a hojně lidmi využíva-
ná již před 4 000 lety. Nevyloučil, že další výzkum může 
přinést četné zajímavosti.
 Archeologové koordinují výzkum se stavebníky. Jejich 
úkolem je zrekonstruovat povrch Zelného trhu. Práce by 
měly skončit ještě letos tak, aby na něm mohly být vánoční 
trhy. Oprava přijde na přibližně 60 milionů korun.

DoPRAVA

ČR vláda finančně přilepšila železnici
Železnice dostane při čerpání evropských peněz v příštích 
letech přednost před silnicí. Rozhodla tak vláda a výraz-
ně tím poopravila plány ministerstva dopravy. To ve svých 
návrzích naopak upřednostňovalo asfalt. Konkrétně jde 
o rozdělení balíku 4,7 miliardy eur (zhruba 130 miliard 
korun), které může česká doprava získat z unie v letech 
2014-2020.
 Rezort dopravy původně navrhoval, aby železnice 
z celkové sumy dostala necelých 45 %. Vláda podíl zvýšila 
na více než 52 %, mimo jiné zvedla příspěvek na nákup no-
vých vlaků. V přepočtu na koruny si tak železnice polepšila 
o více než deset miliard. O stejné peníze přišly nejdůleži-
tější silnice, jejichž podíl klesl z více než 40 % na třetinu. 
Zvlášť jsou vedeny silnice mimo hlavní evropské tahy, kte-
rým vláda nechala původně navrhovaných 13 procent.
 Ministr dopravy Antonín Prachař přitom nadále trvá na 
tom, že zanedbaná česká silniční síť si žádá větší investice. 
Vládní změny ale vnímá jako kompromis před vyjednává-
ním s Evropskou komisí. Ta naopak upřednostňuje želez-
nici a obvykle pro ni žádá až šedesátiprocentní podíl.
 Evropských peněz se má v příštích letech dočkat napří-
klad také trať na pražské letiště, třetí koridor mezi Prahou 
a Berounem nebo napojení Českých Budějovic na čtvrtý 
koridor.
 Správa železniční dopravní cesty zahájila dvě stavby na 
čtvrtém koridoru, celkem za více než 2,5 miliardy korun. 
V jihočeských úsecích Ševětín – Horusice a Veselí nad Luž-
nicí – Soběslav se po rekonstrukci mimo jiné zvýší rych-
lost na 160 kilometrů v hodině. Soběslav se dočká opravy 
nádraží, kde vznikne nové nástupiště. „Už za dva roky se 
bude jezdit z Českých Budějovic do Prahy za 90 minut,“ 
slibuje šéf SŽDC Pavel Surý. Dnes cesta trvá minimálně 
dvě a půl hodiny.

E15 Události – Jan Šindelář (zaslal ing. Jiří Zajíček)

U Hradce Králové slavnostně začala 
dostavba dálnice D11
U Hradce Králové slavnostně začala dostavba dosud chy-
bějícího 2,5 kilometru dlouhého úseku dálnice D11. Sta-
vební práce za 1,1 miliardy korun by měly být dokončeny 
v srpnu 2017. Stavba dálnice před Hradcem Králové stá-
la od roku 2006 kvůli nevykoupeným pozemkům, návrat 

stavbařů zdržela i jednání se stavební firmou. Podle mi-
nisterstva dopravy začnou práce na časově nejnáročněj-
ších částech stavby, především mostech a křižovatkách, 
nejsložitější bude stavba křižovatky Kukleny. Dálnice D11 
se staví od roku 1978, podle plánů by měla komunikace 
pokračovat přes Jaroměř k polským hranicím. Do Jaromě-
ře silnice povede v dálniční kategorii jako D11 a dále jako 
rychlostní silnice R11. V Královci u Trutnova se napojí na 
připravovanou polskou silnici S3.

Na Trojský most v Praze 
najely „náklaďáky“ a tramvaje
Na nový Trojský most přes Vltavu, který je součástí tune-
lového komplexu Blanka, najelo čtyřiadvacet plně nalože-
ných nákladních aut a čtyři tramvaje jako část zatěžkávací 
zkoušky. Most by se měl pro auta i tramvaje otevřít 6. října. 
Záležet ale bude na rozhodčím soudu, který by měl v září 
rozhodnout o tom, kolik Praha Metrostavu za most zaplatí.

Přeshraniční trať na severu 
po sedmdesáti letech ožije
V severních Čechách se šťastně skončí příběh rekonstrukce 
přeshraniční trati Dolní Poustevna – Sebnitz a po téměř 
sedmdesáti letech tudy opět začnou jezdit vlaky. Dráhu ob-
novily česká a německá správa železnic na základě ujedná-
ní vlád obou zemí.
 „Jsme velmi rádi, že České dráhy společně s DB Regio 
nabídnou zdejším obyvatelům i návštěvníkům pravidel-
né železniční spojení, po kterém tak dlouho volali,“ uvedl 
generální ředitel ČD Daniel Kurucz. Trasa linky přes Ně-
mecko přinese lidem ze Šluknovska časovou úsporu při 
cestování do Děčína. Cesta z Dolní Poustevny do Děčína 
dosud trvá 133 minut, od 5. července pojedou cestující 
mezi městy jen 65 minut. Otevření železničního přechodu 
umožní zavést linku U28, která spojí Děčín, Dolní Žleb, 
Bad Schandau, Sebnitz, Dolní Poustevnu, Mikulášovice 
a Rumburk. Stačilo k tomu obnovit několik stovek metrů 
zrušené tratě.
 Kromě rekonstrukce železničního spodku a svršku na 
několika kilometrech trati se stavbaři zaměřili také na ná-
draží v Dolní Poustevně, kde vzniklo nové úrovňové nástu-
piště. Na všech spojích budou jezdit německé motorové 
jednotky Desiro, vlakový personál i strojvedoucí jsou za-
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městnanci Českých drah. Dopravcem na této lince jsou 
společně České dráhy s německým partnerem DB Re-
gio. Vlaky objednává Ústecký kraj ve spolupráci se svým 
partnerem na německém území VVO (Verkehrsverbund 
Oberelbe). Linka U28, která projíždí celou oblastí Česko-
saského Švýcarska, bude mít i svůj marketingový název 
Dráha národního parku – Nationalparkbahn. Na lince 
bude platit pro cestující jedoucí z Čech do Čech tarif Čes-
kých drah, pro cestující jedoucí z Německa do Německa 
tarif VVO a pro cestující z Čech do příhraničí Německa 
a opačně takzvaný malý pohraniční styk, který v současné 
době platí například mezi Děčínem a Bad Schandau. Za-
tímco doposud stála jízdenka z Dolní Poustevny do Děčína 
126 Kč, po zavedení nového spoje zaplatí cestující 69 Kč.

E15, Právo – Aleš Pelikán (zaslal ing. Jiří Zajíček)

Před 160 lety zahájila provoz 
první vysokohorská železnice
Před 160 lety, 17. července 1854, zahájila provoz Semme-
ringská dráha, díky níž byl poprvé na světě překonán vyso-
kohorský hřeben klasickou železniční tratí. Dráha vytvořila 

přímé spojení přes horský průsmyk mezi Vídní a Terstem, 
v té době hlavním přístavem Rakouska-Uherska. Tehdejší 
kvalita tunelů, viaduktů a dalších prací umožnila to, že se 
železnice používá dodnes a svým krásným okolím zůstává 
stále atraktivní.
 S nápadem překonat Semmeringský průsmyk přišel 
technický génius Carl Ghega. Na stavbě, která byla zahá-
jena v červenci 1848, pracovalo ve špičkách až 20 000 děl-
níků. Zemní práce byly prováděny převážně ručně, strojů 
bylo minimálně a pro ražení tunelů a odstraňování skal 
existoval jen málo účinný střelný prach. Při stavbě zahy-
nulo na 1 000 lidí – nejen na následky pracovních úrazů, 
ale i na tyfus a choleru. Za své dílo byl Ghega povýšen do 
šlechtického stavu.
 Lokomotiva poprvé celou trasou Semmeringské dráhy 
projela 23. října 1853, 16. května 1854 pak po ní projel 
zvláštní vlak s císařským párem a 17. července 1854 byl na 
trati zahájen komerční provoz. V roce 1998 byla Semme-
ringská dráha zapsána do seznamu světového kulturního 
dědictví UNESCO.

Zpravodajství ČTK (zaslal ing. Jiří Zajíček)

Jednota – ľavicová strana Slovenska
Na Slovensku by mala vzniknúť nová politická strana s ná-
zvom Jednota – ľavicová strana Slovenska. Členovia prí-
pravného výboru na Sekcii verejnej správy Ministerstva 
vnútra SR v Bratislave odovzdali viac ako 12 000 podpisov 
na petičných hárkoch. Podľa člena prípravného výboru 
Ivana Goňku vyjadrili občania spokojnosť s tým, že na po-
litickej scéne vzniká minulosťou nezaťažený politický sub-
jekt s modernou ľavicovou orientáciou. Po zaregistrovaní 
sa Jednota – ľavicová strana Slovenska orientuje na prípra-
vu volieb do obecných a mestských zastupiteľstiev a volieb 
starostov a primátorov, ktoré budú 15. novembra. Nová 
ľavicová strana plánuje ísť do volieb samostatne a ponúk-
nuť voličom zo svojich radov najlepších kandidátov na po-
slancov, starostov a primátorov.

Začala sa akreditácia vysokých škôl
Na 22 slovenských vysokých školách sa začala komplexná 
akreditácia. Akreditačnej komisii (AK) odovzdali podklady, 
ktoré teraz musí komisia vyhodnotiť. Prvé školy, konkrét-
nejšie 8 verejných, 1 štátna a 1 súkromná škola, odovzdali 
podklady ku komplexnej akreditácii už 2. júna. Prvého júla 
sa pridalo ďalších 12 vysokých škôl, z toho 11 verejných 
a jedna súkromná. Akreditačná komisia by mala vypraco-
vať hodnotiace správy a vyjadrenia k jednotlivým žiados-
tiam vysokej školy do 12 mesiacov od začiatku komplexnej 
akreditácie činností vysokej školy.
 Pri komplexnej akreditácii sa zhodnotí vzdelávacia, vý-
skumná, vývojová, umelecká a ďalšia tvorivá činnosť vy-
sokej školy, ako aj jej personálne, technické či informačné 
podmienky. Vyjadrí sa k žiadostiam o akreditáciu všetkých 
študijných programov či konaniam na vymenovanie pro-
fesorov. Minister následne rozhodne o priznaní, pozasta-
vení, odňatí alebo nepriznaní práv do 60 dní od doručenia 
vyjadrenia AK. Akreditácia sa skončí doručením hodnotia-
cej správy a rozhodnutia ministerstva vysokej škole.
 Tohtoročná akreditácia obsahuje prísnejšie kritériá, 
ktoré sa dotýkajú napríklad veľkosti pracovných úväzkov 

pedagógov či kritérií pri inauguráciách a habilitáciách. No-
vinkou je aj to, že všetkých 22 vysokých škôl bude komisie 
tentokrát hodnotiť naraz.
 Komplexná akreditácia prebieha v šesťročných inter-
valoch, školy majú na prípravu podkladov presne rok od 
zverejnenia nových kritérií.

Zbierka na obnovu vo Vrátnej doline
Vo Vrátnej doline bola vyhlásená zbierka, z ktorej vyzbie-
rané peniaze budú použité na obnovu turistických chodní-
kov, ktoré zničil prívalový dážď 21. júla 2014. Túto zbierku 
organizuje Združenie turizmu Terchová. Z peňazí by sa 
mali zrenovovať najmä najviac postihnuté a najnavštevo-
vanejšie turistické chodníky. Výťažok by ma slúžiť aj ako fi-
nančnú pomoc osobám postihnutým následkami povodne 
a tiež na odstraňovanie škôd na majetku obce následkom 
povodne.
 Prívalový dážď a rozbúrený potok Varínka v pondelok 
21. júla na mnohých miestach podmyl cestu do Vrátnej do-
liny, ktorá bola jediná prístupová. Valiaca sa voda vytrhla 
kusy asfaltu a spolu s hlinou a skalami zmietla aj päťdesiat 
zaparkovaných áut. Dolnú stanicu kabínkovej lanovky na 
Chleb zasypali nánosy kameňov. Horská chata Vrátna zo-
stala zatopená a na cestu pod ňou sa zosunul svah.
 Časť Vrátnej doliny je pre turistov stále neprístupná. 
Cesta do Štefanovej a na Starý dvor je prístupná návštev-
níkom aj verejnej doprave. Cesta od Starého dvora k chate 
Vrátna je kvôli obnovám stále uzavretá. Obnova Vrátnej 
doliny potrvá aspoň dva až tri mesiace. Najviac času zabe-
rie sprístupnenie prístupovej cesty ako odstránenie desať-
tisícov kubíkov naplavenín zeminy a kamenia.
 Podľa geológov sú zosuvy v prípade veľkých prívalo-
vých dažďov možné aj v budúcnosti. Nemali by však už byť 
také mohutné ako tie z júla tohto roku.

Knihu o Jurajovi Jánošíkovi krstili dukátmi
V rámci 52. ročníka medzinárodného folklórneho festivalu 
Jánošíkove dni, ktorý sa konal 24.-27. 7. 2014 v Terchovej 

správy zo Slovenska
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a v amfiteátri Nad bôrami, pokrstili knihu o Jurajovi Jánoší-

kovi. Kniha bola pokrstená dukátmi počas galaprogramu. 
Krstiteľmi boli predseda Matice slovenskej Marián Tkáč 
a predseda Žilinského samosprávneho kraja (ŽSK) Juraj 
Blanár.
 Cieľom je, aby sa historické udalosti rozširovali pome-
dzi nasledujúce generácie a najmä fakt, že širokosiahly 
dokument v knižnej podobe o Jánošíkovi doposiaľ ne-
existoval. Nová kniha o slovenskom národnom hrdinovi je 
spoločným dielom Matice slovenskej a ŽSK. Kniha o Jáno-
šíkovi mapuje všetko, čo sa týka jeho života v spojitosti so 
slovenskou kultúrou a históriou.
 Tvorcovia tohto diela už vydali podobnú knihu o Jura-
jovi Turzovi. V Žilinskom kraji sa narodilo množstvo vý-
znamných ľudí – Juraj Turzo, Pavol Országh Hviezdoslav, 
Anton Bernolák, Janko Kráľ, Andrej Hlinka a mnoho ďal-
ších – a najmä tento kraj najintenzívnejšie spolupracuje 
s Maticou slovenskou.
 Juraj Jánošík sa narodil v roku 1688 v Terchovej. Bol 
najznámejším slovenským zbojníkom a národnou legen-
dou. Slovenské ľudové legendy vravia, že Juro Jánošík žil 
so svojou družinou v lesoch medzi Žilinou a Liptovským 
Mikulášom a prepadával tam pocestných. Podľa poľských 
legiend raboval aj v Poľsku. Ukradnuté prostriedky vraj dá-
val chudobným. Poliaci ho taktiež považujú za svojho le-
gendárneho hrdinu. Chytili ho cisársky žoldnieri a stoličný 
súd v Liptovskom Mikuláši ho 17. 3. 1713 odsúdil na smrť 
obesením na hák. Jánošík mal vtedy iba 25 rokov.
 Postava Jánošíka je stredobodom bádania historikov 
a dodnes nie je celkom presne zmapovaná. V rámci pa-
miatky na Jánošíka sa nazvalo aj odbojové hnutie počas 
2. svetovej vojny – Jánošíkova partizánska brigáda. Po Já-
nošíkovi pomenovali aj niektoré prírodné útvary, slávnosti 
a jedlá.

Bienále divadelnej fotografie 2014
Divadelný ústav vyhlásil 2. ročník súťaže Bienále divadelnej 
fotografie. Bienále je otvorené všetkým fotografom pôso-
biacim na Slovensku, respektíve divadlám, ktoré vytvárajú 
fotografické kolekcie svojich inscenácií. Špeciálnu sekciu 
tvorí študentská divadelná fotografia. Spoluorganizátorom 
študentskej sekcie je Katedra fotografie a nových médií Vy-
sokej školy výtvarných umení v Bratislave. Hlavným orga-
nizátorom Bienále je Divadelný ústav. Partnermi súťaže 
sú Slovenské národné divadlo a Vysoká škola múzických 
umení v Bratislave. Po tomto dátume uzávierky fotografie 
posúdi hodnotiaca komisia a vyberie tie najlepšie, ktoré 
budú verejnosti prezentované na výstave v októbri 2014.
 Odmena: Hodnotiaca komisia odmení účastníkov Bie-
nále cenou Grand Prix Bienále divadelnej fotografie – cena 
pre fotografa a špeciálnou cenou za dôraz na fotografickú 
prezentáciu svojich inscenácií − cena pre divadlo. Odme-
nený fotograf v kategórii Grand Prix získa vecnú cenu ako 
aj možnosť samostatnej otváracej výstavy na festivale Nová 
dráma/New Drama 2015.
 Podmienky: Účastník Bienále (fotograf aj divadlo) sa 
môže prezentovať jednou až troma inscenáciami ( jednot-
livými fotografiami, respektíve sériami) profesionálnych 
divadiel na Slovensku, ktoré mali premiéru v sezónach 
2012/2013 alebo 2013/2014. Maximálny počet fotografií 
z jednej inscenácie je šesť; požadovaný formát fotografie je 

30 × 40 cm; každá prezentovaná inscenácia musí byť iden-
tifikovaná v rozsahu: divadlo / autor predlohy / názov in-
scenácie / režisér / dátum premiéry / herci. (DÚ)

V Bratislave je nová výstava vo Flatgallery
Vo Flatgallery v Bratislave na Baštovej v Starom Meste je 
možnosť navštíviť výstavu s názvom Funkcionalizmus SK. 
Ide o výstavu, ktorá prepája architektúru pomocou fo-
tografií, videí rôznych umelcov. Funkcionalizmus SK za-
chytáva cez objektív a kameru mnohé stavby slovenskej 
moderny medzivojnového obdobia. Andrej Jaroš, ktorý 
je kurátorom výstavy, spojil v galérii performatívne videá 
z projektu Abandoned (re)creation, štyroch umelcov a fo-
tografie. Táto výstava potrvá do konca augusta.
 Návštevníci tu môžu vidieť nie tak známu, resp. nepo-
znanú stránku funkcionalistických objektov, najrôznejšie 
detaily objektov, na ktorých je pomaly už vidno ich vek. 
Jedným z objektov zachytených na fotografiách je naprí-
klad liečebný dom Machnáč v Trenčianskch Tepliciach či 
kúpeľný dom Palace v Sliači. Fotograf Peter Kuzmin fotil 
v Trenčianskych Tepliciach. Vytvoril sériu farebných i čier-
nobielych fotografií. Kúpeľný dom Palace v Sliači fotkami 
zaznamenala maliarka Monika Pascoe Mikyšková. Mach-
náč na veľkorozmerných fotografiách zachytila výtvarníčka 
a fotografka Andrea Kalinová v rámci projektu Abando-
ned (re)creation. Fotky dopĺňa aj video, na ktorom spolu 
s Martinom Zaičekom s občianskeho združenia Archimera 
ukážkovo zrekonštruovali izbu č. 106 od architekta Jaromí-
ra Krejcara.
 Ďalšími autormi fotiek či videí je aj Olje Triaška Stefano-
vič. Vystavuje sériu čiernobielych pohľadov na puristickú 
architektúru Fridricha Weinwurma, významného architek-
ta, ktorý pôsobil v Bratislave v medzivojnovom období. Jej 
fotky sú aj súčasťou novovytlačenej monografie o Wein-
wurmovi od slovenskej teoretičky architektúry Henriety 
Moravčíkovej.

Pamätná izba Bjørnstjerne Bjørnsona
V Mojmírovskom kaštieli pri Nitre vytvorili pamätnú 
izbu nórskeho prozaika, dramatika, básnika a publicistu 
Bjørnstjerne Bjørnsona. Pamätná izba slúži ako naznače-
nie prítomnosti tohto nositeľa Nobelovej ceny za literatúru 

Bjørnstjerne Bjørnson
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v našej krajine. Návštevníci si môžu pozrieť hodnotné fo-
tografie, korešpondenciu, rukopisy a články z tlače, vďaka 
ktorým expozícia predstavuje aj okruh slovenských a za-
hraničných osobností, ktoré s nimi bezprostredne súvisia.
 Bjørnstjerne Bjørnsona obraňoval slovenský národ 
v čase, keď jeho najväčšou snahou bolo bojovať o svoju 
národnú identitu a existenciu. Expozícia sa skladá z rôz-
nych prvkov, resp. z ôsmich celkov – tabúľ, ktoré dokumen-
tujú život, tvorbu, odkaz a osobitne prínos Bjørnstjerne 
Bjørnsona pre slovenský národ. Piata tabuľa približuje 
Bjørnsona ako tvorcu, ktorého dielo je neoddeliteľne späté 
s literatúrou a divadlom, prehľad jeho diel. Jedna z tabu-
lí je poďakovaním Svetozára Hurbana Vajanského za celý 
slovenský národ v básni Sklad.
 Slovenskú problematiku začal Bjørnson riešiť až vo 
veku 75 rokov. Záujem v ňom vzbudil list troch českých 
slovakofilov – spisovateľa dr. E. Lederera, básnika A. Hey-
duka a K. Kálala, v ktorom opísali katastrofálne postavenie 
slovenského národa v Uhorsku. Sprostredkované je to po-
mocou faktografického materiálu pripraveného Antonom 
Štefánkom a ďalšími. Bjørnson získaval informácie o situá-
cii Slovákov v Uhorsku najmä z Čiech od univerzitného 
profesora A. Krausa, doktora S. Pacáka, doktora E. Lede-
rera a zo Slovenska od doktora Dušana Makovického, dok-
tora J. Minárika, doktora Ivana Hálku a iných.
 Bjørnsonove vystúpenia mali veľký medzinárodný aj 
domáci úspech.

Letné Shakespearovské slávnosti 2014
Nádvorie Bratislavského hradu aj toto leto hostilo divadel-
ný festival venovaný jednému z najznámejších dramatikov 
všetkých čias. Letné Shakespearovské slávnosti 2014 otvo-
rili Bratislavské kultúrne leto a program pokračoval komé-
diou Večer trojkráľový alebo čo len chcete. Premiérovo 
Letné shakespearovské slávnosti 2014 uviedli Richarda III. 
s Jirkom Langmajerom v hlavnej postave v réžii a úpra-
ve Martina Hubu. Na programe festivalu bola aj komé-
dia Večer trojkráľový alebo čo len chcete v réžii európsky 
uznávanej maďarskej režisérky a riaditeľky divadla Vígszin-
ház Enikő Eszenyi. Posledný krát festival uviedol komédiu 
Petra Mankoveckého Dvaja páni z Verony. (DÚ)

Medzinárodný festival UmUm’14 
v Starej Ľubovni
Tretí ročník festivalu UmUm’14 v termíne od 1. 8. do 3. 8. 
2014 priniesol tri dni plné umenia. Na festival zavítalo pri-
bližne 60 umelcov zo Slovenska, ale tiež aj z Francúzska, 
Belgicka, Lotyšska, Poľska a Českej republiky. Hlavný or-
ganizátor, Divadlo Odzadu, tentokrát spolupracoval s Ľu-
bovnianskym múzeom, vďaka čomu sa festival konal po 
prvýkrát i na Ľubovnianskom hrade. Organizátori festiva-
lu UmUm chceli súčasné divadlo a film dostať čo najbliž-
šie k divákovi žijúcemu v malom meste, a preto sa snažili 
program festivalu vsadiť do verejného priestoru. Program 
bolo môcť zažiť v Galérii Provinčného domu, v Garáži 
pneu servisu, v priestoroch vinárne Hrabal, na terase Kol-
kárne, v Stredovekom vojenskom tábore a hrade.
 Piatkový program festivalu otvorilo domáce Divadlo 
Odzadu a videoinštalácia Criterium od konceptuálneho 
umelca Tomáša Wernera. Diváci ďalej mohli zhliadnuť tri 
predstavenia. Obrazy extrémneho rodičovstva, v ktorých 

rodičia plodia deti a deti plodia rodičov, vám ukázali pred-
stavenie Nekonečno pod taktovkou brnenského Divadla 
D’Epog. Pre divákov bola pripravená tiež performance 
Posteľ umelcov z Ostravy či monodráma Postbluespunk 
v podaní Jana Geryka z Nového Jičína. V letnom kine si 
diváci mohli pozrieť celovečerný film litovskej produkcie 
Miznúce vlny. Večerné hodiny boli venované hudobným 
interpretom. Atraktívne spojenie karibského reggae a slo-
venského folklóru si návštevníci mohli vypočuť v hudbe 
prešovskej kapely N3O akustika. Organizátori mysleli aj na 
detské publikum a do sobotného a nedeľného programu 
zahrnuli okrem pásma krátkych slovenských, animovaných 
či experimentálnych filmov i kino a workshopy pre deti. 
Hosťom festivalu bol tiež známy slovenský autor Michal 
Hvorecký, ktorý čítal zo svojej novej knihy Spamäti.
 Večerný sobotný program sa odohrával v priestoroch 
Ľubovnianskeho hradu a začal koncertom slovenských 
pesničkárov Martina Geišberga a Nanyho Hudáka. Fran-
cúzske zoskupenie Field Surrender Company prinieslo 
tanečnú site specific performance IXIM, ktorá vtiahla do 
nezvyčajného tanečného víru inšpirovaného mexickým ri-
tuálom praktizovaným ľuďmi z pohoria Chiapas. Divadlo 
Continuo vo svojej inscenácii Pri stene návštevníkom pri-
blížilo, čo všetko v našom živote znamená stena. Na hra-
de bola i interaktívna performance Labyrinty fragmenty 
umelcov z Prahy, koncert hudobníka Ľubomíra Kopkáša 
z Levoče, víťaza niekoľkých medzinárodných gitarových 
súťaží, a tiež premietanie maďarského celovečerného filmu 
Je to iba vietor.
 V nedeľu na divákov čakalo predstavenie v podobe ko-
láže poézie Mačka 2, ktoré pripravili študenti VŠMU v Bra-
tislave. S inscenáciou Snívajúci chlapec predstavili študenti 
Państwowej Wyższej Szkoli Teatralnej vo Wroclawi a po-
sledným predstavením festivalu bol Zabijak v podaní 
rižského Dirty Deal Teatra. Nedeľný divadelný a filmový 
program dopĺňala elektronická hudba Lucie Udvardyovej 
z platformy Easterndaze.
 Ranné besedy pri káve boli venované téme Umenie 
a príroda. Organizátori preto do programu zahrnuli dis-
kusiu Krása, smrť a znovuzrodenie prirodzeného lesa či 
besedu O pôvode ľudského a prírodného umenia v podaní 
študentov z Karlovej univerzity. O synergii vzájomnosti vo 
vzťahu človeka k mestu prišiel porozprávať grafický dizaj-
nér Michal Turlík z Novej Ľubovne.
 Návštevníci festivalu sa mohli stať súčasťou tvorby 
krátkeho experimentálneho amatérskeho filmu, ktorý sa 
premietol na festivale UmUm’14. Taktiež mohli vytvoriť 
umeleckú inštaláciu na Ľubovnianskom hrade len z toho, 
čo ponúkla príroda. Štúdio Zážitku pre divákov totiž pri-
pravilo dva workshopy v piatok a v sobotu v Stredovekom 
vojenskom tábore pod názvom Tvornádo.
 Návštevníci festivalu si mohli zakúpiť aj tričká, tašky 
a odznaky s logom festivalu. Vstup na všetky predstavenia, 
filmy, workshopy a besedy bol počas víkendu zadarmo. Di-
váci si zaplatili vstupné len na dva koncerty (N3O Akustika, 
Martin Geišberg & Nany Hudák), a to 2 eurá. (DÚ)

KioSK – Festival nového slovenského divadla 
a tanca
Festival KioSK predstavil to najlepšie z nového slovenské-
ho divadla a tanca. Uskutočnil sa vo vrchole letnej sezóne 
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riečie. Pre akčnejších návštevníkov boli v týždni pred festi-
valom pripravené intenzívne tvorivé workshopy.
 Reflexné prvky na telo, zrkadielka do kabelky, trblietky 
na pery a vy sami. Self / Auto / Seba Reflexia bola téma 
tohtoročného festivalu nového slovenského divadla a tan-
ca, festivalu odvážneho diváka, nezávislého reflexívneho 
divadla, čiže KioSKu. Keď sa Narcis zahľadel do seba, zo-
mrel, kto to však urobí tu, dočká sa katarzie?
 Posledný júlový týždeň sa Stanica leskla, odrážala a li-
gotala. Ponúkla priestor pre introspektívne rozpovedanie 
príbehov, trápení, radostí, ale hlavne identity a sklonoch. 
Dvanásť zoskupení, útvarov alebo sólistov vytvorilo hlavný 
program festivalu. Niekoľko ďalších ho dotvorilo v rámci 
inštalácií, diskusií, projekcií, kuchárov, produkcie, techniky 
alebo dramaturgie.
 „Nikdy som nedbal na veľké mená, nepotrpel si na lesk, 
pohodlie a slávu. Rád som sa brodil neoznačenými cesta-
mi, horskými priesmykmi, podzemnými riekami, stokami 
a žumpami umenia. Keď mi však dávate meno aj identitu, 
musím a musíte vedieť, z koho/čoho som. Mojím (ne)rozu-
mom je Divadlo Pôtoň a Krajina nepokosených lúk. Hlavou 
Zbesvedomia od NonGarde. Srdcom Pavel Zuštiak a Palis-
simo Company s druhou časťou trilógie The Painted Bird: 
Amidst. Kostrou Peter Šavel s premiérou Bacha na Bacha, 
nohami Jozef Fruček a Nekonečná inštalácia. Rozmnožu-
jem sa vďaka ∞ divadla D’Epog. Očami sú mi Dominika 
Doniga a Katka Máliková, úsmevom Martin Talaga, prsmi 
RootlessRoot company. Mám 2’ 16’’ a pol detí. Ja sám som 
KioSK.“
 KioSK je prehliadkou aktuálnych produkcií slovenskej 
nezávislej divadelnej a tanečnej scény. Dramaturgia fes-
tivalu sa zameriavala na divadlo, tanec a široko chápané 
performatívne umenie, ktoré originálnou a objavnou for-
mou rieši aktuálne obsahy.
 Okrem hlavnej časti programu, ktorý obsahoval rôzne 
produkcie súčasnej slovenskej divadelnej scény, ponúkol 
KioSK aj rozmanité umelecké vzdelávacie aktivity, ktoré 
pojem divadla rozširujú, prepájajú ho s inými žánrami 
a navyše zapájajú diváka. Sprievodný program festivalu 
tvorili workshopy, diskusné fóra, improvizácie „inhabiting 
the space“, filmy, intervencie vo verejnom priestore, kon-
certy, ranné rozcvičky a večerné party.
 Na festivale sa tiež udeľovalo subjektívne ocenenie PO-
ČIN [POUČN] za zaujímavú prácu so svetlom.
 Intenzívny pohybovo divadelný workshop Bez tvaru/
Bez tváre bol zameraný na tvorivý proces tak, ako ho vo 
svojej umeleckej spolupráci vnímajú a realizujú česká re-
žisérka Petra Tejnorová a slovenský tanečník a choreograf 
Jaro Viňarský.
 Témou workshopu Európskej školy svetelného dizajnu 
s názvom Light guerilla, intervencia do verejného priesto-
ru, vedeného Tomášom Morávkom a Patrikom Sedlákom 
bola realizácia svetelnej intervencie do verejného priestoru 
v okolí kultúrneho centra Stanica Žilina-Záriečie. (DÚ)

Slovenský a český tanec na veľtrhu Tanzmesse
Divadelný ústav v spolupráci s Tanec Praha pripravujú pre-
zentáciu slovenského a českého tanca na bienále európ-
skej tanečnej platformy a veľtrhu Tanzmesse v nemeckom 
Düsseldorfe. Veľtrh Tanzmesse vznikol v roku 1994 ako re-

gionálna prehliadka tanečného umenia. Behom desiatich 
rokov sa rozrástol a v tejto chvíli patrí medzi najvýznamnej-
šie tanečné udalosti v Európe. Na poslednom ročníku sa 
na Tanzmesse prezentovalo na 500 súborov, odohralo sa 
60 predstavení a zaregistrovalo sa 1 413 promotérov a od-
borníkov z 50 zemí. Tento rok prebehol veľtrh Tanzmesse 
27.– 30. augusta 2014 opäť v nemeckom Düsseldorfe. Pr-
výkrát sa tu prezentoval český tanec po boku slovenských 
kolegov v spoločnom stánku – Czech and Slovak Corner. 
Obidve krajiny mali dokonca na programe svojich repre-
zentantov – Českú republiku zastupovali Lenka Vagnerová 
& Company s choreografiou Jezdcia, Slovensko skupina 
slledanse s The Gap. (DÚ)

Postrehy zo Slovenska: 
Bratislava, Slovenská advokátska komora
JuDr. Ľubomír hRežďoViČ, predseda Slovenskej advo-
kátskej komory, osobnosť práva, obhajca spravodlivosti, 
občianskych práv a slobôd, Bratislava

Pán predseda, v súvislosti s prijatím Ústavy Slovenskej republiky a so 
vznikom Slovenskej republiky nadobudla advokácia na Slovensku nový 
humánny obsah a samosprávne formy; nanovo sa koncipovalo jej nové 
právno-spoločenské postavenie v  systéme demokratických inštitúcií 
nášho štátu. Aký je Váš pohľad na túto otázku?
Zamýšľajúc sa nad Vami položenou otázkou, pokladám za 
potrebné povedať pár slov aj smerom do histórie.
 Prijatím zákona Slovenskej národnej rady č. 132/1990 
Zb. o advokácii z 27. apríla 1990 s účinnosťou od 1. júla 
1990 došlo k významnému prelomu v živote advokácie 
a v postavení a činnosti advokáta ako jednotlivca. Pred-
chádzajúca právna úprava organizácie advokácie nevytvá-
rala podmienky na slobodný a nezávislý výkon povolania 
advokáta. Veľmi podrobne sú postuláty nezávislého a slo-
bodného výkonu advokácie uvedené v dôvodovej správe 
k návrhu zákona, ktorú predložil vtedajší predseda vlády 
SR Milan Čič a v nej veľmi podrobne charakterizoval histo-
rické súvislosti vzniku, resp. prijatia nového Zákona o ad-
vokácii a to aj v nadväznosti na celospoločenské zmeny 
prebiehajúce na prelome rokov 1989-90. Každopádne tre-
ba povedať, že novodobá advokácia nevznikla takpovediac 
na zelenej lúke, pretože históriu a vývoj advokácie možno 
začleniť do niekoľkých ucelených historických úsekov.
 Prvou právnou úpravou v našej oblasti bolo prijatie 
Uhorského advokátskeho poriadku v r. 1874. Tak ako sme 
zaznamenávali jednotlivé historické udalosti, tak sa zme-
ny vyplývajúce z týchto udalostí prejavovali aj v právnej 
úprave advokácie. Môžem však uzavrieť, že prijatím zák. 
č. 132/1990 Zb. o advokácii došlo k úplne inému, nové-
mu nazeraniu na advokáciu ako súčasť všetkých ostatných 
demokratických atribútov právneho štátu. Advokácia sa 
stala nezávislým slobodným povolaním, čo v podstate 
znamená, že sa odstránila závislosť advokáta na samotnej 
organizácii jej činnosti, ekonomická závislosť advokáta na 
dovtedajších štruktúrach advokácie a zároveň sa stala jed-
nou z najvýznamnejších záruk zachovávania občianskych 
práv. Dohľad nad zachovávaním etických noriem pri vý-
kone povolania zákon zveril advokátskej komore ako sa-
mosprávnej organizácii, ktorá je nezávislá na štátnej moci 
reprezentovanej štátnymi orgánmi. Zákon sa stotožnil so 
základnou „filozofiou“ advokácie, keď deklaroval poslanie 
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advokácie, možno povedať až definoval poslanie a po-
stavenie advokácie spočívajúce v pomoci občanom pri 
uplatňovaní ich ústavných práv, ochrane práv a záujmov 
občanov, uplatňovaní práv na obhajobu a pod. Nemož-
no prehliadnuť, že takto novo koncipované a deklarované 
postavenie advokácie a advokáta nadväzovalo na Ústavu 
Slovenskej republiky, v ktorej boli položené okrem iného 
aj základy novej advokácie.

Pán predseda, slovenská advokácia je významným nezávislým samo-
správnym subjektom; zo zákonnej úpravy vyplývajú princípy, na kto-
rých sa ona konštituuje i vzťahy k ostatným inštitúciám štátu a práva. 
Môžete túto otázku špecifikovať?
Už v predchádzajúcej odpovedi som naznačil niektoré zá-
kladné piliere súčasnej existencie a pôsobenia advokácie 
v rámci celospoločenského ale i štátoprávneho kontextu. 
Priamo v Zákone o advokácii je hneď v § 1 definované 
poslanie advokácie. Principiálne možno povedať, že advo-
kácia má svoje poslanie hlavne v pomoci pri uplatňovaní 
ústavných práv fyzických osôb a ochrane ostatných práv 
a záujmov fyzických a právnických osôb v súlade s Ústa-
vou Slovenskej republiky, ústavnými zákonmi, zákonmi 
a s inými všeobecne záväznými právnymi predpismi. Ďa-
lej je definovaný pojem výkonu advokácie s tým, že ide 
o pozitívnu definíciu tohto pojmu. Pre čitateľa je však po-
trebné zdôrazniť, že práve v Ústave Slovenskej republiky 
stanovené právo fyzických a právnických osôb na súdnu 
a inú ochranu sa realizuje najmä poskytovaním kvalifiko-
vaných právnych služieb pri uplatňovaní a ochrane týchto 
práv prostredníctvom advokátov. Tak advokát jednotlivec, 
hoci aj pôsobí pri výkone advokácie spôsobom upraveným 
v našom zákone v najrôznejších formách spolupráce s iný-
mi advokátmi, je najpovolanejším subjektom na uvedenú 
činnosť a má byť zárukou kvality právnych služieb. K tomu, 
aby táto kvalita či už po odbornej, ale aj etickej stránke 
bola zaručená, slúži inštitút jeho nezávislosti. V praxi to 
znamená, že okrem zákonov nie je advokát závislý na 
akýchkoľvek iných napr. mocenských, politických, ekono-
mických vplyvoch. V tom je obrovský význam postavenia 
a princípov výkonu advokácie.
 Samozrejme, že advokácia ako stav sa podieľa na 
celospoločenskom vývoji najmä pôsobením v legislatív-
nom procese, teda konkrétne svojou účasťou pri tvorbe 
a prijímaní legislatívnych noriem, účasťou svojich členov 
v najrôznejších odborných inštitúciách, ktoré majú vplyv 
na zveľaďovaní právneho vedomia občanov, posilňovaní 
pilierov právneho štátu atď. Určite nepôsobí v spoločnos-
ti autonómne, izolovane, ale práve v tom je jej obrovský 
význam, že jej pôsobenie nie je obmedzované žiadnymi 
reštriktívnymi nástrojmi, okrem zákonov.

Pán predseda, slovenská advokácia má dôležité poslanie v procese uza-
tvárania právneho štátu; ten prezentuje rovnoprávnosť všetkých sub-
jektov práva a to tak fyzických ako aj právnických osôb pred zákonom; 
tiež predstavuje vládu práva v štáte; no súvisí tiež s tvorbou právneho 
vedomia občanov a šírením právnej kultúry v spoločnosti. Aký je Váš 
úsudok o tejto otázke?
Vaša otázka a hľadanie odpovede na ňu majú obrovský 
význam. Advokát pri výkone svojho povolania, teda pri 
svojej každodennej práci má priam poslanie podieľať sa 
pri aplikácii práva na tom, aby bola neustále zachováva-
ná rovnosť všetkých subjektov práva pred zákonom a tým 

sa podieľať na posilňovaní úlohy práva v štáte. Prichádza 
dennodenne do kontaktu so svojimi klientmi, ktorými 
môžu byť tak radoví občania, ako aj významné korporácie 
a práve presadzovaním zákonných postupov a zákonných 
riešení sa advokát veľmi významne podieľa na vytváraní 
a zdokonaľovaní právneho vedomia v spoločnosti. Sloven-
ská advokátska komora v období posledných niekoľko ro-
kov sa pričinila aj o zlepšovania právnej kultúry tým, že vo 
vlastnej publikačnej aktivite, ale aj prostredníctvom svojich 
členov vydala niekoľko pozoruhodných publikácií. Spome-
nul by som napr. dielo kolegov Petra Kerecmana a Rudolfa 
Maníka História advokácie na Slovensku, publikáciu vyda-
nú našou komorou Advokácia v spomienkach advokátov, 
vydanie rukopisu Štefana Janču Advokát Pavol Országh 
Hviezdoslav a ďalšie. V tejto súvislosti spomeniem aj v šir-
šom kontexte odpovede na Vami položenú otázku citát 
P. O.Hviezdoslava, ktorým sú jeho priam básnické slová 
„Príď čím skorej kráľovstvo práva – príď spravodlivosť, 
ktorá neskonáva!“ Týmito slovami sa uvádza spomenutá 
publikácia o činnosti nášho najväčšieho národného bás-
nika v postavení advokáta. Som presvedčený o tom, že 
skultúrňovanie právneho prostredia v našej spoločnosti 
sa neuskutočňuje len pri práci so zákonom či paragrafom, 
ale aj práve objavovaním a sprístupňovaním diela a myšlie-
nok našich predchodcov, ktoré súvisia s prácou a životom 
v oblasti práva.

Pán predseda, ťažiskovou činnosťou slovenskej advokácie je súdna 
ochrana občana vo veciach občiansko-právnych, obchodno-právnych, 
pracovno-právnych, sociálno-právnych, rodinno-právnych, trestno-
právnych; advokát – obhajca je pre občana nenahraditeľnou právnou 
pomocou v konaní pred súdom; advokát – obhajca pôsobením v súd-
nom procese napomáha pravde a spravodlivému rozhodnutiu. Môžete 
túto otázku rozviesť?
Myslím, že v širokej verejnosti nie je celkom známy pô-
vod samotného názvu nášho povolania. Slovo advokát 
pochádza z latinského výrazu „advocatus“, čo možno voľ-
ne preložiť vo význame ako osoba privolaná na pomoc. 
Ide o voľné zloženie dvoch latinských slov ad – k, voca-
re – volať, teda názov povolania advokát by som mohol 
označiť aj ako človek privolaný na pomoc. Samozrejme na 
pomoc v právnych ťažkostiach. Z tejto podstaty vyplýva aj 
takpovediac filozofia nášho povolania, to znamená posky-
tovanie právnej pomoci či služby vtedy, ak je priamo alebo 
nepriamo ohrozená ochrana práv a oprávnených záujmov 
žiadateľa o túto službu. V praxi následne dochádza k rea-
lizácii tejto pomoci vo forme zastupovania našich klien-
tov v najrôznejších právnych oblastiach, ktoré nazývame 
pozitívnoprávne disciplíny. Ide teda o právne rady, alebo 
zastupovanie pred súdmi, štátnymi orgánmi atď. Vo Va-
šej otázke sa však dotýkate hľadania pravdy a dosiahnutie 
spravodlivého rozhodnutia. Je nespochybniteľné, že advo-
kát je súčasťou justičného systému v širšom slova zmysle. 
I keď nie je priamym účastníkom občianskeho súdneho ko-
nania, ani stranou trestného konania, jeho činnosť v kaž-
dom prípade či procese by mala smerovať k dosiahnutiu 
spoľahlivého zistenia skutkového stavu a následného zá-
konu zodpovedajúceho rozhodnutia. Advokát je povinný 
zúčastňovať sa, teda pracovať na vytvorení spoľahlivého 
a hlavne spravodlivého rozhodnutia sudcu, avšak je ur-
čitým spôsobom táto práca determinovaná a limitovaná 
napr. pokynmi vlastného klienta. Dalo by sa uzavrieť, že 
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a fundovaný, aby dokázal pochopiť význam aplikovaného 
zákona i jednotlivého zákonného ustanovenia v tom kto-
rom prípade a snažil sa, aby tento zákon bol uplatnený 
v záujme pravdy a spravodlivosti. Nikdy by sa nemal spre-
neveriť k tomu, aby vedome obhajoval nepravdu, krivdu, 
nespravodlivosť, resp. aby vedome prispel k tomu, že prav-
da bude v konečnom dôsledku „nenájdená“.

Pán predseda, slovenská advokácia má za úlohu poskytovať občano-
vi aj mimosúdnu právnu ochranu; tento inštitút sa viaže aj na právnu 
ochranu cudzincov; je to atribút ľudských práv a slobôd, ktoré sú na 
Slovensku zaručené. Čo môžete k tomu dodať?
Nepochybne v súčasnosti sa výkon nášho povolania in-
ternacionalizoval. Či už v dávnejšej minulosti, potom pred 
vstupom Slovenska do Európskej únie, ale hlavne po jeho 
vstupe do spoločenstva európskych krajín s názvom Eu-
rópska únia, sa stretávame relatívne často s kauzami, s tzv. 
medzinárodným prvkom. Ide o právnu službu, keď vec sú-
visí či už personálne alebo vecne s problémami týkajúcimi 
sa hlavne subjektov, ktoré nie sú občanmi Slovenskej re-
publiky, korporáciami, ktoré boli založené v inom štáte, ale 
vykonávajú činnosť na území Slovenska a pod. Na území 
Slovenska sídli, alebo sa pohybuje relatívne veľa cudzích 
fyzických i právnických osôb, ktoré sa na nás obracajú so 
žiadosťou o právnu pomoc. Slovenská republika zabezpe-
čuje rovnoprávne postavenie všetkým takým subjektom, 
pri zohľadnení špecifík vyplývajúcich z krajiny pôvodu da-
ného subjektu. Mám na mysli to, či ide o subjekt z krajiny 
EÚ, mimo EÚ, z krajiny, s ktorou má Slovenská republika 
uzatvorené príslušné zmluvy o spolupráci v právnej oblas-
ti atď. Mnohokrát sa stretávame i s kurióznymi prípadmi 
napr. v oblasti rodinného práva, zaujímavé a neľahké je 
poskytovanie obhajoby v trestných veciach cudzincom atď. 
Možno však spoľahlivo uzavrieť, že na území SR sú v pl-
nom rozsahu rešpektované všetky inštitúty právnej ochra-
ny pre cudzincov. Vyplýva to z celkovej štruktúry právneho 
poriadku Slovenskej republiky. Pri prijímaní nových alebo 
novelizovaných právnych noriem sa vždy posudzuje ich 
kompatibilita s právom EÚ. Určite majú cudzinci zabezpe-
čený na Slovensku atribút plnohodnotnej právnej ochrany 
bez ohľadu na krajinu pôvodu, rasu, náboženstvo, národ-
nosť, vierovyznanie. Práve advokát pri poskytovaní právnej 
pomoci takému subjektu veľmi dôsledne dbá na to, aby 
na základe uvedených kritérií nedošlo zo strany štátnych 
orgánov k akejkoľvek pozitívnej či negatívnej diskriminácii.

Pán predseda, aké sú Vaše doterajšie poznatky z organizácie a správy 
Slovenskej advokátskej komory ako samosprávnej inštitúcie? Darí sa 
Vám realizovať Vaše predsavzatia a ciele v poskytovaní právnej ochra-
ny občanov a iných subjektov práva slovenskou advokáciou? Ako po-
sudzujete svoje pôsobenie vo vedení slovenskej advokácie?
Slovenská advokátska komora je samosprávna organizácia 
združujúca všetkých advokátov na Slovensku. Zároveň je 
nezastupiteľným reprezentantom, ale aj ochrancom sku-
točne slobodného a nezávislého výkonu advokácie advo-
kátom jednotlivcom. Plní pomerne veľké množstvo svojich 
úloh, či už dovnútra, alebo navonok. Je potrebné spome-
núť aspoň jednu významnú funkciu, a to je určitý dohľad 
nad profesionálnym a etickým výkonom povolania vlast-
ných členov. Vykonáva teda disciplinárnu právomoc, teda 
zaoberá sa prípadmi, keď advokát nepostupoval v súlade 

so zákonom, alebo prekročil, či nedodržal etické normy. 
Významne sa komora podieľa na výchove a vzdelávaní na-
šich nástupcov, teda budúcich kolegov, ktorí sú v súčas-
nosti advokátskymi koncipientmi. Reprezentuje advokáciu 
ako stav navonok a tým zároveň ochraňuje svojich členov 
pred akýmikoľvek zásahmi štátnej moci do prípadnej ne-
primeranej regulácie výkonu slobodného a nezávislého 
povolania. Má mnoho úloh aj v medzinárodnej oblasti, 
pretože je plnohodnotným členom mnohých medzinárod-
ných organizácií i inštitúcií, spomeniem hlavne CCBA, teda 
radu európskych advokátskych komôr.
 Naša komora je významným a rešpektovaným subjek-
tom či už v zákonodarnom procese pri pripomienkovaní 
návrhov jednotlivých zákonov, je nositeľkou tých naj-
významnejších hodnôt v oblasti tvorby a aplikácie práva, je 
dôstojným partnerom orgánom verejnej moci a inštitúciou 
združujúcou kolegov s obrovským odborným i intelektuál-
nym potenciálom.
 Čo sa týka môjho pôsobenia vo vedení slovenskej 
advokácie, riadim sa zásadou môjho kolegu, ktorého si 
nesmierne vážim JUDr. Antona Blahu, CSc. Ten v čase ve-
denia Slovenskej advokátskej komory, ale aj pri pohľade 
do minulosti svoje pôsobenie charakterizoval tak, že bol 
len primus inter pares, teda prvý medzi rovnými. Aj ja sa 
snažím pri riešení každodenných problémov advokácie 
prijímať spolu s mojimi kolegami rozhodnutia takpovediac 
cez optiku našich členov – kolegov. Držím sa zásady, že 
Slovenská advokátska komora je tu pre advokátov a nie 
naopak. 

Vážený pán predseda, ďakujem Vám za prijatie a za rozhovor.
doc. JUDr. Marián Veliký, CSc.

publicista Klubu, časopisu Čechov a Slovákov, Viedeň
Bratislava – Viedeň, 2014

POZNÁMKY:
Ústava Slovenskej republiky bola prijatá 3. septembra 
1992 ako základný zákon štátu. Slovenská republika vznik-
la 1. januára 1993 ako nástupnícky štát po zániku Českej 
a Slovenskej federatívnej republiky 31. decembra 1992; 
Slovenská advokácia vychádza z Ústavy Slovenskej repub-
liky, osobitne z druhej hlavy Ústavy, ktorá deklaruje základ-
né práva a slobody.
Prvý oddiel. Všeobecné ustanovenia (čl. 12 až čl. 13)
Druhý oddiel Základné ľudské práva a slobody (čl. 14 až 

čl. 25)
Tretí oddiel. Politické práva (čl. 26 až čl. 32)
Štvrtý oddiel. Práva národnostných menšín a etnických 

skupín (čl. 33 až čl. 34)
Piaty oddiel. Hospodárske, sociálne a kultúrne práva 

(čl. 35 až čl. 43)
Šiesty oddiel. Právo na ochranu životného prostredia a kul-

túrneho dedičstva (čl. 44 až čl. 45)
Siedmy oddiel. Právo na súdnu a inú právnu ochranu 

(čl. 46 až čl. 50)
Ôsmy oddiel. Spoločné ustanovenia k prvej a druhej hlave 

(čl. 51 až 53)

Chovanec, J.: Ústava Slovenskej republiky – základný zá-
kon štátu, Bratislava: Procom, 2002.

Čič, M.: Komentár k Ústave Slovenskej republiky, Martin: 
Matica slovenská, 1997.
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Župní družstvo volejbalu (vedoucí odboru Anton Florián, tel. 01/586 86 86)
23, Anton-Baumgartner-Strasse – kulatá hala Alt-Erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenise (info přes den: Pavel Vlček, tel. 01/86 99 297)
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

Sokol Vídeň I/V
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

Sokol Vídeň II/XX/XXI (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
21, Roda-Roda-Gasse 7 (Info: karl.brousek@bmukk.gv.at)

 Úterý 18:00 – 21:00 míčové hry (ženy + muži)

Sokol Vídeň III/XI
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

Sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, Angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 19:00 – 21:00 Volejbal Sokol III
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V u-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

Sokolská jednota Tyrš XII/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
Jednota cvičí v sokolovně 10, Angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 16:30 – 17:20 rodiče s dětmi a předškolní děti
  17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 6-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

Sokol Vídeň XVI/XVIII
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Pondělí 16:30 – 17:30 cvičení rodičů s dětmi
  19:00 – 21:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Středa 17:00 – 19:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Čtvrtek 16:30 – 18:00 florbal žactvo
  19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 17:15 – 18:30 cvičení žactva
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

Sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FREY-MATERNA

E-mail: materna@aon.at
Čestný starosta: 

Dipl. Ing. Jiří NOVÁČEK
E-mail: novacek.wien@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

Sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

Náčelnictvo a cvičitelé 
Sokolské župy rakouské

Informace: 
s. Marie PíBiloVá, tel. 330 97 87

s. irena FloRiánoVá, 
tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

Sokol Vídeň XX
Helena Rybáková
tel. 01/332 46 10

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme 
každé pondělí
16:30 – 17:30

Bližší informace:
Mag. I. MüHLBERGEROVÁ

tel.: 480 49 14
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pořádá Sokol XII/XV
18. 10. 2014 od 20:00 hodin

Farní sál v Gatterhölzl

Sokolská vlajka vlála nad tyrolským Oetzem
Letos, již po jednačtyřicáté, se sjeli sokolové, aby uctili pa-
mátku zakladatele sokolského hnutí, dr. Miroslava Tyrše, 
který v Oetzu tragicky zemřel. Před více než čtyřmi dese-
tiletími se na svatodušní svátky začali na toto místo sjíž-
dět sokolové. Podnět k tomu dal redaktor rádia Svobodná 
Evropa Jožka Pejskar a první sraz organizoval br. Trunčík 
a skupina Sokola Mnichov. Od té doby každoročně ná-
vštěvníků přibývá a od roku 1990 přijíždějí i sokolské sku-
piny z Česka a Slovenska. Letošní organizace byla v rukou 
župy Rakouské.
 Již v pátek bylo vidět přípravné práce jako vyznačení 
prostorů, postavení informačních tabulek a sanitárních za-
řízení. Kromě toho se musel upravit v Oetzu sál, ve kterém 
se konalo v sobotu ráno zasedání SSS. V pátek odpoledne 
přijeli také první návštěvníci. Sobotní den začal tak jako 
všechny dny setkání – překrásným počasím. Sluníčko sví-
tilo o závod a přineslo teploty až 34 °C. Hned ráno oživla 
louka, stavěl se obligátní stan, připravoval se stožár na vlaj-
ku, ohraničovalo se ohniště a byla napnuta síť na volejbal. 
Mezitím dorazila četná skupina mladých sokolů z Třebíče 
a postavily se první stany. Návštěvníci se již mohli, při tom 
horku, občerstvovat ve stanu, ve kterém br. František če-
poval chladné pivo a minerálku.
 Ve 14:30 zazněly Sukovy fanfáry z pochodu V nový ži-
vot, před nastoupenými sokoly byla vztyčena vlajka a sta-
rosta župy Rakouské oficiálně zahájil sokolské setkání 
2014. Hned poté začal tradiční sokolský turnaj ve volej-
balu. Tentokrát se přihlásilo sedm smíšených mužstev. Ur-
putné boje trvaly po celý den a až v neděli odpoledne se 
mohl hrát zápas o první místo. Mezitím se na druhé straně 
louky konal trénink lukostřelby. Současně se konala první 
část soutěží ve všestrannosti. Krátce po 19. hodině byl za-
pálen táborák za zpěvu sokolských písní. To už na louku 
dorazila hudební skupina Formanka, která začala vyhrávat 
k poslechu, zpěvu i tanci. Vůně na ohni pečených vuřtů se 
mísila s vůní začínajícího léta. Pozdě v noci uhasl táborák 
a rozhostilo se ticho, rušené jen hudební produkcí cvrčků.
 Nedělní ráno nás uvítalo tak jako sobotní. Sluníčko, slu-
níčko, sluníčko. Hned ráno se konala v hotelu Piburgsee 
schůze ZOS – Zahraniční obce sokolské – za předsednictví 
bra. Choury ze Švýcarska. Jako host se jí zúčastnila kromě 
jiných starostka ČOS ses. Moučková. Mezitím se již pilně 
hrál volejbal a mnohá družstva si vypůjčila hráče z jiných 
jednot. Myslím si, že právě v tomto leží kus bratrství.
 V 11 hodin byl odstartován běh kolem Piburského jeze-
ra, který se běžel v několika kategoriích. Piburské jezero – 
jinak studené – bylo již rozehřáto. Toho využil jeden bratr 
a místo běhu okolo jezera jej přeplaval. Měl ale smůlu, pro-
tože při vylézání z vody zanechal mokré stopy, a tak byl za 
ním běžícím br. Standou usvědčen. Závod nikdo nevzdal 
a všichni doběhli do cíle.
 Od 14:00 byl na programu vrh koulí a od 15:00 druhá 
část soutěže všestrannosti. V 16:30 pak začalo soutěžení 
ve střelbě lukem.
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 Mezitím se dohrály kvalifikační zápasy ve volejbalu 
a mohlo začít finálové střetnutí. Byl to urputný boj, ve kte-
rém oba soupeři vyhráli po jednom setu, a tak musel být 
hrán set rozhodující. Štěstěna přála tentokrát družstvu 
Sokola Vídeň. Na tomto místě je nutno poděkovat firmě 
Karlovarské minerální vody a VSL (za zprostředkování) za 
sponzorský dar velkého množství minerální vody Magne-
sia obsahující hořčík. Přispěla tím k uhašení žízně nejen 
hráčů, ale i přihlížejících.
 Zatímco se připravovalo vyhlášení vítězů, zatančily 
nám sestry ze Sokola Dobříš Slezskou besedu a tanec na 
píseň Jiřího Suchého. Potom nás všechny potěšily před-
vedením části skladby ses. Jariny Žitné, za kterou sklidila 
nejen ona, ale i všechny sestry dlouhotrvající potlesk.
 Po 19. hodině byl zapálen druhý táborák a nastalo vy-
hlášení vítězů všech závodů. V družné zábavě, ke které při-
spěla opět Formanka svým uměním, setrvali bratři a sestry 
u táboráku dlouho do noci a opět přišly k chuti pečené 
vuřty a chladné nápoje.
 V pondělí ráno se opakovalo počasí předchozích dnů – 
modrá obloha a sluníčko. V 9 hodin ráno – bratři již od 
osmi hodin připravovali prostor v Oetzu – se konala tra-
diční mše svatá, kterou celebroval mnichovský farář d. p. 
Švehla. Slavnostní rámec pozůstával z mnoha krásných so-
kolských vlajek a na mši se podíleli sestry a bratři z Paříže 
a Vídně. Také skupina Formanka, která přišla ve slavnost-
ních krojích, doprovodila několik písní.

 Po mši předal br. Tomáš Frey slavnostní putovní prapor 
pořadateli setkání 2015 – župě Švýcarské.
 Ses. Dutnarová ze Sokola Pankrác, která prapor daro-
vala, přivezla letos jako dar zástupcům obce Oetz malý 
stromek, který sama vypěstovala. Po předání jsme mohli 
obdivovat hudební a taneční skupinu Formanka, jejíž vy-
stoupení bylo odměněno dlouhotrvajícím potleskem.
 To už se začal řadit slavnostní průvod a byl dán povel 
k odchodu ke slavnostní desce. Na nově zřízeném mostě 
byl skloněním praporů vzdán hold městečku Oetz a celé-
mu tyrolskému kraji.
 U slavnostních desek, které jsou zasazeny do kamene 
v blízkosti místa, kde bylo nalezeno tělo dr. Tyrše, byly po-
loženy věnce a kytice a byly proneseny krátké proslovy. 
Nato byla zapěna česká a slovenská hymna. Tím bylo ofi-
ciálně ukončeno sokolské setkání 2014 v Oetzu.
 Práce ale skončena ještě nebyla. Bylo nutno odstranit 
veškeré stany, stožáry a jiná zařízení, očistit louku od od-
padků a uvést vše do takového pořádku, v jakém nám byla 
louka pronajata.
 Na tomto místě bych rád poděkoval všem jmenovaným 
i nejmenovaným pomocníkům a organizátorům za nevšed-
ně odpovědnou přípravu setkání a jeho úspěšný průběh. 
Radost nás všech, úsměvy na tvářích a skvělá atmosféra – 
to je výsledek jejich námahy. Díky ze srdce, sestry a bratři.
Setkání skončilo, zbyly vzpomínky, fotografie a vědomí, že 
se v roce 2015 opět se sestrami a bratry v Oetzu setkáme.

Výsledky sportovního klání:
Volejbal:
1: Sokol Vídeň
2: Sokol Zábřeh
3: Sokol Mnichov
Vrh koulí:
Mladší žáci
1: Dominik reichmoth (Lu)
2: Clemens Philipp (Ví)
3. Tristan Egli (WI)
Starší žáci
1: Lukas Florian (Ví)
2: Patrick Florian (Ví)
3: Alexander Frey-Materna (Ví)
Mladší ženy
1: Veronika Štěrbová (Ví)

2: yvetta Koranda (Lu)
3: Iveta Boehmová (Zá)
Starší ženy
1: Eva Svobodová (SO)
2: Věra Chyczyi (SO)
3: Francina Formánková (SO)
Starší muži
1: Jiří Svoboda (SO)
2: Jan Zima (Ří)
3: Ludvík Herman (SO)
Mladší muži
1: Jan Šnevajs (MNI)
2: Stanislav Štěrba (Ví)
3: Zdeněk Štěrba (Ví)
běh:
Děti

1: Tristan Egli (WI)
2: Julian Egli (WI)
3: Jenny reichmoth (Lu)
Žáci
1: Dominik reichmoth (Lu)
2: Ondřej Kubeš (Ří)
3: Tereza Vaňková (Cur)
Muži
1: Peter Egli (WI)
2: Eva Švarcová (Lu, startovala v ka-
tegorii mužů)
3: Stanislav Hluchník (Mni)
Ženy
1: Pavla Šebestová (Zá)
2: Angi Egli (WI)
3: Dana Frey-Materna (Ví)

Mölkky:
1: Sokol Solothurn II 
2: Sokol Solothurn I
3: Sokol Vídeň XII-XV
4: Sokol Hodonín
lukostřelba:
Ženy
1: Ilona Najšlová
2: Hana Herdová (Ví)
3: Jana Václavíková (Vel. Pavl.)
Muži
1: Mark Bachmann
2: Patrick Florian (Ví)
3: Milan Václavík (Vel. Pavl.)

-drob-
Foto: Richard Basler 
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Je již tradicí, že v měsíci červnu pořádá sokolská jednota 
XII/XV na zahradě české školy Jarní veselici. Dvorana školy 
i zahrada se velmi rychle zaplnila a brzy zazněly písničky 
k poslechu a tanci. Dobrá nálada byla podpořena dobrým 
jídlem a pitím, podávaly se zákusky, chlebíčky, grilované 
kotlety se salátem, káva, čaj a Budvar ze sudu. Pro děti byly 
připraveny různé zábavné hry, například vrhání kroužků, 
chození na minichůdách, skákání v pytli ad. Konec veselice 
byl stanoven na 18. hodinu, ale mnohým se nechtělo opus-
tit příjemnou zábavu.

První dostih v Praze
9. 10. 1839 se uskutečnil první dostih v Praze na dostiho-
vém závodišti na pozemku dnešního sídliště Invalidovna.

Vojta Náprstek a Klub českých turistů
V roce 1888 stál Vojta Náprstek se sokolským funkcioná-
řem a tělovýchovným teoretikem Vilémem Kurzem u zro-
du Klubu českých turistů a stal se jeho prvním předsedou 
a hlavním mecenášem. I díky Náprstkovu organizačnímu 
úsilí a schopnostem dokázal klub brzy po svém založení 
zorganizovat a získat prostředky na tak významnou aktivi-
tu, jakou byla stavba Petřínské rozhledny a lanové dráhy 
k ní vedoucí. Založením KČT jako první české turistické 
organizace na českém území (připomeňme, že první or-
ganizací tohoto druhu byl spolek německý – již v roce 
1870 založil pražský obchodník Johann Stüdl Pražskou 
sekci německého alpského spolku DAV, resp. DuÖAV) se 
Náprstek zasloužil nejenom o rozvoj turistiky jako takové, 
ale i o rozšíření dalších souvisejících činností, jako např. 
alpinismu. Zásluhy KČT na tomto poli, stejně jako v bu-
dování sítě značených cest, chat i organizací výprav do 
celého světa, nejsou dosud v plném rozsahu doceněny, 
stejně jako význam Vojty Náprstka jako zakladatele KČT, 
který je zpravidla vyzdvihován především pro své zásluhy 
národnostně-politické či snahy feministické. Hlavní díl zá-
sluh o organizovanou turistiku a sporty v přírodě tak často 
obdrží jiní a přínos osobnosti českého buditele a politika 
v této oblasti je dnes téměř zapomenut.
 Další odkazy: Klub českých turistů na stránkách www.
horolezeckaabeceda.cz; Česká společnost zeměvědná na 
stránkách www.horolezeckaabeceda. -tof-

VÝRočÍ

První valná hromada svazu cyklistů
Před 130 lety, 27. dubna 1884, se konala první valná hro-
mada České ústřední jednoty velocipedistů (ČÚJV), před-
chůdce dnešního Českého svazu cyklistiky a vůbec prvního 
jednotného sportovního spolku v českých zemích. Členství 
v prvním českém cyklistickém svazu mělo v té době značný 
společenský význam, a proto lze na seznamu členů ČÚJV 
číst jména významných osobností z řad českého měšťan-
stva a šlechty. Urozená společnost sice dávala přednost 
koním, ale jízda na kole byla pro určitou její část módou.

Před 100 lety se narodil Evžen Rošický
Evžen Rošický (15. 10. 1914 – 25. 6. 1942) byl novinář 
a sportovec. Vystudoval práva na Univerzitě Karlově 
v Praze. V letech 1931-1941 závodil za SK Slavia Praha, 
reprezentoval též na LOH 1936 v Berlíně. Stal se mistrem 
Československa v běhu na 800 metrů (1933, 1934, 1935, 
1936, 1937), běhu na 400 metrů překážek (1937, 1939), 
byl též členem mistrovských štafet v běhu na 4 × 100 m 
(1936) a 4 × 400 m (1933, 1934, 1937, 1939, 1940). Ro-
šického časy na 800 m a 400 m překážek byly ve své době 
československými rekordy. Jeho nejlepší osobní výkony 
představovaly na trati 800 m čas 1:54,6 z roku 1935 a na 
trati 400 m překážek čas 56,9 z roku 1939.
 V roce 1935 Rošický vstoupil do KSČ a stal se noviná-
řem. Do Rudého práva a Haló novin přispíval sportovními 
články, psal také fejetony a povídky do Národní práce. Bě-
hem druhé světové války se stal členem protifašistického 
odboje. Spolu s otcem Jaroslavem Rošickým spolupracoval 
s ilegální skupinou Kapitán Nemo (viz pomníček ve tvaru 
štítu na rohu Svatoslavovy ulice pod kostelem sv. Václava 
v Nuslích). 18. června 1942 byli oba zatčeni, 25. června 
pak v Praze na Kobyliské střelnici popraveni.

Evžen Hadamczik
Evžen Hadamczik (* 28. 10. 
1939, Dolní Benešov) byl největ-
ší trenér v dějinách ostravského 
Baníku a starší bratr hokejového 
kouče Aloise Hadamczika. Ost-
ravský tým přivedl ke dvěma ti-
tulům mistra ligy a do semifinále 
Poháru vítězů pohárů.
 Do Baníku nastoupil v roce 
1978 a klub pod jeho vedením Cvičitelský sbor Sokola Pražského z roku 1864
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zažil nebývalé úspěchy. Tým jen vzkvétal a v domácím pro-
středí odehrál 74 utkání bez prohry v řadě. Hadam czikův 
rekord asi těžko někdo bude překonávat. Baník pod ve-
dením přemýšlivého kouče získal ještě třikrát druhé místo 
v lize a dominoval i v Českém a Československém poháru. 
Kromě toho zažíval skvělé časy v pohárové Evropě a v roce 
1979 si Baník zahrál semifinále už zaniklého Poháru vítě-
zů pohárů s Fortunou Düsseldorf. V letech 1982-1984 
vedl Evžen Hadamczik olympijskou reprezentaci. Mezi-
tím ukončil působení v Baníku, kde stihl položit základy 
úspěšné práce s mládeží, do úspěšného konce se nedo-
táhlo i přes enormní zájem Rakušanů ani jeho angažmá 
v Rapidu Vídeň. V roce 1984 se stal na čas trenérem re-
prezentace ČSSR, pod jeho vedením tým odehrál jediné 
utkání na půdě tehdejší NDR. Komunisté nesmyslně zatrhli 
v roce 1984 olympijskému výběru, jejž vedl, start na hrách 
v Los Angeles. Bojkot tak zabránil mužstvu obhajovat zla-
té medaile z Moskvy. O pár týdnů později, 19. září 1984, 
v Ostravě Evžen Hadamczik tragicky zemřel.

František Veselý
30. 10. 2009 zemřel František Veselý (* 7. 12. 1943), fot-
balista, výborný útočník, mistr Evropy z roku 1976, který 
spojil celý život se Slavií. Odehrál za ni nejvíc zápasů v his-
torii klubu. Nastoupil do 920 utkání, z toho 404 bylo ligo-
vých. V lize dal 61 branek. Byl kapitánem. Veselý ve Slavii 
působil v letech 1965-1980, to mu bylo sedmatřicet. V pa-
desátých letech za ni hrával i jeho otec, v první polovině 
devadesátých let pak zase jeho syn. Slavné jméno František 
Veselý se tak v sešívaném dresu objevilo hned třikrát. Po 
odchodu z pražského celku působil čtyři roky v Rakousku. 
Poté ještě dlouho nastupoval za internacionály a fandil své 
Slavii. V národním mužstvu debutoval v roce 1965 a repre-
zentační dres nosil dalších dvanáct let. Odehrál 34 utkání 
a vstřelil tři branky.

Letecký akrobat Ivan Tuček
Mistr světa v letecké akrobacii z roku 1978, vicemistr světa 
z roku 1976 a trojnásobný mistr republiky, letecký akrobat 
Ivan Tuček se narodil 20. listopadu 1942. Za celou kariéru 
nalétal asi 9 000 hodin a neměl žádnou vážnější nehodu. 
Přesto zahynul tragicky: 25. srpna 1999 se mu při zkušeb-
ním letu v jednomotorovém letadle typu Zlin Z-142 po-
znávací značky OK-VJN poblíž rakouské vesnice Hirt při 
letu ve výšce asi 200 metrů náhle sklopilo křídlo a letoun 
se zřítil k zemi.
 Pražský rodák Tuček miloval letectví již od mládí. Od 
plachtění poté přešel v Hradci Králové k motorovému lé-

tání a akrobacii. Proslavil se zejména ziskem titulu mistra 
světa v roce 1978, kdy se šampionát konal na letišti v Ho-
síně u Českých Budějovic. Absolutním mistrem světa se 
tehdy podruhé v historii stal Čech: Tuček navázal na triumf 
Ladislava Bezáka z roku 1960. Po ukončení aktivní spor-
tovní kariéry se stal krátce trenérem reprezentace, poté 
nastoupil k Slov-Airu jako práškovací pilot. V roce 1993 
rozjel spolu se synem v Hradci Králové leteckou školu, kde 
působil jako šéfinstruktor.

kRáTcE ZE SPoRTU

Horolezec Radek Jaroš zdolal 
druhou nejvyšší horu světa K2
Stal se tak teprve patnáctým člověkem, který vystoupil na 
všech čtrnáct osmitisícových vrcholů bez kyslíku. Vrchol 
8 611 metrů vysoké hory, která mu jako poslední odolá-
vala, dobyl Jaroš na pátý pokus a zkompletoval jako první 
Čech „Korunu Himálaje“.

Titul Terezy Huříkové
Tereza Huříková se stala mis-
tryní Evropy v maratonu hor-
ských kol v irské Ballyhour. 
Úspěšní byli i kolegové Tere-
zy z týmu Specialized Racing 
XC. Christoph Sauser se stal 
maratonským mistrem Evro-
py a Jaroslav Kulhavý skončil 
druhý.

Zlatý juniorský desetibojař a chodkyně
Desetibojař Jiří Sýkora získal na juniorském mistrovství svě-
ta v atletice jako první český muž zlatou medaili. V americ-
kém Eugene triumfoval v rekordu šampionátu 8 135 bodů 
a navázal na vítězství chodkyně Anežky Drahotové v závo-
dě na 10 km.

Mistrovství světa v rychlostní kanoistice
Čtyřkajak v sestavě Daniel Havel, Lukáš Trefil, Josef Dostál, 
Jan Štěrba vyhrál kilometrový závod na mistrovství světa 
v rychlostní kanoistice. Česká posádka se dočkala po dvou 
evropských titulech premiérového světového zlata a na MS 
vylepšila loňské druhé místo.
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latském senzačním mistrem světa. Syn zpěvačky Evy Em-
mingerové a sochaře Tomáše Bosamby suverénně vyhrál 
závod na olympijské trati 1000 metrů, stříbro obdržel ka-
noista Martin Fuksa, který také vybojoval bronz v závodě 
na 500 metrů.

Barbora Špotáková vyhrála soutěž oštěpařek 
na Diamantové lize v Monaku
Zůstává tak po návratu z mateřské dovolené neporaže-
na. Světová rekordmanka si vylepšila letošní maximum na 
66,96 metru a už je druhá ve světových tabulkách této se-
zóny. V Diamantové lize vyhrála letos už potřetí po trium-
fech v Římě a Lausanne a upevnila si vedení v hodnocení 
disciplíny. V sezóně proměnila ve vítězství všech pět startů.

Petra Kvitová podruhé vyhrála Wimbledon
Tenistka Petra Kvitová se stala podruhé v kariéře vítězkou 
na trávě ve Wimbledonu. Ve finále porazila dvacetiletou 
Kanaďanku Eugenii Bouchardovou po setech 6:3 a 6:0. 
Čtyřiadvacetiletá Kvitová se stala druhou českou tenist-
kou, která vyhrála dvouhru ve Wimbledonu víc než jed-
nou. Před ní to dokázala jen Martina Navrátilová. První 
wimbledonský i grandslamový titul Kvitová získala v roce 
2011, kdy ve finále v londýnském All England Clubu jasně 
porazila Rusku Marii Šarapovovou. V letošním turnaji ztra-
tila Kvitová jediný set, a to ve 3. kole s pětinásobnou vítěz-
kou Wimbledonu Venus Williamsovou z USA, v kterém ji 
dva míče dělily od vyřazení. Cestou za vavřínem Kvitová 
vyřadila i tři krajanky – v 1. kole Andreu Hlaváčkovou, ve 
čtvrtfinále Barboru Záhlavovou-Strýcovou a v semifinále 
Lucii Šafářovou.

V Praze se sešli mistři joja, 
světový šampionát vyhrál Američan
Pražské mistrovství světa v jojování, tedy v ovládání zná-
mého joja, zná vítěze. Hlavní kategorii vyhrál Američan 
Gentry Stein před dvěma Japonci – Takešim Macurou 
a Iorim Jamakim. Nejlepší Čech Václav Kroutil se umístil 
na 13. místě.

Olomouc patřila opět šachistům, 
hrálo se i na náměstí
Do Olomouce zamířili přední tuzemští i světoví šachisté. 
Ve městě se konal mezinárodní festival Olomoucké šacho-
vé léto, který je největší šachovou akcí na Moravě. Příleži-
tost poměřit své síly měli i zájemci z řad veřejnosti. Zahrát 
si mohli pod širým nebem přímo v centru města. ČTK to 
řekl organizátor akce Jaroslav Fuksík. Do hlavních turnajů 
se přihlásilo 250 šachistů z dvaceti zemí světa. Tradičně sil-
ná byla účast Slováků, Poláků, Rusů, Němců a Rakušanů. 
Nechyběli ani šachisté z Indie a Mongolska.

V ostravském Trojhalí Karolina 
se otevřela veřejná sportoviště
V historické budově někdejší ústředny, která je součástí 
renovovaného areálu Trojhalí Karolina v Ostravě, byla ote-
vřena veřejná sportoviště. Zájemcům nabídnou dvě tělo-
cvičny, každou o rozloze 600 m2. Průmyslové objekty na 
revitalizovaném území po bývalé koksovně Karolina jsou 

jakýmsi středem mezi historickým centrem města a indu-
striální Dolní oblastí Vítkovice, která se v posledních letech 
mění v nové kulturní a společenské centrum. Za návrhem 
na přestavbu Trojhalí stojí přední český architekt Josef Ples-
kot, který se už ve městě podílel například na proměně 
bývalého Plynojemu v multifunkční aulu Gong nebo na 
podobě vznikajícího Světa techniky. Přestavba objektů tr-
vala zhruba dva roky a stála 170 milionů korun bez DPH, 
převážnou část nákladů uhradila evropská dotace.

Česko-rakouská tenistka končí
Na svém facebookovém profilu oznámila nyní jednatřice-
tiletá tenistka Iveta Melzerová-Benešová konec své pro-
fesionální kariéry. Na jejím vrcholu dosáhla postavení 
25. hráčky na světě a mezi jejími úspěchy patří k největším 
titul ve smíšené čtyřhře ve Wimbledonu v roce 2011, který 
vybojovala se svým nynějším manželem, rakouským tenis-
tou Jürgenem Melzerem. Obecně právě deblové soutěže 
jí svědčily nejlépe a získala v nich 14 turnajových vítězství. 
V dvouhře pak vybojovala pouze dva turnajové triumfy na 
okruhu WTA. Iveta Melzerová-Benešová rovněž v minu-
losti reprezentovala Českou republiku ve Fed Cupu, kde 
dopomohla svému týmu k dvěma celkovým vítězstvím 
v letech 2011 a 2012. V poslední době však česko-rakous-
kou tenistku sužovala zranění, především vleklé problémy 
s ramenem, kvůli nimž nehrála rok a půl. Letos na jaře se 
sice pokusila o návrat a jejím posledním velkým turnajem 
se stal proslulý grandslam na pařížských dvorcích Roland 
Garros. Podle svých slov ji však problémy s ramenem ne-
opouštěly a navíc zápolila s postupnou ztrátou motivace. 
Ve vrcholovém tenise působila od dětských let, a i proto 
pociťovala jistou únavu z kolotoče turnajů. I když některé 
špičkové tenistky, jako například Martina Navrátilová, byly 
schopné získávat turnajová vítězství i kolem čtyřicátého 
roku svého věku, není nijak neobvyklé, když Iveta Melze-
rová-Benešová končí o devět let dříve. Zejména tenistky 
hrající již od dětských let zápasí často s řadou zranění a je-
jich organismus je značně opotřebovaný. Snad se Ivetě 
Melzerové-Benešové podaří najít i v dalším životě vhodné 
uplatnění. (MaFr)

Ještě jednou k letošnímu Oetzu
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O jednom (skoro) zapomenutém (1968) 
a jednom brzkém (1989) výročí

Milí čtenáři,
 napadlo vás někdy, jak a proč kdysi po světě vznikaly 
české a slovenské časopisy pro krajany pocházející z ně-
kdejší Československé socialistické republiky? Vždycky 
tomu tak v dějinách bylo, že lidé z téhož národa, kteří 
se z jakýchkoliv důvodů usídlili v jiné zemi, zakládali své 
krajanské spolky, ve kterých se scházeli, věnovali kultuře 
a zakládali časopisy, byť třeba jen stručná informativní pe-
riodika či občasníky. Dělali to nejenom proto, aby nezapo-
mněli svou vlastní řeč, ale také proto, aby si v cizí zemi, kde 
vládne jiná kultura, jiné cítění a myšlení, vytvořili jakýsi os-
trůvek své původní vlasti. Tam se cítí jako doma a zároveň 
jsou svobodní natolik, že si mohou vyměňovat své názory, 
což v zemi, ve které se narodili a vyrůstali, veřejně a nahlas 
činit nemohli.
 Ohromný exodus české a slovenské populace vyvolalo 
nastolení komunismu v roce 1948. Tzv. diktatura proleta-
riátu, drastické omezení práv a svobod člověka, nábo-
ženská perzekuce, vymyšlené a za pomoci nejbujnější 
zločinecké fantazie vykonstruované politické přestupky 
měly za následek stovky nevinně popravených, tisíce ne-
právem odsouzených, degradovaných lidí, zbavených hod-
ností, akademických titulů, postavení. Jejich děti a příbuzní 
nesměli studovat na středních ani vysokých školách a vy-
konávat činnosti, jaké by chtěli a pro které by měli vlohy. 
Rok 1948 drastickým způsobem navždy poznamenal osud 
českého a slovenského národa. Tisíce bylo těch, kteří měli 
odvahu i sílu podniknout riskantní cestu do nejisté emi-
grace, protože se nechtěli stát otroky pučem nastoleného 
režimu. Ti, co tolik odvahy a síly k takovému kroku nemě-
li, zůstali doma a na dlouhou dobu se museli přizpůsobit 
životu v kleci. Mnohým se v ní podařilo vytvořit si jakýsi 
vnitřní prostor svobody, mnozí se však životu v kleci zcela 
přizpůsobili, ba stali se jeho opěvovateli.
 Ztracená generace – fenomén, který jen tak nemá v dě-
jinách lidstva obdoby. Jsou tak označováni lidé, kteří se ne-
mohli vyvíjet, žít a tvořit podle svých talentů a schopností, 
ale byli donuceni k činnosti, kterou jim vnutil diktátorský 
režim. To, co by bývali mohli vytvořit, zůstalo pohřbeno, 
nerealizováno, nevyrostlo na povrch, tak jako musí vyklíčit 
sémě pšenice, aby jednou přineslo stonásobnou úrodu. 
Sémě talentů a vrozené moudrosti mnoha lidí bylo uduše-
no ve svém zárodku ve jménu totalitního systému, které-
mu nezáleželo na člověku, ale na pošetilé ideologii. Rozum 
byl zardoušen, duch zloby a nenávisti šířil svůj smrtonosný 
pach jako rozkládající se mrtvola kdysi živého tvora.
 Pojmem „ztracená generace“ bývá ale také označována 
část populace, která volila život v emigraci. Vše, čím mohli 
být její příslušníci prospěšní své rodné zemi, již nazývali 
vlastí, bylo investováno do společnosti a státu, který jim 
poskytl azyl a možnost žít. Tento smutný fenomén odlivu 
inteligentních mozků je další z charakteristik někdejšího 
poválečného Československa.
 Když v roce 1968 začaly tát ledy a Alexander Dubček 
spolu s tehdejší vládou v tzv. Pražském jaru nastolil „de-
mokracii s lidskou tváří“, věznice s politickými vězni byly již 
definitivně minulostí, hranice se otevřely dokořán a lidu se 
dostalo nevídané možnosti nadechnout se svobody, bylo 
to něco, co později politologové a historici označili slovem 

„perestrojka“. Přišlo to ale příliš brzo, sovětské impérium 
na něco takového nebylo ani ideově, ani mocensky při-
praveno. Muselo uplynout dalších dvacet let, než se tam 
k moci dostal Michail Gorbačov. A impérium se muselo 
nejdříve zhroutit v samém jeho mocenském centru.
 Rok 1968 byl tedy jen pouhou fatou morgánou, jakýmsi 
náznakem toho, co perestrojka je. Musel být co nejdříve 
a co nejbrutálněji vymazán z dějin – z oněch dějin, které 
po druhé světové válce psal tak zvráceně moskevský režim. 
Pouhých několik měsíců svobody bylo krutě rozválcováno 
tanky. A opět nastala doba „normalizace“, návrat k tomu, 
co tu bylo už po roce 1948 – zatýkání, špiclování, nastolení 
atmosféry strachu, ohýbání hřbetů, devastace charakterů, 
splynutí s politikou moci. Na dalších nekonečně dlouhých 
dvacet let znovu jedna obrovská klec. Sovětská okupace se 
stala nejsilnějším motivem další vlny exodu, desítky tisíc lidí 
opustily republiku. Dnes jsou občany tradičně demokratic-
kých zemí – USA, Kanady, Austrálie, západní Evropy.
 Tolik jako připomínka vzniku časopisů a různých perio-
dik v českém a slovenském jazyce, která v zahraničí vy-
cházejí. Jsem z generace těch, kteří za komunismu v ČSSR 
tajně poslouchali rádio Svobodná Evropa, Hlas Ameriky, 
Vatikán a kteří sem tam četli riskantně propašované časo-
pisy ve slovenštině nebo v češtině. Později, když jsem sám 
emigroval, jsem je čítal již volně, beze strachu, že mě za 
to někdo udá. Většina z těch, kteří tehdy do zahraničního 
vysílání a krajanských časopisů většinou nezištně přispívali, 
dnes již asi nežije. Jejich činnost byla polistopadovým reži-
mem často oceňována – především prezident Václav Havel 
jejich zásluhy mnohokrát vyzvedl. Také já cítím potřebu 
i nyní, tolik let po pádu komunismu, vyslovit všem těm více 
i méně známým lidem svůj velký obdiv a dík. Svými texty 
a relacemi otevírali lidem oči. Doma, v republice, bylo je-
jich čtenářů a posluchačů jen velice málo, mizivé procento. 
S tak mizivou čteností by musela dnešní média automatic-
ky zkrachovat a zaniknout. Avšak v případě zpráv, které 
tato periodika lidem ve staré vlasti přinášela, se jednalo 
o životodárné informace, které se následně šířily slovem 
od ucha k uchu den co den, rok co rok, až z nich vznikla 
jediná obrovská, nezastavitelná vlna.
 Proč to všechno nyní píšu? Dvacátého prvního srp-
na uplynulo 46 let od invaze sovětských okupantských 
vojsk do Československa. Na stránkách časopisů pro Če-
chy a Slováky v zahraničí se z roku na rok objevuje méně 
a méně textů k tomuto výročí. Chápu, že generace emi-
grantů z roku 1968 již zestárla. Ti, kterým tenkrát bylo dva-
cet, jsou dnes bezmála sedmdesátníci. Mnozí už nejsou 
mezi námi a mnozí z těch, kteří tu dobu ještě pamatují, 
jsou již unaveni, protože o tom mluvili a psali snad po celý 
svůj život v emigraci. Možná si také myslí, že štafetu by měl 
převzít a o tomto smutném výročí psát již někdo mladší. 
Jenže kdo? Mezi lety 1968 až 1989, kdy padl komunismus, 
na Západ emigrovaly další tisíce lidí. Po pádu komunismu 
se k těmto Čechům a Slovákům přidala kvanta mladých 
lidí, kteří odešli do ciziny za prací nebo studovat. Legálně. 
Už nemuseli emigrovat.
 Obávám se, že z těchto skupin lidí – tedy přišlých po 
roce 1968 a pak po roce 1989 – již téměř nikdo nebo jen 
málokdo má přímou osobní zkušenost s tím, co se dělo 
před rokem 1968 či během něho a co následovalo bezpro-
středně po okupaci. Obávám se, že tyto skupiny lidí mají 
již jen pramalé politicko-nábožensky motivované důvody 
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y vracet se k tomuto výročí. Těm, kteří se narodili v době tzv. 
sametové revoluce, je dnes 25 let. Svůj dosavadní život, 
výchovu, školu, práci již prožívají v normální společnosti 
a nemají důvod zamýšlet se nad tím, co bylo v roce 1968. 
A přesto: v latině nás kdysi učili, že historia est magistra 
vitae. Jestliže se nedokážeme učit a poučit z toho, co se 
událo v minulosti, jakou pak máme šanci naučit se zvládat 
všechny ty události, které nám servíruje současný život?
 Ale možná to bylo i trochu jinak. Když dnes hovořím 
s mládeží, která se o politiku a československou minulost 
zajímá, říká mi: „Ta Dubčekova demokracie byla v podstatě 
jen snahou poněkud zmírnit pravidla komunismu, ne ho 
změnit, je přece nereformovatelný. On i jeho spolupracov-
níci byli komunisté, nemohli vytvořit skutečně demokratic-
ké prostředí.“
 Únorovou anexí Krymu porušil ruský prezident Putin 
všechny dohody, na kterých stál mír po druhé světové vál-
ce, a byl tak brutálně narušen mír a respektování hranic 
v poválečné Evropě. Celoevropský mír spočíval na respek-
tování poválečných hranic. Dokonce i rozpad Sovětského 
svazu, Československa nebo Jugoslávie akceptoval dané 
hranice. Snad až na jedinou výjimku, Kosovo, které se stalo 
terčem sporů mezi Ruskem a Evropskou unií; státy Evropy 
nechtěly vyvolávat duchy minulosti a akceptování hranic 
bylo všeobecně považováno za nedotknutelné.
 Ve zprávách slyšíme dennodenně rozporuplné infor-
mace o tom, co se děje na východní Ukrajině. Putin chlad-
nokrevně přestává respektovat rozhodnutí mezinárodních 
soudních instancí. Začátkem srpna se nechal na Krymu 
slyšet, že chce, aby Rusko mělo zbraně, o jakých svět ještě 
neslyšel, a že pro zbrojaře vyvíjející a vyrábějící zbraně se 
v ruském rozpočtu najde třeba i 20 bilionů rublů. Anexi 
Krymu nazval „organizací referenda“, embargo na západní 
potraviny podporou domácího průmyslu a válku s Ukraji-
nou „ukrajinským krvavým chaosem“ (LN, 15. srpna 2014, 
str. 5). Dezinformace, lhaní, vymývání mozků – jen tak je 
možno nazvat to, co v konfliktu mezi Ukrajinou a Ruskem 
propustí oficiální ruská média na veřejnost.
 Čtyřicet šest let – to jsou prakticky dvě generace lidí, 
kteří na sobě nesou tak či onak důsledky invaze sovětských 
vojsk. Toto číslo můžeme klidně ignorovat, mávnout nad 
ním rukou a říci, že nás se to netýká. Nemůžeme však po-
přít, že kdyby vláda Alexandra Dubčeka a jeho demokracie 
s lidskou tváří nebyla převálcovaná ruskými tanky, vypadal 
by vývoj v naší zemi zcela jinak, než jak tomu skutečně 
bylo. Nebyly by tisícovky emigrantů, nebyla by atmosfé-
ra strachu, špiclování, perzekuce, nebyly by charakterové 
deformace, němé splynutí s pokrytecko-zločineckým reži-
mem, nebyla by náboženská nesvoboda, ztížená volba ces-
tování, nebyl by ekonomický úpadek. Václav Havel, pokud 
by se vůbec někdy stal nejdříve disidentem a pak prezi-
dentem, by nemusel ve svém prvním novoročním projevu 
těsně po pádu komunismu v roce 1990 říci: „Naše země 
nevzkvétá, celá desetiletí jsme byli obelháváni.“
 Po šestačtyřiceti letech hrozí další invaze Rusů, tento-
krát na Ukrajinu, protože někdo, kdo vyšel z řad KGB a ni-
kdy tyto řady neopustil a nepřestal snít o velkém a mocném 
impériu po vzoru Stalina a jiných komunistických zločin-
ců, se neštítí před zraky celého světa mocensky uzurpovat 
něco, co mu vůbec nepatří.
 Myslím, že nejenom proto je nutné připomínat si toto, 
ale i jiná smutná výročí. Jsou to mementa, milníky, bez kte-

rých se v životě neobejdeme. Někdy smutné a bolestné, 
ale varující k bdělosti a vyzývající i k oběti. Za všechny to 
velice výstižně řekl jeden český politik jako výtku těm, kteří 
sankce EU vůči Rusku považují za přehnané a nerozum-
né, protože prý uškodí zájmům mnoha evropských firem, 
které v důsledku ruského embarga nebudou moci exporto-
vat potravinářské výrobky do Ruska (LN, 16. srpna 2014, 
str. 11): „Je vám milejší mít před domem tank, anebo raději 
zaplatíte o dvě koruny víc za plyn a za naftu?“

Peter Žaloudek, Vídeň v předvečer 
46. výročí ruské invaze do ČSSR

Čeština a emigrace
V březnu jsem dostal pozvánku na konferenci „Krajané 
a čeština“ pořádanou Ministerstvem zahraničních věcí 
a Českým rozhlasem ve dnech 10.-12. září 2014 v nové bu-
dově Národního muzea v Praze. Udržení mateřštiny Čechů 
žijících mimo vlast mne dlouhodobě zajímá, pořadatelům 
jsem poslal dvě úvahy týkající se tohoto tématu, zůstaly 
bez odpovědi. Ze zdravotních důvodů se nemohu této 
akce osobně zúčastnit, proto jsem poslal panu Miroslavu 
Krupičkovi (Mezinárodní koordinační výbor zahraničních 
Čechů) jinou úvahu k přednesení na konferenci.

Redakční poznámka: Z této úvahy jsme vybrali několik 
pasáží.
 …A český jazyk by měl být pro nás hradem střežícím 
poklad zděděný po předcích. Nutně potřebné pro češtinu 
naší doby jsou čeští lidé. Platí ještě dnes heslo „Co je české, 
to je hezké“?
 Do češtiny se začaly hrnout anglicismy.
 …Globalizuje se náš národní život? Z čeho vychází? Je 
to projev kultury svobody? Národní písně, kroje a vesnic-
ké zvyky se mezi Čechy udržují okrajově. V dnešním světě 
je to asi nevyhnutelné. Když si ale někdo říká George po 
letech strávených v anglicky mluvících zemích, kde jméno 
Jiří je nevyslovitelné, národ povstane a stane se strážcem 
mateřštiny. Proč ale svou kulturní sounáležitost neproje-
vuje důsledně? Český jazyk v poslední době zaznamenává 
nemalou změnu. Domnívám se, že jde o pochybnou cestu. 
Když jsem před více než půl stoletím viděl americký film 
Sněhurka a sedm trpaslíků, vzpomínám na záslužné úsilí, 
jaké si dali autoři překladu do češtiny a každému z těch 
sedmi dali jméno „po našem“, a dnes mohu posoudit, že 
lepší než v anglickém originále. To dnes v šílenství pokémo-
nů nikoho nenapadne, jsou to Pocket Monsters a mají i na 
české scéně japonsko-anglická jména, kterým nikdo ne-
rozumí. Jaký to rozdíl od Šmudly, Štístka, Prófy a dalších! 
McDonaldům, i když firmu založil v USA čsl. přistěhovalec, 
v Praze rozbíjejí okna a ničí zařízení, Pikachu slaví triumfy 
v Playing Game a za tento počítačový program čeští rodiče 
ochotně vydávají tisíce korun. Výchova kolektivní identity? 
A jedny pražské noviny obvinily české emigranty, že špatně 
mluví česky a ztrácejí cit pro rodný jazyk.
 Od živého zdroje českého jazyka jsem odtržen po 
více než čtyřicet let, přesto se snažím udržovat jeho slo-
vesné bohatství a pokouším se je přenést na moje dnes 
již dospělé děti, které již nemají školní základy češtiny. 
Na vnučku, jejíž matka je Australanka, mluvím česky, po-
kud možno gramaticky správně bez anglicismů, zatímco 
čeština v domovině je prošpikována z angličtiny otrocky 
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převzatými výrazy, a to ještě vstřícněji než tehdy, kdy se 
náš jazyk germanizoval za Rakouska nebo rusifikoval za 
bolševické nadvlády. Uznávám, že mnohé odborné názvo-
sloví, vytvořené v anglicky mluvících zemích, je nesnadno 
přeložitelné. Čeština nepatří k těm nejpružnějším jazykům, 
s obtížemi si tvoří nová slova a obává se z národovecké 
tradice řečových brusičů. I z mého omezeného kontaktu 
se sdělovacími prostředky, projevy politiků a představitelů 
nejrůznějších směrů veřejného života České republiky, ko-
respondence s příbuznými a přáteli a dojmů z občasných 
návštěv s nepříjemnými pocity zjišťuji, jak naše mateřština 
podléhá vlivu angličtiny. Jde o obohacení, nebo hanobe-
ní? V cestovních kancelářích se již jízdenky či letenky i na 
outdorovou aktivitu jakékoliv destinace nezamlouvají, ale 
bukují. Na počítači je klávesa označená „shift“ a tak se jí 
v republice říká, na psacích strojích se nikdy tak neoznačo-
vala stejná funkce – zvednutí válce. Tisk a řečnické projevy 
se jen hemží výrazy, které čeština dovede vhodně vyjádřit 
bez berliček: workshop, virtuální, gay, headline, dressing, 
crossover, labela, billboard, bestseller, turfman, tea-room, 
highball, highway, lídr, dýler, imidž, post atd. atd. Stačí 
jen si vzít jedno číslo pražských novin a zaškrtat ten podle 
mého názoru zločin páchaný na naší řeči. Na drtivou vět-
šinu uvedených výrazů máme česká slova. Kde by měla 
začít náprava? V Melbourne, nebo v Praze? Postaral se 
někdo o jazykovou příručku zaměřenou na téma „čeština 
a emigrace“?
 Takže míříme do světoobčanství. Čeští hokejisté hra-
jí v Kanadě a ve Spojených státech, české hráče kopané 
najdeme ve všech možných zahraničních klubech. Čeští 
dirigenti, klavíristé a houslisté účinkují v koncertních sí-
ních po celém světě, české sopranistky dobývají světové 
operní scény. Kultura a sport jsou mimořádně příznivými 
prostředky k vývozu globalizace, jejich řeči rozumí kdekdo, 
je univerzální. A to nemluvím o statisících, kteří si zvolili žít 
mimo Českou republiku, dnes se nám říká „krajané“. Když 
přijedu do republiky, jedna z prvních mně položených otá-
zek zní: „Co jsi, jak se cítíš?“ Odpovídám, jsem světoob-
čan, československý socialismus mne vypudil z domova. 
V drtivé většině moje světoobčanství je odsuzováno. Když 
chci napravit svoji pověst a řeknu, že se cítím Čechem na 
99 procent a to jedno zbývající představuje rozdíl. Tazatelé 
jsou opět nespokojení. Vyžadují, abych byl stoprocentní 
jako buditel. A česky se vyjadřoval stoprocentně. To jedno 
procento i po desítiletí života mimo republiku se považuje 
za hřích. Prosím, nehřeší ale s velmi širokým dopadem do-
mácí sdělovací prostředky a vlastně kde kdo?
 Naleptávání, korumpování a znetvořování rodného ja-
zyka je znakem vyjadřovací lenosti, bohužel patří k mód-
nímu vývoji v České republice. Promítá se i do češtiny 
emigrantů. Český jazyk je jen jeden. Zachováme jej? Na 
rodné hroudě i kdekoliv jinde? Češi žijící mimo republiku 
jsou vystaveni místnímu jazykovému tlaku daleko více než 
pražští novináři či politikové, a přesto se snaží udržet rod-
ný jazyk.

Miloš Ondráček, Austrálie

Řád a milosrdenství
Začátkem června jsem doprovázel po Moravě italského 
kněze z řehole kapucínů, svého přítele z doby společných 
studií teologie v osmdesátých letech v Římě. Naše přátel-

ství trvá přes třicet let. Stalo se už pravidlem, že se jed-
nou za rok vídáme – buď jsem já u něho v Římě, nebo on 
u mne ve Vídni. Letos zatoužil navštívit kapucíny v Brně 
a v Olomouci. V Čechách, resp. na Moravě, působí pár 
jeho bývalých studentů, které chtěl vidět. Stalo se. To, co 
jsme spolu prožili, bylo i pro mě velice zajímavou a pouč-
nou zkušeností, jež ve mně následně vyvolala řadu otázek.
 Po brněnském klášteře nás provázel jeden velice sym-
patický páter. Když mluvil o historii kláštera, pronesl kromě 
jiného i krásné myšlenky o tom, proč byli kapucíni v minu-
losti tak populární a oblíbenou řeholí. První kapucínský 
klášter v Brně byl zničen v době třicetileté války (1618-
1648). Na zbudování druhého, nynějšího kláštera měl 
velkou zásluhu generál František baron Trenck, původem 
Ital (1711-1749), dobrodinec kapucínů, který je pohřben 
v hrobce pod klášterem. Byl to velice tvrdý chlap, voje-
vůdce rakouské monarchie. Svůj oddíl vojáků – pandurů – 
vytvořil z trestanců a zločinců odsouzených na doživotí či 
na smrt. Měl obrovskou autoritu, s drsnými muži těžkého 
kalibru to uměl. Kapucíny si oblíbil v době, kdy sám upadl 
do nemilosti, byl uvězněn na Špilberku a tam viděl, jak mi-
losrdně a s úctou se ke všem vězňům chovají, zvláště k těm 
největším zločincům, jimiž každý pohrdal.
 Kapucíni byli těm vězňům v něčem podobní – drsní 
sami k sobě, zvyklí na chudobu a bídu, nelítostné životní 
podmínky, nerozmazlení a nezhýčkaní pohodlím, majet-
kem a bohatstvím. Přitom však byli zapálení pro ideál dob-
ra a lásky, kterému zasvětili celý svůj život. Možná právě 
proto je drsňáci a zločinci odsouzení na smrt brali vážně. 
Ta jejich milosrdná chlapskost Trenckovi imponovala nato-
lik, že se ve svém brněnském vězení rozhodl nechat pro ně 
postavit na své náklady část velkého kláštera.
 Klášter jako symbol, jako místo určující poslání, jako 
přítomnost čehosi dobrého a duchovního. Řád a milo-
srdenství. Disciplína a idea, respekt a oddanost zákonu. 
A pak milosrdenství. To všechno rezonuje v hloubi mého 
nitra. Jak jen to spolu souvisí? Nejsou snad symptomy 
dnešní doby spíše symptomy individualismu? Nejsme snad 
dennodenně svědky toho, jak se všude, kam jen oko po-
hlédne, hroutí instituce, budované po staletí, včetně rodi-
ny, a jak vznikají nové formy soužití na této planetě?
 „Musíš být někde zařazen, aby jiní věděli, kdo jsi,“ 
slýchám často. „Musíš mít svůj vlastní portál, abys mohl 
publikovat a psát to, co ty chceš, a nenechal se neustále 
cenzurovat či korigovat jinými.“ V novinách, v textu psa-
ném někde na konci stránky drobnými písmeny, zase čtu 
o tom, že list neodpovídá za názory čtenářů, kteří reagují 
na články jeho autorů. Každá zaměstnavatelská organizace 
si dělá nárok na své zaměstnance: jak se mají chovat, jaké 
mají mít vzdělání, věk, jak dostanou zaplaceno. Ti, kteří 
se do představ zaměstnavatelů nehodí, práci jednoduše 
nedostanou.
 Ano, tak nějak to v životě chodí. Každý se musíme nej-
dříve přizpůsobit, teprve pak si můžeme dovolit být sami 
sebou. A přesto – při této představě se ve mně všechno 
bouří. Vzpomínám si např. na mnohé konkrétní případy 
řeholníků, řeholnic i kněží (mimo jiné také z řehole kapucí-
nů), jak bezcitně a nemilosrdně se vůči nim zachovali jejich 
spolubratři a taky církevní společenství v okamžiku, když 
se rozhodli oženit se či vdát se. Odsoudili je jako zrádce, 
jako ty, kteří podlehli hříchu, slabosti, zlu, kteří jednoduše 
selhali, natrvalo s nimi přerušili kontakt. Řád – instituce – 
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y církev – organizace – podnik by nemohl fungovat, kdyby 
nebyla ona svoboda, ono milosrdenství, typické pro toho 
kterého jedince, jemu vlastní. Jakási symbióza. To potřeb-
né, důležité, a přece někdy otrocké, svazující, nesvobodné. 
Kolik již bylo v dějinách těch, kteří se vymykali jakýmko-
liv řádům! Někdy byly jejich osudy smutné, jindy krásné, 
inspirující, lidstvo je za ně vděčné. Koneckonců – jakým 
řádům své doby poklonkoval Ježíš? Proč skončil na kříži? 
Jak je mi dobře známo, nejvyšším řádem pro něho bylo 
plnit vůli Boží. Žít podle svého vlastního svědomí. A přesto 
narazil u všech představitelů tehdejší náboženské elity. Byl 
solitér, šel svou vlastní cestou.
 Individualismus je mnohými označován za jeden z nej-
výraznějších rysů naší doby. V negativním smyslu. Není in-

dividualismus ale také něco, za co bychom měli být vděční, 
co by nás mělo vést k zamyšlení, srovnávání, uvažování, 
sebereflexi, sebekorektuře? Kolik je kolem nás lidí, kteří 
řeknou, že nečtou žádné noviny, protože si chtějí ponechat 
svobodu svého myšlení, svého vidění světa, utvoření ná-
zoru!
 Tolik nových otázek vyplývajících jedna z druhé. Ne-
zodpovězených a zdánlivě snad i zbytečných. Řád a mi-
losrdenství. Jedno i druhé je důležité. Ale až budu jednou 
umírat, chci poprosit Boha jen o jedno – o milosrdenství. 
O milosrdenství pro mne, o milosrdenství pro nás pro 
všechny a o milosrdenství v nás...

Peter Žaloudek, 
Vídeň, konec června 2014
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Odešel Jan Seďa
S hlubokým zármutkem jsme přijali nečekanou zprávu, 
že na věčnost odešel velmi oblíbený krajan, pan Jan Seďa.
 Narodil se 18. 1. 1936 ve Vídni a navštěvoval školu 
Komenský. Posléze se vyučil kožešníkem u mistra Kon-
valinky. Jedním z prvních, kteří poznali jeho talent k hud-
bě a také jej k ní vedli, byl ředitel školy Ota Homolka. 
Již v devíti letech hrál Jenda na harmoniku a doprovázel 
pak děti dlouhé roky ve škole při kulturních akcích – vždy 
zdarma. Hudbu řádně studoval u prof. Edelmeiera. Od 
jeho šestnácti let vystupoval se známými orchestry a diri-
genty, jako byl Bobby Kern, Teddy Ehrenreich, prof. Jar-
ritz, Wolfgang Lindner a jiní. Většinou hrál na klavír nebo 
keyboard. Televizní diváci jej znají ve výstupech s Kms. 
Renate Holm, Billem Ramseym, Guentherem Frankem, 
Horstem Winterem, Walterem Heiderem či Christl Pra-
ger. Velmi záslužná byla jeho spolupráce s hercem Otto 
Taussigem v pásmech pro postižené děti. I mnohé české 
plesy se bez Jana Sedi neobešly. Málokdo ví, že Jenda 
Seďa vedl také dlouhou dobu vlastní orchestr. Umělecké 
cesty jej vedly nejen po celé Evropě – Jan Seďa hrál i při 
rakouských dnech v Japonsku. V posledních letech hrál 
a doprovázel hojně akce českých spolků, jako Vlastenec-
ké omladiny nebo jednoty Sokol XII-XV a Sokol III-XI, je-

hož byl členem. Nejkrásnější jeho odměnou byl děkovný 
dopis a písemné uznání.
 Jako mnoho umělců měl i Jan Seďa občanské povolání. 
Byl velmi oblíbeným školníkem na několika vídeňských 
školách. Mezi poslední patřila škola v X. okrese, kde do-
stal Sokol možnost volejbalového tréninku. Po otci zdědil 
kontaktní činnost pro kdysi českovídeňský fotbalový klub 
Slovan.
 Jan Seďa má z prvního manželství dvě dcery. V roce 
1988 se oženil podruhé, s Luďkou. Toto manželství bylo 
víc než šťastné a Luďka i Jenda harmonovali nejen ve 
vlastních čtyřech stěnách, ale hlavně na hudebním pó-
diu. Spolu založili velmi oblíbené duo Polyssound. (Luď-
ka ovládá několik nástrojů.)
 Měl jsem tu čest poznat oba osobně a obdivovat se 
domácí harmonii i profesionalitě, se kterou přistupovali 
k přípravě našich společných výstupů. Jsem moc rád, že 
jsem si s nimi směl několikrát zazpívat.
 Jan Seďa odešel před námi do hudebního nebe a já 
jsem přesvědčen, že tam sedí – oprávněně – mezi hu-
debními velikány a s nimi muzicíruje.
 Děkujeme ti, Jendo, za všechnu tu radost a pohlazení, 
které jsi nám přinesl. Nikdy na Tebe nezapomeneme!

-drob-

Srdečně zveme na výstavu
produktivní tvorby účastníků kurzu malování – 

mezinárodní letní akademie
v Kostelci nad Černými lesy u Kutné hory

Vernisáž: 17. 09. 2014 v 19.00 hod.

Atelier A, Zum Blauen Pfau am Spittelberg,
1070 Wien, Kirchberggasse 17

Tel./Fax 522 51 89, E-Mail: ateliera@netway.at
ateliera.jimdo.com

https://www.facebook.com/pages/atelIer-a/29652249785

Letos uplynulo sté výročí 
narození spisovatele Bo-
humila Hrabala, jednoho 
z nejpřekládanějších čes-
kých autorů. To samozřej-
mě nevylučuje nesouhlas 
s některými jeho texty či 
knihami. „Lidový jazyk“, 
který používá, nemusí 
oslovit každého čtená-
ře, přestože je součástí 
Hrabalova citlivého po-
zorování naší společnosti 
a odrazem jeho samotář-
ského života.

 Sám autor o sobě kdysi napsal: „Do dvaceti let jsem ne-
měl ani zdání, co je to psaní, co je to literatura. Na střední 
škole jsem trvale propadal z češtiny a opakoval jsem pri-
mu a kvartu, a tak jsem si o dva roky prodloužil mládí. Po 
dvaceti letech se zlomilo moje prkno nevědomosti a zase 

Pocta Hrabalovi
literární kroužek zve 

na recitačně-hudební pásmo 
do klubovny školy Komenského, Sebastianplatz 3, 

v pátek 24. října v 19:00 hodin

Bohumil Hrabal
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naopak jsem propadl literatuře a výtvarnému umění tak, 
že číst a dívat se a studovat bylo moje hobby…“
 Napsaná věta se mu stala hlavní zábavou. Stal se ani 
ne tak spisovatelem, jako spíš „zapisovatelem“. Procházel 
různými zaměstnáními, v pivovaru, u notáře, u železnice 
v různých pozicích, v železárnách Poldi Kladno. Dvacet 
let zaznamenával lidské projevy v zaměstnání a především 
z hospodského prostředí. Psal především pro své uspoko-
jení, jak říkával, „do zásuvky“, jen tu a tam něco uveřejnil. 
Teprve ve svých čtyřiceti letech vytvořil první dílo – Ostře 
sledované vlaky, které pak zfilmoval Jiří Menzel a film do-
stal jako první české dílo v roce 1967 amerického Oscara 
jako nejlepší zahraniční film. Z noci na den se stal uznáva-
ným spisovatelem. Jádrem jeho tvorby zůstávají záznamy 
z minulosti, které v jeho paměti přetrvaly celá desetiletí.
 Hrabalovy povídky zobrazují realitu, jaká opravdu je, 
a nikoliv, jakou by si přáli „mocní“. V tomto tkví Hraba-
lův úspěch – jeho čistý charakter, mravnost, bezelstnost, 
upřímnost. Jeho dílo je protkáno láskou k člověku, nezná 
nenávist ani zahořklost. Místo agresivní konfrontace hledá 
cestu k porozumění.
 V jeden a půl hodinovém recitačním pásmu nelze vy-
stihnout celou hloubku Hrabala. Různorodost výběru 
z jeho textů, které během večera přednese skupinka reci-
tačně zapálených nadšenců, chce literární kroužek přiblížit 
publiku všestrannost a genialitu tohoto slavného českého 
spisovatele.
 Srdečně zveme na představení!

Peter Žaloudek, člen recitačního kroužku

Lúčnica vo Viedni – Hofburg
Hudobný večer s Lúčnicou a jej hosťami mal mimoriad-
ne silnú umeleckú, ale i duchovnú atmosféru. Spevácky 
zbor Lúčnica z Bratislavy so svojimi hosťami a s dirigent-

kou Elenou Matušovou sa prezentoval opäť vyspelou spe-
váckou technikou, hlasovou kultúrou a charakteristickým 
zvukovým prejavom. V programe Musica Sacra predviedla 
Lúčnica spolu so sólistami Opery SND a orchestrom Slo-
venskej filharmónie diela významných skladateľov, medzi 
ktoré patrí aj omša Messe solennelle od Césara Francka. 
Publikum sa ováciami rozlúčilo s umelcami tohto večera 
v nádeji, že ich vo Viedni budú môcť znovu privítať.

Foto: Ctibor Bachratý

Pavel Kohout obdržel Zlaté čestné 
vyznamenání spolkové země Horní Rakousko

Dramatik a spisova-
tel Pavel Kohout přijal 
v úterý 15. července 
2014 v budově hradní-
ho muzea v Linci Zla-
té čestné vyznamenání 
spolkové země Horní 
Rakousko. Toto národní 
ocenění přebral z rukou 
spolkového hejtmana 
Dr. Josefa Pühringera. 
Součástí ceremoniálu 
bylo čtení z děl Pavla 
Kohouta. Pavel Kohout 
je nejuváděnějším sou-
časným českým drama-
tikem ve světě.

 Srdečně gratulujeme!

Pavel Kohout
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í Slavnostní koncert u příležitosti 25. výročí 
pádu železné opony a 10. výročí vstupu 
Visegradské čtyřky do Evropské unie
24. června uspořádala zastupitelství zemí Visegrádské čtyř-
ky – V4 (Česká, Slovenská, Polská a Maďarská republika) 
ve Vídni v Brahmsově sálu hudebního spolku Musik verein 
v Rakousku slavnostní koncert u příležitosti 25. výročí 
pádu železné opony a 10. výročí vstupu Visegradské čtyřky 
do Evropské unie. Výroční koncert byl sponzorován Erste 
Bank. Četné hosty přivítali velvyslanci zemí Visegrádské 
čtyřky CDA Gábor Hajas (Maďarsko), J. E. Juraj Macháč 
(Slovensko), J. E. Artur Lorkowski (Polsko) a J. E. Jan Sech-
ter (Česko).
 Na koncertě zazněla díla skladatelů Wolfganga Ama-
dea Mozarta, Gejzy Dusíka, Ference Erkela, Ludwiga van 
Beethovena, Bedřicha Smetany, Giuseppe Verdiho, Gia-
coma Pucciniho, Stanislawa Moniuszka, Gaetana Doni-
zettiho, Josefa Suka, Franze Lehára a Ernesta de Curtis. 
Provedení se chopili Miroslav Sekera (Česko), klavír, kte-
rý vedle svého sólového vystoupení pěvce doprovázel, 
Otokar Klein (Slovensko), tenor, Janusz Monarcha (Pol-
sko), bas, Adroján Pataki (Maďarsko), tenor. Zaslouží si 
mj. vzpomenout na zdařilý polsko-slovenský duet Kecala 
(J. Monarcha) a Jeníka (O. Klein) Znám jednu dívku, ta 
má dukáty v českém originálu z Prodané nevěsty.
 Miroslav Sekera (* 1975) patří k výrazným osobnos-
tem české mladé klavírní generace. Jeho hra se vyznačuje 

smyslem pro barvu a jedinečností proje-
vu. Hře na klavír se věnuje od tří let. Sou-
časně s klavírem začal též studium hry na 
housle. Díky umění hry na klavír a sou-
časně na housle byl vybrán do role malé-
ho Mozarta v oscarovém filmu Amadeus 
režiséra Miloše Formana. Hře na oba ná-
stroje se věnoval až do svého přijetí na 
Pražskou konzervatoř, kde se rozhodl 

pouze pro studium hry na klavír. Byl přijat do třídy profe-
sorky Evy Boguniové, dále pokračoval na Hudební fakultě 
Akademie múzických umění v Praze u docenta Miroslava 
Langera. Studium dokončil v roce 1999 jako nejúspěšnější 
student. V roce 2002 se stal vítězem mezinárodní soutěže 
J. Brahmse v rakouském Portschachu. Již předtím získal oce-
nění v mnoha významných soutěžích doma i v zahraničí.
 V roce 2006 mu bylo vydáno sólové CD firmou Multi-
sonic za podpory Nadace Českého hudebního fondu s díly 
J. Brahmse, D. Scarlattiho, M. Moszkovského. Pro soudo-
bého bostonského hudebního skladatele Josepha Summe-
ra nahrál v USA tři CD, která vydaly nahrávací společnosti 
Albany Records a Navona Records. V roce 2013 nahrál 
s houslistou Josefem Špačkem CD pro firmu Supraphon. 
Pravidelně spolupracuje s Českým rozhlasem. Již podruhé 
vystoupil jako sólista se symfonickým orchestrem FOK pod 
vedením dirigenta Jiřího Kouta. Pravidelně spolupracuje 
s mezzosopranistkou Dagmar Peckovou. Úspěchy slaví 
i na mezinárodních koncertních pódiích.
 Tenorista otokar Klein (* 1974) vystudoval operní 

zpěv na konzervatoři a Vysoké 
škole múzických umění v Bra-
tislavě u prof. Zlatice Livorové. 
Následně absolvoval několik pě-
veckých a interpretačních kurzů 

u Andreje Kucharského, Evy Blahové, Cristiny Deutekom 
a spolupracuje s komorní pěvkyní prof. Margou Schiml 
a Paulou Molinari.
 Ještě jako student se stal sólistou Komorní opery 
a Opery Slovenského národního divadla v Bratislavě. 
V roce 1999 úspěšně debutoval v pražském Národním di-
vadle jako Vašek ve Smetanově Prodané nevěstě, ve Státní 
opeře Budapešť jako Ernesto v Donizettiho Donu Pasqua-
lovi a ve Slovenském národním divadle jako Nemorino 
v Donizettiho Nápoji lásky. Dále úspěšně debutoval mj. 
ve vídeňských divadlech Staatsoper, Volksoper (Lazebník 
sevillský) a Theater an der Wien, v drážďanské Semper-
oper, v Opernhaus Zürich, Oper Köln, De Nederlandse 
Opera Amsterdam, Teatro Giuseppe Verdi Trieste, Teatro 
Comunale Bologna, Teatro San Carlo Napoli, Opéra de 
Nice (Don Pasquale), Opera Tokyo, Großes Festspielhaus 
Salzburg, Théâtre Royal de la Monnaie v Bruselu (Boris 
Godunov) nebo v curyšské Opeře (Prodaná nevěsta). Na 
jaře 2008 se představil v milánské Scale v Prokofjevově 
opeře Hráč pod taktovkou Daniela Barenboima.
 Úspěchy slaví i na mezinárodních koncertních pó diích, 
např. v Rakousku, Německu, Belgii, Holandsku, Francii, 
Maďarsku, Španělsku, Bulharsku, Itálii a Mexiku pod ve-
dením dirigentských osobností, jakými jsou Ondrej Le-
nárd, Petr Altrichter, Tomáš Netopil, János Kovács, Fabio 
Luisi, Leoš Svárovský, Andrew Parrott, Ralf Weikert, Ricco 
Saccani, Vladimir Jurovskij, Serge Baudo, Rafael Frühbeck 
de Burgos, Rastislav Štúr, Adam Medveczky, Kazushi Ono 
a další.

Mähren. Bauten – Menschen – Wege
Ve Vídni proběhla zajímavá výstava Mähren. Bauten – Menschen – Wege / 
Stavby. Lidé. Cesty v rámci řady Architektur im Ringturm Wiener Städti-
schen Versicherungsvereins.
 Es wurde beleuchtet die Besonderheiten der mähri-
schen Stadtensembles und thematisiert, über deren 
Einzelbauten hinausgehend, den Stadtorganismus als ge-
samtheitliches Werk. Die umfangreiche Schau zeigt auch, 
wie diese urbanen Strukturen überdauerten und dabei le-
benswert geblieben sind. Mähren war als Einzugsgebiet 
junger und gebildeter Zuwanderer auch für die Entwick-
lung der Wiener Kultur des Fin de Siècle von großer Be-
deutung. Durch die bewahrte Substanz bilden Böhmen 
und Mähren im internationalen Kontext bislang wenig 
bekannte, aber herausragende Beispiele für über Jahr-
hunderte gewachsene und immer noch funktionierende 
Stadtorganismen. Vier Bauten zeigen beispielhaft das Wir-
ken der Metropolen Wien und Prag auf den Baukünstler. 
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In Wien bzw. Prag ausgebildete Architekten führten ihr in 
der Stadt erworbenes Können zurück in ihre Herkunftsre-
gion: Jan Kotera und Emil Králík von Prag nach Proßnitz 
(Prostějov), Hubert Gessner nach Kremsier (Kroměříž) 
und Walter Sobotka nach Iglau (Jihlava).
 In Mähren. Bauten – Menschen – Wege wurden Perso-
nen dargestellt, die aus Mähren kamen und später in der 
Hauptstadt der Habsburgermonarchie oder sogar welt-
weit Erfolg hatten. Sie zählen noch heute zu wichtigen Ver-
tretern der Wiener Kultur um 1900.
 Sigmund Freud, Begründer der Psychoanalyse, aus 
Friedberg (Příbor) ist die wohl international bekannteste 
dieser Persönlichkeiten. Der Architekt und Designer Josef 
Hoffmann stammte aus Pirnitz (Brtnice) und der Architekt 
Adolf Loos aus Brünn (Brno). Der österreichische Kom-
ponist Gustav Mahler bewahrte ein Leben lang enge Ver-
bindungen nach Iglau (Jihlava), wo er aufgewachsen war. 
Seine Eltern und zwei seiner Geschwister liegen dort am 
alten jüdischen Friedhof begraben. Karl Renner und Adolf 
Schärf, beide Präsidenten der Zweiten Republik, kamen 
aus Nikolsburg (Mikulov), wo sie das Gymnasium absol-
vierten.
 Max Eisler, berühmter Kunsthistoriker und Wiener 
Universitätsprofessor der Zwischenkriegszeit, kam aus 
Boskovitz (Boskovice). Julius Tandler, Arzt und Politiker, 
wurde in Iglau (Jihlava) geboren. Die Familie des frühe-
ren Bundeskanzlers Bruno Kreisky kam aus Kaunitz (Dolní 
Kounice), mütterlicherseits aus Trebitsch (Třebíč). Ed-
mund Husserl, einer der bedeutendsten Philosophen des 
20. Jahrhunderts sowie der Industrielle und Erfinder der 
Kontaktlinsen, Otto Wichterle, kamen beide aus Proßnitz 
(Prostějov).
 Kurator: Prof. Adolph Stiller, Jan Sapák, Stephan Templ
Ausstellungszentrum im Ringturm
1010 Wien, Schottenring 30

Více informací: http://www.vig.com/de/presse/
architektur-im-ringturm/terminvorschau.html.

Wie schnell diese Woche vergeht!
Gerade erst angekommen, packen wir bereits wieder 
die Koffer zur Rückfahrt: die Woche in Kosteletz an den 
Schwarzen Wäldern (Kostelec nad Černými lesy) ist be-
reits wieder vergangen, wie jedes Jahr viel zu schnell – da 
sind sich alle Teilnehmerinnen einig.
 Kosteletz – viele von uns kommen seit einigen Jahren 
hier her, um unter der Anleitung der Malerin, Grafikerin 
und Kunstlehrerin Mag. Luiza Staneva ihre Kenntnisse zu 

erweitern, neue Fertigkeiten zu erlernen und einfach fünf 
Tage lang intensiv zu malen und zu zeichnen.
 Luiza erzählt über Techniken, gibt Tipps und Tricks und 
begleitet mit Geduld, großer Empathie und beeindrucken-
der Kompetenz durch die verschiedensten Themen der 
bildenden Kunst:
 Diesmal habe ich mir vorgenommen, etwas zu riskie-
ren, meine Vorsicht im Umgang mit der Farbe wenigstens 
ein wenig über Bord gehen zu lassen, auch, mich mit mehr 
Schwung an die Porträts zu wagen – ganz einfach ist das 
nicht, immer wieder lande ich in der Linie, meinem Strich, 
das Zeichnen ist einfach meins, aber ich möchte so gerne 
malen, besser, ausdrucksstärker malen!



80

z 
če

sk
é 

a 
sl

ov
en

sk
é 

Ví
dn

ě 
a 

ok
ol

í

 Kosteletz empfängt meine Reisebegleiterin und mich 
am frühen Sonntagabend mit Sonnenschein, das Ankom-
men im Haus Savoy, wo wir alle wohnen, ist wie das Wie-
dersehen in einer Familie, obwohl da zwei neue Gesichter 
sind.
 Ich beziehe „mein“ Zimmer (das nun schon seit einigen 
Jahren immer dasselbe ist) und öffne das Fenster um einen 
ersten Blick auf die Kapelle und das Schoss zu werfen; der 
Himmel ist strahlend blau, die Schwalben fliegen hoch und 
ich weiß, am Schlossgraben stehen die alten Rosenhecken 
mit ihren intensiv duftenden Blüten, in denen sich Bienen 
und Hummeln tummeln.
 Ich weiß auch, dass „meine“ Woche beginnt, dass ich 
angekommen bin, um fünf Tage lang intensiv zu zeichnen, 
zu lernen, zu malen, aber auch, ausgiebig mit den anderen 
die Abende bei Gesprächen, Spaß und tschechischem Bier 
zu verbringen, Ausflüge zu machen.
 Mag. Iva Schach, die das Atelier A ist und repräsentiert, 
hat wieder ein vielfältiges Ausflugs- und Besichtigungs-
programm zusammen gestellt – oft genug fällt die Ent-
scheidung zwischen der Abwechslung eines Nachmittags 
unterwegs und den kostbaren Stunden im Atelier schwer.
Denn hier ist das Programm kaum weniger bunt: Aquarell 
und Stillleben, samt Komposition am Montagvormittag 
werden am Nachmittag durch erste Figurale Themen, Akt 
und Porträt ergänzt; überhaupt deckt das Unterrichtspro-
gramm alle wichtigen Zutritte und künstlerischen Techniken 
ab: Blumen, Akt, Figur und Porträt werden ebenso vermit-
telt, wie Stillleben, Architektur und Perspektive; wir lernen 
und üben Aquarell, arbeiten mit Acryl, Gouache, Pastell; 
wir skizzieren mit Bleistift, Kreide und Kohle, wir dürfen 
die schwere, gerade noch transportable, Druckerpresse für 
Radierungen und Linoldrucke verwenden und hören von 
vielen weiteren Druck- und Grafischen Techniken.
 Schließlich wagen wir den Schritt in die Abstrakte und 
die Experimentelle Malerei und werden wirklich immer 
mutiger, kreativer, stellen weniger einschränkende, und 
mehr abenteuerlustige Fragen.
 So vergeht die Zeit, die Tage schwinden, schon ist Don-
nerstag, Freitag.
 Am Abend wissen wir, dass nun noch wenig Zeit 
bleibt – um zusammen zu sein, aber auch, um die Werke 
der Woche zusammen, und Unfertiges fertig zu stellen – 
denn, am Samstagvormittag findet die große Bildbespre-
chung statt!

 Hier wird uns erst bewusst, was wir in diesen fünf Ta-
gen geschaffen haben!
 Wir merken keinen Stress, wir sind produktiv, kreativ, 
jede und jeder in ihrem und seinem Tempo, dennoch, was 
da – heuer im runden Turmzimmer! – auf dem Boden auf-
gelegt und „präsentiert“ wird, ist wirklich beeindruckend!
Luiza bespricht jedes einzelne Blatt, erinnert sich an frü-
here Arbeiten, würdigt unsere Fortschritte. Ich bin nicht 
sicher, wo ich mehr lerne, beim Malen oder bei der Bild-
besprechung!
 Ich gebe zu, nicht jedes Blatt ist ein Erfolg von Anfang 
an – oft hatte ich das Gefühl, ich werde niemals lernen, 
wovon Luiza spricht, meine Porträts bekommen keine 
Ähnlichkeit zum Modell und meine Blumenaquarelle sind 
nichts als blass und bieder … das ist aber nicht so!
 Luiza findet in jedem Versuch zumindest das Potenzial, 
erklärt, wo Stärken und auch Schwächen sind, empfiehlt, 
wie Blätter noch gerettet oder abgeschlossen werden kön-
nen.
 Und, unterm Strich, merke ich, wie viel ich gelernt 
habe, seit ich hier her fahre, um wie viel sicherer mein 
Strich und mein Pinsel sind, wie viel weniger zufällig gute 
Arbeiten werden!
 Nicht zuletzt aber, verlassen wir am Sonntagmittag 
einen Ort und eine Gruppe Menschen, in der das Wohl-
fühlen ganz einfach ist, egal, ob langjährige oder neu 
hinzugekommene Teilnehmer und Teilnehmerinnen die 
Gruppe bilden!
 Ich weiß, dass ich im nächsten Jahr wieder hier her 
kommen werde, in gewisser Weise „heim“ nach Kosteletz!

Mag. Irene Pollak

RBI Summertalk & Coctail
Výstava Králové Šumavy / Die Könige des Böhmerwaldes 
byla součástí akce Summertalk & Cocktail s podtitulem 
25 Years European Reunion, kterou pořádala pro své kli-
enty a VIP hosty Raiffeisen Bank. Akce začínala panelovou 
diskusí s účastí Hanse-Dietricha Genschera, Karla Schwar-
zenberga a dalších osobností. Poté měli hosté možnost 
zhlédnout výstavu Ústavu pro studium totalitních režimů, 
který ji připravil ve spolupráci s Velvyslanectvím České re-
publiky v Rakousku.

Šéfové vlád Česka, Slovenska a Rakouska 
se budou scházet
Na společných schůzkách šéfů vlád Česka, Slovenska 
a Rakouska se domluvili český premiér Bohuslav Sobotka 

rakouský kancléř Werner Faymann (SPÖ) 
a český premiér Bohuslav Sobotka (ČSSD)
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(ČSSD) s rakouským kancléřem Wernerem Faymannem. 
První by se mohla uskutečnit do příštího jara. Oba politici 
se na jednání v Praze shodli také na odmítavém postoji 
k německému plánu na zavedení silničního mýta pro za-
hraniční občany. Diskutovali například i o příští Evropské 
komisi. Sobotka na společné tiskové konferenci s Fayman-
nem uvedl, že nyní bude spolu se slovenským premiérem 
Robertem Ficem hledat společný termín, kdy by se schůz-
ka mohla uskutečnit. Zaměřit by se podle něj měla přede-
vším na regionální témata, například propojení dopravní 
či energetické infrastruktury. Faymann, který by chtěl, aby 
trilaterální schůzky byly pravidelné, věří, že první setkání 
se uskuteční do jara příštího roku.

Salzburg navštívil předseda 
Poslanecké sněmovny ČR Jan Hamáček
Ve dnech 27.-28. 7. navštívil na pozvání předsedkyně 
Národní rady Rakouska předseda Poslanecké sněmov-
ny Parlamentu ČR Jan Hamáček Salzburg. Zúčastnil se 
zahájení Salcburského festivalu (Salzburger Festspiele), 
jednal se spolkovým prezidentem Heinzem Fischerem 
a s místopředsedou Národní rady Karlheinzem Kopfem 
o aktuálních otázkách vzájemných vztahů a evropské poli-
tice a o možnosti parlamentní podpory česko-rakouských 
vztahů.

Ministři zemědělství 
se setkali v Židlochovicích
Ve středu 23. srpna se uskutečnilo setkání ministra ze-
mědělství České republiky Mariána Jurečky s rakouským 
ministrem zemědělství, lesnictví, životního prostředí 
a vodního hospodářství Andrä Rupprechterem. Tématem 
byl především aktuální stav společné zemědělské politiky, 
včetně systému mléčných kvót. Setkání se uskutečnilo na 
státním zámku Židlochovice a hlavním tématem byla dis-
kuse nad projednáváním a schvalováním obou pilířů spo-
lečné zemědělské politiky Evropské unie v obou zemích. 
Mezi další témata patřila podpora začínajících zemědělců 
nebo problematika mléčných kvót. Ve večerních hodinách 
následoval neformální program s návštěvou vinařství a de-
gustací vína v Čejkovicích.
 Rakousko se dlouhodobě řadí mezi významné partnery 
ČR v oblasti agrárního obchodu, jehož obrat dlouhodobě 
roste. V loňském roce dosáhl hodnoty 16,8 mld. Kč a opro-
ti předchozímu roku vzrostl o 4 procenta. Na růstu obratu 
se podílí vývoz ČR i dovoz z Rakouska.

Marketing pro přeshraniční cyklistiku
Přeshraniční cyklistická stezka EuroVelo9, která vede z Čes-
ka přes Rakousko a Slovinsko, má novou marketingovou 
strategii. Ta by měla oslovit širší publikum s komplexní na-
bídkou zážitků na cestu.
 567,2 km dlouhá cyklostezka začíná v Blansku u Brna 
na jižní Moravě a pokračuje v několika fázích přes Rakous-
ko. Prochází vinařskou oblastí Weinviertel směrem na 
Vídeň, dále na jih do Štýrska a nakonec překročí hranice 
Slovinska, kde končí v druhém největším slovinském měs-
tě Maribor (Marburg). Na cestu je nejlépe si naplánovat 
10 až 12 dnů. Energii je možné nabírat v některém z lázeň-
ských měst a resortů, kterými cyklostezka prochází. Cesta 
je plná nádherných přírodních scenérií a kulturních pamá-

tek, stejně tak hospod a hostinců, které nabídnou regionál-
ní produkty a potraviny.
 Cyklostezka by se měla v budoucnosti rozšířit a spojit 
se s dalšími úseky. Díky tomu by měla začínat z Gdaňsku 
(Danzigu) v Polsku na pobřeží Baltského moře a pokra-
čovat až do chorvatské Puly na pobřeží Jadranu. Členové 
platformy EuroVelo9 jsou Česká republiky, region Jižní Mo-
rava, Rakousko, Dolní Rakousko, Štýrsko a Slovinsko.

Umět jazyk je základ
Aktuální zpráva o integraci přistěhovalců do Rakouska 
mimo jiné zdůrazňuje potřebu jazykové přípravy dětí. 
Cílem je dosáhnout znalosti němčiny už před nástupem 
do školy, píše deník OÖN. Výuku německého jazyka ve 
školkách spolková vláda od příštího roku podpoří ročně 
20 miliony eur místo nynějších pěti milionů, stejnou část-
ku poskytnou jednotlivé země. To by mělo zajistit, že kaž-
dé dítě nastupující do obecné školy bude moci sledovat 
výuku. Naposledy byly řečové deficity zjištěny u zhruba 
čtvrtiny pětiletých, tedy u asi 19 000 dětí. Po jednoroční 
podpoře ve školce se dostatečně německy naučilo 80 pro-
cent dětí. Zbývající 4 000 prvňáčků by se měly doučovat 
řeč vedle vlastní výuky. Děti, které do školy nastoupí v prů-
běhu školního roku, by měly absolvovat jazykové kurzy 
maximálně v délce jednoho roku. Týká se to asi 7 300 ško-
láků.

Integrace migrantů v Rakousku
Zpráva o integraci apeluje i na řešení problému umístění 
absolventů základní školy. Práci nemá a ve vzdělání nepo-
kračuje asi 5 % z 15-24letých bez migračního původu, ale 
mezi migranty je to 15 procent.
 Téměř pětina rakouského obyvatelstva má migrační 
původ. Loni to bylo 1,625 milionu lidí, z toho 428 000 se 
tu již narodilo. Nově přicestovalo 151 300 osob, z toho 
60 % z Evropské unie (17 700 Němců, 14 900 Maďarů, 
13 500 Rumunů). Ze zemí mimo unii proud slábne (z Tu-
recka 4 500 lidí, z bývalé Jugoslávie 15 300). Asi 40 % 
cizinců žije ve Vídni, druhý největší podíl mají Horní Ra-
kousy (13,3 % – 201 700 osob, z toho 33 500 Němců, 
31 400Bosňanů, 23 100 Turků). Ve Welsu tvoří migranti 
30,2 % obyvatelstva, v Linci 25,8 %. Rodilá Rakušanka má 
v průměru 1,34 dítěte, žena s migračním původem 1,81 
(Turkyně 2,18).

29. 7. 2014, denik.cz (zasláno Ing. Jiřím Zajíčkem)

Cizinci špatně řídí
Rakouský automotoklub ÖAMTC varuje: třetina řidičů, 
kteří mají na dálnicích nebo rychlostních silnicích neho-
du, je z ciziny, píše deník OÖN. Na typických tranzitních 
cestách jako A4, A8 nebo A10 je to dokonce každý druhý. 
Experti proto doporučují umístit vícejazyčná upozornění 
nad řadicími pruhy například na dálniční odpočívadla, ak-
tuální nebezpečí atd., přehledná dopravní značení přede-
vším v obcích a víc kontrol policií. Obzvlášť často mají na 
nehodách v Rakousku podíl řidiči z Německa, Rumunska, 
Maďarska, Bosny a Turecka. Mnoho projíždí dlouhé tra-
sy, k jejich nedostatečným místním znalostem se přidávají 
chybné údaje z navigace, neznalost rakouských pravidel 
silničního provozu, únava a mikrospánek.

Info: Ing. Jiří Zajíček
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í Letní novinky v gastronomii na kolejích
S blížícím se příchodem nasazení jednotek ČD a ÖBB rail-
jet na rameni Praha – Brno – Wien – Graz se společnost 
Henry am Zug poskytující gastronomické služby v rakous-
kých jídelních vozech patrně nechala inspirovat českou 
společností JLV a nadále bude měnit sortiment nabízených 
pokrmů podle ročních období. Po vzhledové stránce se 
trochu podobá jídelním lístkům, které používala předešlá 
společnost E-Express. Co se týče nabízených jídel, je na-
bídka poměrně pestrá. Na rozdíl od české letní sezónní na-
bídky však neobsahuje jídla, která mají „letně osvěžit“, ale 
směs pokrmů z celého světa; celkově se však nabídka roz-
šířila. Přibyla například nová snídaně „Das Henry Sektfrüh-
stück“, která obsahuje celozrnný chléb, uzeného lososa, 
kávu a dokonce, jak už název napovídá, sklenku šampaň-
ského. Počet nabízených sendvičů a salátů se zdvojnásobil. 
Z hlavních jídel si můžete vybírat pro Rakousko ne z úplně 
typických jídel, jakými jsou mexické chilli, kuskus se zeleni-
novou směsí nebo thajská zelenina na kari. Pokud ale má 
cestující chuť na něco „echt“ rakouského, nemusí zoufat. 
Může si například vychutnat starovídeňské kuře na paprice 
nebo klasický štrúdl s vanilkovou omáčkou a s příznačným 
jménem „Wachau“. Sortiment nabízených nápojů se tak-
řka nezměnil, pouze přibyla ovocná verze piva Ottakringer 
Helles. Ceny se také příliš nezměnily, pohybují se od 3,90 
do 12,90 EUR. Oproti staré verzi jídelního lístku zatím chy-
bí české překlady a ceny uvedené v CZK.
 Externí odkaz: Jídelní lístek Henry am Zug (PDF).

Info: Ing. Jiří Zajíček

V Novém Jičíně vzniká expozice 
věnovaná generálu Laudonovi
Nová expozice věnovaná slavnému vojevůdci Gideonu 
Ernstu von Laudon začala vznikat v Novém Jičíně, v domě 
zvaném U Laudona, kde rakouský generál v roce 1790 ze-
mřel. Předpokládá se, že by se mohla návštěvníkům otevřít 
na přelomu září a října letošního roku. Slavný vojevůdce 
Gideon Ernst von Laudon byl ve své době nesmírně po-
pulární. Například proslulí hudební skladatelé Wolfgang 
Amadeus Mozart či Josef Haydn mu věnovali skladby. Lau-
don několikrát uchránil české země před drancováním. Bě-
hem své vojenské kariéry, kterou z podstatné části strávil 
ve službách rakouských císařů, slavil řadu vítězství nad 
Prusy či Turky a zažil jen jedinou porážku. Zemřel v třia-
osmdesáti letech v Novém Jičíně, když při inspekční cestě 
náhle onemocněl.

Alternativní platidla
K přednášce Zdeňka Kudrny, Ph.D.: Měny v rozpuku – 
o  alternativních platidlech, která se uskuteční 20. 09. 
2014 od 17:00 ve Slovanské besedě, Drachengasse 3, 
1010 Wien.
Jakou šanci mají alternativní platidla?
Oznámení brněnského hostinského, že »škopek koštuje 
dvě pětky«, tedy že pivo stojí 20 korun, v sobě skrývá kus 
dávné historie peněz, který se znovu vrací do módy. Ač-
koli v posledním století platilo pravidlo co stát, to měna, 
budoucnost peněz může být stejně rozmanitá jako jejich 
minulost.
Pět je deset
Kurz rakousko-uherské koruny vůči zlatce byl dvě ku jed-

né, takže za pět zlatých bylo deset korun, čehož se hantec 
drží dodnes. Zároveň to poukazuje na to, že v monarchii 
občas obíhalo více měn. V Československu pak až do vzni-
ku protektorátu platila jedna měna, ovšem na konci války 
jich na stejném území fungovalo asi deset, což může být 
světový rekord. Měnová reforma v listopadu 1945 pení-
ze vrátila do normálu jediné měny, kterého se nedrželo 
snad jen Spojené království. Tam si několik bank udrželo 
právo tisknout skotské a severoirské libry, které formálně 
platí stejně jako libra britská, ale za hranicemi, a občas ani 
v Londýně, s nimi nezaplatíte.
Zdeněk Kudrna, Ph.D. (Universität Wien) – Forschung 
zum Thema europäische Integration mit Schwerpunkt 
auf Finanzmarktregulierung und Reform des Finanzsek-
tors, Universität Wien, EIF. Das Institut für europäische 
Integrationsforschung (EIF) verfolgt als interfakultäre For-
schungs- und Lehrplattform das Ziel, die europabezogene 
Forschung aus einer interdisziplinären Perspektive heraus 
zu fördern. Politische, rechtliche, ökonomische, soziale 
und historische Analysedimensionen spielen dabei eine 
tragende Rolle.

Kniha nejen o Náměšti
Náměšť nad Oslavou je v České republice poměrně známé 
místo: historicky zainteresovaní si vybaví sídlo šlechtické-
ho rodu Haugwitzů, který zámek vlastnil od roku 1752, 
někteří si vzpomenou, že zámek byl za první republiky ur-
čen za letní sídlo prezidenta republiky na Moravě, přičemž 
po druhé světové válce zde dr. E. Beneš strávil jen několik 
málo týdnů. Jiní si vybaví píseň Krásný je vzduch, resp. 
Náměšť, složenou Jaroslavem Hutkou u příležitosti v roce 
1973 zakázaného festivalu v Náměšti. V listopadu 1989 
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a následujících měsících patřila mezi nejčastější intonova-
né písně.
 Naproti tomu v Rakousku byla Náměšť nad Oslavou 
dosud málo známá, což se snad alespoň ve Vídni podařilo 
napravit 17. června t. r., kdy se v návštěvníky přeplněných 
prostorách Českého centra (ČC) konala prezentace knihy 
dr. Johanny Haugwitz-El Kalak Panství Náměšť v promě-
nách času: Obraz v zrcadle evropských dějin, vydané na 
podzim 2013 v českém a německém jazyce ve spoluprá-
ci s Národním památkovým ústavem (NPÚ), konkrétně 
jeho územním odborným pracovištěm v Telči, za podpo-
ry švýcarské Nadace Dr. Roberta a Liny Thyll-Dürrových. 
V rámci prezentace, které byl přítomen ing. Jan Sechter, 
velvyslanec ČR, po uvítání panem ing. Martinem Kraflem, 
ředitelem ČC, pronesly za kooperující instituce krátké pro-
slovy pan Mgr. Petr Fedor, náměstek gen. ředitelky NPÚ 
pro správu památkových objektů, paní dr. Martina Veselá, 
ředitelka telčského pracoviště NPÚ, pan Mgr. Marek Buš, 
kastelán zámku, zatímco jeho zástupce historik Lukáš Gre-
gor na závěr přítomným představil hudební tradice zámku.
 Dr. Johanna Haugwitz-El Kalak, v Brně narozená ra-
kouská historička, která se od devadesátých let aktivně po-
dílí na oživení hudební tradice v Náměšti nad Oslavou ve 

Dr. Johanna Haugwitz-El Kalak

spolupráci s českými partnerskými institucemi, představila 
ve svém referátu s ukázkami archivních materiálů, obra-
zů a fotografií několik stěžejních témat publikace, na které 
se podílelo osmnáct autorek a autorů z České republiky, 
Rakouska a Spojených států amerických. Kniha vybavená 
četnými ilustracemi a několika poprvé publikovanými ma-
teriály z rodinného archivu je rozčleněna na šest hlavních 
kapitol s příspěvky o počátcích rodiny Haugwitzů v Ná-
měšti, náměšťském panství a jeho majitelích, vědě a umění 
v Náměšti, rodině Haugwitzů na sklonku 19. a 20. století, 
jakož i o Náměšti dnes a kulturním projektu „Vivat Musica“.
 Náměšťský zámek byl v první polovině 19. století jed-
ním z předních hudebních sídel tehdejší střední Evropy, 
kde působil početný zámecký orchestr a sbor založený 
Jindřichem Vilémem Haugwitzem, v jehož podání byly 
rea lizovány ojedinělé interpretační projekty zejména z děl 
Händela, Glucka, Mozarta, Salieriho či Naumanna. Hudeb-
ní tradice je dodnes udržována pořádáním řady hudebních 
projektů, vyvrcholením je každoročně v září uspořádaný 
Zámecký koncert, letos se uskuteční 20. září.
 Kniha obsahuje také články, které se zabývají osudem 
jednotlivých členů rodu Haugwitzů, v jejichž majetku se 
panství Náměšť nacházelo od roku 1752. Mezi nejzajíma-
vější osobnosti patří otec autorky, hrabě Jindřich Haug-
witz, poslední majorátní pán na Náměšti, kterému dcera 
publikaci věnovala. Teprve před několika lety byla na zá-
kladě archivních materiálů doložena jeho aktivita za druhé 
světové války, před vlastní rodinou zatajovaná: spolu s tře-
mi dalšími osobami vybudoval tajnou síť, která finančně 
podpořila několik desítek českých rodin, jejichž příbuzní 
byli pronásledováni nacisty.
 Dr. Johanna Haugwitz-El Kalak na závěr podtrhla, že 
chce svojí knihou především přispět k lepšímu pochopení 
kulturně-historických a politických souvislostí vývoje mo-
ravského panství Náměšť, z jehož duchovního dědictví mo-
hou čerpat i budoucí generace.
 Knihu si lze objednat v obou jazykových verzích u ra-
kouského distributora www.verlag-berger.at nebo u Ná-
rodního památkového ústavu www.npu-telc.eu, resp. 
v Náměšti (www.zamek-namest.cz). Výtěžek z jejího pro-
deje bude použit na částečné pokrytí restaurátorských pra-
cí na Státním zámku Náměšť nad Oslavou.

Jana Stárková

Wohin verschwinden die Grenzen? / 
Kam mizí hranice?
Erweiterung der Installation von Iris Andraschek und 
Hubert Lobnig mit Arbeiten von Katrin Hornek, Lukáš 
Houdek, Agnieszka Kalinowska, Franz Kapfer, Abbé J. 
Libansky, Zbigniew Libera, Heidi Schatzl, Johanna Tinzl 
& Stefan Flunger.
 Bereits 2009 wurde die Arbeit „Wohin verschwinden 
die Grenzen? – Kam mizí hranice?“ von Iris Andraschek 
und Hubert Lobnig direkt an der Grenze zwischen Öster-
reich und Tschechien (bei Fratres / Slavonice) eröffnet. 
Für 2014 zum 25. Jahresjubiläum der Öffnung des Eiser-
nen Vorhangs wird die u. a. als Display funktionierende 
Installation um einen zweiten Teil erweitert und mit ak-
tuellen Arbeiten zum Grenzdiskurs von tschechischen, 
österreichischen und internationalen Künstler_innen und 
Künstlergruppen bespielt.

 Sichtbare Grenzen werden innerhalb der Europäischen 
Union nach einem festgelegten Zeitplan abgebaut und 
verschwinden (scheinbar). Der paradoxe Satz „Wohin ver-
schwinden die Grenzen?“ stellt sich selbst in Frage. Wür-
den sie wirklich verschwinden, müsste man nicht fragen, 
wohin. Sie wandern einerseits an die EU-Außengrenzen, 
wo sie in sehr ähnlicher Erscheinungsform (Absperrun-
gen, strenge Personen- und Warenkontrollen, etc.) wieder 
auftauchen, andererseits weg von der Grenze in das Land 
hinein, in zunehmende Kontrollen, Migration, Aufenthalts-
recht etc. Im Zentrum der Arbeit stehen aber auch Fragen 
nach den ganz konkreten Auswirkungen der Schließung 
von Grenzstationen bzw. der Öffnung von Grenzen für 
eine Region.
Ausstellungsdauer: bis Oktober 2014
Institut Slavonice, Náměstí Míru 456
Fratres / Slavonice
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56. ročník Mezinárodního strojírenského 
veletrhu
Ve dnech 29. 9. – 3. 10. 2014 se bude konat na brněn-
ském výstavišti 56. ročník Mezinárodního strojírenského 
veletrhu MSV, který je bezesporu nejvýznamnější přehlíd-
kou českého a světového strojírenství v regionu střední 
a východní Evropy. MSV je každoročně organizován za 
úzké spolupráce s Ministerstvem průmyslu a obchodu, 
Svazem průmyslu a dopravy ČR, Hospodářskou komorou 
ČR a oborovými firemními svazy. Letošního 56. MSV se 
zúčastní opět více než 1 600 vystavovatelů z 25 zemí a na-
vštíví jej cca 70 tisíc odborných návštěvníků. V rámci MSV 
se budou konat rovněž mezinárodní veletrhy – Mezinárod-
ní veletrh obráběcích a tvářecích strojů IMT a mezinárodní 
veletrhy WELDING, FOND-EX, PLASTEX, PROFINTECH 
a INTERPROTEC.
 Zahajovacího dne veletrhu se zúčastní předseda vlá-
dy ČR a příslušní ekonomičtí ministři. Oficiálnímu zaha-
jovacímu večeru bude předcházet sněm Svazu průmyslu 
a dopravy, který je největším každoročním setkáním pod-
nikatelské sféry s představiteli vlády ČR.
 Veletrh je možno využít k bilaterálním aktivitám na 
vládní nebo podnikatelské úrovni, obchodním misím, 
návštěvám odborných novinářů a zejména k návštěvám 
potenciálních dovozců průmyslových strojů a zařízení 
z České republiky. Podrobnější informace o MSV Brno je 
možno získat na adrese www.bvv.cz/msv.

Waldviertel Akademie-Preis 2014 wurde 
an Barbara Coudenhove Kalergi verliehen

2012 wurde der Wald-
viertel Akademie-Preis, 
der Personen, die sich 
nachhaltig um die ös-
terreichisch-tschechi-
schen Beziehungen 
oder um die Region 
waldviertel verdient 
gemacht haben, vor 
den Vorhang brin-
gen und auszeichnen 
soll, ins Leben geru-

fen. Nach Pavel Kohout (2012) und Harald Gugenberger 
(2013) geht die Statue, die von der LBS Schrems entwi-
ckelt und entwurfen wurde, an die Publizistin Barbara 
Coudenhove-Kalergi.
 Die Auszeichnung, die für Verdienste um die öster-
reichisch-tschechische Nachbarschaft wurde im Rahmen 
der Eröffnung der 30. Internationalen Sommergespräche 
Ende August 2014, auf Schloss Weitra an die Schriftstelle-
rin übergeben.

Rozhovor s Barbarou coudenhove-Kalergi o evropské in-
tegraci, vztazích mezi Čechy a Rakušany i o jejích vzpo-
mínkách na dětství strávené v Praze
(Z tohoto rozhovoru jsme pro Vás vybrali několik pasáží.)

Pocházíte z  Prahy, již ve třinácti letech jste ale byla 
v rámci odsunu nucena odejít do Rakouska. V Praze jste 
se účastnila debaty s názvem „Kde domov můj?“ Ráda 
bych Vám položila stejnou otázku: „Kde se cítíte doma?“

Patřím k mnoha lidem, kteří nebydlí tam, kde se narodili, 
kteří nemají pouze jeden domov, ale mají jich vícero. To 
bylo v generaci našich rodičů celkem výjimečné, dnes jsou 
takových lidí miliony. Pro mě jsou důležité především Ra-
kousko, ale i Česko.

A co se týče Vaší identity, považujete se za Rakušanku, 
případně Češku i Rakušanku, nebo se přikláníte k tomu, 
že jste prostě Evropanka?
Považuji se za Rakušanku, ale státní občanství pro mě není 
tak důležité. Pracovala jsem v mnoha zemích, takže si mys-
lím, že není nejdůležitější, jaké občanství máte.

Jaké máte vzpomínky z dětství? Jak se Česko od té doby 
proměnilo?
Mám jich spoustu. Především krása Prahy je důležitý ob-
raz, který si ze svého dětství uchovávám. Praha se obrov-
sky proměnila. Po roce 1989 jsem tady pracovala jako 
novinářka a i za tu dobu prošlo město závratným vývojem. 
Za mého dětství žila v Praze ještě velká německá menšina, 
která stejně jako židovská menšina již v Praze není. Česko-
slovensko bylo tehdy multikulturním státem.

Myslíte si, že to je škoda, že by bylo lepší, kdyby Praha 
byla stále multikulturní?
Nemůžeme vrátit dějiny zpět. Nedávno jsem dočetla knihu 
od Madeleine Albrightové, která píše, že její otec, který byl 
diplomatem úzce spolupracujícím s Edvardem Benešem, 
považoval odsun Němců za správný, nezbytný, ale že ona 
stejně jako Václav Havel se domnívá, že země kvůli němu 
zchudla. Ale to již se stalo a domnívám se, že se objevuje 
nová multikulturalita. Mnoho mladých lidí z celého světa 
žije a pracuje v zahraničí, i v Česku.

V  době komunismu jste působila ve východní Evropě 
jako korespondentka rakouského deníku. Když se po-
díváte na uplynulých více než dvacet let od sametové 
revoluce, jste vývojem v bývalém východním bloku zkla-
mána, nebo jste podobný vývoj očekávala?
Rok 1989 byla hvězdná hodina, lidé byly plni nadějí a oče-
kávání, že zvítězí síly svobody. Taková atmosféra nemohla 
trvat dlouho. Lidé oprávněně měli dost socialismu a vklá-
dali velké naděje do kapitalismu, který byl považován za to 
nejlepší. Ve většině zemí se ale poté objevily problémy s ko-
rupcí a lidmi, kteří se chtěli na úkor jiných rychle obohatit. 
To je asi normální, že po takovém zlomovém okamžiku, 
jako byl rok 1989, nastanou později problémy. V součas-
nosti vidím různé rozdílnosti v jednotlivých zemích, nelze 
vnímat všechny státy jako jednotný východní blok. Někdy 
jde transformace lépe, jindy hůře. Ale věřím, že většina bý-
valých komunistických států chce stále zůstat v EU.

V čem jsou si Češi a Rakušani podobní a čím se naopak 
liší? Jsou si vzhledem ke společné historii bližší než s ji-
nými národy Evropy?
Máme mnoho společných vlastností. Vídeň byla dlouhou 
dobu na přelomu 19. a 20. století druhé největší české 
město po Praze. Když se dnes podíváte ve Vídni do tele-
fonního seznamu, najdete tam mnoho českých jmen. Čes-
ký vliv v Rakousku, především v hlavním městě, byl silný. 
Máme i společné vlastnosti – třeba podobný smysl pro hu-
mor, tendence být uražený a stěžovat si. Češi i Rakušané si 
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í rádi naříkají. Vzájemné problémy zajímají především poli-
tiky, obyčejné lidi již tolik ne.
 V Rakousku trvalo celou generaci, než se lidé s téma-
tem minulosti vyrovnali. Myslím, že i v Česku to bude trvat 
generaci. Již dnes je mnoho především mladých lidí, kteří 
tuto historii chtějí zpracovat. Přijde mi škoda, že historic-
ké události stále blokují jiné věci. Například Praha a Vídeň 
jsou stejně vzdálené jako Vídeň a Salzburg, ale do Salzbur-
gu jedete z Vídně dvě a půl hodiny a do Prahy čtyři až pět 
hodin, protože nejsou dostavěny silnice. Je škoda, že otáz-
ky minulosti stále blokují věci, které jsou důležité pro lidi, 
ale s tím se musí popasovat politici z obou zemí.

Zajímají se obecně Rakušané o dění v Česku?
Ne, stejně jako asi ani naopak. Jsme dvě malé, ne zrov-
na zajímavé evropské země. V dřívějších generacích hrála 
určitou roli historie, pro mladé jsme ale prostě normální 
sousední země. Ale navzájem se o sebe nijak zvlášť neza-
jímáme.

https://www.euroskop.cz/8793/sekce/o-nas/

Barbara coudenhove-Kalergi (* 15. 1. 1932, Praha) je 
novinářka – Grande Dame rakouské žurnalistiky, přísluš-
nice rodu Coudenhove. V květnu roku 1945 byla odsunuta 
a od té doby žije v Rakousku. Jako novinářka pracovala 
v redakcích různých novin (Neue Österreich, Die Pres-
se, Der Kurier, die Arbeiter-Zeitung a Profil), v rozhlase 
a v televizi, byla dopisovatelkou v Polsku, někdejší NDR 
a v Československu. Sametovou revoluci zažila jako kore-
spondentka ORF a v následujících letech vedla pražskou 
kancelář rakouské televize. V roce 2001 jí Václav Havel 
udělil Řád Tomáše Garrigua Masaryka a v roce 2012 ob-
držela Cenu Pelikán časopisu Listy. V současnosti je stálou 
spolupracovnicí deníku Der Standart, zajímá se o integrač-
ní problémy migrantů, které podporuje nejen např. výukou 
německého jazyka.

30 Jahre Waldviertel Akademie
Freitag, 19. September 2014, 19 uhr, 

Stadtsaal Waidhofen/Thaya

Die Waldviertel Akademie feiert ihr 30jähriges Beste-
hen. Als Festredner konnten Univ. Prof. Markus Hengst-

schläger und Landesrat Mag. Karl Wilfing gewonnen 
werden. Neben kulinarischem Genuss gibt es noch wei-
tere Höhepunkte: Enthüllung des Waldviertel Akademie-

Manifestes, Aus- und Rückblick, Waldviertel-Premiere 
der Komposition „Waldviertel“ und vieles mehr. Um 

Anmeldung unter waldviertel.akademie@wvnet.at oder 
02842/537 37 wird gebeten.

Donnerstag, 16. und Freitag, 17. oktober 2014 
im Lindenhof Oberndorf bei Raabs

25 Jahre Fall des eisernen Vorhanges
6. Österreichisch-Tschechische historikertage

Podrobné informace: www.waldviertelakademie.at

Waldviertel Akademie
Bahnhofstraße 12, 3830 Waidhofen/Thaya

mayer.wavak@wvnet.at, 02842/537 37

Opava v září zahájí Dny evropského dědictví
Opava v září zahájí Dny evropského dědictví. Připravuje 
historický program, který představitelé města spojili s vý-
ročím 790 let od získání městských práv, navíc zpřístupní 
i všech pětadvacet kulturních památek nacházejících se na 
území města. Kromě vyhlášených památek, jako je kostel 
svatého Václava či budova Hlásky, mohou lidé zamířit na-
příklad do areálu Dukelských kasáren a prohlédnout si his-
torickou budovu Slezského zemského muzea.
 Dny evropského dědictví (European Heritage Days) 
každoročně v měsíci září otevírají nejširší veřejnosti brány 
nejzajímavějších památek, budov, objektů a prostor, včetně 
těch, které jsou jinak zčásti nebo zcela nepřístupné. Jejich 
cílem je hledání cest ke kořenům evropské i světové civili-
zace. Proto jsou v rámci akce pořádány nejrůznější dopro-
vodné akce – přednášky, koncerty, městské slavnosti, ale 
i soutěže a další kulturní programy. Jednotlivé země nebo 
i města vyhlašují svá národní témata, jejichž prostřednic-
tvím obracejí pozornost organizátorů i návštěvníků na růz-
norodé fenomény přírodního a kulturního dědictví.

http://www.historickasidla.cz/cs/dny-evropskeho-
dedictvi/prehled-akci-ehd.html

Česká xenofobie?
CVVM: Cizince v ČR vnímá 60 % Čechů jako problém. 
Každý druhý Čech míní, že v tuzemsku žije příliš mnoho 
cizinců.
 Cizinci, kteří se v posledních letech přistěhovali do 
Česka, představují na celorepublikové úrovni podle tří 
pětin Čechů problém. V místě bydliště jsou k cizincům 
shovívavější, jako problém je zde vnímá jen čtvrtina lidí. 
Vyplynulo to z aktuálního průzkumu Centra pro výzkum 
veřejného mínění (CVVM), podle kterého je většina ob-
čanů ale přesvědčena, že cizinci v Česku stojí za růstem 
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nezaměstnanosti i kriminality. Každý druhý Čech považuje 
počet cizinců, kteří v tuzemsku žijí, za příliš velký. Deseti-
na lidí by dlouhodobý pobyt občanům jiného státu vůbec 
neumožnila, čtyři z pěti lidí by s ním souhlasili jen za ur-
čitých podmínek. Rozdíly v názorech na množství cizinců 
se podle CVVM projevují především podle věku a osobní 
zkušenosti. Příliš mnoho cizinců v tuzemsku žije nejčastěji 
podle lidí starších šedesáti let, Pražanů a těch, kteří mezi 
cizinci nemají známé. Nejpřijatelnějším důvodem pro po-
byt cizinců je studium (85 % dotázaných) a sloučení ro-
diny (84 %). Tři čtvrtiny souhlasí i s přijímání imigrantů 
kvůli válce, hladomoru nebo přírodním katastrofám v je-
jich zemi a 69 % kvůli pronásledování. Rozpolceně se pak 
česká veřejnost staví k umožnění pobytu kvůli tomu, že se 
v Česku cizincům líbí a že v ČR chtějí žít. CVVM provedlo 
průzkum v první polovině března a na otázky týkající se 
cizinců v něm odpovědělo 1 061 lidí starších patnácti let.

Češi nosí v průměru v peněžence 500 Kč, 
Slováci 20 eur
Češi i Slováci se nadále nehodlají vzdát plateb v hotovosti, 
v peněžence nosí v průměru okolo 500 Kč, respektive dva-
cet eur. Jen 13 % Čechů mívá u sebe více než tisíc korun, 
naopak třetina méně než 250 korun. Vyplývá to z průzku-
mu, který pro UniCredit Bank uskutečnila v březnu mezi 
tisícovkou respondentů v ČR a na Slovensku společnost 
Data Collect. Dvě třetiny Čechů a tři čtvrtiny Slováků je 
ochotno hledat bankomat maximálně do deseti minut. Na-
opak pro respondenty starší 50 let je prý hledání bankoma-
tu zpestření. Každý pátý z nich je totiž ochoten jej hledat 
30 až 60 minut.

Kulturu na Labi zpestří plovoucí galerie
Kulturu na Labi od Roudnice nad Labem až po Míšeň 
zpestří plovoucí galerie. Na lodi Niké, která nyní kotví 
v Děčíně, vznikne multifunkční prostor o rozloze 400 me-
trů čtverečních. ČTK projekt přiblížil Daniel Adam z týmu 
Cargo Gallery. Nápad na novou galerii vznikl před čtyř-
mi lety. Původně měla kotvit loď v Praze. Evropská unie 
už schválila příspěvek zhruba 400 000 eur (10,97 milionu 
Kč). Netradiční loď, která nese jméno řecké bohyně vítěz-
ství, vypluje poprvé do měst v Ústeckém kraji v polovině 
roku 2015. Nyní se konají výběrová řízení na dodavatele 
rekonstrukce lodi.

Významný exilový časopis Západ je 
v elektronické verzi na webu
Ústav pro studium totalitních režimů (ÚSTR) zveřejnil 
kompletní elektronickou verzi jednoho z nejvýznamněj-
ších exilových časopisů Západ. Jeho první číslo vyšlo před 
pětatřiceti lety v Kanadě. Ústav o tom informuje na svých 
webových stránkách: http://www.ustrcr.cz/cs/archiv-ca-
sopisu-zapad-1979-1993, kde si časopis může prohlédnout 
veřejnost. Západ se věnoval zejména politickým tématům, 
sledoval vývoj ve východní Evropě a především v komunis-
tickém Československu, prostor dával ale také literatuře 
a umění. První dvouměsíčník vyšel v květnu 1979. Tehdy 
jej obdrželi předplatitelé torontského nakladatelství ’68 Pu-
blishers spisovatele Josefa Škvoreckého a jeho manželky, 
prozaičky a překladatelky Zdeny Salivarové. Vycházel ve 
vydavatelství Collegium Bohemicum v kanadské Ottawě. 

I přesto, že nebyl do komunistického Československa zasí-
lán v takovém množství jako třeba Listy a Svědectví, patřil 
zde k nejznámějším exilovým periodikům.

Rozhlas spustil web o češtině, obsahuje kvízy 
i jazykovou policii
Český rozhlas spustil nový web o češtině Česky a hezky. 
Obsahuje mimo jiné testy, jazykovou policii, poradnu nebo 
vysvětlení problematických gramatických jevů. Stránky zá-
roveň sdružují všechny rozhlasové pořady věnované čes-
kému jazyku. „S trochou nadsázky můžeme říct, že jsme 
web Česky a hezky připravili na základě veřejnoprávního 
marketingu. Ze všech možných ohlasů našich posluchačů 
víme, jak jim na češtině záleží,“ uvedl ředitel Centra No-
vých médií Alexandr Pícha.

Kafkova Vídeň
V rakouském Kulturním středisku v Praze představil 
Prof. Hartmut Binder své dílo Kafkas Wien – Portrait einer 
schwierigen Beziehung (Kafkova Vídeň – Portrét složité-
ho vztahu), které vyšlo v pražském nakladatelství Vitalis. 
Autor provedl také analýzu Kafkova vztahu k Rakousku.
 „Na mapě výzkumu Kafkova díla je bílé místo: vztah 
pražského spisovatele k hlavnímu městu císařské říše, je-
jímž poddaným byl. Již jako malý chlapec byl ve svém rod-
ném městě svědkem návštěv Františka Josefa, později byl 
vystaven hudebním a literárním vlivům pocházejícím z pul-
sujícího, ale nenáviděného habsburského sídla. Proto není 
divu, že do Vídně nepřijížděl jako turista, ale jako člověk, 
který pouze projíždí, jako účastník kongresu, jako milující, 
těžce nemocný a nakonec umírající člověk.“
 Tato publikace bohatá na fotodokumentaci nás zavádí 
na místa, jimž básník propůjčil svou přítomností zvláštní at-
mosféru, jmenuje vídeňské spisovatele a divadelníky, jichž 
si cenil, i ty, jež odmítal, a odhaluje příčiny jeho averze vůči 
Vídni. Díky tomu se čtenáři poprvé dostává vyčerpávající 
informace o místě, jež toto město a jeho obyvatelé zaují-
maly v Kafkově životě a myšlení.

 Prof. Dr. Hartmut Binder (* 1937) byl v letech 1973-
2000 profesorem německé literatury na Vysoké pedago-
gické škole v Ludwigsburgu. Publikoval knihy a články 
o sociálně-historických tématech pražského kulturního 
světa, o Oskaru Baumovi, Otokaru Březinovi, Raineru Ma-
riu Rilkovi, Johannesovi Urzidilovi, Franzi Werfelovi, Ernstu 
Weißovi a o Franzi Kafkovi, jehož je speciálním znalcem. 
Binderova komentovaná vydání Kafkových povídek (1975) 
a románů (1976), stejně jako dvojsvazková kniha Kafka-
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Michal Viewegh se svou knihou

Pokyny Pro čtenáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
Kulturklub der Tschechen und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
A-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, 
pokud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohlasy, 
přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2014 činí 
33,- € (členský příspěvek 16 € + předplatné 17 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopise 
Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2014 
činí 35,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku ABO.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR), 
členský příspěvek či abo na rok 2014 činí včetně poštov-
ného 50,- €.
bankovní spojení: Bank Austria
IBAN: AT 03 1200000 683035901
SWIFT: BKAuATWW.

Pokyny Pro inzerenty (včetně cen)

Rozměry v cm cena v €
2,5 × 5,2 6,13
3,2 × 10,5 15,31
6,5 × 5,2 15,31
7,0 × 8,5 26,88
7,0 × 10,5 34,38
5,0 × 17,3 40,00
12,5 × 17,3 100,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €. 

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení 
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. 
Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním inze-
rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
Sleva pro členy Kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• Bank Austria
 IBAN: AT 03 1200000 683035901
 SWIFT: BKAuATWW
• Česká spořitelna, číslo úč  tu: 1557869023, 
 kód banky: 0800, účel: inzerát

Objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví:
Centrální telefon a fax (od 10:00): +43-1-79 88 454
e-mail: inzerce@kulturklub.at
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Pražská Mafie 
v německém jazykovém prostředí

Populární český 
prozaik Michal 
Viewegh se ve 
svém díle Mafie 
v Praze zabývá 
tématem korup-
ce v pražských 
politických a po-
licejních kruzích. 
Literární thriller 
byl napsán ve 
spolupráci se 
známým inves-
tigativním novi-
nářem MF Dnes 
J a r o s l a v e m 
Kmentou.

 „Chtěl jsem napsat svižnou a vtipnou detektivku, která 
ale navíc bude — na rozdíl od méně ambiciózních detektiv-
ních příběhů – nebezpečně pravdivým obrazem české rea-
lity a její nemilosrdně jízlivou satirou,“ říká o Mafii v Praze 
Michal Viewegh.
 Na českém trhu se objevila Mafie v Praze v roce 2011, 
v červenci letošního roku se dočkala prvního vydání v něm-
čině.
Die Mafia in Prag. roman, übersetzt von Eva Profousová
Erscheinungsdatum: 28. 07. 2014, E-Book im ePuB-Format, 320 Seiten
ISBN 978-3-552-06272-6, Deuticke Verlag
Preis: 15,99 € (D) / uVP 23,00 sFr (CH) / 15,99 € (A)

Handbuch (1979, Kafkova příručka) jsou mezinárodně 
uznávaná standardní vědecká díla. 
hartmut binder: Kafkova Vídeň (Kafkas Wien)
S četnými barevnými i černobílými vyobrazeními, 456 stran, 21 × 26 cm, 
pevná vazba, přebal, stužka, deutsch, ISBN 978-3-89919-282-7, 1 200,- Kč

Klavírní festival Rudolfa Firkušného
S mimořádně 
vřelým divác-
kým přijetím 
a pochvalou hu-
dební kritiky se 
setkal první roč-
ník Klavírního 
festivalu Rudol-
fa Firkušného, 
který proběhl 
na podzim roku 
2013. I v roce 
2014 připravi-
lo Pražské jaro, 
pořadatel toho-
to festivalu, pro 
milovníky kla-
vírní hry čtyři 
koncerty vynika-

jících klavíristů – Ivo Kahánka, Pierra-Laurenta Aimarda, 
Giovanni Bellucciho a Jitky Čechové. Festival zahájí Ber-
línská filharmonie se sirem Simonem Rattlem. Festival se 
koná od 15. do 22. listopadu 2014.

www.festival.cz/cz/novinka/klavirni_festival_
rudolfa_firkusneho_rocnik_druh, www.firkusny.cz 
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otevřeno vždy od 15. března do 31. října

Dobrý den, chci se jen zeptat: 
Chtěl bych odjet do Vídně za prací, 

ze začátku třeba jen umývat nádobí... 
Kdyby mi někdo pomohl, 
neumím totiž německy. 

Předem moc děkuji za ochotu!
Tel.: +420 725 596 596

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitel ing. Martin Krafl

tel.: +43-1-53 52 360
www.czechcentres.cz/vienna

e-mail: ccwien@czech.cz
www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

Každou první sobotu v měsíci 
otevřeno pro veřejnost 

od 10:00 do 15:00 hodin!

SloVenSKý inšTiTúT
Wipplingerstrasse 24-26

1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

INfO:
tel./fax: ++43-1 53 54 057

www.mzv.sk/sivieden
e-mail: si.wien@gmx.at

PráVNíK A ADVOKáT V Čr
JUdr. Josef franc

Kovářská 1169/17, 190 03 Praha 9
tel./fax: +420-284 818 008
mobil: +420-602 850 267

e-mail: Josef.FRAnc@seznam.cz

Galerie auf der Pawlatsche
Institut für Slawistik

universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

DůležiTé ADReSy

Ateliér JAn, Jan a Tamara Brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

MoKi – Theater für Kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

RAKúSKO-SLOVENSKÝ 
KULTúRNy SPOLOK

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

Münzwardeingasse 2, 1060 Wien
theaterbrett@gmx.at
www.theaterbrett.at

Tel. Vorbestellungen unter 
0676/7345566

doUčoVací kUrzy

Nabízím ve Vídni doučování žáků 
v předmětech 

zeměpis, dějepis a vlastivěda.

VÁCLAV KULLE
Mobil: 0042 608 334 620

HEILIGE MESSE
Montag bis Freitag 18 Uhr, 
Samstag Vorabendmesse 18 Uhr
Sonn- und Feiertage 11 & 18 Uhr
Rosenkranz täglich um 17.30 Uhr 
in der Kapelle
Beichtgelegenheit eine halbe 
Stunde vor Beginn der Messen 
und nach Vereinbarung

Svatá zpověď také 
v českém jazyce!

Die Kirche ist geöffnet:
Montag-Freitag 7.30-19.00 Uhr
Samstag 8.30-19.00 Uhr
Sonntag 9.00-19.00 Uhr

Kanzleistunden:
Montag-Freitag 8.30-11.30 Uhr, 
Tel.: 504 61 87
Fax: DW 13
eMail: st.karl.wien@aon.at
Haus-und Krankenbesuche 
und Beichte mit Kommunion-
empfang nach Vereinbarung 
mit der Pfarrkanzlei.
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Restaurace BöHMERWALD – rodina Stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

Restaurant 

Schönbrunner Stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 Wien, Schönbrunn, Meidlinger tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-fr 09:00-19:00, sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

Simmeringer Hauptstr. 96a, 1110 Wien
Tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Zur Böhmischen Kuchl
SPECIALITy ČESKé 
A MORAVSKé KUCHyNě
OteVřeNO: pondělí – pátek 
11:00-15:00 a 17:30-23:00

1080 Wien, Schlösselgasse 18
tel.: +43-(0)1-402 57 31 (rodina Ficenecova)

danica korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF

-RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.comKLP

Kulturní Klub
Informační časopis Čechů a Slováků v Rakousku

Informationszeitschrift der Tschechen 
und Slowaken in Österreich

Mohsgasse 30/1/9, 1030 Wien
mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764

fax: 0043-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at

www.kulturklub.at

ZLATNICTVí
HODINÁŘSTVí

RicHaRD aRNOlD
Opravy šperků 

a hodin, předělávky, 
vlastní výroba (též 

u doneseného materiálu
1100 Wien, Buchengasse 88

tel./fax: 604 54 85
po-pá 9-12 a 14-18 hod.,

so 9-12 hod.
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Narození kněžny Ludmily, první české světice. Byla dcerou 
Slavibora, knížete srbské země (knížectví tehdy sousedilo 
s Čechami). Pocházela tudíž pravděpodobně ze srbského 
Milska neboli Horní Lužice. Obě knížectví byla v té době 
podřízena králi Svatoplukovi moravskému. K sňatku Pře-
myslovce Bořivoje a Ludmily došlo asi roku 873. Oba při 
svém sňatku byli ještě pohané. Snad v roce 874 byl po-
křtěn Bořivoj a o něco později i Ludmila arcibiskupem 
Metodějem. Křtem českého knížete a jeho ženy bylo roz-
hodnuto o křesťanství celé země.
 Křesťanství již před Bořivojem a před Ludmilou pro-
nikalo „z Němec, Vlach i Řek“ do českých zemí a k roku 
845 máme již zprávu, že čtrnáct českých knížat bylo po-
křtěno v Řezně. Po roztržce moravského krále Svatoplu-
ka s arcibiskupem Metodějem a po jeho smrti (885) byli 
Metodějovi žáci vyhnáni z Moravy. Slovanští kněží se jed-
nak uchýlili do Bulharska, odkud se slovanské křesťanství 
šířilo na Rus a stalo se základem pravoslaví, jednak do 
Čech, kde na dvoře Bořivojově a Ludmilině i jejich dědi-
ců z rodu Přemyslova našlo cyrilometodějské křesťanství 
ochranu a pokračování. Tak se vytvořila západní větev 
slovanského křesťanství, dogmaticky i organizačně spjatá 
s Římem a s Řeznem, později pak s Prahou, udržující však 
slovanský bohoslužebný jazyk i jiné prvky vyšší byzantské 
vzdělanosti. Základní křesťanské pojmy, dosud společné 
jazyku všech západních Slovanů, mají svůj původ v této 
době. Slovanské křesťanství českého typu svými literárními 
památkami působilo pak i na vzdálenější slovanské větve 
v Chorvatsku a zejména na Rusi a mělo také podstatný vliv 
na bulharskou větev slovanského křesťanství. Není tedy ná-
hodou, že první literární český spis (sepsaný někdy v letech 
926-929) na popud Ludmilina vnuka knížete Václava sta-
roslovanským jazykem je věnován vylíčení života a mučed-
nické smrti první české světice svaté Ludmily. Ludmila byla 
zardoušena na svém vdovském sídle Tetíně. Skonala dne 
16. září roku 920 ve věku jednašedesáti let. K svatořečení 
Ludmily došlo velmi záhy, již za vlády jejího vnuka, knížete 
Václava. Z jeho popudu byly její ostatky roku 925 přene-
seny do Prahy a uloženy v kostele sv. Jiří.

tý se ujal v roce 1305 dědictví po svém otci. Když v roce 
1301 vymřel slavný rod Arpádovců, nabídla uherská šlech-
ta trůn Václavovi III. Ten se zasnoubil s Kunhutou, poslední 
z rodu Arpádovců, dcerou Ondřeje III. V tom samém roce 
byl Václav korunován uherským králem a přijal jméno La-
dislav. Habsburkové a papežská strana na něj zesílili tlak. 
Uherští magnáti postupně přecházeli na stranu Karla Ro-
berta a v roce 1304 byl Václav nucen opustit Uhry. Václav 
musel ustoupit, protože nemohl bojoval o dvě sousední 
země najednou. Soustředil se na Polsko. V říjnu 1305 se 
Václav oženil s Violou Těšínskou. Během přípravy polského 
tažení byl Václav III. v srpnu roku 1306 v Olomouci zavraž-
děn neznámým vrahem. Kdo ho najal, v zájmu koho byl čin 
spáchán, to není známo, neboť vrah byl stráží na místě za-
bit. V Olomouci tak vymřel český panovnický rod po meči.

1344
Začátek gotické stavby sv. Víta na Hradčanech. Stavba byla 
dokončena v roce 1929.

1419, 16. srpna
V Novém Hradu u Kunratic zemřel římský král a český král 
Václav IV. Václav IV. se narodil 26. 2. 1361 v Norimberku 
jako netrpělivě očekávaný dědic trůnu ve třetím manželství 
Karla IV. s Annou Svídnickou. Patřil do dynastie Lucembur-
ků. Václav měl jako budoucí panovník veškerou péči a pod-
poru svého otce Karla IV. Tato péče ještě více vzrostla po 
smrti matky v roce 1362. Královým cílem bylo předat sy-
novi český trůn. 15. června 1363 nechal Karel teprve dvou-
letého Václava korunovat Arnoštem z Pardubic na českého 
krále. Arnošt se staral o Václavovo vzdělání a výchovu do 
doby, než tuto zodpovědnost převzal Jan Očko z Vlašimi. 
Díky až přehnané péči se z Václava sice stal vzdělaný muž, 
ale byl nerozhodný. Pomoc rádců byla sporná...

Tumba sv. Ludmily v bazilice sv. Jiří na Pražském hradě 
z osmdesátých let 14. století

 Syn Spytihněv vládl v letech 891-905, Vratislav I. vládl 
v letech 905-916, jeho manželkou byla Drahomíra (pochá-
zela z Polabí z kraje Luticů), společně měli syny Václava 
(vládl 922 – 28. 9. 929/935, Stará Boleslav) a Boleslava I.

1289, 6. října
Narozen syn krále Václava II. a Jitky (Guty) Habsburské 
Václav III., český, polský a uherský král. Jako šestnáctile-

Král Václav IV. se svou druhou manželkou Žofií v iniciále iluminované 
Bible Václava IV. uložené v Rakouské národní knihovně ve Vídni
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tí  10. června 1376 byl Václav zvolen římskoněmeckým 
králem a 6. července korunován. Stát se římským císařem, 
tak jako jeho otec, se mu však nikdy nepodařilo. Po smrti 
Karla IV. 29. 11. 1378 začal zemi vládnout Václav. Zpočát-
ku se mu dařilo, ale v rodině příliš podpory neměl. Alžběta 
Pomořanská se věnovala především Václavovým bratrům 
Zikmundovi a Janovi. Aby se vyhnul zodpovědnosti a pří-
padným konfliktům, zdržoval se Václav pouze v pro něho 
klidném českém království a na důležitá jednání v říši posí-
lal zástupce. To ale vedlo ke spojení vyšší šlechty s morav-
ským markrabětem Joštem a k útoku na krále. Když Václav 
cestoval z Žebráku do Prahy, byl zajat kvůli nepořádku 
v zemi a říši, opomíjeným nárokům panstva a protekci krá-
lových oblíbenců. V letech 1402-1403 byl Václav vězněn 
z podnětu bratra Zikmunda a internován ve Vídni. Tenkrát 
byl zajat v královském domě na Starém Městě a odvezen 
opět přes Český Krumlov na hrad Schaun berg v Horních 
Rakousích.
 Po útěku byl v letech 1403-1405 donucen postupně 
uznávat další a další požadavky vyšší šlechty. Politická ne-
stabilita a morová epidemie z konce 14. století byly hlavní-
mi příčinami ekonomického propadu českého království. 
Rostlo sociální napětí a dovoz zboží. V srpnu 1400 bylo 
rozhodnuto o sesazení Václava IV. z německého trůnu, na 
jeho místo nastoupil Ruprecht III. Falcký. Ani jemu se však 
nepodařilo dostat říši z problémů, a tak koncil v roce 1409 
dosadil Václava znovu na německý trůn.
 Jeho panování přerušilo husitské hnutí. Hus měl z po-
čátku Václavovu podporu, ale kritika prodeje odpustků je 
odcizila. Václav se stále více stahoval do ústraní a po zprá-
vě o první pražské defenestraci ho postihl srdeční záchvat, 
který zapříčinil 16. 8. 1419 jeho smrt.
 Jeho druhá žena Žofie Bavorská (první manželka Vác-
lava IV. královna Johana Bavorská z rodu wittelsbašské-
ho zemřela pravděpodobně na mor 31. prosince 1385 na 
Karl štejně) ho nechala pohřbít na Zbraslavi. V době husit-
ských válek byl ale klášter zničen a Václavovo tělo vytaženo 
z hrobu. Až v roce 1424 byly jeho ostatky uloženy v hrobce 
českých králů vedle otce Karla IV.
 Václav IV. se zejména v německé historiografii objevuje 
jako lenivý král a opilec, to by se ale dalo říct o každém dru-
hém středověkém panovníkovi. Problémy, které nakonec 
vedly k vypuknutí husitských válek, byly způsobeny spo-
lečenskými i klimatickými změnami v Evropě a začaly už 
v posledních letech vlády Karla IV.
 Václav IV. se dlouho netěšil velkému zájmu historiků, 
téměř všechna díla pojednávající o době jeho vlády sle-
dují spíše ideologický vývoj Čech či vznik a vývoj husitství. 
Zprávy z doby Václavovy vlády jsou ovšem víceméně stro-
hé. Václav IV. si byl vědom svých neúspěchů a neměl zájem 
na svém dvoře podporovat kronikářství.
 Zahraniční kronikáři se „kacířského“ krále snažili vylíčit 
především ve špatném světle. Soudobí kronikáři, kteří Vác-
lava skutečně poznali, ho líčí mnohem příznivěji. Jeho sou-
časník, brabantský kronikář a diplomat Edmund de Dynter, 
se kterým se osobně setkal, ho popisuje jako výborného 
společníka, moudrého a zdvořilého panovníka. Zdůrazňu-
je i jeho vzdělanost, sečtělost a znalost cizích jazyků.

1424, 11. října
Zemřel u Přibyslavi Jan Žižka z Trocnova a Kalicha (* ko-
lem 1360, Trocnov u Borovan), významný husitský voje-

vůdce, válečník, jenž je pokládán za otce husitské vojenské 
doktríny a současně za autora či prvního reprezentanta 
defenzivní bojové techniky, tzv. vozové hradby. Je považo-
ván za autora (někdy pouze za spoluautora) Vojenského 
řádu (1423).
 Historicky je podrobněji zmapováno pouze šest jeho 
posledních let života, zprávy o Žižkových předchozích 
osudech jsou nedostatečné, vycházet lze pouze z kusých 
zmínek z několika náhodou zachovalých listin, díky čemuž 
jeho životopisci mnohdy zastávají vzájemně protichůd-
né názory. Ze záznamu rožmberských a jihlavských po-
pravčích knih je zřejmé, že během let 1406-1409 působil 
v bratr stvu silničních lapků jakéhosi Matěje, který byl roku 
1409 pověšen v Českých Budějovicích, a vedl záškodnic-
kou válku proti Rožmberkům.
 Doba byla nejistá, šlechta využívala oslabené pozice 
Václava IV., který se stal jejím vězněm, na českorakouském 
a českomoravském pomezí probíhala nevyhlášená válka, 
v níž se angažovali i královi bratranci. Jak dlouho trocnov-
ský zeman působil, přesně nevíme, ale je zajímavé, že si 
nepočíná jako vyvrženec společnosti, ale řádně vypovídá 
nepřátelství. V dubnu roku 1409 vydal Václav IV. na Žeb-
ráku list, v němž souhlasil se smírným vyřešením všech ne-
shod mezi Janem řečeným Žižkou z Trocnova a královským 
městem Budějovice. V červenci stejného roku vydal Václav 
IV. „svému milému věrnému“ zvláštní list, v němž mu mi-
lostivě odpustil všechny výtržnosti, jichž se kdy dopustil. 
Na základě jediné zmínky v polských análech se soudí, že 
se v roce 1410 Žižka účastnil tažení do Polska, kde se po-
dílel na porážce řádu německých rytířů. Totéž můžeme říci 
i o tvrzení, že právě tam přišel o své první oko; na druhé 
oslepl během obléhání hradu Rabí, kdy ho do oka trefila 
tříska.
 V letech 1411-1412 sloužil snad jako „vrátník“, panoš, 
čeledín či dvořan nebo dokonce komorník královny Žofie, 
manželky Václava IV., u královského dvora v Praze. V té 
době ještě kázal v Betlémské kapli Mistr Jan Hus, nevíme 
ani, zda Žižka jeho kázání navštěvoval. V neděli 30. červen-
ce 1419 došlo k první pražské defenestraci – novoměstská 
chudina vedená Janem Želivským vzala útokem radnici 
a přítomné konšely i s purkmistrem vyházela z oken. Sku-
tečností je, že Žižka u novoměstské radnice byl a patrně se-
hrál velmi aktivní úlohu. Avšak nespokojenost s kolísavou 
politikou pražské radnice byla příčinou, kvůli níž českou 
metropoli opustil a odešel do Plzně.
 Poblíž této bašty husitství dosáhl svého prvního známé-
ho vítězství za pomoci vozové formace, nicméně po pěti 
měsících bojů s katolickou šlechtou byl nucen město pře-
nechat nepříteli a probít se k nově vznikajícímu Hradišti na 
hoře Tábor. Táborská městská obec jej záhy zvolila jedním 
ze čtyř hejtmanů, kterému patrně náležel post vojenského 
velitele. V průběhu pokračujících bojů utrpěl poranění dru-
hého oka a s největší pravděpodobností zcela oslepl (při 
obléhání hradu Rabí v červnu 1421). Ani toto tělesné po-
stižení mu však nezabránilo v čele husitských svazů odra-
zit vojska druhé křížové výpravy a posléze dál pokračovat 
v boji s domácím i zahraničním nepřítelem.
 Počátkem roku 1423 se za ne zcela jasných okolností 
rozešel s některými představiteli Tábora a odešel do vý-
chodních Čech, kde začal formovat nové bratrstvo (tzv. 
Nový nebo Menší Tábor). Jeho vzrůstající vliv a úspěchy 
však brzy narazily na zájmy pražanů a další měsíce se nesly 
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ve znamení bojů mezi oběma husitskými frakcemi. Situa-
ce nakonec eskalovala do té míry, že Žižka českou metro-
poli oblehl a přinutil pražany vést mírové rozhovory (září 
1424). Po urovnání konfliktu oba husitské tábory ujednaly 
výpravu na Moravu, v jejímž průběhu část Žižkova vojska 
oblehla hrad v Přibyslavi. Zde husitský vojevůdce podlehl 
hlíznatému onemocnění, jehož příčinou byl patrně neléče-
ný zánětlivý proces.
 Důležitým objevem, který znamenal alespoň částečný 
úspěch v zodpovězení otázek spjatých s Žižkovou osobou, 
byl nález tzv. čáslavské kalvy při archeologickém průzkumu 
prováděném v roce 1910 v kostele sv. Petra a Pavla v Čásla-
vi. Po důsledných vědeckých analýzách bylo určeno, že se 
pravděpodobně jedná o jeden z kosterních ostatků husit-
ského vojevůdce.

1439, 27. října
Zemřel syn Albrechta IV. Rakouského a Johany Žofie Ba-
vorsko-Štraubinské Albrecht Habsburský (* 10. 8. 1397). 
V roce 1421 byl zasnouben s jedinou dcerou Zikmunda 
Lucemburského Alžbětou. Svatba se konala následujícího 
roku. Zikmund již v roce 1423 prohlásil Albrechta za své-
ho nástupce a odevzdal mu vládu nad Moravou. Dne 1. 1. 
1438 byl po nelehkých zákulisních jednání zvolen českým 
králem. Jeho nástupce syn Ladislav Pohrobek se narodil 
22. 2. 1440.

1554, 5. června
Ve Vídni se narodila dcera císaře a krále Maxmiliána II. 
a Marie Španělské Alžběta. Byla provdána za francouz-
ského krále Karla IX. Po jeho smrti se vrátila do Vídně. 
Věnovala se především náboženskému životu a mecenátu. 
V Čechách dala na Pražském hradě obnovit kapli Všech 
svatých, ve Vídni založila klášter klarisek. Po zrušení kláš-
tera za josefínských reforem roku 1782 byly její ostatky 
přeneseny do hrobky ve svatoštěpánském dómu.

1594
Vojsko o 20 tisících mužích, složené z Čechů a Moravanů, 
vymanilo Komárno z tureckého obležení. Turci s podporou 
40 tisíc Tatarů vpadli do Uher a soustředili se k dobytí pev-
nosti Rábu (Györu). Matyášovo vojsko utrpělo těžkou po-
rážku. Ráb se ocitl se v tureckém obklíčení a jeho posádka 
kapitulovala (projevila se naprostá vojenská neschopnost 
Matyáše Habsburského).

1599, 18. října
Zemřel v Praze Daniel Adam z Veleslavína (* 31. 8. 1546, 
Veleslavín u Prahy), humanistický spisovatel, tiskař, vyda-
vatel a překladatel. Studoval na pražské univerzitě, v roce 
1568 se stal bakalářem a v roce 1569 mistrem. V letech 
1569-1576 byl profesorem historie na pražské univerzitě 
(z univerzity musel odejít, protože na profesory se tehdy 
ještě vztahovala povinnost celibátu), poté působil jako tis-
kař, posléze majitel tiskárny založené jeho tchánem Jiřím 
Melantrichem z Aventýna. Byl popularizátorem humanis-
mu. Adam z Veleslavína a veleslavínovci (ale také biblická 
družina v Kralicích nad Oslavou) zaměřili své spisy přede-
vším na prostý lid městský a venkovský, který neznal žád-
ný cizí jazyk, zároveň se však snažili získat svou produkcí 
vzdělance orientované dosud především na latinskou li-
teraturu.

1654, 22. září
Vydán další patent prohlubující rekatolizaci obyvatelstva.

1679, 16. října
Narodil se Jan Dismas Zelenka († 22./23. 12. 1745), jeden 
z nejvýznamnějších českých skladatelů období vrcholného 
baroka.

1694, 5. září
Narodil se František Václav Míča († 15. 2. 1774), barokní 
skladatel doby pobělohorské, autor první česky zpívané 
opery.

1704, 2. října
Narodil se František Ignác Tůma († 30. 1. 1774), český 
skladatel období přechodu od baroka ke klasicismu.

1709, 1. prosince
Narodil se František Xaver Richter († 12. 9. 1789), český 
skladatel, houslista, zpěvák.

1724, 4. září
Vysvěcena tzv. Zrcadlová kaple v Klementinu v Praze. 
Astronomická věž, Barokní knihovní sál i Zrcadlová kap-
le patří ke stěžejním stavbám areálu Klementina, který je 
mimořádný svým provedením i rozsahem. Téměř 170 let 
trvalo, než byla stavba této nejstarší a největší jezuitské 
koleje v Čechách dokončena. Jezuité si zde postupně vy-
budovali sídlo, jehož součástí byly kromě prostor pro řá-
dovou komunitu i školní třídy a univerzitní posluchárny, 
dále knihovna, tiskárna, lékárna a samozřejmě chrámové 
stavby. Slavnostní položení základního kamene se sym-
bolicky konalo na svátek Neposkvrněného početí Panny 
Marie dne 8. prosince 1653. Stavitelem první koleje byl 
italský architekt Carlo Lurago. Na budování areálu se pak 
podílelo několik generací umělců všech oborů. Zrcadlová 
kaple a velký knihovní sál spolu s Astronomickou věží byla 
stavěna od roku 1722. Architekt této části koleje není bez-
pečně znám. Badatelé uvažují zejména o Kiliánu I. Dien-
tzenhoferovi. Klementinum skrývá dlouhou a bohatou 
historii a dodneška je důstojným stánkem kultury a vědění.

1754, 12. října
První tah státní loterie v Praze, která byla zřízena v témže 
roce.

1799, 10. září
Založena Akademie výtvarných umění v Praze, nejstarší 
umělecká škola v České republice. Vznikla císařským de-
kretem původně jako kreslířská akademie a rok nato zahá-
jila svoji činnost. Prvním ředitelem byl německý rytec Josef 
Bergler (1753-1829) a od roku 1836 profesor František 
Tkadlík, někdy se uvádí také jako Kadlík.
 V současnosti nabízí studium oborů volného umění 
(malířství, kresba, grafika, sochařství či intermediální tvor-
ba), architektury a restaurátorství. Studium se uskutečňuje 
ateliérovou formou v magisterských a doktorských pro-
gramech. Absolventi se uplatňují jako samostatné tvůrčí 
osobnosti v umělecké praxi, ve sféře školství nebo např. 
v kreativních profesích v oblasti médií, reklamy a marke-
tingu. Současným rektorem je Mgr. Tomáš Vaněk.
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tí 1814
Vídeňský kongres (1814-15), probíhající za účasti všech 
evropských států (mimo Turecka), jemuž předsedal Met-
ternich, rozhodl o poválečném uspořádání Evropy a Ra-
kousku přiznal mnohé územní zisky. Metternichovým cílem 
bylo však obnovení platnosti zásady, že „jedině panovní-
kům přísluší řídit osudy národů a že knížata nejsou za jed-
nání nikomu odpovědna kromě Boha“. To bylo i mínění 
rakouského císaře Františka I., který vřele podpořil myšlen-
ku Svaté aliance, spojenectví evropských panovníků proti 
revoluci v jakékoli podobě.
 Rakouský šlechtic, politik a diplomat kníže Clemens 
Wenzel Nepomuk Lothar Metternich-Winneburg-Ochsen-
hausen, vévoda z Portelly (15. 5. 1773, Koblenz – 11. 6. 
1859, Vídeň) pocházel ze starého porýnského rodu. 
V 17. století byli Metternichové povýšeni do stavu hrabat 
v říši i v zemích Koruny české, kde vlastnili od roku 1630 
panství Kynžvart. V roce 1803 obdrželi titul říšského kní-
žete.
 Klemens Metternich byl již od mládí předurčen, aby 
kráčel ve stopách svého otce a stal se diplomatem. Ač 
vyrůstal v době vrcholícího osvícenství, zůstal jeho myš-
lenkami zcela nedotčen. Od svých studií sdílel vysloveně 
reakční názory, které pak až do své smrti nezměnil. Byl 
stoupencem absolutní společenské nehybnosti, jež měla 
beze změny uchovat výsady privilegovaných stavů. Jeho 
společenský a politický vzestup urychlila roku 1795 svat-
ba s Eleonorou Kounicovou, vnučkou a bohatou dědič-
kou bývalého kancléře V. A. Kounice. Spříznění s předními 
a vlivnými českými a moravskými rody mu přineslo roku 
1801 jmenování vyslancem v Drážďanech. Diplomacii se 
příliš nevěnoval, zato se věnoval své velké vášni – ženám. 
Výsledkem jeho milostného románku s manželkou ruského 
generála Bagrationa byla dcera, k níž se Metternich vždy 
hlásil.
 Po bitvě u Slavkova roku 1805 na základě příznivých 
hodnocení, jež o něm posílal francouzský vyslanec v Berlí-
ně své vládě, obdržel roku 1806 Metternich post vyslance 
v Paříži. Roku 1807 se mu podařilo přimět Napoleona ke 
změně podmínek bratislavského míru z roku 1805. Samo-
zřejmě že se i v Paříži Metternich věnoval ženám. Po dal-
ší válce roku 1809 a po porážce Rakouska se Metternich 
již do Paříže nevrátil. Byl jmenován ministrem zahraničí 
a o rok později kancléřem. Metternich pokládal za nejvý-
hodnější pro Rakousko spojenectví s Francií. Od možné 
alian ce si navíc sliboval zmírnění podmínek vídeňského 
míru, jenž degradoval monarchii na mocnost druhého 
řádu. Roku 1810 se Napoleon z Metternichova popudu 
oženil s dcerou rakouského císaře Františka I., arcivévod-
kyní Marií Louisou, a na několik let bylo Rakousko fran-
couzským spojencem.
 Velká Metternichova chvíle přišla v roce 1813. Zaujal 
neutrální postoj a navrhl válčícím stranám zprostředková-
ní míru, z něhož mohlo Rakousko jen těžit. Přestože byl 
z mnoha stran včetně své proslulé milenky, překrásné vé-
vodkyně Vilemíny Zaháňské, vyzýván, aby se připojil na 
stranu protifrancouzské koalice, na svém postoji setrval 
až do léta 1813. Vysloužil si tak trvalou nedůvěru všech 
svých partnerů. Teprve po Napoleonově odmítnutí pod-
mínek míru vstoupilo Rakousko do koalice.
 Odpočatá rakouská armáda významně zasáhla do 
posledního dějství napoleonských válek. Na jaře 1814 

vstoupila koaliční vojska do Paříže, Francie byla poražena 
a Napoleon vypovězen. Na tom nic nezměnila ani jeho sto 
dní trvající epizoda o rok později.
 Právě „metternichovský absolutismus“ byl na jaře 1848 
hlavním terčem revoluce ve Vídni, kde 13. března 1848 do-
šlo k ozbrojeným srážkám lidu s vojskem, které si vyžádaly 
několik desítek mrtvých. Revoluční nálada v hlavním měs-
tě donutila císaře Ferdinanda I., aby kancléře Metternicha 
propustil ze svých služeb. Ten vzápětí dobrovolně odešel 
do Anglie. Na sklonku života se vrátil a žil střídavě ve Vídni 
a na svém dědičném panství a zámku Kynžvart.
 Zemřel roku 1859 ve Vídni. Jeho ostatky byly převeze-
ny do rodinné hrobky v kostele sv. Václava v Plasích, kde 
spočívají dodnes.

1834, 3. října
Narodil se Vilém Blodek († 1. 5. 1874), český skladatel 
období romantismu.

1829, 5. září
V Praze se narodil Josef Václav Frič, básník, prozaik, dra-
matik, novinář a aktivní účastník revoluce 1848 († 14. 10. 
1890, Praha). Josef Václav Frič se narodil jako syn advoká-
ta a liberálního politika. Již jako student pracoval J. V. Frič 
na přípravě a průběhu revolučních akcí roku 1848. V době 
revoluce byl nadšen nejradikálnějšími myšlenkami, byl ve 
styku s tajným spolkem Repeal a revolučními demokraty, 
účastnil se demonstrací a bojů na barikádách. Po potlačení 
revoluce byl na J. V. Friče vydán zatykač. Uprchl před za-
tčením do Vídně a do Prahy se mohl vrátit až po amnestii 
v roce 1849. Pro účast na tzv. májovém spiknutí byl J. V. 
Frič zatčen, vyšetřován a odsouzen na osmnáct let do vě-
zení. I když byl v roce 1854 amnestován, žil pod policejním 
dozorem a po opětovném uvěznění požádal v roce 1859 
o povolení k vystěhování ze země. V emigraci žil J. V. Frič 
dvacet let. Pobýval v různých evropských městech – v Paří-
ži, Záhřebu, Londýně, Petrohradě aj. Působil jako novinář, 
dopisovatel, překladatel a politický agitátor ve prospěch 
českých záležitostí. Redigoval almanach Lada Nióla a ně-
které časopisy v Paříži, Ženevě, Berlíně a Záhřebu. Přispí-
val do mnoha tehdejších časopisů, některé i sám redigoval, 
např. Lumír, Květy.

1854
Svatba Františka Josefa I. s Alžbětou Bavorskou (Sissi).
9. srpna
Jako nejstarší dítě se manželům Riegrovým narodila dcera 
Marie (provdaná Červinková), libretistka, básnířka, dra-
matička, dcera předního politika Františka Ladislava Rieg-
ra, vnučka Františka Palackého. Na svoji dobu mimořádně 
vzdělaná žena ovládala několik světových jazyků, věnovala 
se literární činnosti, výtvarnému umění a dobročinnosti. 
Jako první přeložila do češtiny libreto Čajkovského opery 
Evžen Oněgin. Pro Dvořáka vytvořila libreta k operám Di-
mitrij a Jakobín, v době společné práce na operách byla 
s Dvořákem v častém kontaktu. Pro Karla Šebora vytvořila 
libreto k opeře Zmařená svatba. Její dochované rukopis-
né Zápisky, které si vedla téměř po celý život, představují 
mimořádně bohatý zdroj informací o tehdejším společen-
ském, kulturním a politickém životě. Zemřela 19. ledna 
1895.
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1859, 15. září
V Praze zemřel Václav Kliment Klicpera, dramatik, pro-
zaik, básník, zakladatel novodobého českého dramatu 
(* 23. 11. 1792, Chlumec nad Cidlinou). Jeho pohřeb se 
stal protirakouskou demonstrací vlastenců. Václav Kliment 
Klicpera pocházel z početné rodiny krejčího a kostelníka. 
Sám se také učil krejčím a řezníkem, řemesla však zane-
chal. Teprve v patnácti letech vstoupil V. K. Klicpera na 
staroměstské gymnázium. Po maturitě vystudoval v Praze 
filozofii. V té době už také hrával ochotnicky divadlo v ro-
dišti i v okolí. Pro studentskou divadelní družinu psal žer-
tovné divadelní deklamovánky i kratší hry. V roce 1816 se 
v Praze hrála ochotnicky Klicperova první rytířská činohra 
Zdeněk ze Zásmuk.
 V. K. Klicpera stal profesorem na gymnáziu v Hradci 
Králové, kde působil až do roku 1846. V těchto letech ve 
spolupráci s dalšími buditeli založil v Hradci ochotnické di-
vadlo a literární a kulturní středisko, v němž vyrůstal např. 
i J. K. Tyl. V roce 1846 odešel V. K. Klicpera jako profe-
sor na akademické gymnázium v Praze. Zde byl učitelem 
Vítězslava Hálka, Jana Nerudy, Josefa Václava Friče a dal-
ších. V politickém kvasu roku 1848 byl V. K. Klicpera zvo-
len studenty za tribuna studentské legie. V roce 1850 se 
stal ředitelem gymnázia. Po třech letech byl suspendován 
a penzionován. Záminkou pro jeho propuštění bylo nepo-
volené vydávání českého časopisu studenty jeho školy.

1874
Anežka Přemyslovna byla z podnětu pražského arcibis-
kupa a kardinála Bedřicha Josefa Schwarzenberga pape-
žem Piem IX. prohlášena za blahoslavenou. O kanonizaci 
Anežky České usilovala již její prapraneteř, královna Eliška 
Přemyslovna; z jejího podnětu byl mezi lety 1316-1328 
latinsky sepsán Anežčin životopis (přeložený do češtiny 
roku 1932). Na lokální oslavu Anežky navázal také císař 
Karel IV., ale ani jeho snaha nebyla dovršena procesem 
papežské kurie. Také v době baroka, již od konce třicetileté 
války, byla Anežka oslavována, nejprve jezuity (Albrecht 
Chanovský z Dlouhé Vsi, Jan Tanner, Bohuslav Balbín), 
dále členy řádu křižovníků s červenou hvězdou, z nichž Jan 
František Beckovský sepsal její českou legendu. Po dalším 
úsilí ji 12. listopadu 1989 ve vatikánské bazilice sv. Petra 
papež Jan Pavel II. svatořečil. Jak řekl Jan Pavel II. při kano-
nizační ceremonii, „blahoslavená Anežka Česká, přestože 
žila v době nám tak vzdálené, zůstala i dnes zářným vzo-
rem křesťanské víry a hrdinné lásky“.
18. prosince
Zemřel ve Vídni Arnošt Förchtgott Tovačovský (známý také 
pod pseudonymem Bohaboj; * 28. 12. 1825, Tovačov), 
moravský hudební skladatel, sbormistr a pěvec (baryton), 
autor sborů, kantát, úprav lidových písní, chrámové a jiné 
hudby.

1879, 26. září
Královské Vinohrady byly jako první pražské předměstí po-
výšeny na město.

1884, 24. ledna
V Chotusicích se narodil Jan Charles Vondrouš († 28. 6. 
1970, Praha), český rytec a jeden ze zakladatelů české mo-
derní grafiky. Od roku 1893 žil v USA, kam emigrovali jeho 
rodiče a kde studoval na Akademii umění v New Yorku 

a absolvoval leptařskou školu. Roku 1904 opustil akade-
mii a šel do rybářské osady Provincetownu v Massachu-
setts. Tam vznikly jeho první mimoškolní lepty. Dokonale 
si osvojil všechny aspekty a technologické detaily techniky 
leptu. Nějaký čas pracoval a kreslil v redakci New York 
Times, tvořil obálky, ilustrace a reklamní kresby. Maloval 
a leptal v Gloucesteru, Bostonu, v přístavním okolí New 
Yorku. Roku 1920 se vrací do Prahy, kde vytvořil řadu lep-
tů a dalších grafických děl především s náměty městské 
architektury. Jan C. Vondrouš získal medaile za lepty na 
Světové výstavě Panama Pacific v San Franciscu (1915) 
a na mezinárodní výstavě ve Filadelfii (1926). Je zastou-
pen v Národní galerii v Praze, soubory jeho grafických listů 
jsou ve sbírkách ve Washingtonu, New Yorku, Chicagu, 
Cambridge, Londýně (British Museum), v Paříži, Brighto-
nu, v Berlíně (Kupferstich-Kabinett), Madridu a jinde. Jan 
Vondrouš byl řádným členem Chicago Society of Etchers, 
Print Makers’ Society of California a Spolku Hollar v Pra-
ze. Je autorem řady poštovních známek Československa 
a z období protektorátu Čechy a Morava.
23. září
V Milavči u Domažlic se narodil Josef Váchal, malíř, gra-
fik, ilustrátor, sochař, řezbář a spisovatel, básník († 10. 5. 
1969). Jeho tvorba byla ovlivněna expresionismem a prv-
ky symbolismu, naturalismu a secese, pokoušel se však 
o vlastní stylově nevyhraněné umělecké vyjádření. Váchal 
se zaměřoval zejména na grafické práce využívající primi-
tivistické vyjádření životních postojů autora. Snažil se však 
v grafice hledat a formovat nové velice originální postu-
py. Vytvářel vlastní knihy, které nesly podobu uměleckého 
ruko dělného artefaktu. Umisťoval do těchto knih četné ilu-
strace dřevorytem, knihy sám sázel, vázal a tiskl, a to jen 
ve velmi omezeném nákladu několika kusů. Takto vzniklé 
knihy Krvavý román, Šumava umírající a romantická a Re-
ceptář barevného dřevotisku se zařadily mezi nejvýznam-
nější díla české grafiky 20. století.

1879, 31. října
Narodil se Karel Hašler, český písničkář a herec († 22. 12. 
1941, koncentrační tábor Mauthausen).
„Hlava mi klesá uprostřed boje,
dech poslední patří jen vám.
Vy Čechy krásné, vy Čechy krásné, ty Praho moje,
budete žít, já umírám…“
(slova poslední Hašlerovy písničky složené v Mauthausenu)

1899, 21. června
Narodil se Pavel Haas (21. 6. 1899 – 17. 10. 1944), český 
hudební skladatel.
9. září

V Praze zemřela Karolina Světlá 
(vlast. jm. Johanna Rottová, * 24. 2. 
1830, Praha), spisovatelka patřící 
na přední místo mezi příslušníky 
májové generace. Narodila se v bo-
haté měšťanské rodině, kde byla 
vychovávána i se svou sestrou ně-
mecky. Ke studiu měla Světlá domá-

cího učitele Petra Mužáka, kandidáta profesury. Ten v ní 
pěstoval lásku ke všemu českému a později se stal jejím 
manželem. Podle rodné obce svého muže – Světlé pod 
Ještědem – změnila své jméno na Karolinu Světlou. Brzy 
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tí se zařadila do vlastenecké společnosti. Mezi její přátele 
patřila např. Božena Němcová, která pro ni byla velkým 
vzorem. Velmi bolestné pro ni bylo úmrtí její jediné dce-
ry, která zemřela hned po porodu. V té době měla Světlá 
silný citový vztah k Janu Nerudovi, který ale z vlastní vůle 
ukončila na podzim roku 1862. Karolina Světlá se zaslou-
žila o vznik Ženského výrobního spolku, ve kterém se sna-
žila prosadit zvýšení sociální úrovně zaměstnaných žen. 
Ve svých povídkách z období padesátých a šedesátých let 
vylíčila prostředí pražské aristokratické a měšťanské spo-
lečnosti. Opovrhovala pokrytectvím měšťanů i výchovou 
dívek, kterou sama prožila. Děj svých povídek umístila do 
prostředí Prahy a Podještědí, které jí bylo známé.
18. září
Uskutečnilo se první meziměstské telefonní spojení mezi 
Prahou a Vídní.
25. září
V Brně Králově Pole se narodil Ondřej Sekora, výrazný 
český spisovatel, žurnalista, kreslíř, grafik, ilustrátor, kari-
katurista a entomolog, od roku 1964 nositel titulu Zaslou-
žilý umělec. Spolupracoval s rozhlasem, televizí, filmem 
i divadlem. Psal a ilustroval hlavně knihy pro děti. Vytvořil 
do značné míry autobiografickou figurku Ferdy Mraven-
ce (poprvé se objevila v Lidových novinách v roce 1932 
jako postavička v kreslených seriálech pro dospělé), stejně 
známý je i Brouk Pytlík (1939). Sekorovy příběhy spojují 
zábavnost s poučností a mravním ponaučením. Jeho ilu-
strace byly blízké stylu animovaného filmu.
 Obecně je považován za zakladatele československé-
ho a českého ragby. V časopise Sport na pokračování vy-
dával a ilustroval pravidla tohoto sportu. Vytvořil českou 
ragbyovou terminologii, byl trenérem ragbyových družstev 
Moravská Slávie v Pisárkách a AFK Žižka Brno, které pod 
jeho vedením v roce 1926 sehrály v Československu vůbec 
první ragbyové utkání. Byl také aktivním rozhodčím, řídil 
například první zápas RC Sparta Praha a RC Slavia Praha.
V roce 1949 spoluzakládá Státní nakladatelství dětské kni-
hy (dnešní Albatros) a v letech 1949-1952 působí jako jeho 
vedoucí redaktor. Stál u prvních pokusů o televizní vysílání 
pro děti, hrál maňáskové divadlo a po celé republice pořá-
dal besedy s dětmi. Od roku 1952 byl ve svobodném po-
volání, psal a kreslil pro noviny a časopisy Host do domu, 
Lidové noviny, Mateřídouška, Ohníček a Pionýr.
 Záchvatem mrtvice v roce 1964 skončila jeho veřejná 
činnost. Zemřel v Praze 4. července 1967 a je pohřben na 
košířských Malvazinkách.
30. listopadu
Narodil se Hans Krása († 18. 10. 1944), skladatel z praž-
ského česko-německo-židovského prostředí.

1904, 6. srpna
Zemřel v Badenu u Vídně Eduard Hanslick (* 11. 9. 1825, 
Praha), rakouský hudební kritik českého původu.
10. července
V Hořicích se narodil Zdeněk Blažek († 2000, Praha), 
český malíř a architekt. Studoval u profesora Blažíčka na 
Akademii v Praze, dále studoval architekturu na ČVUT 
u J. Gočára, navštěvoval soukromou školu kreslení a ma-
lování u Vladimíra Sychry v Mánesu. Portrétoval řadu vý-
znamných herců Národního divadla. Byl výborný krajinář 
a je zastoupen ve sbírkách v Německu, Švýcarsku, Švéd-
sku, Holandsku a jinde.

26. října
Bubeneč byla povýšena na město a získala městský znak.

1914
Začátek první světové války, první mrtví, ranění, zajatí. 
A právě mezi posledně jmenovanými se rodí příběh mužů, 
kteří nebojovali za velmoci, ale za ideály. Oni sami se mezi 
sebou nazývali bratry, historie je zná jako legionáře. Jejich 
cíl se splnil 28. října 1918, kdy vznikla samostatná Česko-
slovenská republika. Příběhy legionářů jsou příběhy hrdin-
ství, obětavosti i zrady. V jejich životech se zrcadlí celé 
20. století. V dalším vydání Kulturního klubu se budeme 
zabývat vznikem československých legií.
 „Válka, jež v létě 1914 zachvátila Evropu a které se brzy 
začalo říkat světová či velká, vystavila českou společnost 
v mnohonárodnostním habsburském soustátí údělu z nej-
těžších. Žádný z konfliktů v našich dějinách ji nestál tolik 
životů. Žádný nezasáhl naši populaci tak masově a osu-
dově,“ řekl generálmajor Miroslav Žižka, první zástupce 
náčelníka Generálního štábu ČR. Poslední válka Rakouska-
Uherska, při níž šlo na vojnu odhadem milion Čechů, Mo-
ravanů a Slezanů, z nichž se kolem 150 000 nevrátilo, byla 
podle něj pomyslně také první válkou československou.
září
Masaryk vypracoval první projekt československého státu. 
Zahrnoval české země a „slovenské kraje uherské“, nový 
útvar měl být královstvím – konstituční monarchií.
1. září
Zahynul v Haliči u Komarova Jindřich Prucha (* 29. 9. 
1886, Uherské Hradiště), český malíř. Prucha studoval 
jazyky (němčinu a češtinu) na filozofické fakultě v Praze 
a měl se stát středoškolským profesorem. Tato studia však 
krátce před jejich dokončením opustil a dal se na umě-
leckou dráhu. V letech 1907-1908 studoval na soukro-
mé škole Ludvíka Vacátka v Praze, v letech 1911-1912 se 
zdokonaloval na malířské akademii v Mnichově a v roce 
1912 studoval kreslení u A. Liebschera na pražské techni-
ce. Osudovou krajinou se mu staly Železné hory, kde jeho 
otec zakoupil samotu zvanou Županda. V obrazech ze Že-
lezných hor (např. cyklus Jaro v Železných horách) objevo-

Jindřich Prucha: Vesnice. Jaro v Železných horách. Před bouří, 
1911, olej, plátno
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val vnitřní rytmy krajiny. Pruchův nadějný umělecký nástup 
přerušila mobilizace. Narukoval do Čáslavi a jeho tragická 
smrt na frontě první světové války předčasně uzavřela jeho 
hledající tvorbu. Pohřben byl v hromadném hrobě.
2. září
V Chicagu došlo k založení Českého národního sdružení 
z řad amerických Čechů. Sdružení spolu s katolickou Slo-
venskou ligou v Pittsburghu vypsalo v prosinci 1914 tzv. 
národní daň na financování zahraničního odboje.
4. září
Zatčen vůdce národních socialistů J. V. Klofáč. Po počá-
teční suspensi občanských práv a zavedení tvrdé cenzur-
ní praxe byly postupně policejně zastavovány mnohé listy 
a časopisy (Hlas lidu, Tělocvičný ruch, Plameny, České slo-
vo a další), docházelo k dalšímu zatýkání funkcionářů anti-
militaristického hnutí mezi národně socialistickou mládeží 
a anarchisty. Mnozí z nich byli odsouzeni na dlouhá léta 
do žalářů a pro „velezradu a rušení veřejného pořádku“ se 
dokonce i popravovalo.
11. září
Na společné schůzi českých krajanů v Petrohradě vznikla 
Rada Čechů na Rusi.
16. září
Vrchní velitelství ruské armády vydalo při ofenzívě svých 
vojsk na rakouské frontě provolání k národům Rakouska-
Uherska (mj. v češtině), v němž slibovalo spravedlnost 
a právo potlačovaným národům.
28. září
V Praze se konalo tzv. svatováclavské procesí za účasti čel-
ných představitelů církevní hierarchie. Procesí mělo vypro-
sit vítězství pro rakouské zbraně.
říjen
V bojích u Jaroslavi přešlo na stranu Rusů šest rot 36. pě-
šího pluku a 30. zeměbraneckého pluku.
2. října
Narodil se Bohumír Liška († 8. 9. 1990), český dirigent.
29. října
Vrchní velitel rakousko-uherské armády arcivévoda Bed-
řich si v přípisu stěžoval císaři na chování českého národa 
a žádal nastolení tuhé vojenské diktatury.

1919, 10. září
Mezi mocnostmi Dohody a Rakouskem byla podepsána 
mírová smlouva v Saint-Germain-en-Leye. Rakousko se 
stalo suverénním státem a uznalo nezávislost ČSR i korek-
ci svých hranic. Součástí smlouvy byla tzv. malá minoritní 
smlouva, podle níž Podkarpatská Rus obývaná 597 000 
obyvateli, převážně Rusíny, se stala územím ČSR.
29. září
Vedení legií vydalo rozkaz k postupné evakuaci z Ruska.

1924, 18. září
V Praze se narodil Ivan Diviš, básník a esejista. Patří k bás-
nické generaci, která začala psát v době protektorátu. Ivan 
Diviš pocházel z rodiny bankovního úředníka. V době dru-
hé světové války vystudoval gymnázium. Byl zadržen gesta-
pem a vězněn. Po osvobození začal studovat na filozofické 
fakultě UK v Praze filozofii a estetiku. Po absolvování fa-
kulty v roce 1949 byl Ivan Diviš zaměstnán v knihkupectví. 
Na začátku padesátých let pracoval jako korektor v redak-
ci Rudého práva, později jako soustružník. V šedesátých 
letech se stal redaktorem poezie v nakladatelství Mladá 

fronta. V roce 1969 emigroval do západního Německa, 
kde se stal spolupracovníkem mnichovské centrály Rádia 
Svobodná Evropa. Po listopadu 1989 se krátce vrátil do 
Prahy. Zemřel 7. 4. 1999 v Praze na následky zranění, která 
si způsobil při pádu ze schodů ve vlastním domě.
 Vítězslav Houška (* 1925), spisovatel, překladatel, no-
vinář a ilustrátor, vzpomíná na Diviše takto: „Nejsem kritik, 
nejsem estetik, jsem jen obyčejný konzument poezie, ale 
snad jsem se přece jen během dlouhých let hříšného života 
naučil aspoň poněkud vnímat půvaby, jimiž čeština obda-
řuje náš všední i sváteční den.
 Ivan Diviš, božský rošťák (proslulé dictum ze slovníku 
F. X. Šaldy), obohatil naši řeč svou vynalézavostí, svou od-
vahou, svou drzostí, svou rebelií. Chyboval, mýlil se, opra-
voval se, znovu a znovu kutal zlatý písek slov. Když mnozí 
kolem něho rezignovaně uznamenali, že takové ty záhadné 
verše, ty krátké věty bez interpunkce, patří už kamsi do 
minulých věků, Ivan svou vartu neopustil. Od chlapeckých 
časů až do posledních hodin svého života vyučoval i ne-
slyšící, že poezie je hudba srdcí a charakterů. A že bez ní 
nemůže existovat krása. Asi nikoli náhodou se nazývá Iva-
nova básnická prvotina První hudba bratřím.“ 
19. září
Narodil se Václav Žilka, flétnista a hudební pedagog 
(† 13. 4. 2007).
27. září
V Náchodě se do rodiny bankovního úředníka a místního 
sokolského činovníka narodil Josef Škvorecký, spisovatel 
prózy, poezie, esejů, překladatel a publicista († 3. 1. 2012, 
Toronto, Kanada).
 Hlavním těžištěm Škvoreckého tvorby je zobrazení rea-
lity světa jeho současníků. Autor patří k významným čes-
kým prozaikům druhé poloviny 20. staletí jak závažností, 
tak i rozsahem tvorby. Do světa literatury vstupuje Josef 
Škvorecký v polovině padesátých let 20. století, kdy časo-
pisecky publikuje své překlady angloamerických autorů, 
Škvoreckého knižním debutem je pak román Zbabělci 
(1958), odrážející životní pocity a prožitky mladé generace 
za druhé světové války na maloměstě – hlavním hrdinou je 
zde postava, jíž vtiskuje Škvorecký své vlastní, autobiogra-
fické prvky, postava Dannyho Smiřického. Ve své tvorbě 
věnuje Josef Škvorecký velký prostor detektivnímu žánru, 
je autorem souborů detektivních povídek Smutek poručí-
ka Borůvky (1966) a Hříchy pro pátera Knoxe (Toronto 
1973, Československo 1991), postava poručíka Borůvky 
se pak objevuje i v románech Konec poručíka Borůvky 
(Toronto 1981, Československo 1992) a Návrat poručíka 
Borůvky (Toronto 1981, Československo 1992). Známý je 
též Škvoreckého teoretický „návod“ na psaní detektivního 
žánru, nazvaný Nápady čtenáře detektivek (1965).
 Mnoho Škvoreckého próz je zfilmováno, např. Tankový 
prapor (1991), z televizních adaptací Škvoreckého prací 
lze pak jmenovat např. seriály Prima sezóna či Hříchy pro 
pátera Knoxe.
 Škvorecký po absolvování náchodského reálného gym-
názia v roce 1943 musel pracovat ve válečném průmyslu 
v Náchodě a v Novém Městě nad Metují jako nekvalifi-
kovaný dělník. Ve volném čase hrál v náchodské jazzové 
kapele. Po válce vstoupil Josef Škvorecký na pražskou lé-
kařskou fakultu, záhy však přestoupil na studium angličtiny 
a filozofie na UK s perspektivou středoškolského profeso-
ra. Po studiu krátce působil jako učitel. Na počátku roku 
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tí 1969 byl Josef Škvorecký předsedou redakční rady časo-
pisu Plamen. Po okupaci Československa vojsky Varšavské 
smlouvy v roce 1968 odjíždí Josef Škvorecký v roce 1969 
na stipendijní pobyt do Spojených států amerických – 
do Československa se pak Škvorecký již nevrátí, zůstává 
v exilu v kanadském Torontu. Toronto se po srpnu 1968 
manželům vlastně nabídlo samo: Škvorecký získal možnost 
přednášet na tamní univerzitě (kurzy českého divadla a fil-
mu, angloamerické literatury a kreativního psaní). Zastihla 
jej v okamžiku, kdy mu končilo stipendium na Cornellově 
univerzitě v USA a doma přituhovalo. V Československu 
ho pronásledovala cenzura, byly zastaveny přípravy vydání 
knihy Tankový prapor o jeho zážitcích z vojny. V roce 1975 
je pak Škvorecký na torontské univerzitě jmenován řád-
ným profesorem. V Torontu založil Josef Škvorecký se svojí 
manželkou a spisovatelkou Zdenou Salivarovou, dcerou 
pražského knihkupce a nakladatele, nakladatelství Sixty-
Eight Publishers.
 Z platu ze začátku dotoval i nakladatelství. ’68 Pub-
lishers vydávalo přední exilové a samizdatové autory, mezi 
jinými Václava Havla, Kunderu; záhy se stalo nejdůležitější 
neoficiální kulturní institucí. Zdena Salivarová později po-
psala začátky takto: „V době, kdy jsme měli místo nočního 
stolku krabici z papundeklu a místo postele matrace na 
holé podlaze, já jedny džíny a tričko za dolar a nikde žádná 
jistota, nikde žádné jisté zaměstnání ... přijdu s nápadem 
založit nakladatelství. Jak sebou ve spaní (Josef) házel, jak 
sténal a kňučel, už sám vylíčil, ale přece jen mi tu trošku 
peněz nastřádaných na náhlé příhody ... na první knihu 
dal...“ Po listopadových událostech roku 1989 a obnovení 
demokratického zřízení v Československu se Josef Škvorec-
ký s manželkou často vraceli do vlasti, kde jsou opět vydá-
vána jeho díla. Jako emeritní profesor žil Josef Škvorecký 
dále v Torontu.
 Mezi jeho nejznámější díla patří Zbabělci, Tankový pra-
por, Lvíče, Legenda Emöke, Mirákl, Prima sezóna či Pří-
běh inženýra lidských duší.
29. září
Zemřel Ferdinand Engelmüller (* 22. 12. 1867), proslu-
lý mistr pastelu. Pocházel z rodiny pražského rukavičkáře 
a měl jednou převzít otcovu živnost, ale jeho jediným ko-
níčkem a snem bylo kreslení. Roku 1889 byl bez zkoušky 
přijat do krajinářské školy Julia Mařáka na pražské akade-
mii. Jeho první obraz Na mrtvém rameni Labe byl vystaven 
roku 1891 na Zemské jubilejní výstavě v Praze. Jeho největ-
ším malířským přínosem bylo zavedení pastelové techniky 
do krajinomalby. Tuto techniku stále vylepšoval a byl v ní 
uznávaným mistrem. Roku 1897 si v Praze založil vlastní 
malířskou školu, která postupně vychovala mj. O. Nejed-
lého, J. Šetelíka, O. Štáfla i brandýského J. Olexu. Nejvíce 
vystavoval v Praze, např. v Rudolfinu, ale i ve Vídni, kde 
vystavil např. pastely z cyklu Čtvero ročních počasí, nebo 
v Berlíně. Jeho obraz Letní den v lukách na IX. meziná-
rodní výstavě v Mnichově zakoupila mnichovská galerie. 
Při souborné výstavě v Hamburku roku 1909 měl padesát 
obrazů, většinou pastelů, a dvacet jich prodal. Rád však 
vystavoval i v Čechách. Ze zdravotních důvodů nemusel 
Ferdinand Engelmüller narukovat. Přestěhoval svůj ateliér 
do domu č. 177 v Loretánské ulici (bývalý byt prof. Masa-
ryka), kde rozšířil svoji malířskou školu a každoročně pořá-
dal velké výstavy ve prospěch hladovějících dětí a Letního 
domova. Z terasy tohoto ateliéru vytvořil akvarel Praha, 

který byl jako dar omladinářů předán roku 1920 preziden-
tu Masarykovi s k jeho sedmdesátinám. Roku 1924 malíř 
těžce onemocněl a dne 29. září ho narychlo z jeho staro-
boleslavského pobytu odvezli do Prahy, kde zemřel. Po-
hřben byl na Olšanech. Z jeho díla se v Čechách zachovalo 
pramálo. Zato jeho polabské motivy jsou rozesety po ga-
leriích celého světa
9. října
Národní shromáždění přijalo zákon o sociálním pojištění 
dělníků a zaměstnanců.
10. října
Přijato sedm tzv. bankovních zákonů, které sloužily k sa-
naci bank.
20. října
V Praze se narodil Vladimír Tesař († 12. 10. 2008, Praha), 
malíř, grafik a ilustrátor, autor expresivních, převážně fi-
gurálně zaměřených kreseb a grafiky, významný ilustrátor 
klasické, zejména české a ruské literatury (A. P. Čechov, 
N. V. Gogol, J. W. Goethe: Faust, B. Němcová: Babička). 
V malířské tvorbě se inspiroval zejména českou krajinou. 
Po absolvování Státní grafické školy v Praze studoval v le-
tech 1945-1950 na Akademii výtvarných umění v Praze 
u prof. Vladimíra Pukla, v letech 1950-1954 pak scéno-
grafii na Akademii múzických umění v Praze u prof. Fran-
tiška Tröstera. V letech 1954-1959 byl asistentem grafické 
spe ciálky AVU. Vladimír Tesař ilustroval více než sto titu-
lů české a zahraniční literatury. Dále navrhl řadu knižních 
obálek, scénických výprav a kostýmů, divadelních a filmo-
vých plakátů, vytvářel ilustrace časopisů. Měl řadu samo-
statných i kolektivních výstav, je zastoupen ve sbírkách 
Národní galerie v Praze a v mnoha dalších veřejných i sou-
kromých sbírkách doma i ve světě.

1929, 23. října
Na pražském autosalonu se představil první motocykl 
značky Jawa.

1939, 1. září
V den nacistické agrese vůči Polsku (počátek druhé svě-
tové války) byla zahájena rozsáhlá zatýkací akce (Albert I) 
proti kulturním pracovníkům, sokolům, komunistům a so-
ciálním demokratům. Postiženo bylo na 2 000 osob (akce 
probíhala do konce září), většina z nich byla poslána do 

Ferdinand Engelmüller: Holandská krajina, 1907, pastel
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koncentračních táborů Dachau a Buchenwald. Protektorát 
Čechy a Morava byl rozdělen na sedm správních oblastí, 
z nichž každá měla v čele vrchního zemského radu.
5. září
Národní divadlo v Praze zahájilo Prodanou nevěstou na 
jednu sezónu provoz Prozatímního divadla II v karlínském 
Varieté.
29. září
Česká filharmonie s Václavem Talichem uvedla Mou vlast, 
na dlouhou dobu v protektorátu naposled v kompletní po-
době.
1. října
V protektorátu byly zavedeny odběrné lístky na potraviny, 
které se později rozšířily i na textil, obuv a další důležité 
životní potřeby.
28. října
Ve výroční den vzniku ČSR proběhly v řadě měst masové 
protiněmecké demonstrace. Nejbouřlivější byla v Praze, 
při střetu s německou policií byl v Žitné ulici zastřelen mla-
dý dělník Václav Sedláček a těžce zraněn student medicíny 
Jan Opletal.
29. října
V Praze násilně rozehnány demonstrace proti okupaci.

1944
V rámci Smetanova roku se uskutečnily koncerty a operní 
představení v Praze, Brně, Ostravě a Olomouci, pražské 
Národní divadlo uvedlo Smetanův cyklus s výjimkou Bra-
niborů v Čechách a Libuše.
29. srpna
Vypuklo Slovenské národní povstání, centrem se stala Ban-
ská Bystrica. Organizačně je připravila Slovenská národní 
rada spolu se svým vojenským ústředím. K povstání se při-
pojily nejen partyzánské oddíly, ale proběhla i mobilizace 
slovenské armády (v závěru až 60 tisíc vojáků). Sloven-
ská národní rada převzala jménem československé vlády 
veškerou moc na Slovensku. Nástup německých elitních 
jednotek a pomalá sovětská vojenská pomoc znamenala 
postupné zmenšování povstaleckého území.
8. září – 15. listopadu
1. československý armádní sbor v SSSR se účastnil bojů 
tzv. karpatsko-dukelské operace sovětské 38. armády 
1. ukrajinského frontu.
15. září
K. H. Frank vydal nařízení o trestu smrti za nedovolené 
překročení hranic mezi protektorátem a Slovenskem.
17.-28. září
Československé stíhací perutě se účastnily ochrany výsad-
kové operace spojeneckých jednotek v prostoru Arnheim, 
Nijmegen, Eindhoven.
6. října
Průzkumná četa 2. praporu 1. československé brigády 
překročila v Dukelském průsmyku československou stát-
ní hranici. Nezdařená operace si vyžádala životy 21 tisíc 
sovětských a 1 900 československých vojáků. Po roztržce 
mezi sovětským velením a československým velitelským 
sborem byl do funkce velitele československého sboru 
povolán Ludvík Svoboda.
27. října
Německé jednotky obsadily Banskou Bystrici. Povstání 
bylo zatlačeno do hor.

1949, 3. října
V Praze byla zahájena akce T-43, která měla zajistit pro 
tábory nucených prací velký počet internovaných. Akce se 
snažila zastrašit opoziční aktivisty od protirežimního od-
poru a souvisela s plánem „vyčistit velká města od reakce“.
14. října
Byl zřízen Státní úřad pro věci církevní a schválen zákon 
o hospodářském zabezpečení církví a náboženských spo-
lečností státem. Státní kontrola činnosti církve a jejího 
vnitřního života se stávala téměř absolutní.

1954, 16.-17. října
Proběhla celostátní konference Československé strany so-
cialistické. Po provedených restrikcích měla strana zhruba 
10 tisíc členů.
26. října
V Praze zemřel Václav Rabas (* 13. 11. 1885, Krušovice), 
který patřil bezesporu k nejvýznamnějším novodobým čes-
kým krajinářům. Byl žákem pražské Akademie výtvarných 
umění, kde navštěvoval školy Bohumíra Roubalíka, Vlaho 
Bukovace a Hanuše Schwaigera. Pro kritiku vedení školy 
musel studia přerušit a dokončil je až v letech 1911-1913 
v ateliéru M. Švabinského. Byl členem Umělecké besedy 
(od 1909) a spoluzakladatelem Sdružení českých umělců 
grafiků Hollar, v roce 1945 mu byl udělen titul Národního 
umělce. V Rabasových raných dílech lze rozeznat mno-
ho různorodých vlivů včetně impresionistické inspirace 
a akademicky chápaného realismu. Vedle toho jej ovlivni-
lo i dobově podmíněné sociální umění. Je i autorem auto-
biograficky laděné knížky Malířovo vyznání (1940).

1959, 1. září
Na Pražském hradě byly zpřístupněny zahrady Rajská a Na 
Valech.
6. září
V Brně byl zahájen I. mezinárodní veletrh specializovaný 
na strojírenství, vystavovalo na něm 432 vystavovatelů 
z 28 zemí.
15. října
Tvůrci polarografické analytické metody akademiku J. Hey-
rovskému byla udělena švédskou Královskou akademií věd 
ve Stockholmu Nobelova cena za chemii.

1964
Zemřel grafik, malíř a ilustrátor Karel Vik (1883-1964), 
který významným způsobem obohatil české grafické umě-
ní. Jeho doménou byla technika barevného dřevorytu. 
Společně s Josefem V. Scheybalem vytvořil uměleckou ob-
razovou publikaci Severní Čechy. K přátelskému vztahu 
obou osobností přispěl společný zájem o přírodní krásy 
a památky domovského kraje.
17. října
Rudé právo zveřejnilo návrh zásad Zdokonaleného řízení 
národního hospodářství, které však byly jen torzem pů-
vodních návrhů ekonomických expertů. Cílem, k němuž 
směřovala ekonomická reforma v Československu, bylo 
plánované tržní hospodářství.

1969
25.-29. září
Na zasedání ÚV KSČ předložil G. Husák praktický plán 
protireformního tažení a jeho ideologické zdůvodnění. 
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tí Byl přehodnocen polednový vývoj a vstup vojsk jako „in-
ternacionální pomoc“. Zasedání ÚV se stalo počátkem ne-
kompromisní kádrové čistky na všech stupních stranické 
hierarchie, ve společenských organizacích, státním a hos-
podářském aparátu i v oblasti vědy a kultury. Z vedení stra-
ny byl odvolán A. Dubček a vyloučena početná skupina 
politiků spojených s obrodným procesem.
10.-28. října
Za návštěvy československého stranického a státního ve-
dení v Sovětském svazu byly projednány otázky dalšího 
postupu normalizace.

1979, 17. září
Zemřel v Praze Miloslav Kabeláč (* 1. 8. 1908, Praha), 
český skladatel, pedagog, sbormistr, dirigent, klavírista 
a rozhlasový pracovník.
20. září
Zemřel bývalý československý prezident Ludvík Svoboda.
Ostatky skladatele Bohuslava Martinů byly převezeny do 
Poličky.
17. října
Zemřel Karel Reiner (* 27. 6. 1910), český skladatel, klaví-
rista a hudební publicista.

1984
Film Amadeus Miloše Formana získal 8 Oscarů.
3. září

V Praze zemřel Jan Zá-
brana, básník, prozaik, 
autor deníkových zázna-
mů, editor a překladatel 
(* 4. 6. 1931, Hradec 
u Humpolce). Oba jeho 
rodiče, učitelé, byli po-
liticky činní v národ-
ně-socialistické straně. 
V politických procesech 
po roce 1948 byli oba 
odsouzeni k mnoha lé-
tům vězení a propuštěni 
na svobodu byli až při 
amnestii v roce 1960). 
Po maturitě v roce 1950 
nebyl Jan Zábrana z po-

litických důvodů přijat na filozofickou fakultu Univerzity 
Karlovy. Začal studovat na Římskokatolické bohoslovec-
ké fakultě, tu však musel po čtyřech semestrech opus-
tit. V roce 1952 přesídlil natrvalo do Prahy, kde v letech 
1952-1954 pracoval jako zámečník a brusič. V té době se 
seznámil s výtvarníky a literáty mimo oficiální umělecké 
struktury, např. Vladimírem Holanem, Bohumilem Hraba-
lem a dalšími. Celoživotní přátelství navázal s prozaikem 
a publicistou Josefem Jedličkou a Josefem Škvoreckým. 
V roce 1955 byl Jan Zábrana přijat do Kruhu překladatelů 
a od té doby pracoval jako překladatel z ruštiny a angličti-
ny. V roce 1957 pak Zábrana debutoval časopisecky s vlast-
ní básnickou tvorbou, ačkoliv jeho první literární pokusy 
sahají až do roku 1941. V roce 1976 Zábrana onemocněl 
diabetem a v roce 1984 zemřel v Praze na rakovinu.
5.-14. září
Na území Československa proběhlo vojenské cvičení sed-
mi armád Varšavské smlouvy s názvem „Štít 84“.

říjen
Jaroslav Seifert jako jediný český spisovatel obdržel Nobe-
lovu cenu za literaturu.
21. října
Zemřel Dalibor Vačkář (* 19. 9. 1906), český skladatel.

1989, 28. září
U příležitosti 1060. výročí smrti sv. Václava došlo u Mysl-
bekovy sochy na Václavském náměstí v Praze ke srocení 
lidí a k zásahu policie.
30. září
Na velvyslanectví SRN v Praze se začaly shromažďovat tisí-
ce východoněmeckých občanů. Postupně jim českosloven-
ské úřady dovolily odcestovat zvláštními autobusy a vlaky 
do bavorského Hofu.
říjen
Zkrácení vojenské služby na 18 měsíců.
25. října
Členové České filharmonie se připojili ke svému dirigento-
vi V. Neumannovi a rozhodli se bojkotovat Českosloven-
skou televizi a rozhlas na protest proti perzekuci signatářů 
Několika vět.
26. října
Režim zahájil útok na nezávislá periodika, jichž vycházelo 
na 130.
28. října
V Praze na Václavském náměstí proběhla mohutná de-
monstrace (na 10 tisíc lidí) k výročí vzniku republiky. 
Policejní oddíly rozprášily srocení občanů, předvedeno 
bylo 355 osob. Většina čelných aktivistů byla zadržena již 
v předvečer demonstrace.

1994, 20. září
V Praze zemřel sochař a bývalý rektor AVU prof. Jan Hána 
(* 28. 10. 1927, Dobronice u Bechyně), jenž byl jedním 
z posledních českých sochařů vycházejících z klasické fi-
gurální školy. „Socha musí respektovat všechny zákonitos-
ti vysoké profesionality, nesmí mít nedostatky ve výtvarné 
formě. Musí být současná formou i obsahem, její myšlen-
ka, která ji vlastně dala vzniknout, musí být jednoznačně 
srozumitelná. Sochařina je dřina. Navenek se zdá, že vy-
tvořit sochu, třeba z kamene, je těžká fyzická práce. To jistě 
také. Ale sochařina, jako ostatně každé umění, je přede-
vším každodenní, tvrdý neustávající vnitřní zápas o nejlepší 
vyjádření myšlenky adekvátní sochařskou formou. Dobrý 
umělec je posedlý uměním, tvorbou, věnuje jí celý život. 
Musí při tom plně a citlivě prožívat dnešek s ostatními lid-
mi, chápat jejich problémy, podporovat jejich snažení, vy-
jadřovat je svými díly. To vše je těžká práce, která přitom 
přináší nejvyšší uspokojení.“
 V Dobronicích u Bechyně začal pracovat v tamější ke-
ramické dílně. Po válce studoval krátce na Státní keramic-
ké škole v Praze u prof. V. Vokálka a poté pokračoval ve 
studiu sochařství na Akademii výtvarných umění v Praze 
u prof. Karla Pokorného (1945-1951) a na Výtvarné aka-
demii v Záhřebu v bývalé Jugoslávii u prof. A. Antunace 
(1947-1948). Věnoval se jak sochařské práci spojené s ar-
chitekturou, tak volné lyrické plastice, kterou představova-
ly především ženské akty. Tento jemu nejbližší žánr vytvářel 
mimo oficiální zadání a byl v jeho tvorbě sice méně nápad-
ný, ale nejplodnější. V roce 1984 byl vyznamenán řádem 
prezidenta Venezuely Francesco de Miranda za vytvoření 

Jan Zábrana v roce 1952
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pomníku Simónu Bolivarovi v Praze-Dejvicích. Svými díly 
je zastoupen v Národní galerii v Praze, v Galerii hl. m. Pra-
hy, v Českém muzeu výtvarných umění, v Alšově jihočeské 
galerii na Hluboké a v dalších soukromých sbírkách doma 
i v zahraničí.
23. září
V Humpolci se narodil Ivan Jirous (pseudonym Magor), vý-
tvarný teoretik, kritik, básník a kulturní publicista († 9. 11. 
2011). Byl signatářem Charty 77 a výraznou postavou 
undergroundu, odpůrcem totalitního režimu v bývalém 
Československu. Za své životní heslo považoval větu: „Jdu 
do bitvy teprve, když je prohraná.“ Svým způsobem života 
provokoval a vyvolával různé reakce okolí. Spousta lidí ho 
považovala za excentrického pomatence a alkoholika. „Já 
se tak necítím. Žiju sám se sebou v absolutním souladu. 
Já nemám žádný problémy, problémy se mnou mají jiní,“ 
říkal o sobě. Je držitelem literární ceny Jaroslava Seiferta za 
celoživotní básnické dílo a ceny Toma Stopparda za sbírku 
Magorovy labutí písně.
 Jirous vystudoval historii umění. Tématem jeho diplo-
mové práce se stala vizuální poezie v díle básníka Jiřího 
Koláře a Henriho Michauxe. Na konci šedesátých let byl 
ministrem vnitra skupiny, která vznikla v hospodě U křižov-
níků na Starém Městě – Křižovnické školy čistého humoru 
bez vtipu, kde mimo jiné působili Karel Nepraš a Eugen 
Brikcius, který je autorem přízviska Magor. Byl přítelem 
filozofa a básníka Egona Bondyho. Své první básně publi-
koval časopisecky, například v Sešitech nebo Mladé tvor-
bě. Už roku 1967 se sblížil s undergroundovou skupinou 
The Primitives Group, později od roku 1969 se stal umě-
leckým vedoucím a manažerem The Plastic People of the 
Universe. Pro jeho postoje k totalitnímu režimu mu nebylo 
umožněno profesionálně se věnovat literatuře. Musel tedy 
střídat zaměstnání jako noční hlídač, zahradník, případně 
byl bez zaměstnání. Klíčovou se stala jeho Zpráva o tře-
tím českém hudebním obrození z roku 1975, která vyšla 
i v exilu a lze ji považovat za programové prohlášení nepo-
litického volného uskupení českého undergroundu „Cílem 
undergroundu u nás je vytvoření druhé kultury. Kultury, 
která bude nezávislá na oficiálních komunikačních kaná-
lech a společenském ocenění a hierarchii hodnot, jak jimi 
vládne establishment. Kultury, která nemůže mít za cíl de-
strukci establishmentu, protože by se mu tím sama vehna-
la do náruče.“
 Jeho poslední věznění ukončila až milost prezidenta 
v listopadu 1989. Odsouzen byl celkem pětkrát, často po-
dle vykonstruovaného § 202 – výtržnictví. Ve vězení strávil 
celkem osm let, pět měsíců a tři dny. Jeho poslední part-
nerkou byla od roku 1990 až do jeho smrti písničkářka 
Dáša Vokatá.
27.-29. září
Parlament schválil novelu zákona o tzv. malé privatizaci 
a zamítl návrh novelizace ústavy, jehož smyslem mělo být 
zrušení Senátu.

2004
ODS vyhrála krajské i senátní volby
V  senátních volbách jednoznačně dominovala Občanská demokratická 
strana. Získala z 27 obvodů osmnáct křesel a proti starému rozložení v hor-
ní sněmovně si polepšila o neuvěřitelných devět křesel. Zatímco ODS se 
raduje, v sídle vládní sociální demokracie, v Lidovém domě, zavládl smutek. 
Do Senátu nepostoupil ani jeden zástupce ČSSD. Volební účast byla přitom 

rekordně nízká. Přišlo jen 18,41 procenta oprávněných voličů, což se ještě 
nikdy nestalo. Křesla ztratili i lidovci, kteří do Senátu ve volbách prosadili 
tři zástupce, čímž si pohoršili o čtyři křesla. O jedno senátorské místo přišli 
i komunisté, přestože v jednom obvodu jejich zástupce zvítězil. Do Senátu 
se dostali také nezávislí, kteří se spíše přiklánějí k pravicovějším stranám. 
Mezi novými senátory je i dlouholetý kancléř prezidenta Václava Havla kní-
že Karel Schwarzenberg nebo novinář Jaromír Štětina.
 Za špatný výsledek levice je podle komentátorů odpovědný právě 
Gross. Těsně před začátkem druhého kola poradil voličům ČSSD, aby ra-
ději volili komunisty než zástupce ODS. Podle odborníků tato výzva spíše 
k volbám vyprovokovala pravicově smýšlející voliče.
 O něco dříve zvítězila ODS i v krajských volbách – ve dvanácti ze čtr-
nácti krajů. Sociální demokraté utrpěli porážku i v krajských volbách, kde 
většinou obsadili až třetí místo za komunisty. Občanská demokratická 
strana získala v krajských volbách třicet šest procent hlasů, což je vůbec 
nejlepším volebním výsledkem této strany v historii.
 ČSSD hned po volbách hledala viníky neúspěchu. Našli se dva – bývalý 
předseda Špidla a neposlušný koaliční partner Kalousek. Prezident Václav 
Klaus viděl porážku ČSSD v jiném světle: „Vítězství opozice je nutné číst 
tak, že občané jsou většinově přesvědčeni, že vláda nevede zemi správným 
směrem.“

Každý pátý Čech by vrátil totalitu
Pětině lidí se stýskalo po totalitním režimu. A kdyby měli tu moc, vrátili by 
ho zpátky. K nostalgii po komunistických dobách se v exkluzivním průzku-
mu agentury, v němž odpovídalo 507 respondentů, přiznalo 20 % z nich. 
Že se Česko v listopadu 1989 vydalo nesprávnou cestou, když zvolilo de-
mokracii, si myslí víc než polovina lidí starších šedesáti let. Mezi padesát-
níky má stejný názor každý třetí a čtyřicátníky plná čtvrtina. „Na prázdné 
obchody ti lidé už zapomněli. Zato si pamatují, že bylo všechno skoro za-
darmo a každý měl práci,“ komentuje průzkum Jan Hadrava z Medianu. 
„Překvapuje mě, že u nás se tolika lidem stýská po předlistopadových po-
měrech se vším všudy. Zatím jsem se setkával s tím, že by si lidé přáli vrátit 
jen sociální jistoty,“ říká Jan Herzmann z agentury Factum Invenio.
 A jak dopadla anketa mezi českou populací? Respondenti odpovídali 
na otázku: „Přejete si návrat poměrů před listopadem 1989?“
Věk dotázaných Ano Ne
15-19 let 8 % 92 %
20-29 let 3 % 97 %
30-39 let 7 % 93 %
40-49 let 26 % 74 %
50-59 let 31 % 69 %
60-69 let 56 % 44 %
Bez rozdílu věku 20 % 80 %

Povolte eutanazii, přála si většina lidí v Česku
Život za každou cenu? I když už téměř není k žití nebo když si matka nepře-
je narození svého dítěte, notabene kdyby se mělo narodit těžce postižené? 
To ne. Tak odpověděla naprostá většina lidí, kteří v průzkumu agentury Me-
dian vyjadřovali své názory na eutanazii a potraty. Obojí by mělo být věcí 
volby, soudí. Jen čtvrtina lidí by chtěla potraty zákonem omezit, přičemž 
jen necelá pětina považuje potrat za zabití či vraždu. Pro eutanazii, tedy 
dobrovolné ukončení života těžce nemocného člověka, se vyslovilo 69 % 
lidí. Jejich názor však nejspíš zůstane nevyslyšen. Na rozdíl od potratů je 
eutanazie zakázaná. „Několikrát v životě jsem se setkal s nemocným, který 
mě o ni požádal, protože mu už život připadal nesnesitelný a bezúčelný,“ 
říká přední onkolog Jiří Vorlíček. „Jsem však proti eutanazii. Dobrý lékař by 
měl dokázat utrpení odstranit, nebo aspoň zmírnit.“ Nejčastěji podporují 
eutanazii mladí lidé mezi 20 a 29 lety – 80 %. S věkem odhodlání „dob-
rovolně zemřít“ klesá, ale kolem šedesátky už zase mírně roste. Nejvíce 
stoupenců má eutanazie ve velkých, anonymních městech.
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tí Klaus: Smiřme se s minulostí
Prezident rozdal jednadvacet vyznamenání. Medaili dostali i letec Fajtl, he-
rečka Brejchová či sportovec Šebrle. V následném projevu prezident Vác-
lav Klaus vyzýval občany k zamyšlení nad érou komunismu a ke smíření 
s vlastní minulostí. Slavnostní projev k výročí založení republiky věnoval 
patnácti letům, která uplynula od pádu komunismu, a především otázce 
„vyrovnání se s komunismem“. „Proč u řady našich spoluobčanů přetrvává 
pocit, že jsme se s komunismem nevyrovnali?“ položil si prezident otázku. 
Výslovně ocenil všechny, kdo komunistickému režimu otevřeně vzdorovali. 
„Požívají dnes v naší zemi skutečnou a zaslouženou úctu a je naší povinnos-
tí nedopustit jakékoli znevažování jejich činů. Ani teď, ani v budoucnosti,“ 
řekl Klaus. Vzápětí připojil, že naši svobodu podle něj neochrání „opak 
takového bagatelizování, kterým jsou silácká slova či levná gesta vůči mi-
nulosti“. „Nedělejme dnes hrdiny a nebuďme nepřiměřeně fundamentalis-
tičtí,“ vyzval Klaus posluchače. Člověk by podle něj neměl za všechny své 
postoje nést černé znamení do konce života. Prezident prohlásil, že před 

opakováním komunistické minulosti nás ochrání hlavně důsledné pocho-
pení toho, co se tehdy stalo. Klaus řekl, že nevyzývá ke smíření se zlem 
a jeho vykonavateli. „Je to výzva ke smíření se sebou samými, ke smíření 
s naší vlastní minulostí,“ zdůraznil v projevu s tím, že to potřebujeme kvůli 
přítomnosti a budoucnosti. „Jinak bude naše dnešní neuróza přetrvávat. 
Bude nás brzdit a oslabovat. A právě to je hrozba, které v dnešním mimo-
řádně náročném světě musíme čelit,“ řekl. O smíření s minulostí by podle 
něj měli přemýšlet všichni. Ti, kteří léta mlčeli. Ti, kdo si naivně mysleli, že 
vytvářejí lepší svět. Ale i ti, kteří na své postoje v minulosti dopláceli.
 A právě lidé, kteří proti komunismu bojovali, byli mezi těmi, jež pre-
zident vzápětí vyznamenal. Spolu s nimi i váleční hrdinové, vědci, umělci 
a sportovci. Celkem jednadvacet osobností. Nejvyšší vyznamenání – Řád 
bílého lva – dostali dva bojovníci proti nacistickému režimu, které pozdě-
ji komunisté žalářovali: generálové František Fajtl a in memoriam Rudolf 
Severin Krzák. „Považuji to za zadostiučinění, je to první významné české 
vyznamenání,“ řekl dvaadevadesátiletý Fajtl. jp
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Kaple sv. Stanislava
Kurentgasse 2, Wien 1

mše svatá každý první pátek 
v měsíci v 18:00 hodin

EUROPäISCHE VOLKSSCHULE
Volksschule Sir Karl Popper

1150 Benedikt, Schellingerg. 1-3
tel. 9823403

Sprachclubs in Französisch, Ungarisch, 
tschechisch, Slowakisch, italienisch

ŠKOLSKÝ SPOLEK KOMENSKÝ
Sebastianplatz 3, 1030 Wien

Mateřská škola
Školského spolku Komenský

tel.: +43-1-71488-60
tel.: +43-1-71488-34

Bilingvní obecná a sekundární škola
Školského spolku Komenský

tel.: +43-1-7148876-30
Fax: +43-1-7148876-34

Bilingvní gymnázium II. stupně
Školského spolku Komenský
1030 Wien, Schützengasse 31

tel.: +43-1-8904404-60
Fax: +43-1-8904404-64

ověřené překlady dokumentů aj.
Univ.-Lektor Dr. Dietmar KOLLER
a-2333 leopoldsdorf, Weidengasse 2
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117,
 +43-1-515 28-444, fax: 02235/44 638
práce: a-1030 Wien, Marxergasse 1a
(city-tower Wien Mitte/Bhf. landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
www.tschechisch-slowakisch.com

Mag. Lenka KOVARIK
a-1210 Wien, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@hotmail.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at

Dr. Milan KOŠíČEK
a-1030 Wien, Salesianergasse 17
tel.: 0664/2537951, fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@A1.net

Mag. Pavlína BöHMOVÁ-LöSSL
allgemein beeidete und gerichtlich zertifizierte 
Dolmetscherin für die tschechische Sprache
Sprachtrainerin für tschechisch, Slowakisch, 
Deutsch
a-1100 Wien, Dieselgasse 5/43
tel./fax 2082175, 0699/19544077
office@pavlina.at, www.pavlina.at

česky a slovensky mluvící lékaři ve Vídni

pSyChoterapeUt
pSyCholoGICKé poraDenStVí

Mag. Dr. ladislav nykl, ph.D.
lektor na vídeňské univerzitě 

a Masarykově univerzitě v Brně
semináře růstu osobnosti, pomoc 

při sociálních problémech, depresích, 
psychosomatických problémech atd.

Praxe: 
Lederergasse 17/7, Wien 8, 

tel.: 523 57 44 nebo 0676/5194833
e-mail: nykl.psychoterapie@aon.at

http://members.aon.at/nykl

MUDr. Jiřina BODNAR
choroby kožní a pohlavní
po, čt 14-18:30, út 8-13, pá 8-11
Josefstädterstr. 3/4-5, Wien 8
tel. 406 99 41

MUDr. Vít DOLEŽAL
zubní lékař (všechny pokladny)
Kegelgasse 14 / top 12 (vchod 
ze Seidlgasse 12), 1030 Wien
tel. 713 72 66

MUDr. Eva DRSATA
oční lékařka (všechny pokladny)
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st – odpoledne; út, čt – dopoledne
termín po dohodě na tel. 587 54 27

MUDr. Kamila HAJEK
soukromá léčba homeopatií
ada-christen-Gasse 2/F/8, Wien 10
tel. 689 22 80

MUDr. Hana LION
zubní lékařka
Waltenhofengasse 5/2/301, 
1100 Wien
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15
tel. 615 46 10, všechny pokladny

MUDr. Kristina LION
všeobecná lékařka se specializací 
na psychosomatiku a psychoterapii
Rötzergasse 37, 1170 Wien
tel. 486-22-86, všechny pokladny

MR MUDr. Vladislav LIPTÁK
internista – sportovní lékař
innere Medizin – Sportmedizin
gerichtlich beeid. Sachverständiger
Diplomsportarzt, všechny pokladny
Zelinkagasse 12, 1010 Wien-city
po, út, st 14:00-16:00, čt 9:00-11:00
tel. 533 58 34, fax 533 58 34 16

Digitale Praxis: Dr. med. & 
Dr. dent. med. Josef LUDVíK
Fa für Zahn-, Mund- und Kiefer-
heilkunde
Simmeringer Hauptstr. 40/4, 
1110 Wien
Po 10:00-13:00, 14:00-19:00, 
út 7:30-14:00, st 7:30-14:00, 
čt 12:00-17:00 a podle domluvy
tel.: 749 34 76, www.drludvik.at
e-mail: ordination@dr-ludvik.at

MUDr. Ilona POLZER
(roz. Bartošková)
choroby oční a optometrické 
(Wahlarzt)
Wiener Neudorf, Schillerstr. 26, NÖ

ČESKy MLUVíCí PRÁVNíK
adresa k dispozici v redakci.

po, út 9-12, po + st 17-19 hod.
a po dohodě (i sobota dopoledne 
možná)
tel.: 02236-496 93, v akutních přípa-
dech mimo ord. hod.: 0660-3470374
www.gesundeaugen.at

MUDr. Georg SOJKA
neurolog a psychoterapeut
tel. 0664/214 01 63, 
termín po dohodě



Kulturklub der Tschechen 
und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
1030 Wien

nezapomeňte nahlásit případnou změnu adresy!


